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تعادل | دس��تيابي به توس��عه فناوري ب��ا احداث 
شهرك هاي صنعتي و مناطق ويژه اقتصادي راهكاري 
متداول و اثبات ش��ده براي دس��تيابي به رشد سريع 
اقتصادي در كشورهاي كم درآمد است. از ديگر سو، 
در اين گروه از كش��ورها احداث شهرك هاي صنعتي 
مزاياي عم��ده اي مانند »ايجاد چارچوب س��ازماني 
يكپارچ��ه«، »خدم��ات م��درن« و البته »توس��عه 
زيرساخت هاي فيزيكي« به دنبال دارد. اين در حالي 
است كه كشورهايي مانند كره جنوبي، ويتنام، چين، 
سنگاپور و تركيه، به شكل گسترده اي از تجربه ايجاد 
ش��هرك هاي صنعتي براي توس��عه اقتصادي خود 
اس��تفاده كرده اند. تجربه اين كشورها نشان مي دهد 
اجراي سياست هايي مانند »خوشه سازي شهرك هاي 
صنعتي«، »ايجاد رويك��ردي متمركز براي مديريت 
شهرك هاي صنعتي« و »ضابطه مند نمودن انتخاب 
محل، تاس��يس و مديريت ش��هرك هاي صنعتي «، 
مي تواند به تسريع فرآيند اثرگذاري اين شهرك ها بر 

توسعه اقتصادي موثر باشد.
  

توسعه صنعتي به ويژه براي كشورهايي كه در مراحل 
اوليه توسعه هستند، بسيار جذاب است و مي توان آن 
را به عنوان ابزاري براي رش��د اقتصادي تجويز كرد. 
ساختار و كاركرد شهرك هاي صنعتي در طول تاريخ 
ش��كل گيري متناسب با سطح پيش��رفت اقتصادي 
و صنعتي در كش��ورهاي تغيير نموده و از اس��تقرار 
صنايع كوچك و متوسط با فناوري پايين به تشكيل 
زيرساخت هاي صنعتي پيش��رفته تر مانند »مناطق 
پردازش صادرات« يا »ش��هرك هاي علم و فناوري« 
س��وق يافته و موجب افزايش رقابت در سطح ملي و 
بين المللي شده اس��ت. در ادامه، به تجربه كشورهاي 
كره جنوبي، ويتنام، چين، س��نگاپور و تركيه، در اين 

زمينه اشاره مي شود.

    تجربه كره جنوبي
در اوايل دهه 1960، كره جنوب��ي يكي از فقيرترين 
كشورهاي جهان بود اما اس��تراتژي دولت اين كشور 
براي توس��عه اقتصادي سبب رش��د غيرمنتظره اي 
براي اين كش��ور ش��د. اين كشور نخس��تين برنامه 
توسعه اقتصادي پنج س��اله خود را كه در بازه زماني 
1962 تا 1966 اجرايي ش��د، به منظور دستيابي به 
رش��د اقتصادي پايدار با غلبه بر چالش هايي از جمله 
منابع طبيعي كمي��اب، اندازه كوچك ب��ازار داخلي، 
بخش خصوص��ي رقابتي و س��رمايه مح��دود كليد 
زد. از ديگر س��و، دولت كره جنوبي به منظور توسعه 
مت��وازن صنعت��ي، در برنامه هاي توس��عه اقتصادي 
خود رويكرد مرحله اي را براي توس��عه شهرك هاي 

صنعتي به كار گرفت. در دهه 1960، ش��هرك هاي 
صنعتي صادرات محور توس��عه يافت و ه��دف از آن 
حمايت از استراتژي رش��د صادرات بود. همزمان، به 
منظور ايجاد زيرس��اخت هاي صنايع كليدي كشور، 
ش��هرك »هايبزرگ« ب��راي صنايع س��نگين ايجاد 
ش��د. تا س��ال 1970، تمركز بر توس��عه قطب هاي 
صنعتي در قالب ش��هرك هاي صنعت��ي در مقياس 
بزرگ و مناطق منتخب انجام شد. از دهه 1980 هم 
شهرك ها با هدف دس��تيابي به توسعه ملي متوازن و 
كاهش ش��كاف هاي منطقه اي در سرتاس��ر كش��ور 
ساخته ش��دند. در دهه 1990، شهرك هاي صنعتي 
با تكنولوژي پيشرفته در جهت ساختارهاي صنعتي 
توسعه يافت و از سال 2000 به بعد هم انواع مختلف 
شهرك هاي صنعتي براي پاسخگويي به ساختارهاي 
متنوع صنعتي و انتقال تمركز به بخش خدمات به كار 
گرفته ش��د. يكي از عوامل موفقيت در بهره برداري از 
ش��هرك هاي صنعتي، ايج��اد س��ازمان جداگانه اي 
است كه مديريت شهرك ها را به عهده بگيرد. در كره 
جنوبي، در مراحل اوليه توسعه شهرك هاي صنعتي، 
دولت س��ازمان جداگان��ه اي را ب��راي مديريت آنها 
اختصاص داد و مشخصاً »شركت صادرات صنعتي« را 
مسوول توسعه و مديريت شهرك ها كرد. از ديگر سو، 
لازم بود به موازات سرعت رشد صنعتي در سطح ملي، 
رويكردي متمركز براي مديريت شهرك هاي صنعتي 
اتخاذ شود. به اين منظور، »ش��ركت بازرگاني كره« 
)KICOX( كه مديريت عمده شهرك هاي صنعتي 
ملي را به عهده داشت، تأسيس شد. قبل از يكپارچگي 
مديريت، تمركز روي كاركردهاي مديريت شهرك ها 
ش��امل فروش و مديريت زمين ه��اي صنعتي و نيز 
بهره برداري از زيرساخت ها از جمله امكانات عمومي 
بود، در حالي كه خدمات پش��تيباني جديدي مانند 
حمايت از واحد هاي تازه تأس��يس، توس��عه و تأمين 
شهرك هاي صنعتي خاص، پشتيباني مالي و حمايت 
 KICOX از منابع انس��اني هم به كاركردهاي اصلي

اضافه شدند.
در همين زمينه، خوشه سازي شهرك هاي صنعتي و 
ارتقاء ساختار شهرك ها سبب كاركردهاي مديريتي 
جديد ش��د و هدف توس��عه مديريت ش��هرك هاي 
صنعتي، ب��ه كاركرد هاي حمايتي بيش��تر معطوف 
گرديد. به عنوان نمونه، حمايت از ايجاد كارخانه هايي 
براي تقوي��ت رقاب��ت بنگاه هاي اقتصادي مس��تقر 
در ش��هرك ها، ايجاد مراكز دانش بني��ان صنعتي و 
خوشه هاي كسب وكار و توسعه و تأمين شهرك هاي 
صنعتي كوچك و متوس��ط، از جمل��ه اين كاركردها 
در تجربه ك��ره جنوبي در زمينه ايجاد ش��هرك هاي 
ادامه در صفحه 14 صنعتي بوده اند. 

»تعادل« تجربه توسعه شهرك هاي صنعتي در كشورهاي كره جنوبي، 
ويتنام، چين، سنگاپور و تركيه را بررسي مي كند

5 الگوي موفق جهاني بنگاه هاي كوچك
حسين حقگو|

تحليلگر اقتصادي|
»نا اطميناني« اكنون مهم ترين ويژگي اقتصاد كش��ور 
اس��ت. اينكه نمي توان آينده مولفه ه��اي اصلي اقتصاد 
كلان و ني��ز فض��اي كس��ب و كار را پيش بين��ي نمود، 
بزرگ ترين مش��كلي اس��ت كه به واس��طه وج��ود آن 
نمي توان س��رمايه هاي م��ادي و فكري را براي رش��د و 
توسعه كش��ور و بنگاه هاي اقتصادي مجموع نمود. اين 
در حالي اس��ت كه اقتصاد كش��ورمان مانند بسياري از 
اقتصادهاي در حال توسعه به شدت معطوف به آينده و 
»آينده گرا« ست. چنانكه حداقل سه سند اصلي قانوني 
و سياست گذاري كش��ور در چارچوب تحقق اهدافي 5، 
20 و 50 س��اله تدوين يا در دس��ت تدوين است. طبق 
برنامه ششم توسعه مقرر اس��ت اقتصاد كشور متوسط 
رش��د 8 درصد داشته باشد وبر اس��اس سند چشم انداز 
1404 قرار اس��ت ايران جايگاه اول اقتص��ادي، علمي 
و فناوري را در سطح منطقه كس��ب كند و طبق الگوي 
اسلامي ايراني پيش��رفت نيز مقرر است كش��ورمان تا 

1444 در فهرست 10 اقتصاد برتر جهان قرار گيرد. 
اما با وج��ود چنين هدف گذاري هاي��ي، آخرين گزارش 
آينده پژوهي در كشور نشان مي دهد كه نه تنها از شمار 
مشكلات اقتصادي در فاصله سال گذشته تا امسال كم 
نش��ده اس��ت بلكه تعداد اين مش��كلات از 18 مورد در 
سال 96 به 21 مورد در سال جاري افزايش يافته است.
در اين گزارش آينده پژوهي كه اواخر مرداد ماه امس��ال 
منتشر شد از يكصد مساله كشور در سال 1397 نام برده 
شده است كه بيش��ترين مورد يعني 21 مورد مربوط به 
حوزه اقتصاد اس��ت. در اين فهرس��ت مواردي همچون 
ناهنجاري ساختاري اقتصاد )عدم شفافيت، وابستگي به 
نفت، فربگي دولت و...(، بيكاري، فقر و نابرابري، نرخ ارز، 
سرمايه گذاري داخلي و خارجي، ساماندهي فعاليت هاي 
اقتصادي نهادهاي حاكميتي خارج از دولت )نهادهاي 
نظامي، بنيادها و..(، موانع كسب و كار و تورم و...به چشم 

مي خورد )گروه تحقيقاتي آينده بان – مرداد 97( .
به نظر مي رسد مشكل در آنجاس��ت كه با وجود تدوين 
اهداف بلندمدت در برنامه ها، آنچه در واقعيت غلبه دارد 
و اجرا مي ش��ود نگاه كوتاه مدت به قص��د جلب رضايت 
مردم به هر طريق است.در واقع در اين طرز اداره اقتصاد، 
بي توجه به اصل مح��وري »كميابي مناب��ع« و نگاه به 
آينده، اساس بر مصرف هر چه بيش��تر منابع طبيعي و 
مالي در حال حاضر نهاده ش��ده اس��ت و پارادايم »رفاه 
مبتني ب��ر اضمحلال مناب��ع« )دكتر نيل��ي- 96/7/3( 
حاكم بر نگرش برنامه ري��زان و تصميم گيران اقتصادي 
كشور است. رويه اي كه امروز ابر چالش هاي آب و محيط 
زيست، بيكاري، نظام بانكي، صندوق هاي بازنشستگي، 
كسري بودجه، تامين مالي بنگاه ها و كاهش شديد قدرت 
خريد جامعه را پدي��د آورده اس��ت . ابرچالش هايي كه 
»هيچكدام از بيرون به ما تحميل نشده اند بلكه همه آنها 
حاصل تصميماتي بوده است كه خودمان اخذ كرده ايم«.

به تعبيري ديگر ش��ايد بت��وان نقطه كانوني شكس��ت 

برنامه ريزي ها و سياس��ت گذاري ها را در كشورمان فرع 
بودن »اقتصاد« بر »سياس��ت« دانست. چنانكه بررسي 
نتايج ناگوار حاكميت چند ده��ه الگوي »خودكفايي« و 
»جايگزين واردات« و ني��ز اتكا به صنايع مبتني بر منابع 
خام طبيعي كه متوسط رش��د پايين 2/5 تا 3 درصدي 
طي ح��دود چهار ده��ه اخير را ب��راي كش��ور رقم زده 
اس��ت نش��ان مي دهد كه اين نه دانش اقتصاد و تجارب 
كش��ورهاي موفق بلكه انگاره هاي ذهن��ي و تصميمات 
سياسي بوده اس��ت كه راه و مسير توس��عه اقتصادي و 
صنعتي كشور را مشخص كرده است. سياست هايي كه 
با رفتارهايي همچون: تثبيت ن��رخ ارز و جدا كردن آن از 
نرخ تورم، دستوري كردن نرخ بهره بانكي، بالا بردن ديوار 
تعرفه و... بروز و ظهور يافته و فضاي رانتي و قاچاق و فساد 
را بر اقتصاد غالب كرده اس��ت. سياست هايي كه كمتر از 
اقتصاد آزاد و رقابتي و معطوف به آينده در آن نشاني بود 
و حاكميت ديوانسالاران و مهندسان و تصميم گيري هاي 
بي ربط با علم اقتصاد و روزمره و منبعث از سلايق مديران 
و بوركرات ها و.. را ش��اهد بوديم. نه به قصد مقايسه بلكه 
ب��راي درس آم��وزي از نگرش هاي حاكم بر يك س��ند 
برنامه اي واقعي در كشوري پيشرفته و صنعتي بد نيست 
نگاهي به سند چش��م انداز 2020 كشور ژاپن بيندازيم . 
در مقدمه اين س��ند مي خوانيم: »چشم اندازي كه ما در 
اين سند براي آينده ژاپن ارايه مي كنيم حول دو مفهوم 
بنيادين مي چرخد: كشوري كه به جوانانش انگيزه و اميد 
مي دهد و ملتي كه نقش��ي مثبت در جامعه بين المللي 
دارد و كاملا مورد اعتماد اس��ت .چهار ه��دف اصلي ما: 
بازسازي نظام حكمراني، دس��تيابي به سلامت مالي و 
بازس��ازي تامين اجتماعي، نوس��ازي اقتصاد و تقويت 
بنيادهاي رشد و ايفاي نقش در صلح و شكوفايي جهاني 
اس��ت ... تدابير لازم براي تحقق اين اه��داف عبارتند از: 
اصلاحات بنيادين نظ��ام مالياتي، تامي��ن اجتماعي و 
نظام صنعتي، ايجاد محيط مناسب براي فعاليت بخش 
خصوصي و گشايش رو به جهان و ...« )ماهنامه خبري- 
گفتماني الگوي اسلامي ايراني پيشرفت – شهريور 97( 
. اقتصادي در بالاترين س��طوح جهاني اما همچنان در 
تكاپوي اصلاحات بنيادين و بهتر ش��دن ! اگر قرار است 
مسير توسعه و پيشرفت را به عنوان يك ضرورت حياتي 
بپيماييم و نه فقط سر در آسمان و اهداف دور و دراز چند 
دهه بعد كه پا بر زمين داشته و همين اهداف بودجه هاي 
س��اليانه يا حداكثر برنامه هاي 5ساله را محقق نماييم و 
آينده اي روش��ن تر براي نس��ل هاي فعلي و آتي ترسيم 
نماييم لازم است به فرآيندي بپيونديم كه در بستر يك 
زبان مش��ترك جريان دارد و آن زب��ان دانش اقتصادي 
است و دستور زبان آن اصولي همچون: ارتباط و تعامل 
با جهان، احترام ب��ه حق انتخاب م��ردم، احترام به حق 
فعاليت قانونمند اقتصادي افراد، عدم برخورد دستوري 
و اخت��لال زا در بازارها و... اس��ت. آيا اي��ن ضرورت ها را 
مي پذيري��م و هم امروز ب��راي تحقق آنها آس��تين ها را 
بالا مي زنيم يا همچن��ان واقعيات را نادي��ده گرفته و به 

برنامه هاي كاغذي دل خوش مي كنيم ؟!

پا در زمين و سر بر آسمان 

سخن نخست

دادس��تان تهران با تاكيد بر اينكه »عملكرد مسوولان در 
حوزه جلب اعتماد مردم نقش زيادي دارد«، جلب اعتماد 
را بدون توجه به نوع حكومت عن��وان كرد و گفت: اعتماد 
مردم به مسوولان حرف اول را در حكمراني مي زند، بنابر 
اين طبيعي اس��ت كه اعتماد زدايي از مردم در دستور كار 
دشمنان باشد كه در اين زمينه بخش��ي از آن در داخل و 
بخشي نيز طراحي دشمنان است. به گزارش ايسنا، جعفري 
دولت آبادي دادستان تهران در نشستي با رييس اتاق تعاون 
ايران و تعدادي از مديران ش��ركت هاي تعاون��ي و مراكز 
توليدي يكي از طرح هاي دش��من را س��لب اعتماد مردم 
از  حاكميت و مسوولان دانس��ت و با مقايسه اين موضوع 
در چهل سال گذش��ته، اظهار كرد: مردم در رژيم گذشته 
برعكس آنچه حكومت اعلام مي كرد، عمل مي نمودند و در 
اوايل پيروزي انقلاب اسلامي در مواجهه با افراد مرتبط با 
برخي جريان هاي سياسي كه بطور مستمر عليه حاكميت 
فضاس��ازي مي كردند؛ اعتم��اد زيادي به اطلاع رس��اني 
مسوولان داشتند و به ادعاي اين جريان ها توجه نمي كردند 
ولي هرچه به سمت جلو حركت كرديم، مشكلاتي در اين 
زمينه بروز كرد تا رابطه بين مس��وولان و مردم را كم رنگ 
كند و باور برخي مس��ائل در اذهان عمومي سخت شود. 
وي با طرح اين سوال كه »چرا دش��منان كمرنگ كردن 
اعتماد مردم نسبت به مسوولان را آغاز كرده اند؟«، خطاب 
به كس��اني كه اغلب از قوه قضاييه ب��ا ادبيات تخريبي ياد 
مي كنند، بيان داشت: قوه قضاييه در عين حال كه مبارزه 
سلبي با عوامل اصلي فساد را امري ضروري و ملي مي داند، 

نقش هاي ديگري نيز ايفا مي كند.
وي با طرح سوال هايي در رابطه با نقش نداشتن قوه قضاييه 
در مسائلي از قبيل تك نرخي ش��دن ارز بيان داشت: قوه 
قضاييه در اتخاذ اينگونه تصميم ها نقش��ي نداش��ته و به 
يك باره در 21 فروردين ماه سال جاري اعلام شد كه قيمت 
ارز 4200 تومان است و غير از آن، قاچاق محسوب شود و 
بر اين اساس دادستاني مكلف به تعقيب اشخاصي شد كه 
مغاير اين تصميم دولت اقدام مي نمايند. در فروش سكه چه 
دستگاهي دستور اقدام داد؟ در اين زمينه نيز با قوه قضاييه 
مش��ورت نش��ده بود. مردم تا پيش از اجراي اين تصميم، 
دنبال خريد ارز و سكه به نحو انبوه نبودند اما با اين تصميم، 
نسبت به خريد سكه تشويق شدند. جعفري دولت آبادي با 
بيان اينكه قوه قضاييه در خيلي از مسائل در سنگر آخر قرار 
دارد اما در زمان پاس��خگويي در خط اول است، دو دليل را 
در بروز اين اتفاق موثر دانست و افزود: از جنبه رواني مردم 
علاقه دارند كه قوه قضاييه به عنوان سنگر نهايي مشكلات 
آنها را حل كند و از س��وي ديگر آنها تكيه گاهي ندارند كه 
به آن پناه ببرند. وي با اش��اره به عملكرد دادستاني تهران 
در رابط��ه با پرونده ه��اي اخلال در نظ��ام اقتصادي اخير 
اعلام كرد: ظرف سه ماه گذش��ته 1500 نفر احضار، 170 
نفر بازداش��ت و 145 نفر با صدور 69 فقره كيفرخواست 
تحت تعقيب قرار گرفته، 486 نفر از متهمان ممنوع الخروج 

شده  و در مورد پنجاه نفر حكم صادر شده است. دادستان 
تهران يادآور شد: اگر بخش خصوصي از توليد نااميد شود، 
مشكلات كش��ور مضاعف خواهد ش��د. بارها رياست قوه 
قضاييه بر حمايت از سرمايه گذاري سالم، امنيت اقتصادي و 
رفع موانع كسب و كار تاكيد كرده اند اما در صحنه عمل، اين 
حرف ها به گوش توليد كنندگان نمي رسد يا اگر مي رسد آن 
را جدي نمي گيرند و فكر مي كنند كه قوه قضاييه با زبان قهر 
آميز با آنها سخن مي گويد. وي با تاكيد بر اينكه »مبارزه با 
عوامل فساد جنبه سلبي و ايجابي دارد«، خاطرنشان كرد: 
بخش سلبي آن برخورد با كس��اني است كه مرتكب جرم 
مي ش��وند؛ اما منظر ايجابي مواردي است كه مي توانيم با 
كمك شركت هاي تعاوني، اتحاديه ها، بخش خصوصي و 
مشاركت مردم برخي مشكلات را رفع كنيم. وي با اشاره 
به برگزاري جلس��ه با مس��وولان اتحاديه هاي صنفي در 
سال جاري و سوال از آنها در مورد عدم انجام وظايف شان 
نس��بت به فعاليت يك ميليون مغازه غيررسمي در برابر 
100 هزار مغازه رسمي اظهار داشت: قبل از پيروزي انقلاب 
اتاق اصناف با همكاري پليس، اصناف را مديريت مي كرد 
ولي امروز با اين همه امكانات و وج��ود اتاق بازرگاني، اتاق 
تعاون و برخي نهادهاي ديگر، به لحاظ عدم نظارت اتفاقات 
ناگواري رخ مي دهد؛ چرا كه هيچ كس به وظايفش عمل 
نمي كند و همگي توپ را به ميدان ديگري پاس مي دهند. 
جعفري دولت آبادي وجود قيمت هاي متفاوت براي يك 
جنس در مغازه هاي مختلف را ناشي از عدم نظارت متوليان 
امر دانست و به عنوان مصداق به پرونده گوشي هاي تلفن 
همراه اشاره و اظهار كرد: پس از اينكه برخي براي واردات 
تلفن هاي همراه ارز دولتي را گرفته و موبايل ها را به چند 
برابر قيمت فروختند، ريي��س اتحاديه با ارس��ال نامه به 
دادستاني تهران، ادعا كرد كه در قانون، گران فروشي موبايل 
جرم نيست. از معاون خود خواستم كه اين فرد را به دادسرا 
دعوت كند و قانون را به وي نش��ان دهد. زيرا كه دادس��را 
متهمان را تحت عنوان اخلال در نظام اقتصادي با مصداق 

گرانفروشي كلان تعقيب كرده است.
وي در پاس��خ ب��ه ت��داوم اتهام زني ه��ا در رس��يدگي به 
پرونده ه��اي تلفن همراه، افزود: چه كس��ي گفته اس��ت 
موبايل ها به چند برابر قيمت مصوب فروخته ش��ود؟ چرا 
ارز 4200 توماني دريافت كردي��د و در بازار آزاد فروخته و 
بعد هم نامه مي نوسيد و مدعي مي شويد؟ اگر قوه قضاييه 
به موضوع تلفن هاي همراه ورود نمي كرد، مشخص نبود 
اين موضوع به كجا مي رسيد. جعفري دولت آبادي پيرامون 
تاثير عدم نظارت متوليان در موضوع فروش س��كه گفت: 
خريد و فروش سكه جرم نيس��ت ولي چگونه مي شود از 
خانه فردي كه صاحب شركت هاي هرمي بوده است، 25 
هزار سكه و 108 كيلو طلا كش��ف مي شود. در عين حال 
معتقديم مبارزه با فس��اد از مطالبات جدي مردم است و 
بايد در كنار برخوردهاي قضايي، از مش��ورت هاي بخش 

خصوصي استفاده شود.

قضايي گزارش

 همين صفحه  

سخن نخست

پا در زمين و سر بر آسمان 
»ن��ا اطميناني« اكنون 
ويژگ��ي  مهم تري��ن 
اقتصاد كش��ور اس��ت. 
اينكه نمي ت��وان آينده 
مولفه هاي اصلي اقتصاد 
كلان و نيز فضاي كسب 
پيش بين��ي  را  كار  و 
بزرگ تري��ن  نم��ود، 
مشكلي است كه به واس��طه وجود آن نمي توان 
سرمايه هاي مادي و فكري را براي رشد و توسعه 
كشور و بنگاه هاي اقتصادي مجموع نمود. اين در 
حالي است كه اقتصاد كشورمان مانند بسياري 
از اقتصادهاي در حال توس��عه به شدت معطوف 
به آينده و »آينده گرا« ست. چنانكه حداقل سه 
سند اصلي قانوني و سياس��ت گذاري كشور در 
چارچوب تحقق اهدافي 5، 20 و 50 ساله تدوين 
يا در دس��ت تدوين اس��ت. طبق برنامه شش��م 
توسعه مقرر است اقتصاد كش��ور متوسط رشد 

8درصد داشته باشد...

حسين حقگو

 صفحه5  

بازار سرمايه

استاندارد 2 گانه 
ارزش گذاري سهام عدالت

 مسعود كريمي|
اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور در 
تازه ترين اظهارنظر ه��اي خ��ود از ارزش روز 
س��هام عدالت در رقم��ي بالغ ب��ر 14 ميليون 
تومان خبر داده اس��ت. اين در حالي است كه 
صاحب نظران اين ح��وزه چنين نظري ندارند 
و طبق محاسبات صورت گرفته ارزش واقعي 
سهام عدالت را در ارقامي خيلي كمتر از گفته 

اسحاق جهانگيري اعلام مي كنند. 

صنعت،معدن و تجارت

 رايزني اقتصادي
  اتاق تهران با سياست گذار

تعادل|
پارلمان اقتصادي پايتخت در نشس��ت غيرعلني 
آبان ماه 97 خود، ميزب��ان رييس گروه اقتصادي 
دفتر مقام معظم رهبري بود. فع��الان اقتصادي 
اما پس از اينك��ه بارها مشكلاتش��ان را به گوش 
دولتم��ردان رس��اندند، اين بار دس��ت ب��ه دامن 
حاكميت شدند ،تا با تشريح مطالباتشان، صداي 
خ��ود را به گوش مقامات ارش��د نظام برس��انند. 
با برگ��زاري چنين نشس��تي تا ح��دي مي توان 
اميدوار بود ك��ه در ماه هاي آت��ي، نظرخواهي از 
بخش خصوصي براي حل معض��لات اقتصادي 
كش��ور، صورت تازه اي به خود بگيرد. اما اعضاي 
اتاق تهران در اين نشست خصوصي چه گفتند؟ 
براساس گزارش منتشر شده، آنها علاوه بر اينكه 
از مش��كلات و چالش ه��اي اقتصادي، س��خن 
گفتند، راهكاري كليدي نيز ارايه دادند. اما ليست 

درخواست اتاقي ها چندان هم كوتاه نبود...
14

 اجماع حداكثري شوراي شهر پنجم 
در انتخاب 2 شهردار پيشين پايتخت، تكرار نشد

صندوق بين المللي پول در گزارش خود اعلام كرد 

 پيروزي »حناچي«
براي شهرداري تهران

توقف رشد اقتصادهاي بزرگ

انرژي

جهان، مسير انرژي را  
انتخاب خواهد كرد

15 13

دادستان تهران خبر داد
 احضار 1500 نفر، بازداشت 170نفر 

و صدور 69 كيفرخواست در پرونده هاي اخير اقتصادي



روي موج خبر

   سرپرست معاونت پشتيباني و تحول اداري 
نهاد رياست جمهوري منصوب شد؛ پاد|

 ريي��س دفت��ر رييس جمهوري ط��ي حكمي 
»عل��ي اكبر اس��ماعيل آب��ادي « را ب��ه عنوان 
سرپرست معاونت پشتيباني و تحول اداري نهاد 
رياست جمهوري منصوب كرد. در حكم محمود 
واعظي آمده است: »نظر به تعهد، سوابق خدمتي 
و تجربيات جناب عال��ي، به موجب اين حكم به 
عنوان »سرپرس��ت معاونت پشتيباني و تحول 
اداري نهاد رياست جمهوري« منصوب مي شويد. 
انتظار دارد نسبت به ساماندهي، اصلاح و ارتقاء 
كيفي و كمي امور پش��تيباني و اداري نهاد اقدام 
نموده و با توجه به جايگاه موثر كاركنان شريف 
و زحمتك��ش آن، خدمات مطلوب و در ش��أن 

همكاران محترم ارايه كنيد.«

   حق�وق ش�هروندي ب�ر مه�ارت افزاي�ي 
دانشجويان تاكيد دارد؛ ايرنا|

 دستيار ويژه رييس جمهور در حقوق شهروندي 
گفت: تاكيد بر مهارت افزايي دانشجويان يكي از 
اهداف و اولويت هاي وزارت علوم در حوزه حقوق 

شهروندي است.
ش��هين دخت مولاوردي در س��ومين نشست 
دس��تياران ويژه حقوق شهروندي دستگاه هاي 
اجرايي و نخس��تين نشس��ت رابطي��ن حقوق 
شهروندي دانش��گاه ها و پژوهش��گاه ها، گفت: 
رييس جمهور در حوزه آم��وزش بر تزريق اميد 
و نش��اط تاكيد دارد كه اين موض��وع در حقوق 

شهروندي گنجانده شده است.
او با بيان اينك��ه در وزارت علوم بر مهارت افزايي 
دانشجويان تاكيد شده است افزود: بنا به تخصص 
و ماموريت وزارت علوم به دنبال نس��ل جديدي 
از دانشگاه ها هس��تيم كه در حوزه مهارت هاي 
كارآفريني و اقتصادي جوانان، كارهاي اساسي 

انجام شود.

   زندان�ي كردن مرد، كمكي به زن نمي كند؛ 
ايسنا|

معاون فرهنگي قوه قضايي��ه گفت: در اختلاف 
بين زن و شوهر كه مرد خشونتي عليه زن انجام 
داده و در صورت شكايت اگر مرد را زنداني كنيم 
نه تنها كمكي به زن نشده بلكه او را هم مجازات 
كرده ايم و با اين كار همچنين فرزندان آنها را هم 

مجازات كرده ايم.
صادقي در جمع خبرنگاران در حاشيه همايش 
ملي “مددكاري اجتماعي و توسعه پايدار “ افزود: 
به جاي اينكه م��رد را زنداني كنيم مي توانيم او 
را مجبور كنيم كه به همس��رش محبت كرده و 
خش��ونتي را كه انجام داده جب��ران كند كه اين 
مس��اله مي تواند در قانون بياي��د و نتيجه آن را 
نيز زن به دادگاه گزارش كن��د كه اجراي حكم 
صورت گرفته است. البته حبس براي برخي افراد 
خطرس��از براي جامعه لازم است اما در مواردي 
مانند اختلاف زن و شوهري حبس بي معناست.

   تاكيد تهران و لندن بر حمايت از مهاجران 
خارجي در ايران؛ ايسنا|

 در ديدار راب مكر سفير انگليس در تهران با رييس 
مركز اطلاع رساني و امور بين الملل وزارت كشور، 
دو طرف ب��ر لزوم هم��كاري بين المللي در زمينه 
حمايت از مهاجرين خارجي در ايران تاكيد و موضوع 
مهاجرت را يك موضوع مشترك جهاني توصيف 
كردند. سيدرمضان شجاعي كياسري در اين ديدار 
با تاكيد بر ضرورت و اهميت ارتباطات ميان مقامات 
و مسوولان دو كشور به منظور پيگيري همكاري ها 
و مناسبات دو كشور، به وظايف و ساختار گسترده 
وزارت كش��ور اشاره كرد و افزود: گسترش وظايف 
وزارت كشور جمهوري اسلامي ايران در حوزه هاي 
مختلف از يك سوي نشانگر اهميت و جايگاه خاص 
وزارت كش��ور در نظام جمهوري اسلامي ايران و 
از س��وي ديگر نمايانگر ظرفيت هاي وس��يع اين 

وزارتخانه براي همكاري با انگليس است.

   طرح نمايندگان مخالف دولت براي سوال 
از ظريف؛ تسنيم|

 نمايندگان مخالف دولت در مجلس در واكنش به 
اظهارات اخير محمدجواد ظريف درباره »واقعيت 
بودن پول ش��ويي گس��ترده در اي��ران« در حال 
جمع آوري امضا براي سوال از وي در صحن علني 
مجل��س هس��تند. نمايندگاني كه اي��ن خواهان 
سوال از وزير امور خارجه هستند، خواهان توضيح 
ظريف درباره اين گفته هاي او ش��ده اند. ظريف در 
گفت وگويي، با بيان اينكه »پول شويي گسترده در 
كشور يك واقعيت اس��ت«، گفته است: »در ايران 
خيلي ها از پول شويي منفعت مي برند و آنجاهايي 
كه هزاران ميليارد پول شويي انجام مي دهند حتماً 
آنقدر توان مالي دارند كه ده ه��ا يا صدها ميليارد 
هزينه تبليغات و فضاسازي در كشور عليه قوانين 
ضدپولش��ويي ايجاد كنند.« آنهايي ك��ه هزاران 
ميليارد تومان پول ش��ويي مي كنن��د آنقدر توان 
مالي دارند كه ده ها ميليارد هزينه فضاسازي كنند. 
كل بودجه و حقوق و اجاره نمايندگي هاي وزارت 
خارجه 1100 ميليارد تومان است، كمتر از بودجه 
فرهنگي برخي دس��تگاه ها كه با بعض ارگان هاي 
قدرتمن��د ارتباط دارن��د. ما ك��ه نمي توانيم با آن 

فضاسازي مقابله كنيم.«

   اي�ران در چارچوب محدوديت هاي برجام 
غني سازي كرده است؛ ايرنا|

 آژانس بين المللي انرژي اتمي براي س��يزدهمين 
بار پايبندي ايران به برجام را پس از اين توافق مورد 
تاييد قرارداد. آخرين گ��زارش آژانس بين المللي 
انرژي اتم��ي درباره فعاليت هاي هس��ته اي ايران 
تاييد مي كند: هيچ اورانيوم غني شده اي از طريق 
فعاليت هاي تحقيق وتوس��عه انباشت نگرديده و 
غني سازي، تحقيق و توسعه انجام شده در چارچوب 

محدوديت هاي تعريف شده در برجام بوده است. 

ايران2

رييس جمهور در جلسه شوراي عالي اجتماعي كشور:

چه ايرادي دارد بخشي از استاديوم ورزشي به بانوان اختصاص يابد
گروه ايران|

»چه ايرادي دارد بخشي از استاديوم هاي ورزشي در 
كشور به بانوان اختصاص يابد؟«اين پرسشي است كه 
رييس جمهوري روز گذش��ته با طرح آن تلاش كرد 
تا توجه افكار عمومي و رسانه ها را معطوف به برخي 
محدوديت هاي غير ضروري كند كه باعث شده بخشي 
از اقش��ار جامعه از حقوق طبيعي شان محروم شوند؛ 
حقوقي كه از منظر روحاني هم از نظر قانوني و هم از 
نظر شرعي دليلي براي محدودسازي آن وجود ندارد و 
دستگاه هاي مسوول هرچه سريع تر بايد بستر مناسب 
براي پاسخگويي به اين حقوق قانوني را فراهم سازند. 
نس��خه اي كه رييس جمه��وري براي ح��ل اين نوع 
مشكلات پيشنهاد مي كند اس��تفاده از ديدگاه هاي 
كارشناس��ي اس��ت؛ رويكردي كه با اس��تفاده از آن 
مي توان بس��ياري از مش��كلاتي كه در ظاهر شكل و 
شمايلي لاينحل يافته اند را حل و فصل كرد. رييس 
دولت دوازدهم همچنين با اشاره به تلاش دشمنان 
براي افزايش فش��ار اقتصادي به ايران راهكار عبور از 
مش��كلات پيش رو را اس��تفاده از تمام ظرفيت هاي 
كش��ور دانس��ت و نقش ارگان هايي كه ب��ه نوعي به 
مطالب��ات اجتماعي مردم مي پردازند را برجس��ته و 

اثرگذار ارزيابي كرد. 
رييس جمهور در جلسه شوراي عالي اجتماعي كشور 
تقويت امي��د به آينده و تلاش بيش��تر براي تحكيم 
و تقوي��ت اطمينان و امنيت خاطر ب��راي مردم را در 
حوزه رفع نگراني ها از آس��يب هاي اجتماعي، مورد 

تأكيد قرار داد. 
روحاني ديروز در اين جلسه، اقدامات انجام شده در 
حوزه پيشگيري و مقابله با آسيب هاي اجتماعي طي 
سال هاي اخير را اميدواركننده دانست و اظهار داشت: 
همه دستگاه ها به ويژه وزارت كشور در پي تأكيدات 
مقام معظم رهبري در خصوص مسائل و آسيب هاي 
اجتماعي، با احساس وظيفه بيشتري وارد عرصه شده 
و آمار اقدامات انجام شده، نشان مي دهد كه گام هاي 
بسيار مهم و خوبي در اين عرصه برداشته شده است.

   تلاش براي كاهش آسيب هاي اجتماعي
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: موضوع آسيب هاي 
اجتماعي از مسائل بس��يار حساس براي مردم است 
و چنانچه آمار بهبود شاخص ها در حوزه آسيب هاي 

اجتماعي به مردم منتقل شود، مي تواند دلگرم كننده 
باشد.

روحاني گفت: فناوري هاي نو و دستاوردهاي علمي 
جديد در كنار مصايبي كه مي تواند داشته باشد، براي 
مردم تسهيلات، امنيت و آرامش خاطر ايجاد كرده و 
خانواده ها با استفاده از امكانات ديجيتالي و تلفن همراه 
مي توانند به راحتي از وضعيت فرزندان خود آگاهي 
يابند، ضمن اينكه مردم با اس��تفاده از اين فناوري ها 
مي توانند بس��ياري از امورات و كارهاي روزمره خود 

را انجام دهند.
رييس ش��وراي عالي اجتماعي كشور يكي از عوامل 
حاشيه نشيني را مهاجرت از روستا عنوان كرد و گفت: 
امروز ساكنان روستاها با استفاده از فضاي اينترنت و 
موبايل، صنايع دس��تي و امكانات گردشگري خود را 
به گردش��گران داخلي و خارجي معرفي مي كنند و 
اين فناوري ها به ابزاري براي تثبيت روستاها تبديل 
شده است و بي ترديد توسعه عالمانه و همه جانبه آن 
مي تواند در رفع مشكل حاشيه نش��يني موثر باشد.

رييس جمهور با اشاره به اهميت تقويت اميد به آينده 
در برخورد با مس��ائل اجتماعي، اظهار داشت: بدون 
ترديد اگر اميد به آينده نباشد، ناهنجاري ها و جرايم 
اجتماعي افزايش مي يابد، لذا همه به ويژه رسانه هاي 
اجتماعي بايد اميد به آين��ده را در بين مردم تقويت 

كنند.

   مشكلات اقشار حقوق بگير
 روحاني در ادامه خاطرنشان كرد: اگر چه امروز مردم 
به واسطه تحريم با مش��كلاتي در حوزه اقتصادي و 
معيشتي مواجه شده اند و مشكل كساني كه حقوق 
ثابت دارند، مضاعف اس��ت، اما مطمئن هستيم كه 
مشكلات سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي قابل حل و 
فصل بوده و به فضل الهي برطرف خواهد شد و چنين 
نيست كه اين مش��كلات حل ناشدني باشد، لذا بايد 
نسبت به رفع اينگونه مشكلات اميدوار باشند.رييس 
شوراي عالي اجتماعي خاطرنشان كرد: مردم بعد از 
13 آبان نسبت به قبل از آن، اميدواري بيشتري پيدا 
كرده اند، در حالي كه قب��ل از 13 آبان، عده اي تصور 
مي كردند كه اتفاقات خاص��ي رخ خواهد داد و همه 
زندگي مردم به ه��م خواهد ريخت، اما پس از آن روز 
همه مشاهد كردند كه اين تصورات واهي و غلط است 

و هيچ كدام از ادعاهاي دشمن، به آن صورتي كه انتظار 
داشتند، تحقق پيدا نكرد، لذا چنين نيست كه تصورات 

دشمن محقق شده و ما ناتوان باشيم.
رييس جمهور با بيان اينكه گاهي بعضي از رسانه ها و 
روزنامه ها واقعيات تلخ را بيش از آنچه هست، بزرگ 
جلوه مي دهند، اظهار داش��ت: اينگونه بزرگ نمايي  
مش��كلات و نااميد كردن مردم، ظلم بزرگي به مردم 
است و همه بايد در اين زمينه هوشيارانه عمل كنند.

روحان��ي خاطرنش��ان ك��رد: مقابله و رف��ع برخي 
آس��يب هاي اجتماعي از جمل��ه فقرزدايي، نيازمند 
اقدامات عملي و اجرايي اس��ت كه بايد در اين حوزه 
با قوت تصميم گيري و عمل كرد، اما بخش��ي از اين 
مسائل جنبه رواني دارد و ناشي از بزرگ نمايي برخي 
از مش��كلات دارد كه در اين زمينه اگر اميد و نشاط 
در جامعه افزايش ياب��د، مي تواند در برطرف كردن و 

پيشگيري از آسيب ها تأثيرگذار باشد بطور مثال چه 
ايرادي دارد كه بخش��ي از استاديوم ورزشي كه هيچ 
منافاتي با قانون و شرع و مصوبه شوراي عالي انقلاب 

فرهنگي ندارد، به بانوان اختصاص يابد.
رييس شوراي عالي اجتماعي افزود: مي توان با برخي 
اقدامات كم هزينه ميزان رضايتمندي و خش��نودي 
اجتماعي م��ردم را در جامعه افزايش داد و بايد توجه 

داشت كه با سوء ظن نمي توان با مردم برخورد كرد.

   انتقال شفاف آمارها به مردم
رييس جمهور خاطرنش��ان كرد: بايد آم��ار مربوط به 
كاهش جرايم و آسيب هاي اجتماعي به درستي به مردم 
منتقل شود و چنين آمار دلگرم كننده اي مي تواند مردم 
و جوانان را نسبت به آينده اميدواركند و چه بسا انتشار 
آمار مربوط به كاهش طلاق مي تواند جوانان و خانواده ها 

را به ازدواج آسان و سريع ترغيب كند.
رييس جمه��ور اقدام��ات فرهنگي را اولي��ن گام در 
مواجهه با مس��ائل اجتماعي دانس��ت و تأكيد كرد: 
معمولًا در فعاليت هاي فرهنگي مردم بهتر از نهادهاي 
دولتي عمل مي كنند، لذا در اين حوزه بايد سازمان ها 

و جمعيت هاي مردم نهاد اصيل پيشتاز باشند.
روحاني با اش��اره به نقش آموزش و پ��رورش در اصلاح 
كشور، گفت: آموزش و پرورش يكي از مهم ترين نهادهايي 
است كه مي تواند در اصلاح امور كشور بسيار موثر باشد.

در اين جلسه وزير كشور و اعضاي شوراي عالي اجتماعي، 
ضمن ارايه گزارش��ي از اقدامات انجام ش��ده در حوزه 
پيشگيري و كاهش آس��يب هاي اجتماعي، ديدگاه ها، 
نظرات و پيشنهادات خود را در خصوص مسائل اجتماعي 
بيان كردند. براساس گزارش ارايه شده، شاخص ميزان 

طلاق طي 4 سال گذشته كاهش داشته است.

»تعادل« آخرين تحولات رابطه ايران و عربستان را بررسي مي كند

ابهام در آينده روابط تهران- رياض 
گروه ايران|

 پيام تهران به رياض مذاكره مس��تقيم است؛ اما از آن 
سو تنها پيام خصم مخابره مي شود. داستان هم روشن 
اس��ت، ايران از مذاكره يك برد-برد مي خواهد، مانند 
آنچه در برجام به دست آورده بود، اما سعودي ها چنين 
نمي خواهند؛ چراكه آرزوهاي ديگري دارند. نشستن بر 
جايگاه »قدرت اول منطقه« آرزوي سعودي ها است، 
آرزويي كه برآورده شدنش يك ايران ضعيف مي خواهد 
كه مانع يكه تازي آل س��عود نشود. براي همين است 
كه عربستان سياست كشاندن درگيري هاي قومي و 
مذهبي به داخل ايران را در پيش گرفته است. اين را هم 
نه در لفافه يا پنهان كه اعلام عمومي كرده است. وزير 
دفاع عربس��تان گفته بود كه »تلاش خواهيم كرد كه 
نبرد را به سوي آنها بكشانيم، به داخل ايران، نه عربستان 
سعودي.« عمليات گروه هاي تروريستي در ايران هم 
حرف هاي مقام سعودي را تاييد مي كند؛ چنانكه يكي 
دو سالي است گروه هاي تروريستي در ايران فعال تر از 
قبل شده اند، يك روز به بهارستان حمله مي كنند و نقشه 
به خون كشيدن خانه ملت را مي كشند، روز ديگر هم به 

رژه اي نظامي در اهواز حمله مي كنند. 

  ادعاي سعودي ها
س��عودي ها مي گوين��د درگيري را ب��ه داخل ايران 

مي كش��انند تا به ادعاي خود از سياست ايران براي 
قرارگيري در مركز ثقل دنياي اس��لامي جلوگيري 
كنند. اين ادعاي محمد بن سلمان وليعهد سعودي 
اس��ت. او از روزي كه در عربستان به قدرت رسيده، 
سياستش را بر پايه خصم با ايران بنا نهاده است. وقتي 
هم كه از او درباره مذاكره با ايران پرس��يده مي شود، 
اين اتفاق را غيرممكن مي داند. بن سلمان مدعي بود 
دليل عدم مذاكره با ايران، عقايد افراط گرايانه تهران 
است كه معتقد اس��ت بايد با تسلط براي كشورهاي 
اسلامي، زمينه ظهور حضرت مهدي )عج( را فراهم 
كند. او در ادعايي ديگ��ر گفته بود كه »مي دانيم كه 
يكي از هداف رژيم ايران رس��يدن به مركز ثقل عالم 
اسلام يعني مكه است اما ما منتظر نمي مانيم تا آنان 
جنگ را به داخل خاك سعودي بكشانند بلكه تلاش 
ما اين اس��ت كه اين نبرد در طرف آنان، داخل ايران 

روي دهد نه در عربستان سعودي.« 
سعودي ها حضور نظامي در يمن و كشتار مردم اين كشور 
را هم با همين بهانه توجيه مي كنند. آنها مدعي هستند 
ايران از حوثي ها حمايت مي كند و برنامه اش اين بوده كه با 
ساقط كردن حكومت قانوني يمن و استقرار يك حكومت 
وابسته به خود در آن كشور، زمينه گسترش حضور داعش 
در يمن را فراهم آورد تا از آنجا بتوانند امنيت عربستان 

سعودي را مورد تهديد قرار دهد.

 گفت وگوي سياس�ي جايگزين رفتارهاي 
خصمانه

ادعاهايي كه مقامات اي��ران آن را قويا رد مي كنند. 
سياس��ت جمه��وري اس��لامي هم خ��لاف ادعاي 
سعودي ها را نش��ان مي دهد، چنانكه از روز آغازين 
درگيري ها در يمن، ايران پيشنهاد راه حل سياسي 
داد؛ چنانك��ه براي س��وريه هم همين پيش��نهاد را 
داش��ت. محمد جواد ظريف كه رياس��ت دس��تگاه 
ديپلماسي ايران را در دست دارد بازهم پيشنهادش 
همين اس��ت. هم براي يمن، هم براي سوريه و هم 
براي رابطه با عربس��تان. او به تازگي در گفت وگو با 
روزنامه قطري »العربي الجديد« اين موضع ايران را 
تكرار كرده است. او در پاس��خ به سوالي در رابطه با 
مذاكره با عربستان گفته است: »براي عادي سازي 
روابط با عربستان هيچ مشكلي نداريم و اين مساله 
به ري��اض باز مي گردد و به بازنگري در رفتار آنها كه 
مي تواند تنش منطقه را كاهش دهد، باز مي گردد، 
همه اين سياست هايي كه ايران، سوريه، عراق، قطر 
و يمن را هدف قرار داده اس��ت از س��وي عربستان 

است نه ايران.«
وزير امور خارجه ايران به گزارش روزنامه نيويورك 
تايمز مبني ب��ر تلاش مقامات س��عودي براي ترور 
مقامات ايراني از جمله س��ردار قاس��م سليماني هم 

واكنش نش��ان داده و اعلام كرده كه ته��ران از اين 
برنامه سعودي ها اطلاع داشته است.  به گفته ظريف 
اين سياست هاي عربس��تان جديد نيست و ايران از 
آن مطلع بوده است. وزير خارجه ايران معتقد است 
»عربستان تلاش مي كند كه سلطه خود را تحميل 
كند و اخبار اخير تمام ادعاهايي كه مي گويند ايران 
فعاليت هاي��ي عليه رياض انج��ام مي دهد را نقض و 
عكس آن را ثابت مي كند، عربستان است كه از ايجاد 

تنش حمايت مي كند تا ايران را هدف قرار دهد.« 

   شايعات مذاكره محرمانه
اما ناظران اعتقاد دارن��د ناكامي در جنگ يمن و به 
تازگي رسوايي قتل جمال خاشقجي كه سعودي ها 
را با فش��ار بين المللي روبرو س��اخته، احتمالا آنان 
را مجب��ور به تغيي��ر در سياست هايش��ان مي كند. 
چنانك��ه برخي رس��انه هاي عرب مدعي هس��تند 
عربس��تان براي مذاكره با ايران، دس��ت كم درباره 
بحران يمن پيش قدم ش��ده است. اين را يك سايت 
مصري مدعي شده بود. سايت »خليج آنلاين« ادعا 
ك��رد كه طي هفته هاي گذش��ته »ع��ادل الجبير« 
وزي��ر ام��ور خارجه عربس��تان با هدف دس��تيابي 
ب��ه تفاهم با ايران تماس هاي س��ري با اين كش��ور 
برق��رار كرده اس��ت. اين س��ايت خبري ب��ه نقل از 

يك منب��ع ديپلماتي��ك عاليرتبه نوش��ته بود كه 
»الجبير در تماس هاي خود با ايران راجع به برخي 
 مس��ائل منطقه اي از جمله موضوع يمن گفت وگو 

كرده است.«
اگرچه مقامات سعودي واكنشي به اين خبر نداشتند، 
اما در ايران اي��ن خبر تاييد نش��د. هرچند مقامات 
وزارت خارجه س��عي كردند با جم��لات ترديد آميز 
نس��بت به اين خبر واكنش نش��ان دهند. تا آنجا كه 
ظريف در واكنش به اين خبر آن را تكذيب نكرد؛ اما 
گفت كه در رابطه با صحت اين موضوع هيچ اطلاعي 
ندارد. در عين حال او افزود كه »به نظر اين مس��اله 

ممكن نيست.«
حال بايد ديد س��عودي ها چه واكنش��ي به موضع 
سياسي ايران نشان مي دهند، موضعي كه از برقراري 
روابط سياسي ميان دو كشور و همكاري كشورهاي 
منطقه حمايت مي كند. اين موضع سياس��ي ايران 
تا آنجاس��ت كه ظري��ف پس از فروپاش��ي خلافت 
داعش در سوريه و عراق مجددا طرح همكاري هاي 
منطقه اي را به روزرس��اني كرد و به عنوان مثال در 
مقاله اي كه در تاريخ بهمن ماه س��ال گذش��ته در 
روزنامه »يني شفق« تركيه نوشت، براي چندمين 
بار پيشنهاد ايجاد يك »مجمع گفت وگوي منطقه اي 

در خليج فارس« را تكرار كرد. 

دولت آثار بازگشت تحريم ها را 
رصد و گزارش مي كند

معاون حقوقي رييس جمهور 
گف��ت: ثب��ت دقي��ق آثار 
بازگشت تحريم ها به يافتن 
راهكاره��اي مقابله با آنها و 
ثبت براي آيندگان كمك 

مي كند.
باش��گاه  گ��زارش  ب��ه 
خبرنگاران، لعيا جنيدي در نشست شوراي هماهنگي 
امور حقوقي دس��تگاه هاي اجرايي با بيان اينكه امروز 
تحريم يكي از مشكلات جدي پيش روي كشور است، 
اظهاركرد: به عنوان اعضاي سازمان حقوقي دولت وظيفه 
داريم تمام راهكارهاي مديريت موثرتر و بهتر كشور در 
برابر تحريم ها را مورد بررس��ي قرار داده و به مسوولان 
ذي ربط ارايه كنيم.وي با اشاره به اينكه رييس جمهور 
معاونت حقوقي را مسوول كميته حقوقي تحريم قرار 
داده است، افزود: بر اساس منطق و نظم حقوقي ايجاد 
شده در چند قرن اخير اعمال قوانين يك كشور به صورت 
فراسرزميني وجاهت ندارد و هيچ كشوري حق ندارد 
حاكميت تقنيني كش��ورهاي ديگر را ناديده بگيرد.او 
ادامه داد: هر جا نياز به اين بوده كه قوانين حقوق عمومي 
در فراسوي مرزها به صورت هماهنگ اجرا شود، دولت ها 
بر اساس يك رويه پذيرفته ش��ده و منطقي به دنبال 

تدوين و تصويب معاهدات  هستند.

به تهديدات دشمن در عرصه فضا 
پاسخ پشيمان كننده مي دهيم

وزير دف��اع با بي��ان اينكه 
عرصه فضا ديگر در انحصار 
دشمنان نيست، گفت: نظام 
جمهوري اسلامي به چنان 
اقتداري دست يافته كه اگر 
متج��اوزي در عرصه فضا 
اقدامي عليه ايران اسلامي از 
خود نشان دهد با چنان پاسخي مواجه خواهد شد كه از 
كرده خود پشيمان خواهد شد.به گزارش روابط عمومي 
وزارت دفاع، اميرسرتيپ امير حاتمي با حضور در جمع 
هاديان و مسوولان سياسي نيروهاي مسلح گفت: نظام 
سلطه به س��ركردگي امريكا با ايجاد يأس و نا اميدي، 
ناكارآمد نشان دادن دولت و نظام اسلامي و همچنين 
ائتلاف با كشورهاي منطقه و 30 كشور جهان به دنبال 
شكست اقتدار جمهوري اس��لامي ايران برآمد؛ اما به 
حول قوه الهي نه تنها در فضاي كشور شكاف ايجاد نشد 
بلكه اتحاد و انسجام ملي بيش از هر دوره بر فضاي كشور 
مستولي است.وزير دفاع با اشاره به شكست سياست هاي 
رييس جمهور امريكا عليه ايران در فضاي جهاني اظهار 
داش��ت: خنده دنيا به منطق رييس جمهور امريكا در 
مجمع عمومي سازمان ملل، صدور بيانيه محكوميت 
حادثه تروريستي اهواز در جلسه شوراي امنيت نمونه اي 
از شكست هاي امريكا در فضاي امروز جامعه جهاني است.

استقبال ايران از موضع هلند 
نسبت به برجام

س��يدعباس عراقچي در 
ديدار با معاون سياس��ي 
وزارت خارج��ه هلن��د 
حمايت دول��ت هلند از 
حفظ و اج��راي برجام و 
همچنين موض��ع هلند 
نس��بت ب��ه مقابل��ه ب��ا 
يك جانبه گرايي و قوانين فراس��رزميني امريكا را 

مورد استقبال قرار داد . 
به گزارش ايسنا، معاون وزير خارجه ايران گفت: 
امريكا با اق��دام يك جانب��ه و غيرقانوني خود در 
خ��روج از برجام هم قطعنامه ش��وراي امنيت را 
نقض كرده و هم ديگران را به نقض آن تشويق يا 
حتي مجبور مي كند. چنانچه برجام از بين برود، 
به معني شكس��ت ديپلماس��ي و غلبه زورگويي 
در عرص��ه بين المللي اس��ت. اين امر مس��لما به 
پيچيدگي هاي سياس��ي در منطق��ه خاورميانه 

خواهد افزود.
وي همچنين با تشريح سياست هاي منطقه اي ايران 
اظهار كرد: سياست ايران برخلاف برخي كشورهاي 
منطقه كه با اشتباهات سياسي خود منطقه را دچار 
مشكلات و تنش هاي مختلف كرده اند، حفظ ثبات 

و گسترش امنيت در منطقه است.

ورود به فاز فشارهاي سياسي 
بعد از شكست در فاز نظامي

رييس مجل��س گفت: در 
زمان جنگ س��ختي هايي 
براي دولت و مردم سوريه 
وجود داش��ت و ام��روز از 
لحاظ سياسي سختي هاي 
جدي��دي وج��ود دارد اما 
همانطورك��ه مقاومت در 
زمان جنگ جواب داد، در اين مرحله نيز نتيجه مي دهد.

علي لاريجاني رييس مجلس شوراي اسلامي پيش از 
ظهر ديروز )سه شنبه، ۲۲ آبان ماه( در ديدار با هيات 
پارلماني سوري گفت: كش��ورهايي كه زماني دنبال 
اين بودند كه با عمليات نظامي استقامت سوري ها را 
بشكنند امروز از لحاظ سياسي فشار وارد مي كنند اما 
بطور كلي روال آستانه به خوبي جلو مي رود و اميدواريم 

آنچه به نفع ملت سوريه است تحقق پيدا كند.
لاريجان��ي ادامه داد: در بعد تدوين قانون اساس��ي 
اختلاف نظرهايي وجود دارد كه بايد آنچه مصلحت 
ملت سوريه است تحقق پيدا كند كه البته بايد درنظر 
داشت كار در زمان جنگ نظامي سختي هايي داشت 
و در حال حاضر نيز در بعد سياس��ي به نوع ديگري 
سختي دارد اما بايد دانست كه همانقدر كه مقاومت 
در آن مرحله جواب دارد در اين مرحله نيز مقاومت 

نتيجه مي دهد.

اظهارات ظريف درباره فسادهاي 
مالي پنهان دلسوزانه است

نماينده م��ردم تهران در 
مجلس گف��ت: اظهارات 
محمد جواد ظريف وزير 
امور خارجه در خصوص 
وجود برخي فس��ادهاي 
مالي پنهان در كش��ور از 
سر دلسوزي است و اين 

موضوع از واقعيات جامعه است.
غلامرضا حيدري در گفت وگو با ايرنا اظهار داشت: 
محمد ج��واد ظري��ف از بهترين، مس��لط ترين و 
باس��ابقه ترين ديپلمات هاي كشور ما است كه در 
طول اين سال ها اقدامات بسيار مثبت و ارزشمندي 

را براي كشور انجام داده است.
وي با اش��اره به اينكه ظريف در مذاكرات و برجام 
زيرنظر رهبر معظم انقلاب كارها را جلو برده است 
افزود: قطعا ظريف اطلاعاتي دارد كه ما نداريم. اگر 
او دغدغه منافع ملي را نداش��ته باش��د آن افرادي 
كه سفارت هاي عربستان را آتش مي زنند دغدغه 

منافع ملي دارند؟
نماين��ده مردم تهران در مجل��س ادامه داد: آقاي 
ظريف نظام را متهم به پولش��ويي نك��رد بلكه از 
واقعياتي سخن گفت كه در ايران وجود دارد و بايد 

با آن مقابله كرد.
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آمارهايبانكمركزيازوضعيتبودجهكشورنشانميدهد

براساسگزارشاخيرصندوقبينالملليپول

افزايش وابستگي بودجه به نفت و اوراق

تورم29درصدورشد1.5-درصدميشود

آمارهاي بانك مركزي از وضعيت بودجه كش��ور نش��ان 
مي ده��د كه در 6 ماهه اول امس��ال كس��ري عملياتي و 
س��رمايه اي بودجه با 105.5 درصد رشد نسبت به مدت 
مشابه سال قبل، به رقم 37.2 هزار ميليارد تومان رسيده 
است. اين در حالي است كه درآمدهاي حاصل از دارايي هاي 
سرمايه اي )نفت و گاز و واگذاري ها( از ميزان پيش بيني هاي 
بودجه هم افزون تر بوده اس��ت.درآمدهاي نفتي كشور 
در اين 6 ماه به ميزان 63 ه��زار ميليارد تومان بوده كه با 
كسر 26 هزار ميليارد توماني اي كه براي بودجه عمراني 
اختصاص داده، مابقي آن )35.6 هزار ميليارد تومان( براي 
هزينه هاي جاري كشور صرف شده است. بدين ترتيب بر 
اساس اين آمارها در 6 ماهه ابتدايي امسال به ميزان 20.3 
درصد از پرداخت هاي جاري از طريق تملك دارايي هاي 
سرمايه اي تامين شده است. اين در حالي است كه اين رقم 
در 6 ماهه اول سال گذشته تنها 7.3 درصد و در سال 95 
به ميزان 12.9 درصد بوده است. به بيان ديگر 20.3 درصد 
از بودجه جاري كشور از طريق فروش نفت و غيره و 48.5 
درصد از طريق درآمدهاي مالياتي تامين شده و مابقي آن 
يعني حدود 30 درصد را دولت ناگزير با فروش دارايي هاي 

مالي يا اوراق تامين كرده است.

سرمايهخوريبودجهجاري
به گزارش »تعادل« بانك مركزي آمارهاي مربوط به دخل 
و خرج دولت در 6 ماهه ابتدايي امسال را منتشر كرد. اين 
آمارها نشان مي دهد كه كسري تراز عملياتي بودجه 32.1 
درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش يافته است؛ 
در حالي كه رقم اين كسري در پايان شهريور سال گذشته 
55 ميليارد دلار بود، اين مبلغ در 6 ماه امسال به منفي 72.8 
هزار ميليارد تومان رسيده است. اين در حالي است كه قانون 
بودجه مبلغ كسري عملياتي بودجه شش ماه سال را 39.6 
هزار ميليارد تومان پيش بيني كرده بود. بر اساس اين قانون 
دخل و خرج دولت مي بايد به گونه باشد كه در كل سال تنها 
77.8 هزار ميليارد تومان كسري داشته باشد. بنابراين در 
همين نيم سال اول نزيك به يكسال تمام كسري عملياتي 
به بار آمده است و اگر شيوه اجراي بودجه به همين شكل 
پيش برود تا پايان سال شاهد كسري اي دو برابري از ميزان 
مصوب خواهيم بود. تراز عملياتي در بودجه، تفاوت بين 
هزينه هاي جاري و درآمدهاي غيرنفتي را نشان مي دهد. 
اين شاخص در ادبيات بودجه ريزي جديد با هدف سنجش 
ميزان اتكاي هزينه هاي جاري دولت به نفت و فروش ديگر 
اموال سرمايه اي ساخته شده است. به عبارت ديگر موفقيت 
عمليات مالي دولت در اين است كه هزينه هاي جاري خود 
را از طري��ق درآمد )درآمدهاي غيرنفتي مانند ماليات ها 
و س��اير درآمدها( و اعتبارات س��رمايه اي و فعاليت هاي 
عمراني را با فروش اموال سرمايه اي )نفت، گاز و واگذاري 
ها( خود تامين كند. يعني به گونه اي نباشد كه دولت به 
دليل نداشتن درآمد يا فربه كردن هزينه هاي خود شروع 

به سرمايه خوري كند. بر اين اساس مي توان كسري تراز 
عملياتي در بودجه را معادل همان سرمايه خوري در نظر 
گرفت چراكه اين كسري از طرق فروش اموال سرمايه اي 
و مالي كه هردو مصداق سرمايه هاي بين نسلي هستند، 

تامين مي شود. 
در نيم س��ال اول امس��ال تراز عملياتي منفي 72.8 هزار 
ميليارد تومان ش��ده به عبارت ديگر درآمدها 72.8 هزار 
ميليارد تومان از هزينه هاي جاري كمتر بود و دولت مجبور 
بود كه اين ميزان را از محل منابع نفتي تامين كند. برخي 
موانع ساختاري براي جلوگيري از به بار آمدن اين ميزان 
كس��ري وجود دارد و براي اينكه تفاوت بين درآمدهاي 
غيرنفتي و هزينه هاي جاري كاهش يابد بايد دوكار صورت 
مي گرفت. اول اينكه ميزان درآمدهاي غير نفتي كه بخش 
عمده آن مرب��وط به درآمدهاي مالياتي اس��ت افزايش 
مي يافت . نس��بت درآمدها به هزينه ه��اي دولت در اين 
نيم سال به 48.5 درصد رسيده است اين در حالي است كه 
همين نسبت در مدت مشابه سال قبل 52.8 درصد بوده 
اس��ت. بدين معني كه 48.5 درصد از هزينه هاي جاري 
دولت از طريق درآمدهاي واقعي تامين شده است و بيش از 
نيمي از آن با فروش اموال سرمايه اي جبران مي شود. جالب 
است بدانيم كه اين نسبت در نيم سال اول سال 95 معادل 
62 درصد بوده است. طبق مصوبه بودجه بايد اين نسبت 
امسال به بالاي 73 درصد مي رسيد. درآمدهاي مالياتي 
اصلي ترين منبع درآمدهاي دولت محسوب مي شود كه 
جداول بودجه از كاهش نسبت آن در تامين هزينه ها خبر 
مي دهد. اين نس��بت در نيم س��ال 95 معادل 45.5 و در 
نيم سال 96 به 40.1 درصد كاهش يافت. اين رقم امسال 
به 38.4 درصد رس��يده است. درآمدهاي دولت در شش 
ماهه امس��ال به 63.4 هزار ميليارد رسيده كه حاصلي از 
عوايد 50.3 هزار ميلياردي ماليات و 13.1 هزار ميليارد 
توماني ساير درآمدهاست. هرچند كه اين درآمدها نسبت 
به نيم س��ال 96 به ميزان 11.8 درصد كاهش يافته اما از 
ميزان مصوب كمتر بوده است. طبق بودجه مي بايست 
درآمدهاي دولت در ش��ش ماه امسال 110 هزار ميليارد 
تومان مي شد. در سوي ديگر هزينه هاي جاري هم با 21.9 
درصد افزايش به رقم 130.9 هزار ميليارد تومان رسيده 
است. بنابراين بايد درآمدها با روند فزاينده تري از هزينه ها 
افزايش يابد و در هزينه هاي جاري صرفه  جويي مي شد 
اما در هيچ يك از اينها دولت موفق نبوده است كه دلايل 
متعددي دارد.بخش عمده اي از اين افزايش هزينه ها به 
پرداخت هاي كاركنان دولت بر مي گردد كه طبق قانون بايد 
متناسب با تورم افزايش پيدا كند. در اين خصوص بايد به 
سمت حذف وظايف غير ضروري و موازي حركت مي كرد. 
اگرچه چندين دستگاه و وزارتخانه ادغام شدند، اما آنطور كه 
بايد دولت كوچك نشد؛ بنابراين در افزايش درآمد و كاهش 
هزينه ها موفقيت چنداني نداشت و تراز عملياتي بودجه نه 
تنها بهتر نشده بلكه بدتر هم شده است. اين در حالي است 

كه وابستگي اعتبارات هزينه اي به منابع نفتي بايد تا پايان 
برنامه پنجم به صفر مي رسيد.

رشد105درصديكسريبودجه
بخش ديگر جداول بودجه به آمارهاي مربوط به تملك و 
فروش اموال سرمايه اي مي پردازد. بر اساس اين آمارها عوايد 
دولت از واگذاري دارايي هاي سرمايه اي )فروش نفت و گاز 
و...( 63.2 هزار ميليارد تومان بوده كه نسبت به سال گذشته 
به ميزان 40.8 درصد افزايش يافته است. اين درآمدها حتي 
نسبت به ميزان مصوب بودجه هم بيشتر بوده است. در قانون 
بودجه پيش بيني شده بود كه دولت در 6 ماهه اول امسال 
54.8 هزار ميليارد تومان از طريق فروش اموال سرمايه اي 
كسب كند. بنابراين حدود 9 هزار ميليارد تومان درآمد بيشتر 
از پيش بيني ها عايد دولت شده كه توانسته بخش تملك 
دارايي هاي سرمايه اي )پرداخت هاي عمراني( را به ميزان 
زيادي تقويت كند. منابع��ي كه در اين 6 ماه صرف بودجه 
عمراني شده نسبت به پارسال 240.5 درصد رشد كرده و به 
رقم 26.6 هزار ميليارد تومان رسيده است. البته اين رشد تنها 
محصول افزايش تخصيص هاي عمراني سال جاري نيست 
بلكه كمبودهاي سال گذشته هم درآن دخيل است. بنابراين 
با اينكه ميزان رشد بالا بوده اما هنوز به ميزان مصوب بودجه 
)31.6 هزار ميليارد تومان( نرسيده است. بطور دقيق تر دولت 

در اين 6 ماه 63 هزار ميليارد تومان از طريق فروش اموال 
سرمايه اي درآمد داشته كه تنها 26.6 هزار ميليارد تومان 
را در محل لازم آن يعني تملك دارايي هاي عمراني هزينه 
كرده است. اگر اين دو رقم را از يكديگر كسر كنيم 37.2 هزار 
ميليارد باقي مي ماند كه دولت آن را براي جبران كس��ري 
تراز عملياتي يعني هزينه هاي جاري هزينه كرده است. با 
اين وجود با توجه به ميزان كسري عملياتي حجيم امسال 
)72.8- هزار ميليارد تومان( باز هم اين كسري تراز نشده 
است. در ادبيات بودجه ريزي به اين كسري نوع دوم كسري 
تراز عملياتي و سرمايه اي گفته مي شود. اين شاخص نشان 
مي دهد كه كل درآمدهاي دولت با احتساب عوايد ناشي از 
واگذاري هاي دارايي هاي سرمايه اي )درآمدهاي نفتي و ...( 
تا چه اندازه هزينه هاي جاري و پرداخت هاي عمراني را تراز 
مي كند. معمولا آنچه به عنوان كسري بودجه در رسانه ها و 
ادبيات روزمره مراد مي شود منظور همين شاخص عملياتي 
و س��رمايه اي است . اين شاخص در 6 ماهه ابتدايي امسال 
105.5 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل افزايش يافته 
است. سال گذشته رقم اين كسري 18 هزار ميليارد تومان 
بود اما امس��ال به 37.2 هزار ميليارد رس��يده است.  نكته 
با اهميت اين اس��ت كه اگر دولت كلا قيد رقم 26.6 هزار 
ميليارد تومان بودجه عمراني را هم ميزد و تمام درآمدهاي 
ناشي از فروش اموال س��رمايه اي خود را به تامين بودجه 

جاري و جبران كسري عملياتي اختصاص مي داد باز هم 
رقمي معادل 10.6 هزار ميليارد تومان كسري به بار مي آمد. 
اين موضوع نشان مي دهد كه بودجه با وابستگي بالاي خود 
به درآمدهاي نفتي باز هم تكافوي هزينه هاي جاري كشور 
را نمي داد. در حالي كه در همين 6 ماهه ابتدايي امس��ال 
وضعيت بودجه به گونه اي بوده كه به ميزان 20.3 درصد از 
پرداخت هاي جاري از طريق تملك دارايي هاي سرمايه اي 
تامين شده است. جالب است بدانيم كه اين رقم در 6 ماهه 
اول سال گذش��ته تنها 7.3 درصد و در سال 95 به ميزان 
12.9 درصد بوده است. به بيان ديگر 20.3 درصد از بودجه 
جاري كشور از طريق فروش نفت و غيره و 48.5 درصد از 
طريق درآمدهاي مالياتي تامين شده و مابقي آن يعني حدود 
30 درصد را دولت ناگزير با فروش دارايي هاي مالي يا اوراق 
تامين كرده است. بر اساس گزارش بانك مركزي در 6 ماهه 
امس��ال دولت به ميزان 41.9 هزار ميليارد تومان از طريق 
فروش اوراق درآمد كسب كرده كه نسبت به مدت مشابه 
سال قبل به ميزان 65.5 درصد افزايش داشته است. اين در 
حالي است كه طبق قانون بودجه مي بايست در اين فاصله 
زماني تنها مبلغ 32 ميليارد تومان از اين محل به مصرف 
مي رساند. از سوي ديگر آمارها نشان مي دهد كه بازخريد اين 
اوراق تنها 4.7 ميليارد تومان بوده است در حالي كه طبق 
مصوبه بودجه بايد 15.6 هزار ميليارد تومان بازخريد مي شد. 

بر اساس تازه ترين گزارش صندوق بين المللي پول، 
رشد اقتصادي ايران در سال جاري منفي 1.5درصد 

و نرخ تورم معادل 29.6 درصد خواهد بود.
ب��ه گزارش تع��ادل، صن��دوق بين الملل��ي پول در 
تازه ترين گ��زارش خود از مجموع��ه گزارش هايي 
درباره منطقه منا )آسيا و شمال آفريفا كه توليدكننده 

نفت هستند( و آسياي مركزي رشد اقتصادي ايران 
در س��ال 1397 را معادل منف��ي 1.5 درصد و براي 
س��ال آينده ميلادي منف��ي 3.6 درصد پيش بيني 

كرده است.
در اين گزارش آمده اس��ت: تحريم هاي امريكا عليه 
ايران و انتظاراتي كه در جهت كاهش صادرات نفت 

شكل گرفته هم عامل اصلي كاهش رشد اقتصادي 
و تورم در اقتصاد ايران در سال هاي 2018 و 2019 
اس��ت و هم در افزايش قيمت نفت موثر خواهد بود. 
البته طبق پيش بيني صن��دوق در ميان مدت توليد 
نفت اوپك و نفت شيل امريكا افزايش يافته بنابراين 

قيمت  نفت نيز كاهش خواهد يافت.

اين گزارش پيش بيني كرده است كه نرخ تورم اقتصاد 
ايران در س��ال جاري 29.6 درصد و در سال 1398 
مع��ادل 34.1 درصد خواهد بود. ج��داول صندوق 
همچنين مي گويند كس��ري بودجه دولت ايران در 
س��ال جاري و آينده نيز مستمر اس��ت همچنانكه 
كسري بودجه دولت در س��ال 1397 به 3.2 درصد 

توليد ناخالص داخلي و در سال 1398 به 4.2 درصد 
جي دي پي مي رسد

طبق پيش بيني صندوق تراز حساب هاي جاري ايران 
همچنان مثبت بوده و انتظار مي رود در سال جاري 
به 1.3 درصد توليدناخالص داخلي و در سال آينده 

به 0.3 درصد توليدناحالص داخلي برسد.
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مقاومتوتهمت
دربرابرخصوصيسازيواقعي

ايسنا|مير علي اش��رف عبدالله پوري حسيني با 
اشاره به اينكه بعضي از بنگاه هاي دولتي و شبه دولتي 
براي واگذاري به اصلاح س��اختار نياز دارند، اظهار 
كرد: شركت هاي توزيع برق، توليد برق، آب و گاز از 
اين شركت ها هستند كه از دولت يارانه مي گيرند و 
امكان واگذاري مالكيتي شان وجود ندارد و از 630 
بنگاهي كه در فهرست واگذاري داريم 200 بنگاه 

از همين نوع است.
رييس سازمان خصوصي س��ازي به قيمت گذاري 
بنگاه ها اش��اره كرد و افزود: از موانع ديگر واگذاري 
اين است كه بخش خصوصي ما هنوز توانمند نيست 
و نمي تواند از عهده خريد برخي از بنگاه ها برآيد كه 

بايد از آنها حمايت شود.
وي ادامه داد: البته نبايد مردم را ترس��اند بلكه بايد 
گفت كه واگذاري شركت ها و بنگاه ها باعث افزايش 
سطح اش��تغال ش��ده و به علت خصوصي سازي، 

اشتغال كم نشده است.
پوري حس��يني با اش��اره به اينكه گفته مي ش��ود 
خصوصي سازي با افزايش بيكاري همراه بوده است، 
تاكيد كرد: مگر در كل شركت هاي دولتي كه قرار 
است واگذار شوند چند نفر كار مي كنند؟ بسياري 
از نهادهاي اجرايي مثل صدا و سيما و وزارتخانه ها 
كه دولتي هستند واگذار نمي شوند. در آنهايي كه 
واگذار مي شوند 100 تا 150 هزار نفر كار مي كنند، 
چرا صداي اين عده از 80 ميليون نفر بلندتر است؟ 
معلوم است كه يك جاي كار مي لنگد.رييس سازمان 
خصوصي س��ازي اظهار كرد: از آنجاكه مخابرات به 
بخش خصوصي واقعي واگذار نشده در پنج سالي 
كه در سازمان خصوصي سازي فعاليت كردم هيچ 
ش��كايتي در آن م��ورد صورت نگرفت��ه ولي براي 
شركت هايي مانند آلومينيوم المهدي كه به بخش 
خصوصي واقعي واگذار ش��ده هر بار از ما شكايت 
مي كنند كه اين نشان مي دهد مقاومت ها در برابر 
خصوصي سازي واقعي وجود دارد. پوري حسيني 
با اشاره به مقاومت هايي كه براي واگذاري برخي از 
بنگاه هاي دولتي وجود دارد، گفت: در اين 12 سال 
كه كار واگذاري شركت ها شروع شده بيش از 100 
ميليارد دلار سهم واگذار كرده ايم كه بيشتر بورسي 
بوده است و بخشي از سهام مديريتي و شركت هاي 
غيربورسي هنوز باقي مانده اند كه بيشتر شركت هايي 

هستند كه سودده نيستند.

10ميليونتنكالاياساسي
واردكشورشد

گمرك| طي هفت ماهه سال جاري 10 ميليون 
و 450 هزار تن كالاي اساسي به ارزش 5 ميليارد و 

343 ميليون دلار وارد كشور شده است.
بنابر اين گ��زارش ذرت، برن��ج، دانه هاي روغني، 
دارو، روغن هاي خوراكي، گوش��ت قرمز، كنجاله 
سويا، جو، كود، قند و شكر و گندم ازجمله كالاهاي 
اساسي هستند كه طي هفت ماهه سال جاري وارد 
كشور شده اند. اين گزارش حاكي است بررسي آمار 
تجارت خارجي طي مدت مذكور بيانگر اين است 
كه ذرت بيشترين و گندم كمترين ميزان واردات 

را داشته اند.
اين گ��زارش مي افزايد، ذرت، دانه ه��اي روغني، 
گوش��ت قرمز و جو با روند افزايشي همراه بوده اند. 
بطوري كه ذرت 21 درص��د، دانه هاي روغني 22 
درصد، گوشت قرمز 19 درصد و جو با 9 درصد از نظر 
ارزش روند افزايشي داشته اند.اين گزارش مي افزايد 
ذرت درصدر كالاهاي اساس��ي وارد شده قرار دارد 
كه به مي��زان 4 ميليون و 766 ه��زار تن به ارزش 
يك ميليارد و 118 ميليون دلار وارد ش��ده است 
كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته 21 درصد 
افزايش داشته است. بنابراين گزارش؛ فرود عسگري 
رييس كل گمرك ايران در هفته هاي گذشته دستور 
ترخيص سريع و حمل يكسره كالاهاي اساسي و 
ضروري از گمرك به كارخانه ها را به گمركات كشور 
اعلام كرده و با پيگيري هاي رييس كل گمرك ايران 
خدمات شبانه روزي و 24 ساعته گمرك در شرايط 
ويژه اقتصادي به كالاهاي اساسي در گمركات مهم 
كشور صورت مي گيرد و روند ترخيص اين كالاها 
به صورت لحظه اي به كمك سامانه جامع گمركي 

در مركز پايش دفتر واردات گمرك رصد مي شود.

عدمثبتاطلاعاتقواي
مقننهوقضاييهدرسامانهحقوق

مهر| مع��اون رييس جمهور با بي��ان اينكه هنوز 
اطلاعات كاركنان قواي مقننه و قضاييه در سامانه 
ثبت حقوق و دستمزد، بارگذاري نشده است، گفت: 
اميدواريم تمام دستگاه هاي اجرايي اطلاعات خود 

را وارد سامانه كنند.
جمش��يد انص��اري ريي��س س��ازمان اداري و 
استخدامي كشور درخصوص آخرين وضعيت 
سامانه ثبت حقوق و دستمزد اظهار داشت: در 
تاريخ 2 مهرماه س��ال جاري تصويبنامه هيات 
وزيران در خصوص الزام همه دستگاه ها به ثبت 
و بارگذاري اطلاعات مربوط به پرداخت هاي آنها 
صادر شد.وي افزود: سازمان اداري و استخدامي 
كشور موظف شده است گزارش مربوط به ثبت 
اطلاعات دستگاه هاي مختلف را به هيات وزيران 
گ��زارش كند. معاون رييس جمه��ور ادامه داد: 
تاكنون كليه اطلاعات ثبت شده در سامانه حقوق 
و مزاياي مربوط به دستگاه هاي اجرايي درون قوه 
مجريه بوده است. انصاري گفت: با توجه به دستور 
صادره از سوي رييس مجلس شوراي اسلامي در 
خصوص ثبت و بارگذاري پرداخت هاي مجلس 
شوراي اسلامي و نيز پيگيري سازمان بازرسي 
كل كش��ور براي ثب��ت و بارگ��ذاري اطلاعات 
مربوط به قوه قضاييه اميدواريم س��ريعا س��اير 
قوا و دس��تگاه هاي اجرايي هم اطلاعات خود را 
وارد كنند تا امكان دسترسي مردم به اطلاعات 

پرداخت هاي مديران سريع تر فراهم شود.

اولويتبندينيازهايآماريدستگاههاياجرايي98؛سالسختبودجهنويسي
در روزهاي گذشته گزارشي از منابع و مصارف لايحه 
بودجه در يازدهمين جلسه ستاد بودجه 98 مطرح شد 
و تبصره هاي آن براي بررسي نهايي به دولت مي رود. 
در اين بررسي ها چند سناريو براي فروش نفت ايران و 
نرخ تسعير ارز مطرح شده كه با توجه به كاهش فروش 
نفت و متعاقب آن رشد اقتصادي منفي، كار دولت براي 
تنظيم لايحه اي كه بتواند كشتي اقتصاد را در سالي 
سخت و پرتلاطم به جلو هدايت كند، كاري پيچيده تر 

از تمام پنج سال گذشته خواهد بود. 
به گزارش »تعادل«، دولت طب��ق آيين نامه داخلي 
مجلس، موظف است تا 15 آذرماه سال جاري لايحه 
بودجه سال 98 را به مجلس تقديم كند. در اين راستا 
جلسات ستاد بودجه به صورت منظم برگزار شده و 
طبق زمان بندي، تهيه و تدوي��ن لايحه بودجه را در 
دس��تور كار دارد. خبرها حاكي از آن است كه ديروز 
سه شنبه، يازدهمين جلسه ستاد لايحه بودجه 98 با 
حضور معاون رييس جمهور و رييس سازمان برنامه و 

بودجه برگزار شد.
س��ازمان برنامه و بودجه اعلام كرده، در اين جلس��ه 
گزارشي از منابع و مصارف لايحه بودجه 98 و گزارش 
عملكرد معاونت ها و امور ذيربط در مورد روند پيشرفت 
تهيه و تدوين لايحه بودجه س��ال آتي دستگاه هاي 
اجرايي در چارچوب برنامه زمان بندي و سامانه جامع 
بودجه نيز ارايه شد. در همين رابطه خبرگزاري فارس 
با يك مقام مسوول س��ازمان برنامه و بودجه در مورد 

جزييات بيشتر جلسه گفت وگو كرد.
وي عنوان كرد: 21 تبصره لايحه بودجه جمع بندي 
شده و براي تصويب به دولت مي رود تا در جلسات آتي 

هيات وزيران به تدريج بررسي و نهايي شود.
اين مقام مس��وول عنوان كرد: هنوز س��قف درآمدي 
بودجه تعيين نشده و پيشنهاداتي در اين زمينه وجود 

دارد كه به دولت ارايه خواهد شد.
وي ادام��ه داد: تغييراتي در تبصره هاي 18، 19 و 20 
ايجاد شده كه براي بررسي بيش��تر به دولت خواهد 
رفت. تبصره 18 در لايحه بودجه س��ال 97 مربوط به 
كسب درآمد از محل افزايش قيمت حامل هاي انرژي 

براي ايجاد اش��تغال بود كه با مخالفت مجلس منابع 
درآمدي آن تغيير كرد.س��ناريوهاي متعددي براي 
ميزان صادرات نفت، قيمت نفت و نرخ محاس��باتي 
براي لايحه بودجه س��ال آينده وجود دارد. بررسي ها 
نشان مي دهند دو س��ناريو براي صادرات نفت ايران 
در سال آينده وجود دارد. صادرات يك ميليون بشكه 
نفت در روز يا صادرات يك و نيم ميليون بشكه. البته 
برخي منابع خوش بين تر نيز صادراتي مشابه سال هاي 
گذشته يعني صادرات دو ميليون و 400 هزار بشكه اي 
را هم دور از دسترس نمي دانند ولي با توجه به اهميت 
تحريم هاي فراس��رزميني امريكا كه هدفش فش��ار 
بيشتر بر فروش نفت ايران است، تحقق اين مهم بسيار 
نامحتمل است. همانطور كه كاخ سفيد نيز هدف اصلي 
خود را قطع صادرات نفت مي داند كه اين نيز با توجه 
به واقعيات بازار جهاني نفت خواسته معقولي نيست و 
ايالات متحده نهايتا مي تواند تاثير نسبي بر فروش نفت 
بگذارد. براين اس��اس، مركز پژوهش هاي مجلس در 
اخرين گزارشي كه در شهريور ماه سال جاري در رابطه 
با تحليل وضعيت اقتصادي كشور منتشر كرده بود، ادعا 
مي كند در سناريويي خوش بينانه صادرات نفت ايران 
بايد 500 هزار بشكه در روز كاهش يابد، و در سناريوي 
بدبينانه يك ميليون بشكه از فروش نفت كاسته خواهد 
شد. در سناريوي خوش بينانه نيز با توجه به فروش نفت 
امسال كه حدود دو ميليون و 350 هزار بشكه در روز 
بود، اين رقم به يك ميليون و 800 هزار بشكه كاهش 
خواهد يافت و طبعا تحلي��ل مركز پژوهش ها اندكي 
خوش بينانه تر از دو س��ناريويي است كه اكنون براي 
فروش نفت ايران مطرح مي شود. در حالت خوش بينانه 
رشد اقتصادي در سال آينده 3.8- و در حالت بد بينانه 
به 5.5- درصد خواهد رسيد كه نشان دهنده كوچك 
شدن چشمگير كيك اقتصاد خواهد بود. اين ميان آن 
طور كه شنيده ها خبر مي دهند دولت قيمت نفت براي 
س��ال آينده را بين 65 تا 70 دلار پيش بيني مي كند. 
البته بعضي از كارشناسان معتقدند با كاهش سهم ايران 
از بازار جهاني طلاي سياه احتمال افزايش قيمت نفت 
بيش از رقم فوق هم وجود دارد كه در اين صورت طبعا 

رشد اقتصادي كشور هم با توجه به بالا رفتن ارز حاصله 
بهبود خواهد يافت.

 از س��وي ديگر آن ط��ور كه برخ��ي از خبرگزاري ها 
مي گويند س��ازمان برنامه دو سناريو هم براي نرخ ارز 
و تسعير آن در سال آينده دارد. يكي از اين سناريوها 
حفظ ارز چه��ار ه��زار و 200 توماني ب��راي واردات 
كالاهاي اساسي و ارز سامانه نيما براي مصارف ديگر 
است. اگر اين سناريو عملي شود، ديگر افزايش قيمت 
كالاهاي اساس��ي حداقل از محل افزايش نرخ ارز به 
وجود نخواهد آمد اما كالاهاي ديگر بايد خود را با ساز 
و كار بازار ثانويه هماهنگ كنند. س��ناريوي ديگر نيز 
تعيين قيمت پنج هزار تا پنج هزار و 500 توماني براي 
كالاهاي اساس��ي و ارز 10 هزار توماني براي مصارف 
ديگر اس��ت. در اين سناريو قيمت كالاهاي اساسي از 
همين محل حدود 15 ت��ا 20 درصد افزايش خواهد 
يافت اما نرخ كالاهاي ديگر افزايش چنداني را تجربه 
نمي كند. اجراي اين س��ناريو در صورتي كه وضعيت 
ركود و بيكاري حاكم نشود، شايد بتواند راهگشا باشد 
ولي اگر وضعيت معيش��تي جامعه به سمت منفي تر 
شدن حركت كند، آن گاه فشار اصلي اين طرح بر دوش 

فرودستان خواهد آمد. 
شنيده ها نشان مي دهد، س��ازمان برنامه و بودجه در 
يكي از پيشنهادات سناريو افزايش حامل هاي انرژي 
را مطرح كرده كه البت��ه تاكنون مورد موافقت دولت 
قرار نگرفته اس��ت. به نظر مي رسد اگر قيمت بنزين 
براي سال آينده افزايش يابد، نرخ تورم دوباره شتاب 
فزاينده خواهد گرفت و برخي از كارشناسان با شدت 
با اتخاذ اين رويكرد در شرايط فعلي كه اقتصاد بحران 

زده است، مخالفند.
در نيمه نخس��ت امس��ال براس��اس عملكرد بودجه 
عمومي دولت 168 هزار و 600 ميليارد تومان درآمد 
)درآمدها، نفت و فرآورده ها، دارايي هاي مالي( كسب 
كرده اس��ت و احتمال مي رود اين رقم حتي اگر براي 
سال آينده كاهش هم نيابد، با توجه به بالا رفتن نرخ 
تورم، كس��ري بودجه را تبديل به سناريويي محتمل 

براي سال 98 كند. 

براي حركت به سمت پوشش هرچه بيشتر اين نيازها 
در س��ال ٩٧ همه نيازهاي آم��اري اركان حاكميت و 
دستگاه هاي اجرايي به ويژه حوزه هاي برنامه ريزي را 
جمع آوري نموده و انتظار مي رود با اولويت بندي آنها 
در شوراي عالي آمار و تحت عنوان »فهرست آمار هاي 
رس��مي كش��ور« همه تمهيدات و امكانات لازم براي 
توليد آنها در سطح كشور و بر حسب تفكيك ها و زير 
بخش هاي مورد نياز از قبيل جنس��يت وتقس��يمات 

كشوري فراهم شود. 
به گزارش »تعادل«، رييس مركز آمار ايران با اش��اره 
به تحولات گس��ترده در پاسخگويي به نيازهاي نظام 
برنامه ريزي توس��عه گفت: نظام آماري كشور، داده ها 
و اطلاعات آماري پايه اي جمعيت ومحاس��بات ملي 
)عملكرد همه بخش ه��اي اقتص��ادي و اجتماعي و 
فرهنگي كش��ور( و ش��اخص هاي قيمت )انواع تورم 
توليد كنن��ده و مصرف كننده( و اش��تغال و بيكاري و 
درآمد و هزينه را مطابق با اس��تانداردهاي بين المللي 
هم از نظ��ر فرآيند هاي توليد و هم از نظ��ر زمان ارايه 
نتايج، ارايه مي نمايد و در قالب س��النامه هاي آماري 
كشور و دس��تگاه هاي اجرايي به صورت سالانه حجم 
زي��ادي از داده ه��ا و اطلاع��ات آماري تجميع ش��ده 
)aggregated( را بر حسب تفكيك  طبقه بندي هاي 
استاندارد بين المللي فعاليت ها را به صورت منظم ارايه 
مي نمايد. وي افزود: براي حركت به س��مت پوشش 
هرچه بيش��تر اين نيازها در س��ال ٩٧ همه نيازهاي 
آماري اركان حاكميت و دستگاه هاي اجرايي به ويژه 
حوزه هاي برنامه ريزي را جم��ع آوري نموده و انتظار 
مي رود با اولويت بندي آنها در شوراي عالي آمار و تحت 
عنوان »فهرست آمار هاي رسمي كشور« همه تمهيدات 
و امكانات لازم براي توليد آنها در سطح كشور و بر حسب 
تفكيك ها و زير بخش هاي مورد نياز از قبيل جنسيت 

وتقسيمات كشوري فراهم شود.
همچنين براي تامين نياز هاي آماري مقامات استاني و 
شهرستاني كشور طرح آمارگيري جامعي با مشاركت 
و همكاري س��ازمان برنامه و بودجه كشور و سازمان 
مديريت و برنامه ريزي استان ها در سال ٩٧ تهيه شده 

است كه با اجراي آزمايش��ي آن در سه استان در سال 
جاري، اميدواريم در سال هاي بعد شاهد اجراي كامل 
آن در همه استان ها باشيم و اين نياز بسيار مهم مقامات 

و برنامه ريزان استاني و شهرستاني را تامين نماييم.
پارسا در رابطه با سطح دسترسي كاربران به داده ها و 
اطلاعات آماري گفت:  يك نظام مديريتي و برنامه ريزي 
هوشمند قطعا بايد كليه نياز هاي نظام آماري كشور اعم 
از قوانين و مقررات به روز، تشكيلات اداري متناسب، 
نيروي انساني، بودجه و تجهيزات را به عنوان زيرساخت 
اصلي نظام برنامه ريزي و مديريت و حكمراني شايسته 

به صورت كامل تامين نمايد.
 وي تاكيد نمود: تامي��ن اين نياز ها و الزامات بهترين و 
پر بازده ترين سرمايه گذاري كشور در شرايط فعلي است 
كه با ضريب تكاثري چند برابري موجب افزايش بازدهي 
امور حاكميتي برنامه ريزي، مديريت و ارزيابي همه ابعاد 
توسعه و در نتيجه شتاب مضاعف توسعه كشور خواهد 
شد.پارسا در ادامه با اشاره به نياز هاي آتي آماري توسعه 
كش��ور و نظام برنامه ريزي كش��ور گفت:  برنامه ريزي 
توس��عه كش��ور محدود به برنامه ريزي ه��اي كلان و 
بخشي در س��طوح ملي، استاني و شهرستاني نيست، 
بلكه فعاليت هاي همه دس��تگاه هاي اجرايي، نهادها، 
بنگاه ها و مردم را در بر مي گيرد. بنابراين بايد با استفاده 
از روش هاي آماري ثبتي مبنا، همانند كشور هاي پيشرو 
و موفق، همه نياز هاي آماري كاربران فوق الاش��اره بر 
حسب تفكيك هاي بين المللي، فعاليت هاي اقتصادي 
ISIC و مش��اغل ISCO و و ض��ع فعالي��ت ICSE و 
همچنين تفكيك هاي جنسيتي، سن، سطوح درآمد 
و هزين��ه و مناطق جغرافيايي تا پايين ترين س��طوح 
تقسيمات كشوري، معلوليت و ... صورت پذيرد و اين كار 
شدني است و در قالب فرآيند مدرن سازي نظام آماري 
كشور طراحي گرديده و به تدريج در حال اجرا است.اين 
مدرن سازي شامل تغييرات در نوع نگاه و بينش و نگرش 
به داده ها و اطلاعات آماري به عنوان سرمايه اجتماعي، 
قوانين و مقررات، تشكيلات اداري و ظرفيت سازي هاي 
منابع انساني، بودجه اي و فرآيندهاي مديريت توليد و 

انتشار داده ها و اطلاعات آماري كشور است.



بانك و بيمه4يادداشت

بدهي بانك ها به بانك مركزي در شهريور 97  از 150 هزار ميليارد تومان گذشت

رييس كل بانك مركزي مطرح كردكاهش نرخ ارز و طلا و سكه ادامه دارد

افزايش تمايل به نگهداري پول نقد و كاهش سپرده بلندمدت در شش ماه اول 

بدهي دولت به بانك ها 224 هزار ميليارد تومان شد 

انتظار  از  اروپا براي راه اندازي سريع كانال مالي  دلار به كانال 13 هزار تومان برگشت

سوييفت نقشي در نگهداري حساب ها و تسويه ارزي ندارد

گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
وضعيت بدهي دولت به بانك ها نشان مي دهد كه از رقم 
293 هزار ميليارد تومان بدهي بخش دولتي به سيستم 
بانكي معادل 261 هزار ميليارد تومان آن بدهي دولت و 
32 هزار ميليارد تومان بدهي شركت هاي دولتي است. 
از س��وي ديگر، بدهي بخش دولتي به بانك مركزي با 
رقم 64 هزار ميليارد تومان شامل 37 هزار ميليارد تومان 
بدهي دولت و 27 هزار ميليارد تومان بدهي شركت هاي 
دولتي بوده است. همچنين بدهي سنگين 230هزار 
ميليارد تومان بخش دولتي به بانك ها شامل 224هزار 
ميليارد تومان بدهي دولت به بانك ها و 5.2 هزار ميليارد 
تومان بدهي شركت هاي دولتي است كه بدهي دولت به 
بانك ها در يكسال اخير رشد بيش از 30 درصدي و در 

شش ماه اول رشد 10.9 درصدي داشته اند.
 رشد 45 درصدي بدهي دولت به بانك هاي خصوصي

بدهي س��نگين 224 هزار ميلي��ارد توماني دولت به 
بانك ها نشان دهنده ادامه يك مسير نامطلوب در بازار 
پول كشور است كه در سال هاي اخير نيز تشديد شده 
است و دولت تنها در ش��هريورماه 97 به ميزان 6 هزار 
ميليارد تومان به بانك ها بدهكارتر ش��ده است و اين 
موضوع نش��ان مي دهد كه دولت براي مخارج خود از 
منابع بانك ها اس��تفاده مي كند و اين رقم هر روز رو به 
افزايش است و باعث قفل شدن منابع بانك ها مي شود. 
بانك هاي تخصصي به خاطر مسكن مهر و طرح هاي 
ديگر حدود 57 هزار ميليارد تومان و بانك هاي دولتي 
به خاطر تسهيلات تكليفي دولت حدود 5860 هزار 
ميليارد تومان از دولت طلب دارند اما جالب توجه اين 
اس��ت كه بدهي دولت به بانك هاي خصوصي به رقم 
عظيم 107 هزار ميليارد توماني با رش��د 45 درصدي 
در يك سال اخير و رشد 16 درصدي در شش ماه اول 
سال 97 رس��يده اس��ت و اين موضوع نشان مي دهد 
كه بانك ه��اي خصوصي كه بايد طبق قانون تجارت و 
براس��اس صرفه و صلاح منابع خود را مديريت كنند 
به خاطر بانك هاي خصوصي شده كه همچنان بخش 
مهمي از سهم آنها در اختيار دولت است يا سهام عدالتي 
است كه مدير آن دولت است، بايد به تسهيلات تكليفي 
دولت پاسخ گو باشند و همچنان رقم طلب آنها از دولت 

در حال افزايش است. 
از سوي ديگر، بدهي بانك ها به بانك مركزي يا اضافه 
برداشت بانك ها متاثر از رشد بدهي دولت و مطالبات 
معوق و تنگناي مالي افزايش زيادي داشته و بانك هاي 
تخصصي با 45 هزار ميليارد تومان و رشد 6- درصدي 
در يك س��ال اخير و بانك هاي دولتي با حدود 3900 
ميليارد تومان اضافه برداش��ت و رشد 64-درصدي، 
رشد منفي در ميزان اضافه برداشت خود داشته اند. اما 
برعكس، در بانك هاي خصوصي و غيردولتي وضعيت 
كاملا برعكس بوده و در يك س��ال اخير با رش��د 100 
درصدي، رق��م اضافه برداش��ت بانك هاي خصوصي 
از بان��ك مركزي به بيش از 101ه��زار ميليارد تومان 

رسيده است.

   نقدينگي 1672 هزار ميليارد تومان
بانك مركزي حجم نقدينگي در شهريورماه سال جاري 
را بيش از هزار و 672 هزار ميليارد تومان اعلام كرد كه 
نسبت به مدت مشابه سال قبل 20.3 درصد افزايش 
نشان مي دهد و نس��بت به اس��فندماه سال گذشته 

9.3درصد رشد داشته است.
حجم پ��ول در اين دوره 243 ه��زار ميليارد تومان با 
44 درصد افزايش نس��بت به ش��هريورماه سال قبل 
بوده است كه سپرده ديداري با رقم 199 هزار ميليارد 
تومان رشد يكساله 49 درصدي و رشد ششماهه 32 

درصدي داشته است و نشان مي دهد كه تمايل مردم 
به نگهداري پول نقد در يكسال اخير و متاثر از تحريم ها 
و التهابات بازارهاي ارز و طلا افزايش يافته و رشد پول 
و اسكناس و به خصوص سپرده ديداري و چك بيشتر 
شده اس��ت. همچنين از اين رقم اسكناس در دست 
مردم به 44 هزار ميليارد تومان رس��يده كه رشد 29 

درصدي دريكسال اخير داشته است. 
اما در بخش ش��به پول، حجم ش��به پول يا س��پرده 
غيرديداري با 17 درصد رش��د، 1428هزار ميليارد 
تومان اعلام ش��ده كه نش��ان مي دهد رشد كمتري 
نسبت به رشد پول داشته اس��ت. از اين رقم، سپرده 
مدت دار شامل سپرده كوتاه مدت و بلندمدت 1312 
هزار ميليارد تومان بوده كه رشد بيش از 15 درصد در 
يكسال و بيش از 6 درصد در شش ماه اول داشته است. 
سپرده كوتاه مدت با رقم 490 هزار ميليارد تومان رشد 
1.9 درصدي در يكسال و رشد 24.6 درصدي در شش 
ماه داشته است . همچنين سپرده بلندمدت با رقم 822 
هزار ميليارد تومان رشد 25.6 درصدي در يكسال و 

2.1- رشد منفي در شش ماه اول داشته است. 
اين نكته نش��ان مي دهد كه متاثر از سياس��ت هاي 
س��ال 96 از جمله تمديد قرارداد سپرده بلندمدت با 
نرخ يكس��اله 20 درصدي و همچنين انتش��ار اوراق 
سپرده ريالي 20 درصدي در اسفندماه، حجم سپرده 
بلندمدت به شدت رشد كرد اما در شش ماه اول امسال، 
با رشد شتابان نرخ دلار از 5 هزار تومان در فروردين به 
بالاي 14 هزار تومان در ماه هاي اخير، سپرده گذاران 
تمايل به نگه��داري نقدينگي خود ب��ه صورت پول، 
سپرده ديداري يا س��پرده كوتاه مدت داشته اند تا در 
زمان استفاده بتوانند با پول نقد، چك يا كارت سپرده 
كوتاه مدت، خريد كنند . اين موضوع باعث ش��ده كه 
عملا از حجم سپرده بلندمدت در شش ماه اول سال 
97 كاسته شود و رقم آن از 840 هزار ميليارد تومان از 
اسفند 96 به 822 هزار ميليارد تومان در شهريور 97 

برسد و 18 هزار ميليارد تومان كمتر شود. 
به عبارت ديگر، از 142 ه��زار ميليارد تومان افزايش 
نقدينگي در ش��ش م��اه اول 97، به مي��زان 97 هزار 
ميليارد جذب كوتاه مدت، 49 هزار جذب پول و سپرده 

ديداري و 11 هزار ميليارد جذب قرض الحسنه شده 
است و از بلندمدت نيز 18- هزار ميليارد تومان كاسته 

شده است. 
اين ارقام نش��ان مي دهد كه رقم س��پرده كوتاه مدت 
در اين ش��ش ماه از 393 به 490 هزار ميليارد تومان 
رس��يده و 97 هزار ميليارد تومان بيشتر شده است. 
همچني��ن پول و س��پرده ديداري نيز در اين ش��ش 
ماه 49 هزار ميليارد تومان بيش��تر شده است. قرض 
الحسنه پس انداز نيز 11 هزار ميليارد تومان افزايش 
داشته و س��پرده بلندمدت 18- هزار ميليارد تومان 

كمتر شده است. 

   رشد   اضافه برداشت بانك هاي خصوصي
رقم اضافه برداشت يا بدهي بانك هاي خصوصي به بانك 
مركزي در شهريور 97 در حالي با رشد 100 درصدي 
در يك سال گذشته، به رقم 101 هزار ميليارد تومان 
رسيده، كه متناس��ب با آن بدهي دولت به بانك هاي 
خصوصي معادل 107 هزار ميليارد تومان و تسهيلات 
غيرجاري يا مطالبات معوق بانك هاي غيردولتي نيز به 
رقم 102 هزار ميليارد تومان رسيده است . اين موضوع 
نش��ان دهنده اين واقعيت اس��ت كه متاثر از افزايش 
فش��ار به بانك هاي خصوصي براي تسهيلات دهي و 
مشاركت در طرح هاي مختلف است، رشد بدهي دولت 
به اين بانك ها، اضافه برداشت آنها به بانك مركزي كه 
عامل موثري در رشد پايه پولي و نقدينگي و تورم است 
نيز افزايش يافته و بانك هاي خصوصي اكنون با بيش 
از 100 هزار ميليارد تومان در هر يك از س��ه شاخص 
بدهي به بانك مركزي، مطالبات معوق و بدهي دولت به 

بانك هاي خصوصي روبرو هستند.
به گزارش »تعادل«، براساس گزيده هاي پولي و بانكي 
بانك مركزي براي شهريور 97 كه به تازگي منتشر شده، 
متاثر از رشد مطالبات معوق، مشكوك الوصول، سررسيد 
گذشته، خريد دين و اموال معاملات با رقم 150 هزار 
ميليارد تومان كه در ش��ش ماه اول س��ال 97 معادل 
17.1 درصد و همچنين افزايش بدهي دولت به بانك ها 
با رقم 224 هزار ميليارد تومان كه نس��بت به مرداد 6 
هزار ميليارد تومان بيشتر شده و دولت تنها در شهريور 

6هزار ميليارد تومان از منابع بانك ها براي مخارج خود 
اس��تفاده كرده و بدهكار تر شده است، در نتيجه فشار 
دولت به بانك ها و مطالبات معوق، رقم بدهي بانك ها به 
بانك مركزي نيز به رقم نزديك به 150.65 هزار ميليارد 
تومان رسيده كه در يك سال اخير 37 درصد و در شش 

ماه اول 14 درصد رشد داشته است. 

  وضعيت قابل توجه بانك هاي خصوصي
 آمارها نش��ان مي دهد كه بدهي بانك هاي دولتي و 
تخصصي در يكسال منتهي به شهريور 97 با كاهش 
و رش��د منفي مواجه ش��ده اند و بانك هاي دولتي با 
كاهش 64- درصدي و بانك هاي تخصصي با كاهش 
6- درصدي همراه شده اند، بدهي بانك هاي دولتي 
به بانك مرك��زي تنها 3900 ميليارد تومان، و بدهي 
بانك هاي تخصصي به بانك مركزي 45 هزار ميليارد 
تومان ش��ده اس��ت، اما بدهي بانك هاي غيردولتي 
و خصوصي به ش��دت رش��د كرده و با افزايش 100 
درصدي در يك س��ال و رش��د 26 درصدي در شش 
ماه اول به رقم 101 هزار ميليارد تومان رسيده است. 
اين در حالي اس��ت كه بانك هاي تخصصي به خاطر 
طرح هاي مس��كن مهر ب��ا بدهي 45 ه��زار ميليارد 
توماني روبرو ش��ده و بانك ه��اي دولتي تنها 3900 
ميليارد تومان ب��ه بانك مركزي بدهكار هس��تند و 
اين موضوع نش��ان مي دهد كه اختلاف بسياري بين 
بانك هاي دولتي، تخصصي و غيردولتي وجود دارد و 
و فش��ار دولت و اقتصاد به بانك هاي خصوصي بسيار 
بيشتر از فش��ار اقتصاد و دولت به بانك هاي دولتي و 

تخصصي است. 
اما رقم اضافه برداشت بانك هاي غيردولتي در يكسال 
اخير رش��د قابل توجه 100 درصدي داشته و بيش از 
101 هزار ميليارد تومان بدهكار بانك مركزي هستند.

نكته قابل توجه اين است كه تقريبا معادل رقم مطالبات 
معوق، مشكوك الوصول، سررسيد گذشته، خريد دين 
و اموال معاملات كه رقم آن در شهريور ماه 97 معادل 
150 هزار ميلي��ارد تومان اعلام ش��ده، ميزان اضافه 
برداشت بانك ها از بانك مركزي نيز دقيقا همان رقم 
150 هزار ميليارد تومان اس��ت و نشان دهنده رابطه 

نزديك بدهي بانك ها به بانك مركزي با مطالبات معوق 
است. رقم مطالبات معوق، مشكوك الوصول، سررسيد 
گذش��ته، خريد دين و اموال معام��لات در بانك هاي 
غيردولتي يا خصوصي در شهريور 97 معادل 102 هزار 
ميليارد تومان اعلام ش��ده در حالي كه رقم بدهي اين 
بانك ها به بانك مركزي نيز معادل 101 هزار ميليارد 

تومان و كمي بيشتر از مطالبات معوق بوده است.
همچنين بانك هاي تخصصي با بدهي 45هزار ميليارد 
تومان��ي به بانك مرك��زي با 29 هزار ميلي��ارد تومان 
مطالبات معوق، مشكوك الوصول، سررسيد گذشته، 
خريد دين و اموال معاملات مواجه هستند. در بانك هاي 
دولتي تجاري نيز رقم بدهي بانك هاي دولتي به بانك 
مرك��زي 3900 ميليارد تومان و رقم مطالبات معوق، 
مشكوك الوصول، سررسيد گذشته، خريد دين و اموال 
معاملات آنها معادل 18 هزار ميليارد تومان بوده است.

از اين لحاظ وضعيت بانك هاي خصوصي يا غير دولتي 
با حدود 102 هزار ميليارد تومان مطالبات معوق و به 
همان ميزان اضافه برداش��ت از بانك مركزي نيازمند 
توجه فوري اس��ت زيرا رش��د 100درص��دي اضافه 
برداش��ت بانك هاي خصوصي و رشد 15.7 درصدي 
مطالبات معوق آنها در 6ماه اول سال 97 خود حكايت 
از فشار زياد به اين بانك ها براي پرداخت تسهيلات و 
انجام عمليات بانكي، مشاركت در طرح ها و پرداخت ها 
و... است كه باعث شده هم مطالبات معوق آنها به شدت 
رش��د كند و هم اضافه برداشت و هزينه هاي سنگين 
بدهي اين بانك ها به بانك مركزي افزايش يابد و جالب 
اين است كه براي بسياري از كارها از جمله ساماندهي 
موسس��ات غيرمجاز مي��زان، ثامن الحجج،  كمك به 
پرداخت سپرده هاي بسياري از موسسات اعتباري و 
مشاركت در بسياري از طرح هاي هزينه بر، همچنان 
فشار دولت و سازمان هاي اقتصادي و مسوولان روي 

بانك هاي خصوصي و غيردولتي است.
در حال��ي كه بانك ه��اي غيردولتي بايد از يك س��و به 
استانداردس��ازي صورت ه��اي مالي و پاس��خ گويي به 
سهامداران خود مشغول باشند و از سوي ديگر، بايد فشار 
دولت و هزينه هاي سنگين تسهيلات تكليفي را تحمل 
كنند. جالب اين است كه در اين شرايط بدهي دولت به 
بانك هاي خصوصي نيز به رقم 107هزار ميليارد تومان 

رسيده است.

  سهم  خصوصي ها از تسهيلات و سپرده ها
رقم بدهي غير دولتي يا تسهيلات نيز نشان مي دهد كه 
در ش��هريور 97 اين رقم به 1165 هزار ميليارد تومان 
رسيده كه رشد 17 درصدي در يكسال داشته است و 
سهم بانك هاي تجاري از مانده تسهيلات 16 درصد، 
بانك هاي تخصصي 19.4 درصد و بانك هاي غيردولتي 

يا خصوصي 64.5 درصد بوده است
همچنين س��هم بانك هاي خصوصي از كل سپرده ها 
69.2 درصد، س��هم بانك هاي تجاري 20.2 درصد و 

بانك هاي تخصصي 10.6 درصد بوده است. 
با توجه به اين شرايط، بدهي غير دولتي يا تسهيلات 
در بانك هاي خصوصي به رقم 720 هزار ميليارد تومان 
رسيده كه رشد 16 درصدي در يكسال و 6 درصدي در 
شش ماه اول داشته است ميزان سپرده غيردولتي در 
بانك هاي خصوصي به رقم 1127 هزار ميليارد تومان 
رسيده كه رشد 17 درصدي در يكسال و 10 درصدي 
در ششماه اول 97 داشته است. از سوي ديگر، سپرده 
مدت دار ش��امل كوتاه مدت و بلندمدت در بانك هاي 
خصوصي به رقم 925 هزار ميليارد تومان رسيده كه 
رش��د 12 درصدي در يكسال و 6.9 درصدي در شش 

ماه اول 97 داشته است. 

گروه بانك و بيمه |
روز سه شنبه 22 آبان 97، نرخ ارز و سكه و طلا در بازار 
كاهش يافت و روند نزولي خود را در سه روز گذشته 
ادامه داده اس��ت. بطوري كه نرخ نقدي دلار در بازار 
آزاد بي��ن 13580 تا 13660 توم��ان و درهم به نرخ 
3670 تومان معامله شده و به دنبال آن نرخ ساير ارزها 

و طلا و سكه نيز كاهش يافت. 
به گزارش »تعادل«، در بازار طلا نيز نرخ اونس جهاني 
به 1200 دلار كاهش يافت��ه و متاثر از كاهش اونس 
جهاني و كاهش نرخ دلار آزاد، قيمت طلا نيز كاهش 
يافت و در نتيجه طلاي 18 عي��ار به هر گرم 389 تا 

393 هزار تومان رسيده است.
 هر مثقال طلاي آب ش��ده 17 عيار ي��ا مظنه نيز به 
1 ميلي��ون و 685 ت��ا 1 ميلي��ون و 702 هزار تومان 

كاهش يافت. 
قيمت س��كه طرح جديد نيز 4 ميليون و 235 هزار 
تومان، نيم س��كه 2 ميليون و 140 هزار، ربع س��كه 
1ميليون و 190 هزار و سكه گرمي 675 هزار تومان 

معامله شد. 
در سامانه سنا كه ميانگين نرخ هاي ارز در يك روز قبل 
يعني روز دوشنبه را اعلام مي كند، براي دلار 13622، 
ي��ورو 15808، دره��م 3662، ي��وآن 2047، پوند 
18004، و ليرتركيه 2649 تومان اعلام كرده است. 

    قط�ع دسترس�ي و اعم�ال محدودي�ت 
صرافي هاي رمز ارز براي ايرانيان

از س��وي ديگر، به دنبال فش��ار تحريم هاي امريكا و 
احتمال جريمه ش��ركت هايي كه ب��ا كاربران ايراني 
مشاركت دارند، دسترس��ي كاربران ايراني به برخي 
از صرافي هاي رمز ارز قطع و محدوديت هايي اعمال 

ش��ده اس��ت. به دنبال عملياتي ش��دن تحريم هاي 
جديد امريكا براي جمهوري اس��لامي ايران برخي از 
سايت ها وصرافي هاي معتبر رمز ارز كه ميزبان تعداد 
قابل توجهي كاربران ايران بودند با توجه به داش��تن 
س��هامداران امريكايي يا انجام معاملات بين المللي 
و به منظور ع��دم احتمال هر گونه ايجاد مش��كل و 
جريمه توسط دولت امريكا به دليل ميزباني ايرانيان، 
محدوديت هايي را براي كاربران ايراني اعمال كردند 
و دسترس��ي كاربران ايراني به اين سايت ها از جمله 
چند صرافي معتبر ارز رمزنگاري ش��ده قطع ش��ده 
اس��ت؛ در جديدترين اعمال محدوديت دسترس��ي 
كاربران ايراني به پلتفرم مبادله ارزهاي رمزنگار قطع 
شده و با توجه به تش��خيص IP ايران بايد با استفاده 
از راهكاره��اي موجود اين محدودي��ت را دور بزنند 
اما پيشنهاد ش��ده كه موجودي خود در اين سايت و 
سايت هايي كه محدوديت هايي را براي ايرانيان اعمال 
كرده اند را برداش��ت كنند و به ساير شركت هايي كه 
ايرانيان را تحريم نكرده ان��د و تضميني وجود دارد، 

منتقل كنند.
در همين خصوص س��پهر محم��دي، رييس انجمن 
بلاكچين ايران در گفت وگو با خبرنگار ايبِنا با اش��اره 
به اعم��ال محدوديت توس��ط صرافي ه��اي رمز ارز 

براي كاربران ايران��ي، گفت: صرافي  ارزهاي رمزنگار 
متعددي از زمان شروع به كار يا بر اساس تحريم ها و 
قوانين امريكا به خصوص صرافي هاي امريكايي در اين 
حوزه و صرافي بايننس و بيتركس به عنوان دو صرافي  
مطرح در بازار رمز ارزها به صورت غيررس��مي ايران 
را از كش��ورهايي مجاز به ارايه سرويس برداشته اند و 
به صورت غير رسمي نيز به كاربران ايراني خود اعلام 
كرده ان��د تا پول هاي خود را ب��ه منظور جلوگيري از 
بلوكه شدن يا هر گونه مشكلي برداشت كنند؛ در حال 
حاضر بر اساس اطلاعات دريافت شده هيچ حسابي در 
صرافي هاي امريكايي و بايننس بلوكه نشده و مشكلي 
براي كاربران ايران��ي به وجود نيامده اما پيش��نهاد 
مي كنيم كه بهتر است حساب هاي كاربران ايراني از 
اين سايت ها به س��ايت هايي كه همچنان با ايراني ها 

فعاليت مجاز دارند، انتقال داده شود.
رييس انجمن بلاكچين ايران تاكيد كرد: در چند ماه 
اخير هيچ حساب رمز ارزي متعلق به ايرانيان بلوكه 
نشده و اخبار منتشر شده مبني بر مسدود شدن برخي 
از حساب هاي ايرانيان در صرافي ارزهاي رمزنگاري 

شده نادرست است.
بر همين اس��اس؛ با توجه به تصميم گيري برخي از 
صرافي هاي ارز رمزنگار و شركت هاي فعال در زمينه 
تريد و مبادله رمز ارزها به كاربران ايراني پيش��نهاد 
مي ش��ود تا به منظور جلوگيري از هرگونه مس��دود 
شدن حساب يا مصادره، فعاليت خود در سايت هايي 
كه محدوديت اعم��ال كرده اند از جمل��ه بايننس و 
غيره را قطع كنند و حساب هاي خود را به صرافي ها 
و پلتفرم هايي كه تضمين همكاري با كاربران ايراني و 
عدم اعمال هر گونه محدوديت با تحريم ها و فشارهاي 

امريكا را دارند فعاليت داشته باشند.

رييس كل بانك مركزي در ديدار با وزير امور خارجه 
سابق آلمان گفت: انتظار داريم اتحاديه اروپا هرچه 

سريع تر نسبت به راه اندازي كانال مالي اقدام كند.
به گزارش رواب��ط عمومي بانك مرك��زي، زيگمار 
گابريل وزير امور خارجه س��ابق آلمان كه به همراه 
اعضاي هيات تجاري انجمن خاورميانه و دور آلمان 
)NUMOV( به تهران سفر كرده است، بعدازظهر 
امروز )دوشنبه( با عبدالناصر همتي رييس كل بانك 
مركزي ديدار و درباره ايجاد كانال مالي ايران و اروپا 

گفت وگو كرد.
عبدالناصر همتي ريي��س كل بانك مركزي با بيان 
اينكه تلاش هاي امريكا نتواس��ته آنه��ا را به هدف 
اصلي شان برس��اند، تصريح كرد: تدابير لازم براي 
مقابله با اين تحريم ها انجام ش��ده اس��ت و در حال 
حاضر با برنامه ريزي لازم آثار منفي تحريم ها كنترل 
و اقدامات لازم براي توس��عه تجارت با كش��ورهاي 

هش��ت گانه و همس��ايگان در حال انجام است. وي 
افزود: انتظار مي رود اتحاديه اروپا نيز هرچه سريعتر 

نسبت به راه اندازي كانال مالي اقدام كند.
در ادام��ه زيگمار گابريل وزير خارجه س��ابق آلمان 
ضمن ابراز تاسف از بازگشت تحريم هاي امريكا تاكيد 
كرد: يكي از اهداف برجام، توس��عه روابط سياسي و 
اقتصادي اروپا با ايران اس��ت و آلم��ان همچنان به 

توسعه همكاري هاي اقتصادي با ايران علاقه دارد.
وي با ابراز امي��دواري از ايحاد كانال مالي بين ايران 
و اروپا اظهار داشت: هزاران شركت كوچك و بزرگ 
آلماني كه هيچ تعاملي با امريكا ندارند، مي توانند به 

راحتي با ايران به تبادلات تجاري بپردازند.
در ادام��ه اي��ن گفت وگوها طرفين ضمن بررس��ي 
جزييات كانال مالي بين ايران و اروپا پيشنهاد كردند 
ادامه گفت وگوها در س��طح كارشناسي و به منظور 

حل رسيدن به يك راه حل مشخص دنبال شود.

 همچنين روابط عمومي بانك مركزي در اطلاعيه اي 
تاكيد كرد كه سوييفت نقشي در نگهداري حساب ها 

و تسويه ارزي ندارد.
در اطلاعيه روابط عمومي بانك مركزي آمده است: 
با توجه به انتش��ار خبري در خصوص قطع خدمات 
س��وييفت در برخ��ي بانك هاي كش��ور، ب��ه اطلاع 
هموطنان گرامي مي رس��اند، س��وييفت صرفاً يك 
سامانه پيام رساني بين بانك ها و موسسات در سطح 
بين المللي بوده و نقش��ي در نگهداري حس��اب ها و 

تسويه ارزي ندارد.
اين اطلاعيه مي افزايد: همان گونه كه در اعلاميه هاي 

پيش��ين بانك مركزي اعلام شد، با توجه به احتمال 
قطع ارايه اين خدمات، س��امانه هاي جايگزين پيام 
رس��اني از مدت ها پي��ش براي پوش��ش امكانات و 
خدمات س��وييفت پيش بيني، توس��عه و عملياتي 

شده اند.
اين اطلاعيه خاطرنشان كرده است: بنابراين با قطع 
ارايه خدمات س��وييفت به برخي بانك هاي داخلي، 
خللي در انجام مبادلات ارزي و فرايند تجارت خارجي 
پيش بيني نمي شود و فعالان اقتصادي مي توانند با 
اطمينان از خدمات تمام بانك هاي داراي مجوز ارزي 

براي امور بازرگاني خود استفاده كنند.

 Wed. Nov 14 .  چهار شنبه    23 آبان 1397   6 ربيع الاول 1440  سال پنجم    شماره   1245  2018 

كاستي هاي موجود
 در حوزه كارت اعتباري

اعظم  احمديان| 
اگرچه در چارچوب مقررات كشور، دستورالعمل هاي 
لازم در حوزه صدور، راهبري و اجراي كارت اعتباري 
تهيه شده، اما به نظر مي رسد با توجه به گستردگي 
به كارگيري اين نوع كارت كاستي هايي در اين حوزه 
وجود دارد. كارت اعتباري يكي از روش هاي پذيرفته 
شده پرداخت است كه توسط ميليون ها نفر در سراسر 
جهان به عنوان روش معمول پرداخ��ت براي انواع 
محصولات و خدمات استفاده مي شود. رشد سريع 
صنعت كارت اعتباري نشان دهنده ارزش كارت براي 
جامعه مالي است كه ش��امل مشتريان و بانك هاي 
صادركننده مي ش��ود. پويايي بازار كارت اعتباري 
مستلزم موفقيت بانك صادركننده در مديريت هر 
جنبه اي از فرآيند ارايه خدمات اس��ت. بررس��ي هر 
مرحله از عملك��رد صدور كارت اعتب��اري، براي به 
 حداكثر رساندن سود در يك محيط رقابتي با تغييرات 
سريع در محصولات، تكنولوژي و شرايط حياتي است. 
در كشورهاي توسعه يافته، چارچوب مشخص براي 
وظايف عملياتي بانك ها طراحي شده است. در صورتي  
كه در قانون كارت اعتباري كشور، چارچوب عملياتي 
وظايف بانك صادركننده، اعم از بازاريابي و حسابرسي 
كارت اعتباري تا مديريت حساب كارت اعتباري،  در 
نظر گرفتن شرايط رقابتي، ظرفيت بازار، تغييرات 
جمعيتي و نگرشي مصرف كنندگان، باعث مي شود، 
بانك ها در ارايه كارت هاي اعتباري نوآوري و خلاقيت 
داشته باشند، و به اين ترتيب مشتريان خود را انتخاب 
كنند و روش هاي نوآورانه در مديريت داشته باشند. در 
حالي كه در قانون كارت اعتباري جاري، شرايط لازم 
براي رقابت بانك ها در نظر گرفته نشده است. بنابراين 
بانك هاي كشور قدرت رقابتي در ارايه كارت ندارند و 
نيازي به شناسايي مشتريان و ايجاد خلاقيت و نوآوري 

در صدور و عرضه كارت اعتباري نمي بينند.
ضروري اس��ت قانون كارت اعتباري، امكان صدور 
انواع مختل��ف كارت اعتباري موج��ود در دنيا را در 
چارچوب قانون بانكداري بدون ربا، فراهم س��ازد و 
چگونگي محاسبه ريس��ك ها و كنترل آن را معين 
نمايد. در مورد اعتبارس��نجي مش��تريان مستند 
خاص كه رهنمود مناسب براي بانك ها باشد وجود 
ندارد و بانك هاي كش��ور برحسب تجربه و بر اساس 
شيوه هاي اعتبارسنجي خاص هر بانك، به رتبه بندي 
بانك ها مي پردازند. اين موضوع باعث ش��ده است، 
ضمن اينكه تعيين رتبه اعتباري مش��تريان براي 
بانك ها با مشكلاتي مواجه باشد، در ضمن با توجه به 
شيوه هاي مختلف اعتبارسنجي، نتيجه رتبه اعتباري 
يك مش��تري در يك بانك براي ساير بانك ها قابل 
استناد نيست. ضروري است، براي كاهش هزينه هاي 
جانبي، يك ش��يوه اعتبار سنجي واحد براي شبكه 
بانكي كشور تعبيه شود. در چارچوب قانوني مربوط به 
كارت اعتباري در كشورهاي توسعه يافته، چارچوب 
لازم براي آزمون تراكنش هاي بانك ها در نظر گرفته 
شده است. آزمون تراكنش ها يكي از مهم ترين مراحل 
در روند بررس��ي تس��هيلات كارت اعتباري است. 
زيرا آزمون سطح حساب اجازه مي دهد تا مشخص 
ش��ود، بانك از چه فرآيندهايي براي عرضه خدمات 
كارت اعتباري استفاده مي كند و سپس آن فرآيندها 
ارزيابي شوند. ارزيابي فرآيندها به سياست گذاران بانك 
كمك مي كند، بتواند فرآيندهاي مازاد را شناسايي 
نمايد و از هزينه هاي م��ازاد بپرهيزد و همچنين به 
ناظر كمك مي كند، سطح پايبندي بانك  را نسبت 
به رويه هاي رسمي و رهنمود كارت اعتباري بسنجد. 
در مقررات مربوط به كارت اعتباري چنين رويه اي 
پيش بيني نشده است. در بانك هاي معتبر جهاني، 
از اوراق بهادارس��ازي به عن��وان منابع تامين كارت 
اعتباري استفاده مي شود. اين روش بانك ها امكان 
انعطاف پذي��ري در خصوص دسترس��ي به منابع و 
كنترل هزينه تامين منابع براي پورتفوليو را مي دهد. 
در اين شرايط قانونگذاران رهنمودهاي لازم مربوط 
به اس��تانداردهاي حسابرس��ي اوراق بهادارسازي و 
ساختارهاي امنيتي مرتبط با آن را تهيه مي كنند. 
اوراق بهادارسازي از حلقه هاي مفقوده مقررات كارت 
اعتباري شبكه بانكي كشور اس��ت. اگر صكوك به 
عنوان يك ابزار مالي اسلامي مي تواند، ابزار مناسبي 
براي اوراق بهادار سازي باشد، اما اين موضوع مستلزم 
شناخت ابزارهاي مالي موجود در دنيا و طراحي آنها 
متناسب با چارچوب اس��لامي و ايجاد زمينه اوراق 
بهادارسازي در كشور اس��ت. بانك هاي دنيا كارت 
اعتباري ملي صادر مي كنند، در مقايسه با بانك هايي 
كه كارت اعتباري بين المللي صادر مي كنند، با ريسك 
كمتري مواجه هستند. در دنيا علاوه بر كارت هاي 
اعتباري ملي، كارت هاي اعتب��اري بين المللي نيز 
صادر مي ش��ود كه مكانيس��م خاص خود را دارد. بر 
اس��اس چارچوب مقررات كارت اعتباري كش��ور، 
اشاره اي به صدور كارت هاي اعتباري بين المللي نشده 
است. اگرچه صدور كارت هاي اعتباري بين المللي 
مي تواند به بهبود س��ودآوري و گس��ترش خدمات 
بين المللي كمك نمايد، اما ريسك هاي مرتبط با خود 
را ني��ز دارد. بنابراين در نظر گرفتن آن به عنوان يك 
خدمت مي تواند بانك هاي كش��ور را با ريسك هاي 
مرتبط با خود مواجه سازدكه اين امر مستلزم تدوين 
رهنمودهاي لازم در اين حوزه است. در پايان بايد بيان 
نمود، عوامل متعددي باعث شده است كه كسب و كار 
كارت اعتباري يكي از پيچيده ترين، رقابتي ترين و در 
عين حال سودآورترين خدمات در صنعت خدمات 
مالي باش��د. در اين راس��تا عدم وجود رهنمودهاي 
مناسب در راس��تاي چارچوب عملياتي، نظارتي و 
نوآورانه در شبكه بانكي كشور مي تواند هم بانك ها 
را با ريسك هاي مختلف مواجه سازد و هم به جاي 
سودآوري، به يكي از خدمات زيان ده تبديل شود. 
پيشنهاد مي شود، بانك مركزي الزامات نظارتي 
لازم براي طراحي چارچوب عملياتي بانك هاي 
عامل، امكان صدور كارت هاي بين المللي، امكان 
اوراق بهادارس��ازي، آزمون تراكنش هاي مربوط 
به كارت اعتباري را تهي��ه و به عنوان رهنمود به 

بانك ها ابلاغ نمايد.



ديدگاه 5 بازار سرمايه
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كارگزارفعالبازارسرمايه:

استاندارد 2 گانه ارزش گذاري سهام عدالت

پتانسيلبازدهيبازارسهامهمچنانبالاست

گروه بورس| مسعود كريمي|
اسحاق جهانگيري معاون اول رييس جمهور در 
تازه تري�ن اظهارنظر هاي خ�ود از ارزش روز 
س�هام عدالت در رقم�ي بالغ ب�ر 14 ميليون 
تومان خبر داده اس�ت. اين در حالي است كه 
صاحب نظران اين حوزه چنين نظري ندارند و 
طبق محاس�بات صورت گرفته ارزش واقعي 
س�هام عدال�ت را در ارقامي خيل�ي كمتر از 
گفته اس�حاق جهانگي�ري اع�ام مي كنند. 
به ه�ر حال، اع�ام اين رقم در ابت�دا واكنش 
تن�د غامعلي جعف�رزاده ايمن آب�ادي عضو 
كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس 
را در پي داش�ت بطوري كه به گفته وي سهام 
عدالت 14 ميليوني جهانگيري كاغذي است و 
اعام چنين نرخ هايي جز بالا بردن مطالبات و 
ايجاد توق�ع در مردم نتيجه ديگري ندارد. در 
ادامه و جداي از واكن�ش اين نماينده مجلس 
شوراي اس�امي، اعام رس�مي چنين رقمي 
مي توان�د نش�ان از ي�ك ابهام تم�ام عيار در 
فرمول محاسباتي معاون اول رييس جمهوري 

داشته باشد. 
به هر حال، با در نظر گرفتن سقف يك ميليون 
تومان براي 2 ده�ك پايين تر، از جمله كميته 
ام�داد و بهزيس�تي و افرادي كه آورده ش�ان 
را ت�ا اين ميزان پر كرده اند، طبق محاس�بات 
س�ازمان خصوصي س�ازي كش�ور ارزش روز 
س�هام عدالت حدود 4 ميلي�ون و پانصد هزار 
تومان برآورد مي شود. بر اين اساس، مقايسه 
آمار و ارقام اسحاق جهانگيري در كنار واكنش 
صريح س�ازمان خصوصي س�ازي مي تواند به 
نوع�ي تداعي كنن�ده اس�تاندارد هاي 2 گانه 
در حوزه اقتصادي كش�ور باش�د. بر اس�اس 
اين گ�زارش، با توجه ب�ه اينك�ه در پرتفوي 
س�هام عدالت ن�ام اغلب ش�ركت هاي بزرگ 
از جمل�ه پتروش�يمي ها، پالايش�گاهي ها، 
بانكي ها و سايرين به چشم مي خورد به اعتقاد 
كارشناسان بازار سرمايه احتمال تغيير در نرخ 
سود سهام عدالت به واسطه تحريم هاي جديد 
هم وجود خواهد داش�ت پس بنابراين انتشار 
ارقامي فراتر از انتظار و بدون پشتوانه آماري 
چيزي جز سردرگمي جامعه 50 ميليون نفري 

سهام عدالت را در پي ندارد.

    واكنش خصوصي سازي 
در همين رابطه،  سيد جعفر سبحاني مشاور رييس 
كل سازمان خصوصي سازي در واكنش به صحبت هاي 
اخير اسحاق جهانگيري در خصوص ارزش روز سهام 
عدالت در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: مشخص 
نيس��ت كه معاون اول رييس جمهور بر حس��ب چه 
فرمول و مبنايي رقم 14ميليون تومان را اس��تخراج 
كرده اند و مقدمه و موخره بحث چه بوده اس��ت. وي 
با اشاره به جزييات روز ارزش سهام عدالت نيز تاكيد 
كرد: افرادي كه سهم يك ميليون توماني كامل دارند 
به اين معني كه يا 2 دهك تخفيف ش��امل آنها شده 
اس��ت يا افراد ش��خصا اقدام به پر كردن سقف سهام 
كرده اند و در حال حاضر داراي ارزش پرتفويي بالغ بر 

4 برابر و نيم هستند. 
اين مقام مس��وول در ادامه بيان ك��رد: ارقام فوق با 
توجه به تغييرات قيمت روز قابل تغيير هستند، زيرا 
بنگاه ه��ا در روز هاي مختلف قيمت هاي متفاوتي را 

در بورس كشور به ثبت مي رسانند.
مشاور رييس كل س��ازمان خصوصي سازي تصريح 
كرد: در حال حاضر افراد داراي س��هام عدالت يك 
ميليون توماني، داراي س��هامي با ارزش چهار و نيم 
ميليون تومان هس��تند. س��يد جعفر سبحاني ابراز 
داشت: اين موضوع كه اس��تخراج رقم 14 ميليون 
توماني مع��اون اول رييس جمهور بر مبناي خانوار، 
بدون تخفيف يا داراي تخفيف مورد محاس��به قرار 
گرفته اس��ت يا خير در حال حاضر مشخص نيست. 

بنابراين نمي توان در اين زمينه اظهارنظر داشت.
وي با اش��اره به آمار كلي سهام عدالت در كشور نيز 
اذعان داش��ت: سهامي كه داراي ارزش يك ميليون 
تومان كامل باش��د در ش��رايط فعلي داراي ارزش 
پرتفوي حدود 26 هزارو 600 ميليارد ارزش اسمي 
و ارزش روز آن ني��ز در ارقامي بالغ بر 114و يا 115 
هزار ميليارد اس��ت كه بطور تقريبي حدود 4.5 برار 

خواهد بود.

    ماهيت كاغذي سهام 
مشاور رييس كل سازمان خصوصي سازي در واكنش 
به صحبت ه��اي يكي از نمايندگان مجلس مبني بر 
اينكه سهام عدالت 14 ميليوني جهانگيري كاغذي 
اس��ت، نيز بيان كرد: به كار بردن اصطلاح كاغذي 
توسط نماينده مجلس به دليل اينكه ماهيت سهام 
كاغذي است استفاده شده و رقم 13 ميليون مدنظر 

ايشان نبوده اس��ت. در همين حال، اگر معاون اول 
رييس جمهور رق��م 2 ميلي��ون تومان ه��م اعلام 
مي كردند باز هم نماينده محترم مجلس از اصطلاح 

كاغذي استفاده مي كردند. 

    ارقام سازمان مستند تر است
از سويي ديگر، اسماعيل غلامي معاون سابق سازمان 
خصوصي س��ازي درباره ارزش س��هام عدالت بيان 
كرد: طبيعتا ارقامي كه س��ازمان خصوصي س��ازي 
كشور در خصوص ارزش سهام عدالت اعلام مي كند 
مستند تر خواهد بود چرا كه دسترسي اين سازمان به 
اطلاعات معقول تر و نزديك تر است. وي خاطرنشان 
كرد: ارزش سهام عدالت در مقطعي همراه با نوسان 
بورس با كاهش چشم گيري مواجه شد اما بطور كلي 
با توجه به صعود جديد ب��ورس اين ارزش مي تواند 

افزايش پيدا كند. 
اس��ماعيل غلامي تصري��ح كرد: ارزش كل س��هام 

عدالت 49 هزار ميليارد تومان برآورد مي ش��ود كه 
داراي پرتف��وي متنوعي اس��ت. بنابراي��ن در حال 
حاضر افزايش س��هامي كه در پرتفوي سهام عدالت 
باق��ي  مانده اند با توجه به رش��د بورس نس��بت به 
گذشته با افزايش همراه ش��ده است بر اين اساس، 
با توجه به 63 ش��ركتي كه در پرتفوي سهام عدالت 
حضور دارن��د مي بايس��ت تعداد س��هام در ارزش 

سهام درج ش��ده در تابلوي بورس ضرب شود. اين 
در حالي اس��ت كه ارزش س��هام ش��ركت هايي كه 
 غيربورسي هستند بطور مجدد مورد كارشناسي قرار 

نگرفته اند. 
ام��ا در صورتي كه با توجه به فرمول هاي مش��خص 
س��ازمان خصوصي س��ازي ارق��ام موج��ود در 
 پرتف��وي مورد محاس��به قرار گيرند ب��ه رقم دقيق 

خواهيم رسيد.
معاون س��ابق سازمان خصوصي س��ازي با اشاره به 
گذش��ته نيز بيان كرد: در بازه اي از زمان ارزش هر 
سهم سهام عدالت حدود 6 ميليون تومان هم برآورد 
مي ش��د اما با توجه به كاهش ب��ورس و اقدام دولت 
در راس��تاي حذف 20 درصد س��هام 6 پالايشگاه و 
همچنين خروج 30 درصد از شركت ملي حفاري از 
پرتفوي سهام عدالت و در مقابل جايگزين قرار دادن 
درصدي از سهام پالايشگاه شازند و پالايشگاه  آبادان 

منجر به كاهش ارزش سهام عدالت شد.

يك كارش��ناس بازار س��رمايه با بيان اينكه بازار س��هام 
همچنان پتانس��يل بازدهي بالايي داش��ته و بسياري از 
ش��ركت ها افزايش قابل توجهي در س��ودآوري خواهند 
داشت، اظهار داشت: انتظار مي رود شاخص بورس در يك 
سال آتي، خود را با رشد نرخ ارز و نرخ تورم منطبق كند. 
مديرعامل كارگزاري تامين س��رمايه نوين، بازار سهام را 
همچنان داراي پتانسيل بازدهي بالا دانست و گفت: انتظار 
مي رود شاخص بورس در يك سال آتي، خود را با رشد نرخ 
ارز و نرخ تورم منطبق كند. تاج بر، در گفت وگو با سناگفت: 
بسياري از شركت ها افزايش قابل توجهي در سودآوري 
خواهند داشت و با بررسي و تحليل آن دسته از شركت ها 
كه از اين پتانسيل برخوردارند، مي توان به سرمايه گذاري 
مطمئن و ميان مدت در بازار سهام پرداخت. مديرعامل 
كارگزاري تامين س��رمايه نوين گف��ت: در گزارش هاي 
ماهانه شركت ها و گزارش فصلي آذر ماه تاثير اين تقابل بر 

صورت هاي مالي تا حدي آشكار خواهد شد.
وي ادامه داد: از سوي ديگر بازار انتظار افزايش بيش از اين 
را براي قيمت ارز ندارد؛ چرا كه عملياتي شدن تحريم ها، 
تاثير چنداني بر بازار ارز نداشته و همچنان شاهد تثبيت 

نرخ ارز آزاد در كانال 14 هزار هستيم.
به گفته تاج بر، جميع اين موارد روزهاي كم نوساني را طي 
يك ماه آتي براي بازار ترس��يم مي كند و انتظار مي رود با 
تعيين پارامترهاي اصلي بودجه 98 و افشاي گزارش ها و 
صورت هاي مالي شركت ها در آذر ماه، شاهد بازگشت رونق 
معاملات در بازار باشيم.اين كارشناس بازار سرمايه با بيان 
اينكه بازار سهام همچنان پتانسيل بازدهي بالايي داشته 
و بسياري از شركت ها افزايش قابل توجهي در سودآوري 
خواهند داشت، اظهار داشت: با بررسي و تحليل آن دسته 

از شركت ها كه از اين پتانس��يل برخوردارند، مي توان به 
سرمايه گذاري مطمئن و ميان مدت در بازار سهام پرداخت 
و انتظار مي رود شاخص بورس در يك سال آتي، خود را با 

رشد نرخ ارز و نرخ تورم منطبق كند .
تاج بر در عين حال تاكيد كرد: نكته اي كه بايد مورد توجه 
اركان بازار سرمايه قرار گيرد، اهتمام در فرهنگ سازي و 
جايگزيني سرمايه گذاري در بازار سرمايه به جاي بازار ارز 
و سكه و ... در جامعه است؛ به خصوص كه اركان نظام به 
پشتيباني از اين بازار پرداخته و سران كشور حمايت خود 
را از بازار سرمايه اعلام كرده اند. اين كارشناس بازار سرمايه 
در پايان اظهار كرد: تجربه اثبات كرده ورود مستقيم آحاد 
جامعه به بازار س��رمايه از طريق دريافت كد سهامداري 
و اقدام به معاملات برخط، به رفتار هيجاني و احساس��ي 
و واكن��ش بيش از حد به اخبار منجر مي ش��ود و در بازار 
سرمايه كشور نهادهاي مالي واسط شامل صندوق هاي 
سرمايه گذاري، ش��ركت هاي مشاوره و س��بدگردان به 
صورت مطلوبي معرفي نشده اند. لذا بايد در اين خصوص 
از تجربيات و قواعد جهاني استفاده و سرمايه گذاران را از 

مجراي اصولي به بازار سرمايه هدايت كرد.

ديروز بورس اوراق بهادار تهران شاهد رشد شاخص به 
رهبري پتروشيمي ها و برخي از فلزي ها بود. معامله گران 
بازار سرمايه در روز سه شنبه بيش از سه ميليارد سهم 
و اوراق مالي در بورس و 841 ميليون سهم و اوراق مالي 
در فرابورس معامله كردند. به گزارش ايسنا، شاخص كل 
بازده نقدي و قيمتي بورس اوراق بهادار تهران بيش از 
1000 واحد رشد كرد و توانست تا تراز 183 هزار و 212 
واحدي بالا برود. همچنين شاخص كل هم وزن 192 
واحد افزايش يافت و به رقم 28 ه��زار و 6۷4 واحدي 
رسيد.شاخص آزاد ش��ناور نيز با رشد 1092 واحد تا 
تراز 193 هزار و 404 واحدي افزايش يافت و شاخص 
بازار اول و بازار دوم هر يك به ترتيب 656 و 2382 واحد 
رش��د كرد. لازم به ذكر است كه شركت هايي در گروه 
فلزي، پتروشيمي و بانكي بيشترين تاثير مثبت را روي 
شاخص هاي بازار داشته اند كه از جمله آن مي توان به 

فولاد مباركه اصفهان، صنايع پتروشيمي خليج فارس، 
گروه مديريت س��رمايه گذاري اميد، سرمايه گذاري 
نفت، گاز و پتروشيمي تامين و بانك تجارت اشاره كرد. 
بيشترين تاثير مثبت را فولاد مباركه اصفهان با تاثير 
122 واحد روي شاخص داش��ت. از طرف ديگر گروه 
مبنا پتروشيمي جم و پالايش نفت تبريز نيز هر يك به 
ترتيب 43، 39 و 23 واحد تاثير منفي روي نماگرهاي 
بازار داش��تند. در گروه فلزات اساسي بيشتر سهم ها 
رشد كمتر از يك درصد را تجربه كرده اند و تعدادي از 
نمادهاي اين گروه نيز كمتر از دو درصد افت قيمت را 
ديدند. در اين گروه 9۷ ميليون سهم به ارزش بيش از 
58 ميليارد تومان مورد دادوستد قرار گرفت. همچنين 
بانكي ها جزو گروهي بود كه بيشترين ارزش معاملات را 
به خود اختصاص داد. در اين گروه بيش از 1۷0 ميليارد 
تومان سهم به حجم حدود يك ميليارد مورد دادوستد 

قرار گرفت. همچنين خودرويي ها و فلزات اساسي ديگر 
گروه هايي بودند كه پس از بانكي ها ارزش بالايي را به 
خود اختصاص دادند. در گروه محصولات شيميايي نيز 
اغلب سهم ها كمتر از 1.5 درصد نوسان قيمت را تجربه 
كردند و معدود نمادهايي از جمله توليدات پتروشيمي 
قاعد بصير كه در به تازگي در بازار دوم فرابورس ايران 
پذيرفته شده است، توانستند بيش از چهار درصد رشد 
قيمت را تجربه كنند. علاوه بر اين در گروه اس��تخراج 
كالاهاي فلزي نيز ش��اهد رشد آرام قيمت ها بوده ايم؛ 
بطوري كه در تعدادي از سهم هاي اين گروه قيمت ها 
كمتر از دو درصد رش��د داشته است. ارزش معاملات 
بورس ته��ران در روز معاملاتي گذش��ته به رقم 8۷4 
ميليارد تومان رسيد و حجم معاملات رقم 3.3 ميليارد 
تومان را تجربه كرد. تعداد معاملات اين بازار از رقم 180 

هزار نوبت فراتر رفت.

    آيفكس دوباره به 2 هزار واحد رسيد 
در چهارمين روز معاملاتي اين هفته مصادف با دهمين 
سالروز تاسيس فرابورس ايران، دادوستد بيش از 841 
ميليون ورقه به ارزش بالغ بر يك هزار و 4 هزار و 116 
ميليارد ريال در فرابورس ايران رقم خورد كه حدود 
60 درصد از حجم و 4۷ درصد از ارزش كل معاملات 

در بازارهاي اول و دوم دست به دست شد.
در بازارهاي اول و دوم نزديك به 500 ميليون سهم 
ب��ه ارزش افزون بر ي��ك هزار و 938 ميلي��ارد ريال 
نقل وانتقال يافت كه در اين ميان با دادوس��تد بيش 
از 166 ميليون س��هم به ارزش بيش از 514 ميليارد 
ريال در نم��اد »ذوب« بالاترين ميزان حجم و ارزش 

معاملاتي به اين نماد اختصاص يافت.
نماد ذوب همچنين نزديك به 6 واحد از شاخص كل 
حمايت كرد و در مقابل نمادهاي »مارون« و »هرمز« 
روي هم رفته نزديك به 4 واحد اهرم منفي بر آيفكس 
بر جاي گذاشتند اما اين نماگر در نهايت با ۷ واحد رشد 

مبادلات ديروز را پايان داد. 
در روز سه ش��نبه 22 آبان م��اه، نماده��اي »اوان«، 

»كرمان« و »غگلستا« بيش��ترين افزايش قيمت را 
تجربه كردن��د و نمادهاي »افرا«، »كي بي س��ي« و 
»غديس« با بيش��ترين كاهش قيمت تا سقف 4.4 

درصدي در ميان نمادهاي فرابورسي مواجه شدند.
جابه جايي 329 ميليون سهم به ارزش ۷14 ميليارد 
ري��ال، حاص��ل نقل وانتق��الات صورت گرفته ميان 
معامله گران در سه تابلو مبادلاتي بازار پايه بود كه اين 
حجم از معاملات در بيش از 35 هزار نوبت دادوستدي 

صورت گرفت.
از س��وي ديگر در ب��ازار ابزارهاي نوين مالي ش��اهد 
نقل وانتقال 13 ميلي��ون ورقه بهادار ش��امل اوراق 
بدهي، ETFها و اوراق تس��هيلات مسكن به ارزش 
افزون بر يك هزار و 463 ميليارد ريال بوديم كه در اين 
ميان خريدوفروش اوراق تسهيلات مسكن به ثبت 
معامله نزديك به 55 هزار ورقه تسه به ارزش حدود 

33 ميليارد ريال انجاميد.
در نهايت شاخص كل فرابورس ايران نيز در ادامه روند 
صعودي خود با ۷ واحد رشد در ارتفاع 1993 واحدي 

قرار گرفت و دوباره به مرز 2000 واحدي رسيد.

بازگشتآهستهشاخصهابهمسيرصعود
درنگاهيبهآمارمعاملاتبورسوفرابورسمشخصشد
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 تقويت بازار سرمايه 
راه حل مشكلات اقتصادي

نهادهاي فعال در بازار سرمايه مي توانند نقش هاي 
مختلفي را برعهده گرفته و هر يك بخشي از مشكلات 
را در نظام تأمين مالي برطرف كنند؛ از جمله مي توان 
به شركت هاي تأمين س��رمايه اشاره كرد كه ضمن 
ايفاي نقش بانكداري سرمايه گذاري، موجب جذب 
منابع س��رمايه گذاران ش��ده و پيشنهاد بسته هاي 
تأمين مالي از طريق ابزارهاي مختلف را به بنگاه هاي 
اقتصادي ارايه مي كنند. در شرايط فعلي بايد از طريق 
سازوكارهاي بازار سرمايه نقدينگي موجود در جامعه 
را به س��مت توليد هدايت كنيم و در اين مس��ير هر 
چه عرصه مراكز تخصصي توليد و عرضه تحليل ها 
و محصولات تخصصي ارزيابي مالي وسيع تر باشد 
موفق تر خواهيم بود. موسي احمدي، مدرس دانشگاه 
ضمن بيان مطلب فوق به س��نا گفت: همانطور كه 
در ماه هاي گذشته مش��اهده شد، نوعي هيجان در 
بازارهاي م��وازي رخ داد و مردم نيز به دليل ترس از 
كاهش ارزش پول، در ميان بازارهاي مالي مختلف 
به اميد كس��ب بازده هاي بالا سرگردان بودند. وي با 
بيان اينكه سرگرداني در بازار ها با توجه به خصوصيات 
درصد ريسك پذيري افراد بعضا مشكلات فراواني براي 
جامعه ايجاد كرد، گفت: نهادهاي فعال در بازار سرمايه 
مي توانند نقش هاي مختلفي را برعهده گرفته و هر يك 
بخشي از اين مشكلات را در نظام تأمين مالي برطرف 
كنند. اين تحليلگر بازارهاي مالي به نقش شركت هاي 
تأمين سرمايه اشاره كرد و بيان داشت: اين شركت ها 
ضمن ايفاي نقش بانكداري سرمايه گذاري، مي توانند 
مناب��ع س��رمايه گذاران را جذب كنن��د و از طريق 
ابزارهاي مختلف بسته هاي تأمين مالي را به بنگاه هاي 
اقتصادي ارايه كنند. وي افزود: البته با توجه به اقدامات 
انجام شده به نظر مي رس��د فضاي موجود حاكي از 
فرصت هاي مناس��بي در ارايه خدمات تخصصي از 
سوي ش��ركت هاي تأمين سرمايه است. همچنين 
نقش ش��ركت هاي رتبه بندي اعتباري، مش��اوره 
سرمايه گذاري و ساير نهادهاي تخصصي در اين ميان 
حايز اهميت است اما به هر حال اين زيرساخت ها به 
ميزان كافي نتوانسته اند موتور تأمين مالي بنگاه هاي 

اقتصادي، پروژه ها و حتي دولت را روشن كنند.
اين مدرس دانشگاه در ادامه به شرايط كلان اقتصاد 
كشور و تاثير تحريم ها اشاره كرد و ادامه داد: خروج از 
اقتصاد دولتي و حضور فعال بخش خصوصي در اقتصاد 
ملي مهم ترين راه بي اثر سازي تحريم ها است. اما به نظر 
مي رسد به دلايل مختلف، هنوز پيش نيازهاي نهادي 
كه بايد دولت ب��راي حضور واقعي بخش خصوصي 
فراهم كند مهيا نشده است. وي با بيان اينكه لازم است 
در بلندمدت براي فراهم كردن مسير رشد و توسعه 
اقتصادي، اقدامات مهمي انجام شود، گفت: اصلاح 
نظام بانكي، زمينه چين��ي كمك بانك ها به توليد، 
تسهيل تامين مالي از منابع داخلي و خارجي، اجتناب 
بانك ها از بنگاهداري، ارتقاي شفافيت و جلوگيري از 
فرار مالياتي و گسترش عمق بازار سرمايه و افزايش 
سهم آن در تأمين مالي و بهره برداري از ابزارهاي نوين 
مالي بورسي در كنار آموزش و فرهنگسازي جامعه 
از مهم ترين اقداماتي اس��ت كه بايد در دس��تور كار 

سياست گذاران اقتصادي قرار بگيرد. 

  تعليق نماد معاماتي موسسه اعتباري ملل: 
بر اساس اطلاعيه شفاف سازي منتشر شده در سامانه 
كدال، با توجه به عدم رعايت ماده 39 دستورالعمل 
پذيرش، عرضه و نقل و انتقال اوراق بهادار در فرابورس 
)عدم رعاي��ت الزامات م��اده ۷ بن��د 1 و بند 10-1 
دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات شركت هاي 
ثبت شده نزد سازمان( فرابورس اقدام به تعليق نماد 

معاملاتي شركت اعتباري ملل كرد.
نماد شركت اعتباري ملل به علت عدم رعايت الزامات 
دستورالعمل پذيرش اوراق بهادار با صدور اطلاعيه اي 
در كدال تعليق شد. به گزارش سنا، بر اساس اطلاعيه 
شفاف سازي منتشر شده در سامانه كدال، با توجه به 
عدم رعايت ماده 39 دستورالعمل پذيرش، عرضه و 
نقل و انتقال اوراق به��ادار در فرابورس )عدم رعايت 
الزامات ماده ۷ بند 1 و بند 1-10 دستورالعمل اجرايي 
افشاي اطلاعات شركت هاي ثبت شده نزد سازمان( 
فرابورس اقدام به تعليق نماد معاملاتي شركت اعتباري 
ملل كرد. در ادامه اين اطلاعيه آمده است كه بازگشايي 
نماد معاملاتي ناشر منوط به رعايت الزامات ماده ۷ بند 
1 و بند 1-10 دستورالعمل اجرايي افشاي اطلاعات 

شركت هاي ثبت شده نزد سازمان است.

  »پ�ارس« در خص�وص ف�روش محصولات 
شفاف س�ازي كرد: پتروش��يمي پارس با انتشار 
اطلاعيه اي در شبكه كدال در خصوص شايعه تاثير 
فروش صادرات استايرن منومر توضيحاتي ارايه داد. 
شركت پتروشيمي پارس درخصوص شايعه تاثير 

فروش صادرات استايرن منومر توضيحاتي ارايه داد.
به گزارش س��نا، شركت پتروش��يمي پارس با 
انتش��ار اطلاعيه اي در ش��بكه كدال پيرو اخبار 
منتشر شده در فضاي مجازي مبني بر اثرگذاري 
فروش صادرات استايرن منومر در سود و زيان اين 

شركت شفاف سازي كرد.
»پارس« در اين زمينه اعلام كرد، با توجه به نياز بازار 
داخلي كشور و همچنين به توليد رسيدن واحدهاي 
پارك پلي استايرن، شركت پتروشيمي پارس از نيمه 
دوم مرداد ماه سال جاري تاكنون محصول استايرن 
منومر مازاد براي صادرات نداشته است. همچنين 
در اين اطلاعيه آمده است، با توجه به محاسبه نرخ 
ارز سامانه نيما در محاسبه قيمت فروش استايرن 
منومر شركت پتروش��يمي پارس در بورس كالا و 
همچنين استايرن منومر تحويلي به شركت هاي 
مستقر در پارك پلي استايرن، عرضه اين محصول 
در بازارهاي داخلي با فروش صادراتي آن به لحاظ 

حاشيه سود تفاوتي ندارد. 

دريچه بازار
مديرنظارتبربورسهاوناشرانسازمانبورس:

هدفعرضهنفتدربورسكسبمرجعيتقيمتگذاريدرمنطقهاست
عرضه نفت خام از 6 آبان ماه با صدور اطلاعيه اي بطور رسمي 
صورت گرفت كه در نهايت منجر به فروش 280 هزار بشكه 
به 3 خريدار شد.كارشناس��ان يكي از اهداف فروش نفت 
در بازار س��رمايه را تصاحب قيمت گذاري نفت در منطقه 
مي دانند.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، كارشناسان 
يك��ي از اهداف فروش نف��ت در بازار س��رمايه را تصاحب 
قيمت گذاري نفت در منطقه دانسته و تلاش دارند كه بتوانند 
در مورد ساير كالاها مرجعي رسمي براي تعيين قيمت قرار 
بگيرند.در همين رابطه محسن خدابخش، مدير نظارت بر 
بورس ها و ناشران سازمان بورس با اشاره به تداوم عرضه نفت 
در بورس انرژي گفت: عرضه نفت خام از 6 آبان ماه با صدور 
اطلاعيه اي بطور رسمي صورت گرفت كه در نهايت منجر 
به فروش 280 هزار بشكه به 3 خريدار شد.وي افزود: شاهد 
ورود يك خريدار خارجي چند مليتي به اين بازار بوديم اما به 
علت ساز و كارهاي اجرايي توانايي افشاي اطلاعات شخصي 
افراد خريدار را نخواهيم داشت. البته اينكه آيا اين فرد موفق 
به خريد نفت خام شده است يا خير را هنوز دقيق بررسي 
نكرده ايم.خدابخش بيان كرد: منظور از شفافيت در خريد و 
فروش بازارها، بيان مكانيزم و نحوه دريافت و پرداخت وجه از 
سوي دو طرف معامله است اينكه اطلاعات شخصي و هويتي 
اين افراد را فاش كنيم هيچ موضوعيتي ندارد. براي مقابله 
با فساد در معاملات و جلوگيري از ظهور افرادي نظير بابك 

زنجاني ها، بايد اين نوع شفافيت ها را اجرايي كنيم.
مدير نظارت بر بورس ها و ناشران سازمان بورس تصريح كرد: 
اين موفقيت پس از سال ها و در سومين دوره به دست آمد 
كه به نظر مي رسد رفع برخي محدوديت ها در اين عرضه، 
رقم زننده اين موفقيت بود. در اين سري از فروش نفت خام 
در بازار سرمايه هر فردي كه داراي توانايي مالي است مي تواند 

نفت خام را خريداري و با نقل و انتقال پيش بيني ش��ده به 
خارج از كشور فروخته يا به مصرف داخلي خود برساند.

  150 ك�د معاملات�ي قبلا در ب�ورس انرژي 
حضور داشتند

وي با تأكيد بر اينكه هم اكنون بيش از 150 كد معاملاتي 
براي خريداران كالا در بورس انرژي تعريف شده است، گفت: 
افراد جديدي وارد بورس انرژي نش��ده اند، بلكه اين افراد 
خريداران قبلي محصولات اين بورس بوده اند و هم اكنون 
مي توانند با همين كده��اي معاملاتي به خريد نفت خام 
بپردازند.خدابخش بيان كرد: با توجه به سابقه مثبت بورس 
در كش��ور اگر بتوانيم محصولات بورس انرژي، مخصوصا 
نفت خام را با س��رعت و دقت بالاتري به فروش برس��انيم 
قطعا مرجع تعيين قيمت نفت در منطقه خواهيم شد.وي با 
اشاره به ايجاد تنوع فروش محصولات نفتي در بورس انرژي 
گفت: هم اكنون مش��تقات نفتي در بورس انرژي معامله 
مي شود اما لازم به ذكر اس��ت كه ابزارسازي نحوه فروش 
نفت و ساير كالاها در بورس، بر عهده سازمان بورس اوراق 
بهادار است كه گفته مي شود اين ابزارها اين روزها به بهترين 
نوع خود در حال به روزرساني و ايجاد تنوع در نحوه فروش 

محصولاتش است.

  به دنبال كش�ف قيمت حقيق�ي در بازارها 
هستيم

مدير نظارت بر بورس ها و ناش��ران سازمان بورس با اشاره 
به اهميت بورس انرژي و س��اير ب��ورس در منطقه گفت: 
هدف از عرضه كالاها در بازارهاي سرمايه تخصصي نظير 
بورس انرژي، بورس كالا و فرابورس، كشف قيمت حقيقي 

محصولات است. ما در تلاشيم تا بتوانيم محصولات مان 
را با قيمت مصوب داخلي به خريداران خارجي بفروشيم 
و به نوعي تعيين كننده اصلي قيمت برخي محصولات در 
منطقه يا حتي در جهان باشيم.خدابخش به آمادگي جدي 
سازمان بورس براي عرضه كالا در اين بازار گفت: با توجه به 
اينكه قرار بود نفت روزانه در بورس انرژي عرضه شود، اما به 
علت مصلحت انديشي نهاد عرضه كننده )شركت ملي نفت 
ايران( اين موضوع به عرضه هفتگي تبديل شده است. اما 
سازمان بورس اوراق بهادار اين آمادگي را دارد تا در هر زمان 
و نوبت هاي مشخص شده پذيراي عرضه نفت خام چه به 
صورت هفتگي و چه به صورت روزانه باشد. در همين رابطه 
جواد عشقي نژاد، كارشناس مسائل اقتصادي اظهار كرد: 
عرضه نفت خام در بورس انرژي به نوبه خود يك گام بسيار 
درخشان در اقتصاد كشور است، بنابراين در اين مورد نيازمند 
آينده نگري است.وي افزود: در حال حاضر فروش ۷00 هزار 
بشكه با نرخ 64 دلار در نوبت دوم و فروش 280 هزار بشكه 
در نوبت اول، تمريني براي ورود بخش خصوصي به معاملات 
جدي بازار كشور است. اين كارشناس مسائل اقتصادي بيان 
كرد: نكته قابل تأمل در اين فرايند، تأمين منابع بيمه اي و 
حمل ونقل محموله هاي نفتي توسط شركت ملي نفت ايران 
است كه با  وجود تحريم هايي كه بر دامنه اقتصاد كشور سايه 

انداخته اند، توانسته اين موضوع را برطرف كند.
عشقي نژاد با اشاره به جذب خريداران خارجي در اين بازار 
گفت: سازوكار ديگري كه سرمايه گذار خارجي را وارد بورس 
انرژي مي كند تعريف واسطه هاي مجاز است كه به معني 
نهاد مرتبط با فعاليت بورسي در ايران هستند. اين نهادها 
بايد بتوانند براي ورود سرمايه گذاران خارجي به نحو احسن 

روابطي را تعريف كنند.

روي خط شركت ها 

  سيد جعفر سبحاني: در حال حاضر افراد 
داراي س�هام عدالت يك ميليون توماني، 
داراي سهامي با ارزش چهار و نيم ميليون 
تومان هستند. اين در حالي است كه، ارقام 
فوق ب�ا توجه به تغييرات قيم�ت روز قابل 
تغيير هس�تند، زيرا بنگاه ه�ا در روز هاي 
مختلف قيمت هاي متفاوت�ي را در بورس 

كشور به ثبت مي رسانند.

برش



تشكلها6خبر

رييس سازمان ملي استاندارد در مراسم »روز ملي كيفيت« خبر داد

امتياز وي ژه عراق به صادركنندگان ايراني 

نسخه اي براي مراودات مالي در شرايط فعلي

تعادل|
مراس��م »روز ملي كيفي��ت« روز گذش��ته در اتاق 
بازرگان��ي ايران برگزار ش��د. اي��ن پانزدهمين دوره 
ارزيابي بنگاه هاي صنعتي و ارايه دهندگان خدمات 
بود كه در حوزه كيفيت انجام ش��د. در اين مراسم اما 
متولي سازمان ملي استاندارد راوي چند خبر مهم بود. 
نخستين خبر، حكايت از اعطاي امتياز ويژه عراق به 
صادركنندگان ايراني داشت. به گفته نيره پيروزبخت، 
اقداماتي براي صدور كالاهاي ايراني به عراق صورت 
گرفته تاكيفيت كالاي ايراني كه پيش از اين توسط 
استانداردهاي مورد نظر كشور مقصد ارزيابي مي شد، 
توسط ايران كنترل شود. اما دومين به »توقف توليد 
خودروهاي فاق��د اس��تانداردهاي 85گانه« مربوط 
مي شد. بنابه اخطار متولي سازمان استاندارد، آغاز اين 
ط��رح از دي ماه 97 خواهد بود، كه پس از آغاز طرح، 
كار ارزيابي خودروها طي يكسال توسط سازمان انجام 
مي گيرد. حال چنانچه طي اين ارزيابي ها مش��خص 
شود، كه خودرويي از استاندارد لازم برخوردار نيست، 
آنگاه توقف توليد آن اعلام مي شود. اين مقام مسوول 
در عين حال، تاكيد كرد كه مسائل مربوط به خودرو 
سياسي است اما براي ارتقاي كيفيت خودرو بايد اين 

صنعت از مباحث سياسي خارج شود. 

  استاندارد؛ تسهيل كننده صادرات 
مراس��م روز ملي كيفيت و اختتامي��ه پانزدهمين 
دوره ارزيابي ملي كيفيت ايران با حضور نمايندگان 
مجلس شوراي اسلامي، نمايندگان بخش خصوصي 
و صاحبان صنايع روز گذشته در محل اتاق بازرگاني، 
صنايع، معادن و كش��اورزي ايران برگزار ش��د و از 
بنگاه ه��اي اقتصادي و مدارس برت��ر در ارايه كالا و 
خدمات با كيفيت تقدير شد. بر اساس ارزيابي هايي 
كه طبق مدل هاي كيفيت انجام ش��ده از واحدهاي 
برتر با اعط��اي گواهي و تنديس جايزه ملي كيفيت 
تقدير ش��د. در اين دوره بيش از ۲7 هزار مدرس��ه، 
ارزيابي كيفيت ش��ده و از اين مي��ان در نهايت ۱۰ 
مدرس��ه، شناس��ايي و از آنها تقدير شد. همچنين 
8 واح��د صنعتي، 5 واحد در زمين��ه ارتباطات و در 
مجموع ۲۳ بنگاه اقتص��ادي از نظر تعريف عمومي 
كيفيت موفق به درياف��ت گواهي اهتمام و تنديس 

جايزه ملي كيفيت كشور شدند. 
رييس سازمان ملي اس��تاندارد ايران در اين مراسم 
با بيان اينكه اس��تاندارد مانع صادرات نيس��ت بلكه 
تسهيل كننده صادرات به شمار مي رود، اظهار كرد: 

راه را ب��راي صادرات باز گذاش��ته ايم و با اس��تاندارد 
كش��ور مقصد هم مي ش��ود كالا را روانه ب��ازار كرد. 
نيره پيروزبخت اظهار كرد: خوش��بختانه براي اينكه 
كالاهاي صادراتي ايران به عراق توس��ط خود ايران 
كنترل شود، اقدامات خوبي انجام شده كه به زودي 
اعلام مي ش��ود، بنابراي��ن اعلام مي كن��م كه نظام 
استاندارد تسهيل كننده صادرات و مانعي براي ورود 

كالاهاي بي كيفيت به كشور است. 
او با تاكيد ب��ر اينكه نمي توان با توجه به مش��كلات 
اقتصادي و تحريم ها شرايط اخذ استاندارد را تسهيل 
كرد، گف��ت: نبايد مش��كلات اقتص��ادي تاثيري بر 
استاندارد و كيفيت داشته باشد و خط قرمز استاندارد 
را به خاطر ش��رايط تحريم رد كند. خيلي ها گفتند 
كه با توجه به مشكلات اقتصادي و تحريم ها شرايط 
اخذ استاندارد را تسهيل كنيد، ولي بايد گفت كه ما 
نمي توانيم از استاندارد و كيفيت بگذريم. پيروز بخت 
با ابراز رضايت از تصويب قانون تقويت و توسعه نظام 
استاندارد، گفت: دولت يا حاكميت، توليدكنندگان 
و مصرف كنندگان بازيگران اصلي كيفيت محسوب 
مي ش��ود. دولت با پيوس��تن به مجامع بين المللي و 
كنوانس��يون هاي بين المللي مي تواند در امر كيفيت 
كمك كند، هرچند كه ممكن اس��ت نقش دولت در 
مواردي آسيب زا باشد و آن زماني است كه بنگاه هاي 
دولت��ي وارد رقابت ب��ا بنگاه ه��اي بخش خصوصي 
مي ش��وند. او همچنين با اش��اره به اينكه مولفه دوم 
كيفيت، جامع��ه توليدكنن��دگان و ارايه كنندگان 
خدمت است كه بايد به عنوان ركن عملياتي انتظاراتي 
از اين گروه داشته باشيم، گفت: در شرايط تحريم ها 
قشر كارآفرينان مي توانند عرصه خوبي براي مبارزه 
فراهم كنند. ب��ه گفته پيروزبخت، س��ومين مولفه 
مصرف كنندگان هس��تند كه از جمله مولفه هايي به 
ش��مار مي روند كه كيفيت مي تواند از آن بهره گيرد، 
اما هنوز مصرف كننده مطالبه گر در جامعه نداريم و 
بايد به س��مت مطالبه گري كيفيت گام برداريم و در 
مجموع اگر به استاندارد به عنوان يك مقوله تكنيكال 
نگاه كنيم بايد بدانيم كه كيفيت يك مقوله اقتصادي 
است. او با تاكيد بر اينكه سازمان استاندارد قصد دارد 
عوامل غير اقتصادي بر مولفه هاي اس��تاندارد تاثير 
نگذارد و از خط قرمزها عبور نش��ود، اظهار كرد: اگر 
مفاهيم جديدي كه وارد قانون ملي اس��تاندارد شده 
رعايت شود، به سمت توسعه اقتصادي خواهيم رفت 
و در اين زمنيه بايد دستگاه ها به سمت مقررات فني 

حركت كنند.

  توقف توليد خودروهاي فاقد استاندارد
پيروزبخت در محور بعدي س��خنان خود اظهار كرد: 
قانون ارتقاء نظام استانداردسازي در ايران سال گذشته 
به تصويب مجلس و مجمع تشخيص مصلحت نظام 
رس��يد كه با اتكا به همين قانون، سازمان استاندارد 
مي تواند حمايت از مصرف كنندگان را برعهده داشته 
باش��د، اما قانون حمايت از مصرف كنن��دگان قانون 
كلي تري اس��ت كه مس��ووليت آن بر عهده سازمان 
حمايت مصرف كنن��دگان و توليد كنندگان اس��ت. 
رييس س��ازمان ملي استاندارد با بيان اينكه بازنگري 
قانون حمايت مصرف كنندگان در دستور كار مجلس 
قرار دارد، بيان داشت: اين قانون بايد مطابق با آخرين 
رويدادهاي حمايت از مصرف كننده در كش��ورهاي 
پيشرفته باشد. او همچنين در خصوص كه مسووليت 
نظارت بر عرضه خودرو هاي بدون كاتاليس��ت بيان 
كرد: مسووليت خودروهاي بدون كاتاليست بر عهده 
سازمان محيط زيس��ت است و س��ازمان استاندارد 
مسووليتي در اين رابطه ندارد، اما سازمان استاندارد 
در رابطه با بحث هاي ايمني و عملكرد خودرو مسوول 

است. 
پيروز بخت همچنين در مورد اجراي استانداردهاي 
85 گانه و اينكه چه زماني توليد خودروهاي فاقد اين 
استانداردها متوقف مي ش��ود، گفت: آغاز اين طرح 
از دي ماه امس��ال خواهد بود و پس از آغاز طرح يك 
سال بايد كار ارزيابي خودروها توسط سازمان انجام 
ش��ود و اگر طي اين ارزيابي ها مش��خص شد كه كه 
خودرويي از اس��تاندارد لازم برخوردار نيست، آنگاه 
توقف توليد آن اعلام مي شود. او گفت: در چند سال 
گذشته دستگاه هاي دولتي در رابطه با بحث استاندارد 
حمايت ه��اي خوبي را از س��ازمان ملي اس��تاندارد 
داشته اند و حتي مجلس ش��وراي اسلامي و مجمع 
تشخيص مصلحت نظام هم به دنبال تصويب قانون 
ارتقاي استاندارد بودند. رييس سازمان ملي استاندارد 
با بيان اينكه خودرو را نمي توان با بقيه صنايع مقايسه 
كرد گفت: اس��تاندارد و كيفيت در صنايع ديگر رو به 
جلو است، اما بحث خودرو هميشه سياسي است و ما 
مي خواهيم از اين سياسي بودن خارج شود تا كيفيت 

را بر آن حاكم كنيم.

  ايجاد رقابت در بنگاه هاي اقتصادي
نايب رييس مجلس شوراي اس��لامي نيز كه در اين 
مراس��م حضور يافته بود، گفت: كيفيت كالا يكي از 

ضروري ترين اقدامات براي حضور پررنگ در بازارهاي 
جهاني و به خصوص بازار كش��ور هاي همسايه است. 
به گفته علي مطهري، برپايي چنين مراسمي، باعث 
ايجاد رقابت ميان بنگاه هاي اقتصادي مي ش��ود و در 
نهايت كيفيت را در سطح ملي و نيز در بازار هاي جهاني 
ارتقا مي دهد. اما مطهري گلايه يي هم به پروژه هاي 
اجرايي داش��ت. او گفت: در برخي از پروژه هايي كه 
افتتاح شده شاهد آن هستيم كه پروژه هاي ناقض يا 
فاقد استاندارد به بهره برداري رسيده، در حالي كه در 
كشورهاي توسعه يافته اينگونه پروژه ها توسط دولت 
فاقد اعتبار شناخته شده و رد مي شوند. اما در كشور 
ما پروژه هايي افتتاح و بهره برداري مي ش��ود كه تنها 

جنبه تبليغاتي دارند.

  لزوم كيفي سازي در سطح كلان اقتصادي
از س��وي ديگر، رييس انجمن مديريت كيفيت طي 
سخنراني خود، تاكيد كرد كه صرفا با چند بنگاهي 
كه كيفيت خود را ارتقاء داده اند، به هدف مدنظر كه 
بهبود كيفيت به معناي توسعه بنگاه ها و در نهايت 
توسعه اقتصادي است، نمي رسيم. فرزين انتصاريان 
اظهار كرد: در قانوني كه سال جاري ابلاغ شد، نظام 
نوين استانداردس��ازي مدنظر قرار گرفته و در حال 
اجراست و اين قانون در راستاي اهداف نظام كلان 
مديريت كيفيت بر س��اختار اقتصاد كش��ور است و 
خلاهاي قانوني در اين زمينه رفع ش��ده است. او با 
تاكيد ب��ر اينكه مديريت كيفيت در س��طح بنگاه و 
اقتصاد كلان متفاوت اس��ت و بايد بدانيم كه صرفا 
ب��ا چند بنگاهي ك��ه كيفيت را توس��عه داده اند، به 
هدف مدنظر نمي رس��يم، گفت: تعال��ي و كيفيت 
پاياني ندارد. حدود ۱5 س��ال اس��ت كه جايزه ملي 
كيفيت ارايه مي ش��ود اما امروز اي��ن رويكرد كاملا 
متفاوت است و اين بدان معناست كه امروز به نتيجه 
فعاليت هاي بيست ساله در اين حوزه دست يافته ايم، 

هرچند هنوز راه طولاني در پيش داريم.
انتصاريان با اش��اره به اينكه بهبود كيفيت به معناي 
توس��عه بنگاه ها و در نهايت توسعه اقتصادي است و 
محور توس��عه اقتصادي و اجتماعي به شمار مي آيد، 
اظهار كرد: زماني مي توانيم به توسعه كيفيت اميدوار 
باش��يم كه كيفي س��ازي در س��طح كلان اقتصادي 
رخ دهد. او با بيان اينكه كيفي��ت در هر جامعه اي از 
اهميت بالايي برخوردار است و اگر كالاهاي توليدي 
ما با كيفيت باشد بطور طبيعي موجب جذب مشتري 

مي شود، گفت: همين موضوع رشد اقتصادي را رقم 
مي زند و حضور در بازارهاي جهاني را فراهم مي كند. 
او اظهار كرد: امروز استانداردسازي و افزايش كيفيت 
در ايران از هر موضوعي مهم تر است و بايد در اولويت 
قرار گيرد چرا كه ما ت��وان توليد كالا و محصولات را 

داريم و فقط نيازمند رشد كيفيت در آنها هستيم.

  معيارهاي اندازه گيري كيفيت 
از آنس��و، مع��اون ارزياب��ي كيفيت س��ازمان ملي 
اس��تاندارد اما به تعريف ديگري از كيفيت اش��اره 
ك��رد وگفت: در اي��ن تعريف كيفي��ت در محصول 
گره خورده و به عبارت��ي ويژگي هاي يك محصول 
به ش��مار مي رود. همچنين در تعريف ديگر ديدگاه 
ارزش به مقوله كيفيت است به اين معني كه ميزان 
پولي كه يك مشتري تمايل دارد، براي يك محصول 
پرداخت كند، كيفيت عنوان مي ش��ود. مسلم بيات 
بيان كرد: سازمان جهاني استاندارد ميزان يا درجه 
از الزامات و نيازمندي هايي كه يك مسوول به عنوان 
خدمت مي تواند ارايه كند، به عنوان تعريف كيفيت 
بي��ان مي كند. بيات اظهار كرد: م��ا 7 معيار را براي 
كيفيت تعريف كرده ايم و تع��دادي به عنوان معيار 
توانمندسازي است. او گفت: مسوولي اگر بخواهند 
بخشنامه اي صادر كند، بايد تعامل خوبي با ذي نفعان 
برقرار كند و سپس بخشنامه صادر و تصميم اتخاذ 
شود، زيرا بسياري از آس��يب هايي كه در جامعه ما 
ايجاد مي ش��ود، به دليل نداش��تن ارتباط خوب با 

ذي نفعان است.

  رقابت 27 هزار مدرسه 
در ادامه اين مراس��م، معاون وزير آموزش و پرورش 
هم با اشاره به اينكه امسال ۲7 هزار مدرسه در سطح 
كشور براي دريافت تنديس عالي كيفيت با هم رقابت 
كردند، گفت:  در تلاش هستيم تا سال آينده 44 هزار 
مدرسه را وارد اين طرح كنيم. رحيم عبادي همچنين 
بيان كرد: در مقياس ملي از ۲7 هزار مدرس��ه اي كه 
براي تعالي مديريت مدرس��ه ت��لاش كردند، 4۱7 
مدرسه انتخاب و در نهايت ۱۲5 مدرسه واجد شرايط 

ممتاز شدند. 
به گفته او، در بين اين ۱۲5 مدرسه هم مدارس دولتي 
و هم غيردولتي مشاركت داشته اند، اما بيشترين كار 
در حوزه كيفيت توس��ط مدارس دولتي عادي انجام 

شده است.

با شروع تحريم هاي ايران يكي از نگراني هايي كه براي 
كارشناسان ايجاد شده آن است كه از اين پس تكليف 
مراودات مالي ايران با كش��ورهاي مختلف دنيا كه از 
كشور ما نفت، كالا يا خدمات وارد مي كنند چيست؟ 
در ح��ال حاضر با توجه ب��ه محدوديت هاي مراودات 
دلاري كه ايجاد مي ش��ود و قطع همكاري بانك هاي 
كشور با سيستم مالي دنيا اين نگراني البته به جا است 
با اين حال راهكارهاي متعددي براي حل بخشي از اين 
معضل همواره وج��ود دارد كه از آن جمله مي توان به 
ارزهاي محلي، پيمان هاي پولي دوجانبه اشاره كرد. در 
اين رابطه مشاور سازمان توسعه تجارت با اشاره به اينكه 
اين روش ها مي تواند اثرگ��ذاري تحريم ها را كاهش 
ده��د مي گويد: بايد پيمان هاي پول��ي دوجانبه را در 
زمينه هاي گستره تري از تجارت درنظر بگيريم و بايد 
در بحث تجارت رويكرد ما به تدوين، پيگيري و اجراي 
پيمان هاي پولي دو جانبه و چن��د جانبه تغيير پيدا 
كند چراكه اين پيمان ها در شرايط كنوني اثرپذيري 

تحريم ها را كاهش مي دهد.
به گفته ايزديان در ادبيات كلاسيك اقتصاد و تجارت 
بين الملل انواع يكپارچگي ها از جمله توافق نامه هاي 
ترجيحي، اتحاديه گمرك��ي، اتحاديه اقتصادي و در 
نهايت اتحاديه هاي پولي وج��ود دارد كه نمونه هاي 
جديدي آن اتحاديه اروپا در منطقه يوروزون است كه 

از سال ۱999 يورو به عنوان پول واحد اروپايي شد.
ايزديان ادام��ه داد: پيمان هاي پولي دو جانبه مبحث 
جديد اس��ت كه پس از بحران مالي به وجود آمد و در 
راستاي كاهش نوس��انات نرخ ارز در اقتصاد به عنوان 
تدبيري از آن استفاده ش��ده و تنها مختص كشور ما 

نيست بلكه كشورهاي ديگر نيز از آن استفاده كرده اند.
مشاور سازمان توسعه تجارت گفت: پيمان هاي پولي 
دو جانبه بايد به عنوان يكي از ابزارهاي سياست تجاري 
خارجي مدنظر قرار گيرد چراك��ه نمي توان همه بار 
مراودات تجاري را تنها به دوش اين پيمان ها بگذاريم.

وي بيان كرد: كش��ور ما با دو گروه از كشورها مراوده 
تجاري دارد؛ گروه اول كشورهاي صنعتي كه واردات 
ما بر صادرات غلبه مي كند و تراز تجاري منفي است و 
گروه دوم كشورهاي پيراموني كه مهم ترين بازارهاي ما 

هستند و تراز تجاري ما هميشه مثبت است.
ايزديان توضيح داد: بخش��ي از تج��ارت پيراموني ما 
به ويژه ص��ادرات غيرنفتي عملا به ص��ورت دوفكتو 
با پول هاي ملي خودمان ص��رت مي گيرد، به عنوان 
مثال بخشي از تجارت ما با عراق، افغانستان و برخي 
كش��ورهاي ديگر با پول هاي ملي انجام مي ش��ود لذا 
پيمان هاي دوجانبه به عنوان يك ضرورت در بس��تر 
گسترده تر تجارت و سرمايه گذاري در اين مورد بايد 

درنظر گرفته شود.
مشاور س��ازمان توس��عه تجارت در خصوص اهداف 
انعقاد پيمان هاي پولي دوجانبه تصريح كرد: در حال 
حاض��ر ارزهاي جهان روا روزانه ي��ك تا ۱,5 تريليون 
دلار در بازارهاي بين المللي مبادله مي ش��وند و سهم 
پيمان هاي پولي نسبت به اين ارزها بسيار پايين است 
به عنوان مثال يكي از اهداف چين ارايه يوان به عنوان 
ارز جهان روا در مبادلات تجاري است چراكه ممكن 
اس��ت نوس��انات ارزي پول هاي جهان روا كشورها را 

متضرر كند.
در اين رابطه يك كارش��ناس بانكي نيز با بيان اينكه 

پيمان هاي پولي دو جانبه براي مسائل ديگري به غير 
از تحريم ابداع شده گفت: در حال حاضر نقطه ضعف 
كش��ور در حوزه پيمان هاي پولي اراده اي اس��ت كه 
دستگاه هاي مسوول براي اجراي آن بايد به كار بگيرند.

روحاني بيان كرد: به دليل اينكه سازوكار پيمان هاي 
پولي دو جانبه با كاركرد مرس��وم تراكنش هاي مالي 
بين المللي متفاوت است لذا بايد تغييراتي در روش هاي 

بانكي صورت بگيرد.
وي ادامه داد: مجلس در برنامه ششم توسعه پيمان هاي 
پولي دو جانبه را به وزارت اقتصاد تكليف كرد و پيش 
از آن ني��ز اين امر به بانك مركزي براي تحقق تكليف 

شده بود.
روحاني تصريح كرد: دستگاه اجراي پيمان دو جانبه 
پولي اگر معتقد باشد كه اين پيمان ها براي كشور مفيد 
اس��ت قطعا بايد لايحه اي را به مجلس تقديم كرده و 

نواقص قانوني را اصلاح كند.
اين كارشناس بانكي توضيح داد: بر اساس محاسبات 
انجام شده حدود 5۰ درصد تجارت خارجي ما قابليت 
اين را دارد كه با پيمان هاي پولي دو جانبه تسويه هاي 

بين كشوري در آن اتفاق بيفتد.
وي گف��ت: در پيمان هاي پول��ي دو جانبه بانك هاي 
مركزي نقش عامليت ندارند بلك��ه تنها قراردادهاي 
اوليه را منعقد و بستر اوليه عمليات را فراهم مي كنند 
و عمليات توسط بانك هاي خصوصي انجام مي گيرد.

روحاني تاكيد كرد: پيمان پولي دو جانبه ارتباطي با 
پيمان س��پاري ندارد و هيچ ارزي در پيمان پولي دو 
جانبه واسط قرار نمي گيرد و تسويه دو كشور با واحد 

پولي آنها انجام مي شود.
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مشكلات مربوط به صادرات 
غيرنفتي رفع شود

عضو هيات مديره انجمن فولاد، رفع مش��كلات 
صادرات محصولات غيرنفتي و بازنگري در قوانين 
مربوط به عرضه محصولات در بورس را به عنوان 
مواردي ك��ه وزارت صمت در دوره جديد بايد به 

آنها رسيدگي كند، برشمرد.
سيدرضا شهرستاني در گفت وگو با ايسنا، اظهار 
كرد: با توجه به كاهش فروش نفت در اثر اعمال 
تحريم هاي امريكا، يكي از راهكارهاي جبران اين 
وضعيت، توسعه صادرات محصولات جايگزين 

نفت است.
وي با اشاره به اينكه توليد سالانه فولاد، امسال به 
۲5 ميليون تن خواهد رسيد، تصريح كرد: مصرف 
فولاد در سال گذشته حدود ۱5 ميليون تن بود اما 
پيش بيني ها نشان مي دهد كه با توجه به بي ثباتي 
بازار و بالا رفتن هزينه هاي توليد، امس��ال ميزان 
مصرف نهايتا ۱۳.5 ميليون تن خواهد بود؛ بنابراين 
مش��كل اساس��ي بخش فولاد، برنامه ريزي براي 

صادرات مازاد بر مصرف اين محصول است.
عضو هيات مديره انجمن فولاد مشكلات صادرات 
را ناش��ي از دو عامل خارجي و داخلي دانسته و 
گف��ت: تحريم ها به عنوان ي��ك عامل خارجي، 
علاوه بر كاهش صادرات ايران باعث شده برخي 
خريداران تلاش كنند اجناس را ارزان تر از قيمت 

واقعي آن تهيه كنند.
شهرستاني افزود: افزايش نرخ ارز نيز به عنوان يك 
عامل داخلي باعث شده قيمت فولاد بيش از ۱۰۰ 
درصد نسبت به سال گذشته افزايش پيدا كند كه 

اين عامل نيز اثر منفي بر صادرات داشته است.
وي با بيان اينكه سياست هايي كه با هدف كنترل 
قيمت ها وضع شده باعث محدود شدن صادرات 
شده است، اظهار كرد: براي مثال در برخي موارد، 
قيمت ارزي كه صادركنندگان بايد طبق تعهدات 
به سامانه نيما برگردانند از قيمت فروش شمش 
صادر شده، بيشتر است و صادركنندگان بايد مقدار 
باقيمانده را از جي��ب بپردازند. عضو هيات مديره 
انجمن ف��ولاد پيمان س��پاري ارزي را نيز از ديگر 
عوامل كاهش صادرات عنوان كرد؛ چرا كه اجراي 
اين قانون باعث ش��ده خيل��ي از صادركنندگان 
صادرات خود را به كش��ورهاي همسايه همچون 
عراق و افعانس��تان متوقف كنند. وي با بيان لزوم 
بازنگ��ري در نحوه فروش محص��ولات معدني در 
بورس، گفت: الزام عرضه در بورس براي محصولاتي 
كه ميزان توليد آنها از مصرف ش��ان بيشتر است 
درست نيست و عرضه و تقاضا بايد تعيين كننده 
بازار باش��د. شهرس��تاني افزود: عرضه اجناس در 
بورس با هدف روش��ن ش��دن قيمت ها و حذف 
رانت خواري، مناس��ب شرايطي اس��ت كه توليد 

محصولي كمتر از مصرف آن در بازار باشد.



7 جهان

صندوق بين المللي پول در گزارش خود اعلام كرد

توافق خروج به معناي تسليم شدن بريتانيا خواهد بود؟

ترمزرشداقتصادهايبزرگكشيدهميشود

پايان بازي برگزيتي »مي«

گروه جهان| 
رشد اقتصادي در برخي از بزرگ ترين اقتصادهاي جهان 
كند خواهد شد. صندوق بين المللي پول هشدار داده 
كه رفتارهاي ناگهاني سرمايه گذاران مي تواند شرايط 
را وخيم تر كند. گزارش صندوق بين المللي پول نماي 
كلي از تحولات اخير اقتصادي و چشم اندازها و مسائل 
مربوط به سياست گذاري در ميان مدت را ارايه مي دهد.

به گزارش ش��بكه سي ان بي سي، صندوق بين المللي 
پول در گزارشي كه سه ش��نبه درباره رشد اقتصادي 
آسياي مركزي و خاورميانه منتشر كرده، آورده است: 
»گرچه رشد اقتصادي همچنان مثبت است اما شرايط 
مالي در آغاز يك دوره پرتنش قرار دارد.« جيهاد آزور 
مدير آسياي مركزي و شرقي صندوق بين المللي پول، 
گفته: »شرايط جهاني از نظر معيارهاي ريسك در حال 
تغيير اس��ت. گرچه ما هنوز از سطح رشد قابل قبولي 
برخورداريم، اين رش��د به سطحي تقريبا بدون تغيير 

رسيده است.« 
صن��دوق بين المللي پول اعلام ك��رده كه نرخ بهره 
بالاتر در ايالات متحده، يك دلار قوي تر و نوسانات 
بازار مالي مي تواند ب��ه اقتصاد برخي از اقتصادهاي 
نوظهور و در حال توس��عه فش��ار وارد كند. در اين 
گزارش آمده: »بدتر ش��دن تنش هاي ژئوپليتيكي، 
تسريع سياست هاي مالي سختگيرانه در اقتصادهاي 
پيش��رفته نس��بت به پيش بيني ها قبلي، ريس��ك 

ناگهاني جهان را بيشتر مي كند.«

  كُند شدن رشد اقتصادهاي بزرگ
پيش بيني ه��اي صن��دوق بين المللي پول از رش��د 
اقتصادي جهان براي 2018 و 2019 در گزارش اخير 
همان رش��د اقتصادي 3.7 درصدي سال 2017 باقي 
مانده است؛ اما چشم انداز رشد براي برخي از بزرگ ترين 

اقتصادهاي جهان كاهش يافته است. 
در اين گزارش با اشاره به اقتصاد ايالات متحده آمده، 
در حالي كه رشد واقعي توليد ناخالص داخلي امريكا 

براي 2018 ميلادي ب��دون تغيير 2.9 درصد خواهد 
بود، پيش بيني براي 2019 ميلادي با توجه به اقدامات 
اخير تجاري اعلام شده در اين كشور به رقم 2.5 درصد 
كاهش يافته اس��ت. ايالات متح��ده در چند ماه اخير 
درگير ي��ك تنش تمام عيار تعرفه اي با چين ش��ده و 
گرچه دو كش��ور از سه شنبه )ديروز( مذاكرات را براي 
رفع اختلافات آغاز كردند اما س��رانجام اين اختلافات 

مشخص نيست. 
چش��م انداز رش��د اقتصادي قدرت ه��اي نوظهور و 

اقتصادهاي در حال توس��عه هم ضعيف تر شده است 
كه منعكس كننده بازنگري هاي بلندمدت برخي از اين 
اقتصادهاي نوظهور در سياست هاي مالي و تجاري خود 
به دليل تنش هاي ژئوپليتيك و بالا رفتن بهاي نفت در 
بازارهاي جهاني اس��ت. در گزارش آژانس بين المللي 
صندوق پول آم��ده: »توليد ناخالص داخلي واقعي در 
منطقه يورو نيز در سال 2019 ميلادي به 1.9 درصد 
كاهش خواهد يافت. اين در حالي است كه رشد توليد 
ناخالص داخلي اين منطقه در سال 2018 ميلادي 2.9 

درصد بود. رش��د اقتصادي بريتانيا نيز در پي تحولات 
غيرمترقبه اي كه اين كش��ور در س��ال 2018 پشت 

سرگذاشت نيز تعديل خواهد شد.«
صن��دوق بين الملل��ي پ��ول در گ��زارش از اقدامات 
تلافي جويان��ه تجاري ايالات متح��ده و چين انتقاد 
و اع��لام كرده اين اقدامات رش��د اقتصادي چين كه 
براي س��ال 2019 ميلادي6.2 درصد و براي س��ال 
2018 ميلادي 6.6 درصد پيش بيني شده را كاهش 

خواهد داد. 

  خوش بيني به خاورميانه
صندوق بين المللي پول با وجود نوس��انات قيمت نفت 
در بازارهاي جهاني نسبت به رشد اقتصادي خاورميانه 
تاحدي خوش بين بوده، با اين حال نسبت به برخي عدم 
قطعيت ها در منطقه هشدار داده است. جيهاد آزور مدير 
آسياي مركزي و شرقي صندوق بين المللي پول، گفته: 
»قيمت نفت در دو س��ال گذش��ته بي��ش از 60 درصد 
افزايش داشته است و ش��رايطي كه امروز با آن روبه رو 
هستيم مشابه سال 2015 است.« صندوق بين المللي 
پ��ول پيش بيني مي كن��د كه صادركنن��دگان نفت در 
خاورميانه، ش��مال آفريقا، افغانستان و پاكستان )كه از 
آنان با عنوان كش��ورهاي منا ياد مي ش��ود( بهبود قابل 
ملاحظه اي را از نظر شرايط مالي در سال هاي 2018-

2019 تجربه خواهند كرد. 
در اين گزارش آمده است: »انتظار مي رود كه فعاليت 
اقتصادي در كشورهاي صادركننده نفت منا در سال 
جاري و آينده تقويت شود. توليد ناخالص داخلي اين 
كشورها 1.4 درصد در 2018ميلادي و 2 درصد در سال 
آينده پيش بيني شده كه نسبت به سال 2017 ميلادي 

حدود 1.2 درصد افزايش داشته است.« 
صن��دوق بين المللي پ��ول در گزارش خ��ود تاكيد 
كرده كه معتقد است در ميان مدت، خطراتي مانند 
عدم اطمينان ناش��ي از تنش هاي تجاري در جهان 
و تح��ولات ژئوپليتيكي از طريق تاثي��ر بر تقاضاي 
خارجي، پرداخت ها، جريان هاي سرمايه اي، قيمت 
كالاها و وضعيت تامي��ن مالي اقتصادهاي جهان را 
تهديد مي كنند. بنا به پيش بيني اين نهاد بين المللي، 
نرخ رشد اقتصادي كشورهاي عضو شوراي همكاري 
خليج فارس )GCC( از 0.4 درصد در سال 2017 به 
ترتيب به 2.4 و 3 درصد در سال هاي 2018 ميلادي 
و 2019 ميلادي خواهد رسيد. نرخ رشد اقتصادي 
 )CCA( كشورهاي منطقه قفقاز و آسياي مركزي
نيز از 4.1 درصد در س��ال 2017 به چهار درصد در 

سال هاي 2018 و 2019 مي رسد. 

گروه جهان| طلا تسليمي| 
رييس دفتر نخست وزير بريتانيا كه معاون او نيز به شمار 
مي رود پيش از جلسه اعضاي كابينه دولت، از احتمال 
بالاي دس��تيابي به توافق برگزيت در 24 تا 48 ساعت 
آينده خب��ر داد. مقامات بريتاني��ا و اتحاديه اروپا براي 
بزرگ ترين جدايي در تاريخ اتحاديه آماده مي ش��وند، 
اما هنوز معلوم نيس��ت كه ترزامي نخست وزير بريتانيا 
مي تواند در ارتباط با توافق، تاييديه پارلمان كشور خود 
را به دست آورد يا خير. قانون گذاران مخالف ترزا مي را 
به خيانت به برگزيت متهم كرده اند و مناقشات داخلي 
در لندن به اندازه اي شديد بود كه انتظار مي رفت جلسه 
ديروز به كلي لغو ش��ود. اما به گفته ديويد ليدينگتون، 
توافق برگزيت اكنون قابل دسترسي است و حتي ممكن 

است در 48 ساعت آتي نهايي شود.
به نوشته فايننشال  تايمز، ليدينگتون در آستانه جلسه 
كابينه در دفتر نخست وزيري بريتانيا با ابراز خوش بيني 
به حصول توافق گفت: »توانسته ايم مسائل مورد اختلاف 
را به چند مورد دشوار تقليل دهيم. هنوز به نتيجه نهايي 
نرسيده ايم، اما همچنان دس��تيابي به توافق در 24 تا 

48 ساعت آينده ممكن است، اگرچه قطعي نيست.«
ليدينگتون كه از حاميان اتحاديه اروپا به شمار مي رود 
در گفت وگو با بي بي سي افزود مذاكرات بين آلي رابينز 
مذاكره كننده ارشد بريتانيا و گروه ميشل بارنيه از اتحاديه 
اروپا تا عصر دوشنبه ادامه يافته و با پيشرفت هايي همراه 
بوده است. نخست وزير بريتانيا امروز سه شنبه هم اعضاي 

كابينه خود را گرد مي آورد تا درباره آنچه »پايان بازي« 
برگزيت مي خواند، به مباحثه بنشينند. ترزا مي هنوز 
اميدوار اس��ت كه اتحاديه اروپا 25 نوامبر نشست ويژه 
شوراي اروپايي را با هدف امضاي توافقنامه برگزار كند 
و اين مساله بدان معناست كه براي نخست وزير بريتانيا 
زمان زيادي براي توافق بر س��ر متن خروج از اتحاديه 

باقي نمانده است.
مقامات بريتانيا اذعان داش��ته اند كه اگ��ر تا پايان روز 
چهارشنبه پيشرفتي حاصل نشود، برنامه زماني نشست 
اتحاديه اروپا با موضوع برگزيت احتمالا به ماه دسامبر 
موكول خواهد ش��د. اين در حالي اس��ت ك��ه ترزامي 
 مي خواهد تا پيش از كريسمس )25 دسامبر( تاييديه 
پارلمان را در ارتباط ب��ا توافق خروج بگيرد. دامينيك 
راب وزي��ر برگزيت بريتانيا به همكاران خود در كابينه 
دولت گفته است كه اگر هيچ پيشرفتي حاصل نشود، 
آنگاه دولت برنامه هاي احتمالي مرتبط با »عدم توافق« 

را آغاز خواهد كرد.
بزرگ ترين مانع در دستيابي به توافق همچنان رسيدن 
به يك مكانيزم جدايي است كه امكان خروج بريتانيا از 
مناسبات گمركي »موقت« را فراهم آورد؛ طرحي كه 
با هدف ممانعت از ايجاد مرز سخت بين ايرلند شمالي 
)در خاك بريتانيا( و جمه��وري ايرلند در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت. وزراي مخالف اروپا در دولت ترزامي كه 
روز دوشنبه براي هماهنگ كردن تاكتيك هاي خود 
در دفتر ليام فاكس وزير بازرگاني ديدار كردند، تاكيد 

دارن��د كه بريتانيا بايس��تي حق خروج از مناس��بات 
گمركي را داشته باش��د. اتحاديه اروپا بر يك مكانيزم 
بازبيني مشترك براي پايان دادن به مناسبات »موقت« 
تاكيد دارد. قرار است اين مناسبات تا دستيابي لندن و 
بروكسل به يك توافق تجاري دايمي ادامه يابد. وزراي 
مخالف اروپا به ويژه بر اين مساله تاكيد دارند كه ديوان 
دادگستري اروپايي در هر مكانيزمي كه براي ممانعت 
از ايجاد مرز سخت در ايرلند به اجرا در مي آيد، نقشي 
نداشته باشد. شماري از وزراي حامي برگزيت هشدار 
داده اند كه »عدم توافق« همچنان از هر توافقي كه به 
معناي »گير كردن« بريتانيا در اتحاديه گمركي اروپايي 

باشد، بهتر است.
باتوجه به نزديك شدن دو طرف به توافق، اين احتمال 
وجود دارد كه دامينيك راب و ميشل بارنيه در مراحل 
نهاي��ي مذاكرات ش��ركت و انگيزه اي سياس��ي براي 
گفت وگوها ايجاد كنند. اگرچه اتحاديه اروپا هم حصول 
توافق تا پايان روز چهارشنبه را خواستار است، اما تنها 
عده اندكي در بروكسل همچنان به حصول پيشرفت در 

اين فاصله زماني كوتاه اميد دارند.
به گزارش رويترز، منابع ديپلماتيك در بروكسل گفته اند 
كه اين بلوك س��عي دارد به ترزا مي در جلب حمايت 
داخلي از يك توافق تا پايان همين هفته كمك كند تا 
امكان تصويب نهايي آن تا اواخر همين ماه پديد بيايد؛ 
آنها نگران اين مساله هستند كه هرگونه تاخيري در اين 
روند احتمال مخالفت وزراي كابينه ترزا مي يا پارلمان 

بريتانيا را افزايش دهد. اگ��ر تاييديه توافق برگزيت تا 
جلس��ه بعدي اتحاديه اروپا كه براي روزهاي 13 و 14 
دسامبر برنامه ريزي ش��ده، به تعويق افتد، به اين معنا 
خواهد بود كه قانون گذاران بريتانيايي تا پيش از جلسه 
اول بعد از تعطيلات در تاريخ هفت��م ژانويه درباره آن 
راي گيري نخواهند كرد. يكي از منابع آگاه اروپايي گفت: 
»اين مساله فرصت زيادي را براي مخالفان توافق فراهم 
مي آورد تا كمپيني براي رد آن تشكيل دهند. به همين 
دليل است كه همه در طرف ما تا اين اندازه براي حصول 

توافق تا ماه نوامبر تلاش مي كنند.«
اتحاديه اروپا و بريتانيا به توافقي نياز دارند كه امكان ادامه 
تجارت بين بزرگ ترين بلوك تجاري جهان و پنجمين 
اقتصاد بزرگ دنيا را فراهم آورد. ترزا مي تلاش دارد به 
عضويت نزديك به 46 ساله كشورش در اتحاديه بدون 
آس��يب زدن به تجارت يا ناراحت كردن قانون گذاراني 

خاتمه دهد كه در نهايت درباره سرنوش��ت هر توافق 
حاصله، تصميم گيري خواهند ك��رد. تا زمان جدايي 
رس��مي بريتانيا از اتحاديه اروپا طبق برنامه ريزي هاي 
قبلي )پاي��ان مارس 2019( كمتر از پن��ج ماه مانده و 
مساله ممانعت از ايجاد مرز سخت در ايرلند همچنان 

بزرگ ترين مانع در حصول توافق است. 
اگرچه ليدينگتون از احتمال حصول توافق ظرف امروز 
و فردا س��خن گفته، اما اين مس��اله احتمالا تاثيري بر 
مخالفت هاي داخلي با ترزا مي نخواهد داشت. بوريس 
جانسون وزير پيشين امور خارجه بريتانيا كه در اعتراض 
به طرح چكرز ترزا مي از س��مت خود استعفا كرده، در 
رابطه با حص��ول توافق در آخرين لحظات گفت: »اين 
نمايش نمي تواند هيچ كسي را گول بزند. اين تاخيرها از 
پيش برنامه ريزي شده هستند. توافق حاصل خواهد شد 

و به معناي تسليم شدن بريتانيا خواهد بود.«

دريچه

كوتاه  از منطقه

 عفو بين الملل مدال خود 
به سوچي را پس گرفت

گروه جهان| عفو بين الملل جايزه اعطايي خود را از 
آنگ سان سوچي كه عملا رهبري ميانمار را برعهده 
دارد، پس مي گيرد. س��وچي سياستمدار 72 ساله 
ميانماري كه جاي��زه نوبل صلح را نيز دريافت كرده، 
در سال 2009 زماني كه در حصر خانگي بود جايزه 
سفير وجدان سازمان عفو بين الملل را دريافت كرد. 
به گزارش بي بي سي، اين سازمان حامي حقوق بشر 
اعلام كرده از كوتاهي سوچي در موضع گيري صريح 
و حمايت از اقليت مسلمان روهينگيا بسيار دلزده و 
سرخورده اس��ت. اين تازه  ترين جايزه اي است كه از 
سوچي پس گرفته مي شود. پيش تر پارلمان كانادا 
نيز شهروندي افتخاري او را لغو كرده بود. دست كم 
700هزار نفر از مسلمانان اقليت روهينگيا از ميانمار 
به دليل سركوب گسترده گريخته اند. در نامه اي كه از 
سوي دبيركل سازمان عفو بين الملل خطاب به خانم 
سوچي نوشته ش��ده آمده: »از اينكه شما ديگر نماد 
اميد، شجاعت و دفاع جاودان از حقوق بشر نيستيد 
بسيار دلسرد شده ايم. انكار عمق و گستره فجايعي كه 
عليه روهينگيا جريان دارد به معني نبود چشم انداز 
براي بهبود شرايط است.« عفو بين الملل كه زماني 
سوچي را چراغ هدايتي براي دموكراسي خوانده بود 
تصميم تازه خود را همزمان با هشتمين سالگرد آزادي 
سوچي از حصر خانگي گرفته است. بازرسان سازمان 
ملل در پي تحقيق درباره فجايع روي داده عليه اقليت 
روهينگيا به اين نتيجه رس��يدند كه سوچي در اين 
نسل كشي دست نداشته اما از اقتدار اخلاقي خود نيز 
براي جلوگيزي از قتل هزاران نفر از اين اقليت و تجاوز 

به هزاران نفر ديگر استفاده نكرده است.

 كرسي سناي ايالت آريزونا 
به دموكرات ها رسيد

گ�روه جهان| پيش بيني هاي نهايي حاكي  اس��ت 
حزب دموكرات توانس��ته  كرسي سناي ايالت آريزونا 
را در انتخاب��ات ميان دوره اي هفته پي��ش از آن خود 
كند. در عين حال در فلوريدا وضعيت هنوز نامشخص 
اس��ت و در مي سي س��ي پي نيز انتخابات به دور دوم 
كشيده شده است. به گزارش رويترز، با پايان شمارش 
آرا در آريزونا، ايالتي كه در سال هاي گذشته عمدتا به 
جمهوري خواهان راي داده اس��ت، كريستن سينما، 
نامزد حزب دموكرات به پيروزي دست يافته است. مارتا 
مك سالي، رقيب جمهوري خواه او نيز شكست خود را 

پذيرفته است.
پيروزي س��ينما در ايالت آريزونا از شمار كرسي هايي 
كه انتظار مي رفت جمهوري خواهان در سنا از آن خود 
كنند، مي كاه��د، اما در نتيجه نهايي تغييري حاصل 
نخواهد شد و جمهوري خواهان صاحب اكثريت در سنا 
و دموكرات ها صاحب اكثريت در مجلس نمايندگان 
خواهند بود. با اين حال با گذشت يك هفته از انتخابات 
ميان دوره اي كنگره و فرمانداري هاي امريكا هنوز نتيجه 
برخي از ايالت ها و مناطق مشخص نشده است. در ايالت 
فلوريدا نتيجه رقابت بين سناتور بيل نلسون، و ريك 
اسكات، رقيب جمهوري خواه هنوز نامشخص است 
و انتظار مي رود آرا مورد بازشماري قرار گيرند. دونالد 
ترامپ رييس جمهوري امريكا، از مقام هاي انتخاباتي 
ايالت فلوريدا خواسته بازشماري آراء را متوقف كنند. 
او همچنين گفته نامزده��اي جمهوري خواه در اين 
رقابت ها )سنا و فرمانداري( پيروز شده اند. طبق قوانين 
ايالت فلوريدا به دليل آراي بسيار نزديك نامزدان رقيب، 

بازشماري آراء الزامي است. 

 كره شمالي حداقل ۱۳ 
مركز موشكي مخفي دارد

گروه جهان|  يك انديش��كده  امريكايي مي گويد، 
طبق تصاوير ماه��واره اي و گفت وگو با برخي مقام ها 
توانسته دستكم 13پايگاه موشكي مخفيانه كره شمالي 
را مكان يابي كند. بر اساس بررسي تحقيقاتي انديشكده 
مركز مطالعات استراتژيك و بين المللي در واشنگتن، 
كره شمالي در پايگاه هاي مخفي خود موشك هاي اتمي 
نگهداري مي كند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، ممكن 
است حتي تعداد مراكز موشكي كه پيونگ يانگ تاكنون 
سعي در مخفي نگه داشتن آن  داشته به 20 نيز برسد. 

گفته شده، اين مراكز احتمالا مسدود نشده اند.
دونالد ترامپ رييس جمهور امريكا، از نشست خود با 
كيم جونگ اون، رهبر كره شمالي در سنگاپور در ماه 
ژوئن بسيار خرسند است و آن را آغازي براي خلع سلاح 
هسته اي كامل كره شمالي تلقي كرده است. در حقيقت 
نيز پيونگ يانگ پس از اين نشس��ت از آزمايش هاي 
هس��ته اي صرف نظر كرد و يكي از محوطه هايي كه 
به اين آزمايش ها اختصاص داده شده بود از بين برد. 
با وجود اين كاركنان انديش��كده يادشده مي گويند، 
بعد از مكان يابي دريافته اند كه در سراس��ر اين كشور 
پايگاه هايي زيرزميني در قعر دره هاي باريك كوهستاني 
قرار دارد. اين پايگاه ها به نحوي ساخته شده كه مي توان 
موشك ها را از اين پايگاه ها به سرعت از طريق تونل به 
پايگاه هاي پرتاب موش��ك از پيش  آماده شده انتقال 
داد. بر اساس اين بررسي، يكي از اين پايگاه ها در 135 
كيلومتري شمال غربي سئول، پايتخت كره جنوبي 
قرار دارد. امريكا خواستار خلع سلاح كامل هسته اي 
كره شمالي شده و مي خواهد تا آن زمان تحريم هاي 

خود را بر جا نگه دارد. 

افزايش قربانيان آتش سوزي 
كاليفرنيا به ۴۴ نفر

گروه جه�ان| به گفته مقام��ات محلي در ايالت 
كاليفرنيا، بي��ش از 4500 هكتار از اراضي جنگلي 
ش��مال اين ايالت همچنان در آتش مي س��وزد و از 
سرنوشت بيش از 200 نفر از ساكنان اين ايالت هنوز 
خبري در دست نيست. همچنين، با پيدا شدن شمار 
ديگري از كشته شدگان اين آتش سوزي گسترده، 

تعداد قربانيان به 42 نفر افزايش يافته است.
به گزارش بي بي س��ي، ب��ه درخواس��ت فرماندار 
كاليفرنيا، دونالد ترام��پ رييس جمهوري امريكا 
آتش س��وزي كاليفرنيا را فاجعه ملي اعلام كرده 
است و از اين رو، براي مقابله با اين حادثه و جبران 
خسارات ناشي از آن منابع دولت فدرال اختصاص 
خواهد يافت. در شمال كاليفرنيا، شهر پارادايز بطور 
كامل سوخته و كارشناسان جست وجو براي يافتن 
اجس��اد قربانيان احتمالي در ميان خاكسترهاي 
ش��هر را گس��ترش داده اند. اين آتش سوزي روز 
پنجشنبه آغاز ش��د و به خاطر وزش باد خشك و 
گرم، به سرعت گس��ترش يافت. تاكنون بيش از 
7100 خانه مسكوني و س��اختمان هاي ديگر در 
آتش س��وخته اند. چند هزار نف��ر از اهالي منطقه 
نيز ناگزير خانه هاي خود را ترك كرده و به مناطق 
دور از آتش س��وزي رفته اند. بيش از 4 هزار مامور 
آتش نش��اني در تلاش ب��راي فرونش��اندن آتش 
هستند. تخمين زده  شده كه در مجموع در نواحي 
مختلف اين ايالت 250 ه��زار نفر مجبور به ترك 
خانه هايشان شده اند. از ابتداي سال جاري تاكنون 
ناحيه اي به وسعت بلژيك و لوگزامبورگ در ايالت 

كاليفرنيا در آتش سوخته است.

جدايي طلبان كاتالونيا هزينه 
همه پرسي را مي پردازد

گروه جهان| ديوان محاسبات اسپانيا به آرتور ماس، 
سياستمدار استقلال طلب كاتالونيا، دستور داد هزينه 
همه پرسي س��ال 2014 در اين منطقه خودمختار را 
بپ��ردازد. آرتور م��اس پيش از اين در ماه مارس س��ال 
2017 ميلادي به دليل برگزاري همه پرسي استقلال 
كاتالونيا به مدت دو سال از خدمت در سمت هاي دولتي 

محروم شده بود.
به گزارش يورو نيوز، آرتور ماس و 9 مقام سابق منطقه 
خودمختار كاتالونيا محكوم به پرداخت چهار ميليون و 
900 هزار يورو شده اند. همه پرسي چهار سال پيش در 9 
نوامبر سال 2014 برگزار شد. دادگاه قانون اساسي اسپانيا 
اين همه پرسي را غيرقانوني اعلام كرده بود. آرتور ماس 
بين سال هاي 2010 تا 2016 ميلادي رييس منطقه 

خودمختار كاتالونيا بود.
دولت خودمخت��ار كاتالونيا در ماه اكتبر س��ال 2017 
همه پرسي ديگري را براي تعيين سرنوشت اين منطقه 
برگزار و به دنبال راي شركت كنندگان در همه پرسي به 
جدايي اين منطقه از اسپانيا، اعلام استقلال كرد؛ امري 
كه منجر به دخالت دولت مركزي اسپانيا و صدور قرار 
بازداشت براي شماري از برگزاركنندگان همه پرسي شد.

در همه پرس��ي س��ال 2014 دو ميليون و 300 هزار 
نفر ش��ركت كردند. ش��مار واجدان ش��ركت در اين 
همه پرس��ي 6 ميليون و 300 هزار نفر بود. حدود 80 
درصد شركت كنندگان در اين همه پرسي به استقلال 
منطقه خودمختار كاتالونيا راي داده بودند. البته ميزان 
مشاركت در اين همه پرس��ي كمتر از 50 درصد و به 
همين خاطر نتايج همه پرس��ي به خودي خود محل 

بحث و مناقشه بود.
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آغاز مذاكرات چين و امريكا 
براي كاهش تنش هاي تجاري

گروه جهلان| وزير خزان��ه داري امريكا و همتاي 
چيني او مذاكرات خود درباره معاملات احتمالي كه 
منجر به كاهش تنش هاي تجاري بين چين و امريكا 
مي ش��ود را از سر گرفتند. به گزارش سي ان بي سي، 
 اس��تيون منوچي��ن وزي��ر خزان��ه داري امري��كا و 
» ل��ي هي « همتاي چين��ي او در تماس تلفني روز 
جمعه 9 نوامبر درباره امكان از س��رگيري مذاكرات 
براي كاهش تنش هاي اقتصادي پيش از نشس��ت 
گروه 20 و ديدار احتمالي روساي جمهوري دو كشور 
در حاشيه اين نشست، صحبت كردند. ايالات متحده 
ارايه پيشنهاد توسط چين پيش از مذاكرات را خواستار 
شده و اين در حالي است كه چين قبل از ارايه پيشنهاد 
رسمي، درخواست مذاكره دارد. به نوشته اين شبكه 
خبري، مقامات چيني انتظار ندارند كه در نشست 
گروه 20 به توافق دست يابند، اما در عوض چارچوب 
مذاكرات را با جزييات دنبال مي كنند. ممكن است با 
عدم افزايش قيمت ها توسط امريكا، چين و ايالات 
متحده حداكثر به آتش بسي در جنگ تجاري فزاينده 
خود دست يابند. دولت امريكا بارها چين را به سرقت 
فناوري هاي پيشرفته، بي عدالتي عليه شركت هاي 
امريكايي و خارجي، سرقت حق مالكيت معنوي و 
همچنين دزديدن فرصت هاي شغلي امريكايي ها 
متهم ك��رده اس��ت. از اين رو، اي��الات متحده روي 
250 ميلي��ارد دلار از كالاهاي چين تعرفه 10 و 25 
درصدي وضع كرده است. ايالات متحده همچنين 
اعلام كرده است تعرفه اي به ارزش كلي 257 ميليار 
دلار بر كالاهاي چين در نظر دارد كه در صورت عدم 
توافق در نشست گروه 20، آن را اعمال خواهد كرد؛ 
اين جديدترين اعمال فشار امريكا براي كسب امتياز 
از چين به ش��مار مي رود. نخس��ت وزير چين گفته 
اختلافات اقتص��ادي و تجاري اين كش��ور و امريكا 
مشكلي جدي در روابط دوجانبه است. لي كيانگ در 
سخنراني در موسسه يوسف ايشاك در سنگاپور گفت: 
»اميدوار هستيم كه مذاكرات دوجانبه بر اساس احترام 
متقابل، توازن، منافع دوجانبه و حسن نيت ادامه بيابند 
تا راهكاري يافته شود كه مورد قبول دو طرف باشد.«

گروه 20 متشكل از وزراي اقتصاد )دارايي( و مسوولان 
بانك هاي مركزي 20 اقتصاد مطرح دنياست كه در 

مجموع 85 درصد اقتصاد جهان را در اختيار دارند.

ديدار جان بولتون
 با وليعهد امارات در ابوظبي

محم��د بن زاي��د آل نهيان، وليعه��د ابوظبي و 
حاكم دوفاكتوي امارات، در كاخ الشاطئ ميزبان 
جان بولتون، مش��اور امنيت ملي امريكا بود. به 
گزارش ايس��نا، در اين ديدار دو طرف به بررسي 
همكاري ها و هماهنگي ها و اقدامات مشترك در 
زمينه هاي مختلف پرداختن��د و در ادامه درباره 
برخي موضوعات و مسائل منطقه اي و بين المللي 
مش��ترك تبادل نظر كردند. بنابر اعلام دفتر بن 
زايد، همچنين آن دو درباره تلاش هاي بين المللي 
و هماهنگي هاي مشترك براي مقابله با تروريسم 
و گروه هاي تروريستي، راه هاي ضامن ريشه كن 
كردن تروريسم و خشكاندن منابع آن و نيز تحقق 
خواس��ته هاي مردم منطقه از جمله سازندگي، 

توسعه و ثبات گفت وگو كردند.

كانادا دريافت فايل صوتي 
قتل خاشقجي را تاييد كرد

جاس��تين ترودو نخس��ت وزير كانادا، به عنوان 
نخس��تين مقام غربي تاييد كرد كه كش��ورش 
فايل صوتي ضبط ش��ده در جريان قتل جمال 
خاشقجي روزنامه نگار منتقد سعودي، را دريافت 
كرده است. به گزارش آسوشيتدپرس، جاستين 
ترود در پاريس گفته تركيه بطور كامل كانادا را 
جريان آنچه كه مي بايست، رجب طيب اردوغان 
رييس جمهوري تركيه، پيش��تر گفت��ه بود كه 
فايل هاي صوتي مرتبط به قتل خاشقجي را در 
اختيار امريكا، آلمان، فرانسه و بريتانيا قرار داده 
است. عربستان پس از فشارهاي بين المللي قتل 
خاشقجي در كنسولگري اين كشور در استانبول 

را پذيرفت. 

 پاكستان 2 عضو 
ارشد طالبان را آزاد كرد

پاكستان دو عضو ارش��د طالبان را همزمان با سفر 
نماينده امريكا به منطقه آزاد كرده است. به گزارش 
آسوشيتدپرس، عبدالصمد ثاني رييس بانك مركزي 
در دوران حكومت طالب��ان، و صلاح الدين يكي از 
فرماندهان رده پايين اين گروه، توسط پاكستان آزاد 
شدند. پاكستان پيشتر نيز يك رهبر ديگر طالبان 
را به نام عبدالغني ب��رادر از بنيانگذاران اين گروه را 
آزاد كرده بود. برادر در سال 2010 در يك عمليات 
مشترك پاكستان و افغانستان بازداشت شد. آزادي 

برادر يكي از درخواست هاي ديرينه طالبان بود.

تعويق محاكمه زندانيان 
عقيدتي در عربستان 

حس��اب كاربري زندانيان عقيدتي عربس��تان 
در توئيت��ر از به تعوي��ق افت��ادن محاكمه اين 
زندانيان از س��وي دس��تگاه قضايي سعودي ها 
خبر داد. به گزارش المنار، دستگاه امنيت دولتي 
عربستان در تصميمي ناگهاني جلسات محاكمه 
بازداشت ش��دگان عقيدتي را به تعويق انداخت. 
تعويق محاكه اين افراد نشان مي دهد كه دادگاه 
آنها سياسي بوده و وجهه قانوني ندارد و خود اين 
مساله به خوبي بيانگر سياسي شدن موضوع اين 

زندانيان و عدم استقلال قوه قضاييه است.



دريچه8تحليل

آيا توافق بين صادركنندگان و دولت شكل خواهد گرفت؟

براي اصلاح به دولت نياز داريم

صادركنندگان منتظر جزييات بسته ارزي

انجيل ثروت

درابت��داي هفته ريي��س كل بانك مرك��زي از تغيير 
قريب الوقوع تمهيدات بازگشت ارز صادراتي به چرخه 
اقتصاد خبر داد و البته از بيان جزييات بيش��تر در اين 
مورد خودداري كرد. گويا قرار اس��ت با تمهيداتي كه 
در جلسه روز گذشته اتخاذ شده پيمان سپاري ارزي 
يا بازگشت ارزهاي حاصل از صادرات به چرخه تجاري 
كشور بار ديگر دستخوش تغيير شود كه در اين ميان 
بخش خصوصي به دنبال آن اس��ت ك��ه از اين قاعده 

مستثني شود.

  نگاهي به آمار
بر اساس آمارها، صادرات غيرنفتي ايران در هفت ماه 
اول س��ال جاري به حدود 27 ميليارد دلار رس��يده و 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، حدود 13 درصد 
رشد داش��ته است. اين رش��د را البته مي توان معلول 
افزايش ارزش دلاري اقلام موجود در س��بد صادراتي 
ايران دانس��ت اما هر چه كه باش��د، افزايش ميزان ارز 
بازگش��تي به كش��ور، نيازمند تغيير در شيوه اجراي 
سياست پيمان س��پاري ارزي اس��ت. از ديگر سو به 
گفته رييس كل بان��ك مركزي، در همين بازه زماني، 
ب��راي واردات كالاها و خدمات حدود 31 ميليارد دلار 
ارز تامين شده اس��ت كه بيش از 23 ميليارد دلار آن 
توسط بانك مركزي و كمتر از 7 ميليارد دلار آن توسط 
صادركنندگان غيرنفتي و از طريق سامانه نيما تامين 
شده است. سياست گذارپولي همچنين صادرات ريالي 
را به مثابه خروج سرمايه از كش��ور مي داند كه به اين 
ترتيب، به نظر مي رس��د به زودي بايد شاهد تغيير در 
شيوه صادرات به كشورهاي عراق و افغانستان باشيم 
و اين در حالي است كه اين دو كشورحدود 30 درصد 
از صادرات كش��ور را به خود اختص��اص مي دهند اما 
بخش عمده اي از صادرات ايران به اين كشورها، بر پايه 
ريال انجام مي گيرد. جمش��يد نفر دبير كنفدراسيون 
صادرات ايران درپاس��خ به اين سوال كه نتيجه جلسه 
نمايندگان بخش خصوصي در حوزه صادرات با رييس 
بانك مركزي و وزير صمت آيا منجر به لغو پيمان سپاري 
ارزي كه مورد تاكيد صادركنندگان است، خواهد شد؟ 
اظهارداشت: اعلام نتيجه در اين زمينه زود است و بايد 
منتظر اعلام نظر نهايي رييس بانك مركزي پيرامون 
راهكارهاي ارايه شده در جلسه باشيم. اما بانك مركزي 
و اعضاي دولت معتقدند بايد تمهيدات جديدي درباره 
قانون تعهد ارزي و بازگشت ارز حاصل از صادرات اتخاذ 
شود تا براساس آن ضمن حمايت از توسعه صادرات به 
خصوص براي SMEها، امكان بازگشت ارز به كشور و 
مديريت منابع ارزي به ويژه در شرايط كنوني امكان پذير 
باشد. براين اصل اجراي اين تمهيدات بايد به گونه اي 
باش��د كه همزمان با اطمينان از بازگشت ارز حاصل 
از صادرات، اختلالي ني��ز در فرايند صادرات به وجود 
نياورد. وي در مورد وضعيت صادرات غير نفتي با توجه 
به آغاز دور جديد تحريم هاي نهايي امريكا، گفت: در 
شرايط كنوني كه شاهد اعمال تحريم هاي يك جانبه 
امريكا عليه ايران و قطع ش��دن روابط بانك هاي ايران 
با بانك هاي بين المللي هستيم صادركنندگان نقش 

مهمي در دور زدن تحريم ها دارند. براين اصل تجارت 
غيرنفتي ما از ناحيه تحريم ها دس��ت خوش مس��اله 
خاصي نمي شود، البته اين موضوع در شرايطي محقق 
مي شود كه فعاليت هاي اقتصادي از ناحيه دولت دچار 
خود تحريمي نشود. نفربا اشاره به اينكه تحريم ها براي 
تجارت ايران س��ابقه 40 ساله دارد و موضوع جديدي 
نيست، عنوان كرد: در اين س��ال ها صرافي ها همواره 
به عنوان رابط بين صادركننده و واردكننده عمليات 
نقل و انتقال پول را انجام  داده اند كه با كمك اين بخش 
جريان چرخه عادي تجارت ادامه پيدا كرد اما با ايجاد 
مانع براي فعاليت صرافي ها، روند عادي اين فعاليت ها 

با مشكلاتي مواجه شد.

  بخشنامه فعلي مانع مهم صادراتي
به گفت��ه دبي��ركل كنفدراس��يون ص��ادرات ايران 
دس��تورالعمل دولت مبني بر بازگش��ت ارز حاصل از 
صادرات به سامانه نيما را مي توان يك مانع بزرگ بر سر 
راه صادرات غير نفتي دانست، زيرا با توجه به افزايش 3 
برابري قيمت ارز كه بايد منجر به رشد 100 درصدي 
صادرات باشد، اعمال اين بخشنامه ها موجب شد كه در 
6 ماهه ابتدايي امسال فقط 13 درصد افزايش صادراتي 
را تجربه كنيم. افزايش قيمت ارز در كشور مي توانست 
فرصت خوبي براي صعود ميزان صادرات محصولات 
ايراني باشد، اما ابلاغ بخش��نامه هاي غيركارشناسي 
مانع اين فرصت صادراتي شد. وي در پاسخ به اين سوال 
كه سياست » لزوم صادرات غير ريالي« چه تاثيري در 
روند صادرات خواهد داشت، گفت: با وجود بخشنامه ها 
و محدوديت هاي تحريمي افزايش صادرات نمي تواند 
پايدار باش��د زيرا وقت��ي صادركننده كالا ب��ه عراق و 
افغانستان به ازاي صادرات ريال دريافت مي كند و در 
مقابل بايد ارز را با قيمت 15 هزار تومان بخرد تا تحويل 
سامانه نيما و دولت بدهد، در صورت استمرار در مسير 
ورشكستگي قرار مي گيرد. روند صادراتي با وجود اين 

موانع بخشنامه اي رو به كاهش خواهد بود.
نفر در ادامه با بيان اينكه بخشنامه دولت مبني بر تزريق 
ارز درآمدي صادركنندگان به سامانه نيما بستر لازم 
را براي افزايش قاچاق در كش��ور فراهم كرده، تصريح 
داش��ت: وقتي صادركنندگان مواد اولي��ه رابه نرخ ارز 
آزاد بازار تهيه مي كنند چرا باي��د درآمد ارزي خود را 
با نرخ س��امانه نيما به دولت تحوي��ل بدهند ؟ اعمال 
دس��تورالعمل هاي اجباري حجم قاچاق را نسبت به 
س��ال هاي گذش��ته بيش از دوبرابر كرده است. براين 
اس��اس بخش خصوصي با ارايه برنام��ه 12 ماده اي و 
كارشناسي شده به دولت، اميدوار است كه اجراي اين 
برنامه در راستاي كاهش قاچاق و بازگرداندن اعتماد به 

بخش صادرات موثر باشد.

  با اصل پيشنهاد موافقت نشد
همچنين عدنان موسي پور رييس كميسيون صادرات 
اتاق بازرگاني ايران در پاس��خ به اين سوال كه بحث لغو 
پيمان سپاري ارزي كه خواست اوليه صادركنندگان است 
به چه سرانجامي رسيد؟ اظهار داشت: اين مساله مطالبه 

اوليه ما بود اما در حال حاضر بانك مركزي با كليات آن 
موافقت نمي كند ولي مقرر شده است كه موارد مشابه آن 
اجرايي شود كه توضيحات تكميلي را رييس كل بانك 
مركزي اعلام خواهد كرد. وي با اشاره به اينكه تغييرات 
و جايگزين هاي مورد قبول نمايندگان صادركنندگان 
حاضر در جلسه در قالب اصلاحيه براي صادركنندگان 
كوچك و متوسط لحاظ خواهد شد، افزود: براين اساس 
امر تسهيل و بازگشت ارز حاصل از صادرات و همچنين 
رفع تعه��د ارزي از جمله مواردي اس��ت ك��ه مي تواند 
براي بخش خصوصي راهگشا باشد. رييس كميسيون 
صادرات اتاق بازرگاني ايران با اش��اره به اينكه تغييري 
در دستورالعمل نحوه بازگشت ارز حاصل از صادرات در 
حوزه پتروشيمي و فولاد نسبت به گذشته ايجاد نخواهد 
شد، تصريح داشت: بخشنامه جديد شامل اين حوزه ها 
نمي ش��ود و صادركنندگان محصولات پتروش��يمي و 
فولادي مانند گذش��ته و با شيوه قبلي بايد ارز حاصل از 
صادرات را بازگردانند. اين امر بيش��تر بخش خصوصي 
واقعي را همراهي مي كند. به گفته موس��ي پور برآورد 
ميزان صادرات بخش خصوصي در جلسه مذكور حدود 
7 ميليارد دلار اعلام شد كه با توجه به شرايط تحريم و 
تاثير مثبت اين گروه از صادركنندگان در تامين منابع 
ارزي كشور، مقرر شد كه تسهيلات لازم براي رفع موانع 

صادركنندگان بخش خصوصي ارايه شود.

  پيشنهاد دولت مورد تأييد ماست
اما بعضي ديگر نظ��ر متفاوتي دارند. رضي ميري عضو 
هيات نمايندگان اتاق ته��ران در گفت وگو با خبرنگار 

اقتصادي ايرن��ا در ارتباط با اين نشس��ت گفت: بانك 
مركزي در نظر دارد بخشنامه اي در زمينه پيمان سپاري 
ارزي ص��ادر كند كه رييس كل بان��ك مركزي ديروز 
)دوش��نبه( مواد اين بخشنامه را با بخش خصوصي در 
ميان گذاشت. وي ادامه داد: بانك مركزي در اين زمينه 
پيش��نهادات خود را مطرح كرد و بخش خصوصي در 
مورد برخي از موارد چانه زني كرد و در نهايت به نتيجه اي 
رسيديم كه با توجه به شرايط موجود، هم مورد تاييد ما 
و هم مورد تاييد بانك مركزي است. ميري اضافه كرد: 
اين بخشنامه قبل از ابلاغ بايد به تاييد شوراي هماهنگي 
سه قوه برسد و در اين صورت، ظرف سه روز آينده ابلاغ 
خواهد ش��د. عضو هيات نمايندگان اتاق ايران افزود: 
تاكنون سابقه نداشت كه دولت قبل از صدور بخشنامه 
با بخش خصوصي گفت وگو كند؛ اين اقدام بانك مركزي 
و همچنين دس��تيابي به توافق دوجانبه ميان بخش 
خصوص��ي و بانك مركزي را به ف��ال نيك مي گيريم. 
وي در مورد مباحث مطرح شده در اين نشست گفت: 
بخش خصوصي مانند دولت معتقد است ارز حاصل از 
صادرات بايد به كشور بازگردد اما دولت انوع برگشت را 
به رسميت نمي شناخت كه در اين زمينه به توافق هايي 
دست يافتيم. ميري اظهار داشت: از آنجا كه اين توافق 
هنوز در س��طح پيشنهاد اس��ت، به نظر مي رسد بهتر 
است جزييات آن اعلام نش��ود. وي به صورت كلي، در 
مورد نتيجه اين نشست گفت: در جلسه ديروز دو طرف 
در مورد چگونگي بازگرداندن ارز به تفاهم رسيدند. به 
گزارش ايرنا، پيمان سپاري ارزي قاعده اي است كه در 
آن دولت صادركنندگان را وادار مي كند كه ارز حاصل از 

صادرات خود را به كشور بازگردانند و به سيستم يا بانكي 
كه بانك مركزي تعيين مي كند، ارز خود را عرضه كنند. 
از نگاه فعالان اقتصادي و صادركنندگان، پيمان سپاري 
ارزي چهار پيامد منفي دارد؛ نخست اينكه پيمان سپاري 
ارزي از آنجا كه صادركنن��دگان را موظف مي كند ارز 
حاصل از صادرات خود را به بانك هاي داخلي بفروشند، 
انگيزه توليد و صادرات را كاهش مي دهد. زيرا تحت اين 
قانون، صادركنندگان نخواهند توانست آن طور كه مايل 
هستند از عوايد توليد و صادرات خود براي حداكثرسازي 
سود بهره برند. دوم اينكه، پيمان سپاري ارزي اگرچه به 
عنوان يك اس��تراتژي مقابله با خروج سرمايه از كشور 
از سوي سياس��تمداران اجرا مي ش��ود، اما از آنجا كه 
محدوديت هاي س��نگيني را براي صادركنندگان به 
وجود مي آورد، مي تواند مانع از ورود سرمايه به كشور، 
كاهش سرمايه گذاري داخلي و كاهش اشتغال شود؛ زيرا 
سطح توليد و صادرات را كاهش مي دهد. سومين پيامد 
منفي اين اس��ت كه اجراي پيمان سپاري ارزي، منجر 
به ايجاد بازار سياه ارز خواهد شد. زيرا صادركنندگان 
خواهند توانست در اين بازار سياه، ارز حاصل از صادرات 
خود را به قيمتي بالاتر از آنچه بانك هاي داخلي به آنها 
مي پردازند به فروش رسانند. و در نهايت، از آنجا كه اين 
كار به معناي افزايش دخالت دولت در اقتصاد است، بستر 
ايجاد فساد هرچه بيشتر فراهم خواهد شد. بدين صورت 
كه صادركنندگان صورت هاي مالي خود را دستكاري 
خواهند كرد و انگيزه رش��وه دهي نيز بالا خواهد رفت. 
از طرفي بستر شيوع فس��اد در نهادهاي ناظر نيز مهيا 

خواهد شد.

مولف: تهيلا ساسون|
مترجم: مجتبي هاتف|

 ديس�نت| آيا س�رمايه داري غيراخلاقي است؟ 
بيل گيتس، دومين مرد ثروتمند دنيا، معتقد است 
لازم نيست چنين باش�د. او اخيراً در مصاحبه اي 
گفت پولدارها مسووليت اخلاقي دارند با پول خود 
كارهاي مثبت انجام دهند. »پس از آنكه به خودت 
و فرزندانت رسيدي، بهترين راه استفاده از ثروتِ 
اضافي پس دادنِ آن به جامعه است.« خود گيتس 
به اين رويكرد پايبند است و به تازگي 4/6 ميليارد 
دلار از س�هام شركت مايكروسافت را در سازمان  
بشردوستانه اش »بنياد بيل و مِليندا گيتس« خرج 
كرده است. در وب سايت بنياد اين شعار درج شده 
است: » ما خوش بيناني بي صبريم كه براي كاهش 

نابرابري مي كوشيم.«

گيتس در س��ال 2014 پس از خوان��دن كتاب توماس 
پيكتي با عنوان سرمايه در قرن بيست ويكم گفت قبول 
دارد كه مشكل اصلي دوران ما نابرابري اقتصادي است اما 
»كتاب پيكتي چند اشكال مهم دارد«. بهترين ابزار براي 
از بين بردن نابرابري از ديدگاه گيتس، مصرف اخلاقي و 
بشردوستي است؛ نه روش مطلوب پيكتي يعني ماليات  
جهاني. از نظر گيتس م��ا مي توانيم در نهادهاي خيريه 
سرمايه گذاري كنيم، به همان روش كه در كسب وكارهاي 
ديگر سرمايه گذاري مي كنيم: استفاده از ابزارهاي مالي 
به منظور دستيابي به سودآوري حداكثري در فعاليت هاي 
اقتصادي بشردوستانه. عاشقان واژه تراشي رويكرد گيتس 
را »سرمايه داري بشردوس��تانه« نام گذاري كرده اند. اما 
مي توانيم براي اين مفهوم از اصطلاحي بسيار باسابقه تر 
استفاده كنيم: اقتصاد اخلاقي از تولد فلسفه بشردوستي 
در قرن هجدهم تا رش��د و بالندگي آن در قرن نوزدهم، 
س��رمايه داري بازارمحور الهام بخ��شِ ادعاهايي بزرگ 
بوده مبني بر اينكه موفق ترين بازيگران س��رمايه داري 
بايد مدافع اخلاقياتي جهان  ش��مول باش��ند. طبق نظر 
جنجالي توماس هاسكل مورخ امريكايي، دست نامرئي 
بازار هم نوعي مكانيزم اقتصادي و هم شكلي از انضباط 
اجتماعي است. همچنين در نيمه دوم قرن نوزدهم، برخي 
كاپيتاليست هاي صنعتي مانند اندرو كارنگِي، سلطان 
فولاد آن زم��ان، از ثروت خود در س��رمايه گذاري هاي 
بشردوستانه استفاده مي كردند. كارنگي در سال 1۸۸۹در 

مقاله اي با عنوان »انجيل ثروت« مي نويسد: »ميليونرها 
صرفاً امانت دار فقرا هستند.«

اما اين نقد نرم و دروني سرمايه داري تنها ديدگاه درباره 
اقتصاد اخلاقي نبوده اس��ت و نقدهاي تندتر هميشه به 
معيارهاي سودگرايانه و قيم مآب منتج نشده اند. كتاب 
اقتصاددانان اخلاقي اثر تيم روگان در پي بازيابي چنين 
راه كار جايگزيني است. روگان از ما مي خواهد به يك سنت 
فراموش شده از تفكر راديكال بينديشيم كه به افقي فراتر از 
آثار مادي سرمايه داري نظر داشت و بر جنبه هاي اخلاقي و 
معنوي حيات اقتصادي مان تأكيد مي كرد. او مي گويد: »ما 
به خاطر نبود چنين جايگزيني از لحاظ فكري، فرهنگي 

و حتي سياسي فقيرتريم.«
در اين كتاب از نوشته هاي سه استاد دانشگاه و روشنفكر 
-آر.اچ تاني، كارل پولاني و اي.پي تامپسون- براي بازسازي 
تاريخچه رويكردي استفاده شده است كه، به بيان روگان، 
مي كوشيد »هرچيزي را كه علم اقتصاد از قلم انداخته« در 
بر بگيرد. تاني، پولاني و تامپسون عضو جنبش آتلانتيك 
بودند كه، به تعبير هووارد بريك مورخ امريكايي، به دنبال 
»فراتررفتن از س��رمايه داري« بود. اين گروه س��ه نفري 
روگان كه در عصر تماميت خواهي از جايگاهي دانشگاهي 
مي نوش��تند، در پاس��خ هاي جمع گرايانه به مشكلات 
اجتماعي س��رمايه داري احتياط به خرج مي دادند. آنها 
همچنين منتقدِ راهكارهاي ليبرالي بودند كه بر فردگرايي 
تأكيد مي ورزند. آنها مي خواستند با زباني متفاوت تاريخ 
جوامعي را بازگو كنند كه در آنها اخلاق اجتماعي و فردي 
تابع منطق بازار نبود. از نظر آنها نابرابري و فقر مش��كل 
اقتصادي صرف نبوده اند، بلكه حاصل تحولي عميق تر در 
رابطه بين اخلاقيات و اقتصاد بوده اند، تحولي كه معناي 

انسان در نظام سرمايه داري را شكل داد.
از نظر تاني در مقام يك مسيحي، سوسياليست صنفي و 
مورخ اقتصاد در مدرسه اقتصاد لندن، مقصر اصلي ماجرا 
اصلاحات پروتس��تاني بود. او در كتابش با عنوان دين و 
ظهور س��رمايه داري )1۹26( اينگونه استدلال مي كند 
كه اصلاحات پروتس��تاني، دين )و به تبع آن، اخلاق( را 
به موضوع��ي خصوصي و س��رمايه داري را به »دكترين 
نظم دهنده زندگي عمومي« بدل كرد. به باور تاني، جوامع 
ديني در قرون وسطي و پيش از ظهور سرمايه داري مدلي 
بودند از امكان همياري انسان ها كه فراتر از بازار حاصل 
مي شد. زماني كه كارل پولاني اهل وين كار نقد اقتصاد 
اخلاقي را شروع كرد، كاري كه به اثر كلاسيكش دگرگوني 

بزرگ )1۹44( قدرت بخشيد، مي توانست به جاي آن به 
تعريف مشكل سرمايه داري با توجه به فروپاشي اقتصاد 
جهاني در س��ال 1۹2۹ و متعاقب آن ظهور فاشيس��م 
بپردازد. از ديدگاه پولاني، انقلاب صنعتي در اواخر قرن 
هجدهم بود كه س��ه حوزه هس��ته اي از حيات بش��ري 
-زمين، كار و سرمايه- را تابع منطقي سودگرا كرده بود. او 
مي گويد با ظهور اقتصاد بازاري ليبرال، عقلانيت اقتصادي 

جايگاهي برتر از اصول اخلاقي و آزادي يافت.

در دهه 1۹60 اي. پي تامپسون مورخ اجتماعي با بازنگري 
در تبيين پولاني، از همان دگرگوني يك تحليل تاريخي 
مجاب كننده ت��ر ارايه كرد. تامپس��ون در كتاب تكوين 
طبقه كارگر در انگلس��تان )1۹63( با مطالعه انسجام و 
يكپارچگي هاي نظام سرمايه داري در اواخر قرن هجدهم 
و اوايل قرن نوزدهم، دوب��اره موضوعي را مطرح كرد كه 
براي اقتصاددانان اخلاقي قديمي آش��نا بود. او در مقام 
مورخ بزرگِ عامليت داس��تان رابطه اخلاق و اقتصاد در 
دوران انقلاب صنعتي را براي جوامع كارگران زمين هاي 
كشاورزي، صنعت گران و نساجان در لندن و يوركشاير 
بازگو مي كن��د. او در اين كتاب با توجه به روس��تايياني 
كه بيرون از كارخانه ها كار مي كنند نش��ان مي دهد كه 
سياس��تِ عدم مداخله دولت در اقتص��اد با وجود ظهور 
س��رمايه داري به تخريب كامل اقتصاد اخلاقي و سنتي 

آنها نمي انجامد.
روگان روايت خود را در دهه 1۹70 به پايان مي رس��اند، 
وقت��ي كه به اعتق��اد او »نق��د اقتصاددان��ان اخلاقي از 

  بسياري از طرفداران سرمايه داري، اين 
نظام را نه صرفا مكانيزمي اقتصادي، بلكه 
نوعي اخلاقيات همه جايي مي دانند كه در 
تمام عرصه هاي زندگي بايد به اجرا درآيد. 
اما اين برداشت كل گرايانه از سرمايه داري 
منتقدان سرس�ختي نيز داش�ته  است كه 
معتقدند حتي اگر نتوان از سرمايه داري به 
عنوان نظامي اقتصادي دست كشيد، بايد در 
اخلاقيات فردي و جمعي راه ديگري در پيش 
گرفت. كتابي جديد به سه تن از بزرگ ترين 
چهره ه�اي اين جنبش مي پ�ردازد: كارل 

پولاني، اي.پي تامپسون، و ريچارد تاني.
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يكجانبه گرايي امريكا؛ مانعي 
در مسير صلح جهاني

مدتي است كه سياست هاي يكجانبه گرايانه امريكا 
و رويكرد چندجانبه گرايانه اروپا در تقابل با يكديگر 
قرار گرفته اند؛ شكافي كه طي روزهاي گذشته در 
همايش »صلح« پاريس خود را نشان داد و مقامات 
حاضر در همايش، سياست هاي كاخ سفيد را براي 

صلح جهاني خطرناك ارزيابي كردند.
ايرنا، در گزارش��ي آورد: عصر يكش��نبه گذشته 
)يازدهم نوامبر( به مناس��بت يكصدمين سالگرد 
پايان جنگ جهاني اول، ۸4 تن از مقامات ارش��د 
و رهبران جهان در پاريس گرد هم آمدند تا ضمن 
م��رور تبعات ناخوش��ايند آن جنگ چهارس��اله 
و خانمانس��وز، كش��ورهاي جهان را نس��بت به 
چالش هايي كه كره خاكي را تهديد مي كند، آگاه 

و هوشيار سازند. 
محكوم سازي سياست هاي تهاجمي و يكه تازانه 
»دونالد ترامپ« رييس جمهوري امريكا دال مركزي 
س��خنان مقامات حاضر در هماي��ش بود بطوري 
كه افراد برجسته اي همچون »آنتونيو گوترش« 
دبيركل س��ازمان ملل متحد، »امانوئل مكرون« 
رييس جمهوري فرانسه و »آنگلا مركل« صدراعظم 
آلمان به اين موضوع پرداخته و بخشي از سخنان 
خود را موضوع لزوم اتخاذ سياست هاي چندجانبه 

گرايانه در عرصه بين المللي اختصاص دادند. 
دبيركل س��ازمان ملل در اين همايش به تشريح 
چالش هاي جهاني و اهمي��ت چند جانبه گرايي 
پرداخت و گفت كه در بحبوحه تهديدهاي مربوط 
به تغيي��رات آب و هوايي، افزاي��ش درگيري ها، 
گس��ترش تس��ليحات اتمي و نابرابري، ضرورت 
وجود چندجانبه گرايي بيش از هر زماني احساس 
مي ش��ود. برخلاف ترامپ كه از دوره رقابت هاي 
انتخاباتي تاكنون همواره شعار »نخست امريكا« را 
سرلوحه اقدامات خود قرار داده اما مقامات آلمان به 
عنوان يكي از پايه هاي اصلي اتحاديه، نگاهي عكس 
به اين مساله دارند. مركل در همايش صلح به لزوم 
همكاري جهاني و اقدام مشترك براي دستيابي به 
صلح تاكيد كرد. از نگاه صدراعظم آلمان گسترش 
ملي گرايي يكي از عوامل تهديدساز براي امنيت 
و صلح جهاني تلقي مي شود؛ موضوعي كه مكرون 

نيز در آن با مركل هم نظر است. 
همايش صل��ح پاريس كه نزديك ب��ه يكصد تن 
از مقامات جهان در آن ش��ركت داش��تند اما يك 
غايب بزرگ داش��ت و آن كس��ي نبود جز ترامپ. 
امريكاي��ي كه ت��ا پي��ش از روي كار آمدن دولت 
جمهوري خواه كنوني، محور سياست گذاري ها و 
تصميم سازي هاي جهاني اروپا به شمار مي رفت، 
اينك در بس��ياري مس��ائل، مقابل بروكسل قرار 
دارد كه در روزهاي گذشته موضوع »ارتش واحد 

اروپايي« محور اختلافات دو طرف بود.
از نگاه مكرون، »دومينيك دو ويلپن« نخست وزير 
پيشين فرانس��ه و ديگر مقامات اروپايي، اتحاديه 
ديگ��ر نمي تواند براي حفاظت از خ��ود به ايالات 
متحده تكيه كند. رييس جمهوري فرانسه چند روز 
پيش در گفت وگو با روزنامه »وال استريت ژورنال« 
و همچني��ن »راديو اروپا يك« تاكيد كرده بود كه 
ما نمي توانيم از اروپايي ها حفاظت كنيم مگر اينكه 
يك ارتش اروپايي واقعي داشته باشيم؛ موضوعي 
كه به شدت مورد انتقاد و سرزنش ترامپ قرار گرفت 

و وي سخنان مكرون را بسيار توهين آميز خواند.
البته يك س��رِ رش��ته اختلافات امنيتي- دفاعي 
امريكا و اروپا به سازمان پيمان آتلانتيك شمالي 
)ناتو( مي رس��د؛ پيماني نظامي كه ترامپ معتقد 
است كشورهاي عضو از زير بار تامين هزينه هاي 
آن ش��انه خالي مي كنند. از اين رو در همان سال 
نخست رياست جمهوري ترامپ، زمزمه هايي در 
مورد جدايي امريكا از ناتو به گوش مي رسيد چرا 
كه امريكا تنها طي چند ماه از مهم ترين پيمان ها 
و س��ازمان هاي بين المللي كه خود پايه گذار آنها 

بود، خارج شد.
مس��ووليت گريزي و پش��ت پا زدن به تعهدات و 
پيمان هاي بين المللي سياستي است كه آشكارا از 
سوي ترامپ پيگيري شده و در اين مدت بارها اتفاق 
افتاده و بي دليل نيست كه رهبران اروپا در همايش 
صلح پاريس نگراني خود را از تداوم آن اعلام كردند. 
دولت ترامپ چندي پيش بي اعتنا به افكار عمومي و 
جامعه جهاني از سازمان علمي، فرهنگي و آموزشي 
ملل متحد )يونسكو( و همچنين شوراي حقوق بشر 
اين سازمان خارج شد. افزون بر آن، خروج امريكا 
از پيمان تجاري شراكت فراآتلانتيك )تي. پي. پي(، 
توافقنامه اقليمي پاريس، پيمان مهاجرتي سازمان 
ملل، قرارداد تجارت آزاد امريكاي شمالي )نفتا( و 
برنامه جامع اقدام مشترك )برجام( از ديگر موارد 

يكجانبه گرايي امريكايي به شمار مي رود.
اينك نيز امريكا به بهانه تقابل با روس��يه درصدد 
تقويت قدرت اتمي و غني س��ازي زرادخانه هاي 
هس��ته اي خود اس��ت. ترامپ ماه ژانويه دستور 
داد تا زرادخانه اتمي كش��ورش مورد ارزيابي قرار 
بگيرد و بمب هاي هسته اي كوچك با هدف اعمال 
بازدارندگي توليد ش��وند؛ بمب هاي��ي كه به باور 
كارشناسان مي تواند آغازگر فصلي از تنش، تشديد 

رقابت تسليحاتي و حتي جنگ هسته اي باشد. 
در هفته هاي اخير نيز شاهد سخنان تهديدآميز 
ديگري از سوي رييس جمهوري امريكا بوديم كه 
وي تهديد كرد از پيمان منع موشك  هاي هسته اي 
ميان  برد )آي  ان  اف( كه حدود سه دهه پيش بين 
امريكا و اتحاد جماهير ش��وروي امضا ش��ده بود، 

خارج خواهد شد.
با توجه به عملكرد ترامپ در حوزه سياست خارجي 
و صدور دستور خروج از پيمان هاي مهمي كه پيشتر 
به آن اشاره شد، امكان عملي شدن اين تهديد نيز 
دور از ذهن نيست. به باور ناظران، رهبران اروپا خود 
را قرباني رويكرد يكجانبه گرايانه و تهاجمي كاخ 
سفيد مي بينند و از اين رو در همايش صلح پاريس 
بيش هر موضوعي بر ضرورت چندجانبه گرايي و 

در مقابل يكجانبه گرايي اصرار ورزيدند. 

س��رمايه داري از تب وتاب افت��اد.« بحران هاي نوپديد 
اقتصادي و سياسي، از اعتصابات صنعتي گسترده گرفته 
تا اختلافات ايرلند ش��مالي موس��وم به »ترابلز«، مباني 
پايه اي نقده��اي اقتصاددانان اخلاق��ي را متزلزل كرد. 
در همان زمان، ش��كاكيت جديد و ضداومانيس��تي كه 
در محافل روشنفكري بريتانيا به وجود آمده بود تلاش 
تامپسون را براي احياي نقد اخلاقي تاني بر سرمايه داري 
تضعي��ف ك��رد. روگان مي گويد: »اكن��ون ديگر خيلي 
سخت است استدلالاتي تجويزي درباره معناي انسانيت 
بياوريم.« علوم سياسي پساصنعتي و نئوليبرال گفتمان 
انس��ان گرايانه اروپا را با مباحثي درب��اره نابرابري مادي 

جايگزين كرد.
روگان در تحليل خود از مسيرهاي بعدي اقتصاد اخلاقي 
بحث نمي كند. بااين حال نكته قابل تأمل اين اس��ت كه 
اصط��لاح »اقتصاد اخلاقي« ني��ز در همين دهه 1۹70 
شهرت يافت، آن  هم به لطف مقاله اي بديع از تامپسون در 
سال 1۹71 با موضوع »اقتصاد اخلاقي جمعيت انگليس 
در قرن هجدهم. « از ديدگاه تامپسون، اقتصاد اخلاقي 
فقط نوعي خودبيني اخلاقي نيس��ت بلكه ممكن است 

سياست را نيز در بر بگيرد.
در باب اقتصاد اخلاقي، ش��كل گيري نگرش تامپسون 
كه پسر مبلّغي از كليساي متديست در هندوستان بود 
به دوران استعمارزدايي برمي گردد. او در مقدمه تكوين 
طبقه كارگر در انگلستان مي نويسد: »نهضت هايي كه در 
انگلستان شكست خوردند، ممكن است در آسيا و آفريقا 
پيروز شوند«. او همچنين در مقاله خود در سال 1۹71 
درباره اينكه سياست ممكن است چه شكلي باشد بيشتر 
توضيح مي دهد. او به دنبال درك انديشه اقتصادي نهفته 
در پس ش��ورش هاي غذايي بود، انديشه اي كه به باور او 
در مقابل اقتصاد سياس��ي مبتني بر عدم مداخله دولت 

قرار داشت.
تفسير تامپسون از اقتصاد اخلاقي مخاطباني مشتاق در 
ميان پژوهشگران پسااستعماري يافت -اعضاي »مكتب 
ساب آلترن« و ديگران- كه آن را به حوزه مطالعه جوامع 
تحت س��لطه امپرياليس��م اروپايي كش��اندند. در سال 
1۹76، جيمز سي. اسكات انسان شناس و دانشمند علوم 
سياسي با بهره گيري از مفهوم اقتصاد اخلاقي بيان كرد كه 
»اخلاق معيشتي« دهقانان برمه اي و ويتنامي مهر تأييد 
مي زد بر مقاومت شان در برابر تلاش هاي استعماري براي 
سوق دادن آنها به اقتصاد بازاري. بنابراين به لطف اسكات، 
دامنه معنايي اصطلاح »اقتصاد اخلاقي« گسترده تر شد 
تا حوزه اي به مراتب بيشتر از محدوده مجاز تاني و حتي 

پولاني را پوشش دهد.
چگونگي اخلاقي كردن سرمايه داري به مساله محوري 
چش��م اندازهاي نظم نوين جهاني درميان روشنفكران، 

سياست گذاران و منتقدان پسااستعماري بدل شد. اين 
فهمِ بس��ط يافته از اقتصاد اخلاقي در عرض يك دهه از 
محافل دانشگاهي فراتر رفت، يعني وقتي كه خود اقتصاد 
جهاني براي همگان دسترس پذير ش��د. بحران نفت و 
غلات باعث شد مس��ائل مطرح شده درباره كاستي هاي 
سرمايه داري فوريت يابند و يك گروه پسااستعماري بر 
سازمان ملل فشار آورد تا قطعنامه اي به تصويب برساند 
براي دع��وت به »نظم نوين اقتص��ادي بين المللي« كه 
اقتصاد جهاني را بازسازي خواهد كرد. جنبش هاي مخالف 
جهاني سازي و سازمان هاي مردم نهاد ازطريق بايكوت و 
كنش گري سهام داران بر شركت هاي چندمليتي فشار 
آوردند تا گونه هاي اخلاقي ترِ س��رمايه داري را در پيش 
بگيرند. برخي ديگر مدلي از »سرمايه داري انسان گرايانه« 
پيشنهاد كردند كه از وسعت و قدرت جهاني شركت هاي 
فرامليت��ي در راس��تاي حمايت از حقوق بش��ر و ترويج 
ارزش هاي دموكراتيك اس��تفاده مي كند. روشنفكران 
ليبرال كوشيدند تا اقتصاد اخلاقي را جهاني فرض كنند و 
توجه خود را از مفهوم كشور به كل جهان معطوف كردند. 
در اواخر دهه 1۹70 اقتصاد اخلاق��ي كلًا از حوزه علوم 

سياسي خارج شده بود. 
دركي كه ما از اقتص��اد اخلاقي به جا مانده از دهه 1۹70 
داريم اينگونه حاصل شد و خود را در اصطلاحات جديد 
مسووليت اجتماعي شركتي و مصرف اخلاقي نشان داد؛ 
چشم اندازي كه بيل گيتس به زودي قرار بود وارث آن  شود، 
كسي كه در آن زمان به تازگي دانشگاه هاروارد را ترك كرده 
بود و با ميكروكامپيوترِ آلتير۸۸00 ور مي رفت. اين تعبير از 
اقتصاد اخلاقي در گفتماني جهاني پذيرفته شد كه اهالي 
تجارت تدوين كرده بودند نه مقام��ات دولتي. با اين كار 
پيوند اقتصاد اخلاقي از خاستگاه هاي راديكالش گسست و 
بخشي از پروژه بشردوستانه اي شد كه منطقي سودگرايانه 

اتخاذ كرده و آن را با اخلاق ناظر بر بازار درآميخته است.
در اينجا يادآوري يك��ي از مهم ترين نتيجه گيري هاي 
پولان��ي از كت��اب روگان خال��ي از لطف نخواه��د بود: 
اقتصادهاي اخلاقي هرگز از همياري خودجوش انسان ها 
پديد نمي آيند، بلكه به واس��طه دولت شكل مي گيرند. 
براي تعيين رابطه بين اخلاقيات و اقتصاد در اواخر دهه 
1۹70 قوانين مهاجرت، مقررات و وضع ماليات لازم بود، 
همانطور كه امروزه لازم است. به عبارت ديگر، نقد اخلاقي 
اقتصاد برخلاف خاستگاه هاي راديكال خود هرگز از قلمرو 
اخلاقيات فراتر نرفته است. هر اقتصاد سياسي اي داراي 
اصول اخلاقي است، اما براي بازسازي واقعي اخلاقياتِ 
بازار بايد آن را ازطريق نهادهاي دولتي اصلاح كنيم. اين 
كار مستلزم آن است كه از قلمرو معنويات خارج شويم و 

بازگرديم به همان مساله مادي بازتوزيع.
منبع:ترجمان
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»تعادل«نخستينبرنامهحملونقلهواييرابررسيميكند

غيبت اقتصاددانان در تدوين سند راهبردي صنعت هوايي
گروه راه و شهرسازي| زهره علامي|

چندي پيش برنامه راهب�ردي صنعت حمل و 
نقل هوايي كش�ور به صورت چراغ خاموش و 
بدون اطلاع رس�اني به كارشناس�ان و فعالان 
اين صنع�ت و همچنين اصحاب رس�انه روي 
سايت سازمان هواپيمايي كشوري قرار گرفت، 
 درحالي كه انتظار مي رفت اين برنامه )س�ند( 
با توجه به اهميتي كه در آينده و چش�م انداز 
صنعت حم�ل و نقل هواي�ي كش�ور دارد، به 
صورت رس�مي رونمايي و پيش از تدوين آن 
ه�م از نظر كارشناس�ان و فع�الان اين حوزه 
بهره گيري شود. در اين حال، با توجه به اينكه 
تنها لوگوي دانشگاه اميركبير و سازمان هوايي 
كش�ور در صفحات اين برنامه ثبت شده است 
به نظر مي رس�د كه اين برنامه با همكاري اين 
سازمان و دانشكده هوا فضاي اميركبير تدوين 

شده است.
البت�ه ناگفته نماند كه تدوين س�ند راهبردي 
صنعت حم�ل و نقل هواي�ي با توج�ه به نبود 
چنين برنامه اي در اين صنعت ارزشمند ارزيابي 
مي ش�ود و مي تواند گام مثبتي براي پيشبرد 
اهداف ذكر شده در اين سند باشد، اما فارغ از 
ارزشمند بودن تدوين سند راهبردي سازمان 
هواپيمايي كشوري، انتقادات بسياري از سوي 
كارشناسان هوايي به محتوا، تناقضات و ... اين 

سند وارد است. 
نخس�تين انتقاد وارده به اين سند، زياد بودن 
تعداد صفحات آن است )959( زيرا اين موضوع 
مانعي جدي براي مطالعه آن محسوب مي شود و 
بايد در كنار اين سند حجيم، سند خلاصه تري 

هم تهيه مي شد.
نكته ديگ�ري كه كارشناس�ان درباره س�ند 
راهبردي صنعت حمل و نقل هوايي كش�ور به 
آن اشاره مي كنند اين اس�ت كه بايد از دانش 
متخصصان و اس�تادان مختلفي براي تدوين 
اين س�ند بهره گيري مي شد، در حالي كه تنها 
يك دانشكده براي تدوين اين سند با سازمان 
هواپيماي�ي كش�وري همكاري اس�ت و عدم 
رايزني با متخصصان ح�وزه بازرگاني، اقتصاد 
و صنعت فرودگاهي براي نگارش چنين س�ند 

لازم و ضروري است.
درواقع ديدگاه غالب در اين برنامه، فني است 
و نگاه جام�ع و كل نگري ن�دارد. اين درحالي 
است كه در س�اير كشورها براي تدوين برنامه 
راهبردي ي�ك صنعت يا يك س�ازمان از نظر 
متخصصان حوزه ه�اي مختلف از جمله حوزه 
اقتص�ادي، جامعه شناس�ي و ... به�ره گرفته 
مي شود و از اين طريق چشم انداز روشن تري 

پيش روي صنعت متصور مي شود.
ام�ا نقد مهم و اصولي ديگري كه درباره س�ند 
راهبردي س�ازمان هواپيمايي كشوري مطرح 
مي شود، اين است كه چشم انداز اين صنعت در 
آينده به خوبي مشخص نشده است به عنوان 
نمونه سهم صنعت حمل و نقل هوايي در توليد 
ناخالص داخلي كشور تعيين نشده درحالي كه 
در برنام�ه راهبردي صنعت حمل و نقل هوايي 
ساير كشورها موضوع سهم صنعت حمل و نقل 
هواي�ي در توليد ناخالص داخلي بس�يار مهم 

تلقي مي شود.
اما وجود ابهام و تناقض در متن سند راهبردي 
هم يكي ديگ�ر از انتق�ادات وارده ب�ه برنامه 
صنعت حمل و نقل هوايي است به عنوان نمونه 
در بخش�ي از 7 فصل اين س�ند، برنامه بر اين 
باور است كه حضور پررنگ در صنعت تعمير و 
نگهداري براي كشورهاي نيمه صنعتي، گزينه 
معقول تري نسبت به تلاش براي ورود به صنعت 
توليد هواپيما است و از سوي ديگر چنين آورده 
است كه طرح هاي بس�يار زيادي براي ساخت 
هواپيما در كش�ور وجود دارد ك�ه اگر ذره اي 
به آنها توجه ش�ود و به طرح هاي ملي در كنار 
خريد هواپيماهاي خارحي اولويت داده شود، 
مي توانند عملياتي ش�وند و كش�ور را صاحب 

صنعت هواپيماسازي كنند.

   6 مولفه هر برنامه مكتوب
در اين ميان و در راس��تاي انتقادات وارده به س��ند 
راهبردي صنعت حمل و نقل هوايي كش��ور، ميلاد 
صادقي، پژوهش��گرحقوق هوافضا ك��ه از منتقدان 
اين برنامه اس��ت، انتقاداتي را ب��ه محتوا، تناقضات 
موجود در برنام��ه و ... وارد مي كند، او درباره برنامه 
راهبردي س��ازمان هواپيمايي كش��وري به تعادل 
مي گويد: بي ترديد برنامه راهبردي همچون نقشه اي 
 جامع اس��ت كه ناوبري در قلمرو يك كشور را آسان

 مي كند. 
صادقي ادام��ه مي دهد: برنامه راهب��ردي مي تواند 
براي يك س��ازمان دولتي به خصوص يا حتي براي 
يك صنعت )=كل( ترس��يم شود و انتظارمي رود كه 
هر برنامه راهبردي مكتوب، دس��ت كم شش مولفه 
اساسي داشته باشد: مبتني بر وضعيت واقعي كنوني 
باشد، وضعيت مطلوب آتي را ترسيم كند، ابزارهاي 
ض��روري را در جهت نيل به وضعي��ت مطلوب آتي 
 )clear( و شفاف )simple( پيش  بيني كند، ساده

باشد و با صبر و حوصله تدوين شده باشد.
اين پژوهشگرحقوق هوافضا مي افزايد: عنوان برنامه 
راهبردي نشان مي دهد كه اين برنامه، نه فقط براي 
سازمان هواپيمايي كشوري، بلكه براي صنعت )=كل( 
تهيه شده اس��ت، پس ظاهراً اين برنامه قرار است بر 

نهادهاي خارج از سازمان هم اثر گذار باشد.
به گفته صادقي، آنطوركه مش��خص اس��ت، برنامه 

راهبردي به استناد تكليف قانوني مندرج در بند پ 
ماده 53 قانون برنامه پنج س��اله ششم توسعه تهيه 
ش��ده اس��ت، البته بند پ ماده 53، دقيقاً تصريحي 
در تدوين برنام��ه اي با اين عنوان )=برنامه راهبردي 

صنعت حمل و نقل هوايي( ندارد.
او اظه��ار مي كند: با اي��ن حال، تدوين اي��ن برنامه 
راهبردي مي تواند در راس��تاي وظيف��ه مطالعات و 
تحقيقات علمي و فني سازمان در مسائل مربوط به 
هواپيمايي كشوري )=مندرج در بند ه از ماده 5 قانون 

هواپيمايي كشوري( هم قلمداد شود. 
اين پژوهش��گر حق��وق هوافضا بي��ان مي كند: به 
هرترتي��ب براي ارزيابي اين برنام��ه مي توان همان 
ش��ش مولفه اساس��ي را م��ورد توجه ق��رار داد. اما 
مس��اله اينجاس��ت كه هنوز پروژه برنامه راهبردي 
پايان نيافته اس��ت، چون آنچه منتشر شده، تحليل 
وضعيت موجود )=فاز اول( نام دارد بنابرين بايد در 
فاز يا فازهاي بعدي، منتظر ترسيم وضعيت مطلوب 
آت��ي و ابزارهاي ضروري در جه��ت نيل به وضعيت 

مطلوب آتي بود. 
صادقي تصريح مي كند: زماني كه برنامه مورد بررسي 
ق��رار مي گيرد، اي��ن موضوع دريافت مي ش��ود كه 
تدوين كنندگان برنامه چندان از اين فازبندي تبعيت 
نكرده اند و گاه از تحليل  وضعيت موجود فراتر رفته  و 

راهكار ارايه داده اند.

او اظهار مي كند: براي نمونه، برنامه از ضرورت تصويب 
قانوني جديد، جامع و كامل براي صنعت حمل و نقل 
هواي��ي و تدوين و تنظيم مقررات��ي جامع در زمينه 
هوانوردي عمومي س��خن گفته اس��ت و حال آنكه 
منطقاً چنين پيش��نهادهايي خارج از حدود تحليل 

وضعيت موجود به نظر مي رسند. 
صادقي با اشاره به تناقضات موجود در سند راهبردي 
صنع��ت حمل و نقل هوايي كش��ور بي��ان مي كند: 
ب��ه هرحال با گ��ذر از دو مولف��ه »وضعيت مطلوب 
آتي«و»ابزاره��اي ض��روري در جهت ني��ل به اين 
وضعيت«، مي توان عملكرد فاز اول برنامه راهبردي 

را با توجه به چهار مولفه ديگر ارزيابي كرد.
اين پژوهشگر حقوق هوافضا اضافه مي كند: فاز اول 
برنامه راهبردي صنعت حم��ل و نقل هوايي ايران، 
وضعيت واقعي كنوني را به خوبي و آنچنان كه بايد 
ترسيم نكرده است كه نشان از فقدان ديد جامع در 

تدوين برنامه دارد.
او اضافه مي كند: يكي از اش��كالات برنامه دقيقا اين 
است كه ضعف ها و مشكلات كنوني، به خوبي مدلل 
و تحليل نش��ده اند. براي مثال برنامه اذعان دارد كه 
رعايت حقوق مصرف كنن��دگان يكي از حلقه هاي 
مفقود شده صنعت حمل و نقل هوايي ايران به شمار 
مي آيد، اما به راستي چرا از ذكر اصلي ترين نشانه هاي 

اين حلقه مفقود شده، عاجز مانده است؟
صادقي بااش��اره به انتظارات كارشناسان و فعالان 
ح��وزه هوان��وردي از برنام��ه راهبردي س��ازمان 

هواپيمايي كشوري، مي گويد: توقع اين بود كه عدم 
عضويت ايران در پيمان مونت��رال 1999 به عنوان 
يكي از نشانه هاي اساس��ي و مهم اين حلقه مفقود 

شده، معرفي مي شد. 
اين پژوهش��گر حقوق هوافضا اظهار مي كند: برنامه 
در قسمت پژوهش و فناوري، از فعاليت 19 مجله و 
نشريه علمي-پژوهشي و علمي-ترويجي در حوزه 
هوافضا ياد كرده اس��ت اما چرا به فقدان يك نشريه 
در زمينه حقوق هوايي در كشور، اشاره نكرده است؟ 
در واقع به نظر مي رس��د كه يكي ديگر از اشكالات 
برنامه اين است كه با ديد غالب فني )اگر نه ديد فني 

صرف( تهيه شده است. 
او اضافه مي كند: برنامه در ذكر آن دس��ته از قوانين 
عمومي كشور كه بطور مس��تقيم و غيرمستقيم بر 
صنعت هوايي موثرند، از تاثير مقررات قانون مدني و 
قوانين كيفري بر صنعت هوانوردي غافل مانده است، 
به راستي آيا مس��اله تعقيب كيفري سوانح هوايي و 
خطر آن بر ايمني هوايي كم اهميت است كه برنامه 

به آن توجهي نكرده است؟ 
صادقي مي گويد: با اينكه ف��از اول، تحليل وضعيت 
موجود ن��ام دارد، اما گاه مي بينيم ك��ه برنامه هيچ 
تحليلي از مقررات ارايه نداده و صرفاً به نقل مطالب 
و مفاد مقررات پرداخته اس��ت. ب��راي مثال، برنامه 
راهب��ردي از درج پاره اي از مف��اد قانون هواپيمايي 
كش��وري بدون ارايه تحلي��ل و ارتباط ب��ا موضوع، 
اجتناب كرده است و حال آنكه مقررات كنوانسيون 
شيكاگو را بدون ارايه تحليل، در برنامه گنجانده است. 
اين پژوهشگرحقوق هوا فضا به ديگر مشكلات برنامه 
راهبردي صنعت حمل ونقل هوايي ادامه مي دهد: 
مشكل ديگر اين برنامه آن است كه وضعيت كنوني، 
گاه غيرشفاف و به ش��كلي متناقض و مبهم تحليل 

شده است.
براي نمونه، مي دانيم ك��ه يكي از ذي نفعان صنعت 
حمل و نقل هوايي كشور به تصريح برنامه راهبردي، 

شوراي عالي هواپيمايي كشوري است.
او اظهار مي كند: س��وال اين است كه اين شورا كجا 
تشكيل جلسه مي دهد؟ البته احتمال داده مي شود 
كه اين ش��ورا در وزارت راه و شهرس��ازي تش��كيل 
مي شود و عجيب است كه برنامه هم همين احتمال 
را مطرح كرده است. به واقع آيا سازمان هواپيمايي 
كشوري، به عنوان تهيه  كننده اصلي برنامه، از محل 
تش��كيل اين ش��ورا مطلع نبوده كه از اين احتمال 

سخن گفته است؟ 
صادقي بيان مي كند: نمونه  ديگري از ابهام در تحليل 
وضعيت موجود را مي توان در رابطه با سياست كشور 
در ساخت و توليد انواع هواپيماها ملاحظه كرد، برنامه 
از سويي بر اين باور است كه حضور پررنگ در صنعت 
تعمير و نگهداري براي كشورهاي نيمه صنعتي، گزينه 
معقول تري نس��بت به تلاش ب��راي ورود به صنعت 
توليد هواپيما است و از سوي ديگر چنين آورده است 
كه طرح هاي بسيار زيادي جهت ساخت هواپيما در 
كش��ور وجود دارد كه اگر ذره اي به آنها توجه شود و 
به طرح هاي ملي در كنار خريد هواپيماهاي خارجي 
اولويت داده شود، مي توانند عملياتي شوند و كشور را 

صاحب صنعت هواپيماسازي كنند. 
ب��ه گفته اين پژوهش��گر حق��وق هوا فض��ا، برنامه 
راهبردي صنعت حم��ل و نقل هواي��ي، پيچيده و 
غامض اس��ت و برنامه راهبردي س��ادگي خود را با 
نقل مطالب واقعاً غيرض��روري و غير مرتبط، تكرار 
مطالب، ذكر مطالب تاريخي، تكي��ه بيش از اندازه 
برگزارش هاي ريز و درش��ت و آمار و ارقام از داخل و 

خارج، از دست داده است. 
او اظهار مي كند: در نتيجه، برنامه اي در حدود هزار 
صفحه رقم خورده كه بيش��تر به ي��ك كار روايتي-

تاريخي شبيه است تا يك برنامه راهبردي و عملي. 
نگاهي به برنامه راهبردي كشورهاي توسعه يافته، 

درحال توسعه و جنوبي نشان مي دهد كه آنها برنامه 
راهبردي خود را حقيقتاً به شكلي ساده تر، كوتاه تر و 

با طراوت و نظافت بيشتري تهيه مي كنند. 
صادقي ادامه مي دهد: در نهايت، بهتر بود كه برنامه 
راهبردي پيش از انتش��ار چندين بار مورد مطالعه 
و بازخوان��ي تدوين كنن��دگان ق��رار مي گرفت. در 
برنام��ه راهبردي ناهماهنگ��ي در ترجمه عبارات و 
اصطلاحات تخصصي )همچون FAA( و استعمال 
عب��ارات غيرمتع��ارف و غيرمعم��ول در ادبي��ات 
هوانوردي )همچ��ون هواپيماي مدن��ي يا مقامات 
هواپيمايي مدني( به چش��م مي خورد كه نش��ان از 
تشويش، اضطراب و كم حوصلگي در تدوين برنامه 

دارد. 

   نبود نگاه جامع به صنعت هوايي
محمد رضا ابراهيم پور، كارش��ناس ارش��د صنعت 
حمل و نق��ل هوايي ك��ه از موافقان تدوين س��ند 
راهبردي سازمان هواپيمايي كشوري است معتقد 
است كه تدوين اين سند راهبردي با توجه به نگاه به 
بخش هاي مختلف اين صنعت اقدامي قابل ستايش 
است، اگرچه انتقادات بسياري هم به اين سند وارد 
اس��ت، او به تعادل مي گويد: اين سند به عنوان يك 
برنامه جامع كه تمام بخش هاي صنعت هوايي كشور 

را مورد بررسي قرار داده است، ارزشمند است.

ابراهيم پ��ور مي افزايد: س��ند راهبردي س��ازمان 
هواپيماي��ي كش��وري، وضعي��ت ايرلاين ه��ا، 
فرودگاه هاي كش��ور و ... را تحليل كرده است ضمن 
اينكه مقايس��ه اي تطبيقي هم در زمينه بخش هاي 
مختلف صنعت هوايي با كش��ورهاي هدف داش��ته 
اس��ت كه اين اقدام ديد مناس��بي به كارشناسان و 

فعالان اين حوزه مي دهد.
او ادامه مي دهد: اما زماني كه بحث س��ند راهبردي 
مطرح مي شود انتظار مي رود كه برنامه مطرح شده 
مفصل و جزيي باشد اما انتظار مي رفت كه گزارش 
مديريتي هم در كنار اين س��ند چش��م انداز وجود 
داشت كه خلاصه تر و ساده تر باشد تا مديران صنعت 
هوايي از اين گزارش اس��تفاده كنند چون مطالعه 

سند 900 صفحه اي بسيار زمانبر است.
به گفته اين كارش��ناس ارشد صنعت حمل و نقل 
هوايي، بالا بودن تعداد صفحات اين سند راهبردي 
مي تواند حتي نقطه ضعفي براي اين سند محسوب 
شود چون مانعي براي مطالعه بخش هاي مختلف 
آن از س��وي كارشناس��ان و فعالان اي��ن صنعت 

مي شود.
ابراهي��م پور، اظه��ار مي كند: به نظر مي رس��د كه 
در تدوي��ن س��ند راهب��ردي صنعت حم��ل و نقل 
هوايي كش��ور تنها از همكاري دانشكده هوا فضاي 
دانشگاه اميركبير اس��تفاده شده است درحالي كه 
انتظار مي رفت كه ب��ا بخش هاي بازرگاني و تجاري 
ش��ركت هاي هواپيماي��ي، با كارشناس��ان صنعت 

فرودگاهي و ... هم رايزني هايي انجام مي شد تا سند 
راهبردي سازمان هواپيمايي كشوري، سندي جامع 

و همه جانبه باشد.
او اضافه مي كند: نقد ديگري كه به س��ند راهبردي 
صنعت حمل و نقل هوايي وارد مي ش��ود اين است 
كه زبان مورد استفاده شده در برخي بخش هاي اين 
سند زبان تخصصي نيست و بس��يار ساده است در 
حالي كه براي تدوي��ن بخش هاي تخصصي و براي 
تصويرسازي چشم اندازه صنعت هوانوردي نيازمند 

زباني تخصصي هستيم.
اين كارش��ناس ارش��د صنعت هوانوردي با اش��اره 
به اينكه اين س��ند راهب��ردي بايد مورد اس��تفاده 
عموم ق��رار بگي��رد، مي گوي��د: اين س��ند بايد در 
اختيار دانشجويان و اس��تادان رشته هاي مرتبط با 
صنع��ت هوانوردي و فعالان اي��ن صنعت قرار گيرد 
زيرا اگ��ر داده ها و اطلاع��ات در اختيار متخصصان 
و پژوهش��گران اين ح��وزه قرار بگي��رد مي تواند به 

پيشرفت اين صنعت منجر شود.
ابراهي��م پ��ور ادام��ه مي دهد: در س��اير كش��ورها 
داده هاي مرب��وط به صنعت هوان��وردي در اختيار 
فعالان و كارشناس��ان اين حوزه قرار مي گيرد زيرا 
مسوولان اين صنعت در كشورهاي ديگر معتقدند 
كه بهره گيري فعالان و كارشناس��ان صنعت هوايي 
از اطلاعات و داده مي تواند در راس��تاي منافع كلي 

اين صنعت باشد.
او مي افزايد: متاسفانه رويكرد غالب در ايران اينگونه 
بوده است كه داده هاي مربوط به صنعت هوانوردي 
يا تهيه نمي شود و در صورت تهيه هم در بسياري از 

مواقع مهر امنيتي به آن مي خورد.

   سهم صنعت هوايي از توليد ناخالص داخلي 
اين كارشناس ارش��د صنعت هوانوردي با اشاره به 
انتظارات كارشناسان اين صنعت از سند راهبردي 
سازمان هواپيمايي كشوري مي گويد: اين سند تمام 
انتظارات را برآورده نمي كند و در اين سند اطلاعات 
مربوط به ايران اير و هواپيماهاي جديد اي.تي.آر به 

صورت دقيق آورده نشده است.
ابراهيم پور اضافه مي كند: در سند راهبردي سازمان 
هواپيمايي كشوري به اين موضوع اشاره نشده است 
كه سياست هاي كلان كشور بايد به چه سمت و سو  
برود و س��هم صنعت هوانوردي در اين سياس��ت ها 

چيست؟ 
او تصريح مي كند: بايد در س��ند راهبردي سازمان 
هواپيمايي كشوري، سهم حمل و نقل صنعت هوايي 
به عنوان بخش��ي از حمل و نقل عمومي مش��خص 
مي شد چون برنامه بايد اينگونه باشد كه جايگاه اول 
در حمل و نقل عمومي به ريل و س��پس به حمل و 
نقل هوايي اختصاص يابد و در انتها بايد حمل و نقل 

جاده اي قرار گيرد.
اين كارشناس ارشد صنعت هوانوردي كشور با اشاره 
نقاط تاريك س��ند راهبردي س��ازمان هواپيمايي 
كشوري مي گويد: انتظار مي رود كه سند راهبردي، 
نقش��ه راهي براي ي��ك صنعت،  س��ازمان يا بخش 
مش��خص كند كه اين موضوع در سند مذكور ديده 

نمي شود.
ابراهي��م پور بيان مي كند: به عنوان نمونه در س��ند 
راهبردي س��ازمان هواپيمايي كش��وري با اش��اره 
به نقاط ق��وت و ضعف موجود در اي��ن صنعت بايد 
راهكارهايي براي اس��تفاده بهين��ه از نقاط قوت و 

كاهش نقاط ضعف ارايه شود.
او ادام��ه مي دهد: به نظر نمي رس��د كه پيش از اين 
ش��اهد ارايه س��ند راهبردي در صنعت هوانوردي 
كشورمان بوده باشيم اگرچه تاكنون بارها مطالعات 
تطبيقي بين صنعت هوانوردي ايران و ساير كشورها 
انجام شده اس��ت اما نامي از سند راهبردي به ميان 

نيامده بود.

   تجربه ساير كشورها
اين كارشناس ارش��د صنعت هوانوردي با اشاره به 
تجربه ساير كشورها براي بهبود بخش هاي مختلف 
صنعت هوانوردي مي گوي��د: صنعت هوانوردي در 
تركيه و امارات مي توانند الگوي مناس��بي باش��ند 
به عنوان نمونه ام��ارات درآمدهاي نفتي خود را در 
زيرساخت هاي حمل و نقل هوايي از جمله فرودگاه 
دبي و آل مكت��وم و همچنين در ايرلاي��ن امارات، 

ايرعربيا، الاتحاد سرمايه گذاري كرده است.
ابراهيم پور اظهار مي كند: امارات با سرمايه گذاري 
در زيرساخت هاي حمل و نقل هوايي توانسته براي 
درآمدهاي ملي خود، ارزش افزوده ايجاد كند و پول 
نفت را به فعاليت هايي اختصاص داده است كه ارزش 

افزوده آن ده برابر ساير فعاليت هاست.
او مي افزايد: اقدامات امارات در صنعت هوانوردي هم 
موجب برندسازي شده است و هم رشد اقتصادي و 

صنعت توريسم اين كشور را به همراه داشته است.
به گفته اين كارش��ناس ارشد صنعت هوانوردي در 
كشور تركيه هم برنامه ريزي هاي كلان اقتصادي و 
همچنين تدوين اس��تراتژي هاي مربوط به صنعت 
هوانوردي در اختيار اقتصاددان هاست درحالي كه 
در ايران نگارش س��ندهاي راهبردي اغلب برعهده 
مهندس��ان و متخصصان فني است و اقتصاددان ها 

دخالت كمتري دارند.
ابراهيم پور بيان مي كند: انتظار مي رفت كه س��هم 
صنعت حمل و نقل هوايي در توليد ناخالص داخلي 
مشخص مي ش��د و جايگاه اين صنعت هم در كشور 

به خوبي تعريف مي شد.
او ادامه مي دهد: با تعريف جايگاه صنعت حمل و نقل 
هوايي، امكان رقابت ايرلاين ها و فرودگاه هاي كشور 
با شركت هاي هواپيمايي و فرودگاه هاي كشورهاي 

رقيب فراهم شود.
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 چالش ها و راهكارهاي
صنعت هوايي

كارشناسان صنعت هوايي كش��ورمان معتقدند، 
مهم ترين ركن در اين صنعت، سازمان هواپيمايي 
كشوري است كه به عنوان نماينده حاكميت، متولي 
سياست گذاري در تمام بخش هاي بالادستي صنعت 
هوانوردي است و اين سازمان مي تواند تضمين كننده 

رشد و پيشرفت اين صنعت باشد.
ضمن اينكه اهميت صنعت هوايي چنان است كه 
انديشمندان اقتصادي معتقدند كه اگر در قرن 21 
كشورها به اين صنعت توجه لازم را نداشته باشند، 

رشد و توسعه اين كشورها به حداقل خواهد رسيد.
اما در حالي كه كارشناسان صنعت هوانوردي، اين 
صنعت و سياس��ت گذاري هاي آن را در توس��عه و 
پيشرفت كش��ور مهم و اثرگذار تلقي مي كنند، اما 
تاكنون شاهد تدوين و اجراي سندي راهبردي در 
اين زمينه نبوديم اگر چه طي س��ال هاي گذشته 
شاهد انتشار سند راهبردي ايمني صنعت هوايي 
كشور و سند جامع توسعه هوافضاي كشور بوديم 
اما تاكنون سندي جامع درباره صنعت حمل و نقل 
هوايي كشور تدوين نشده بود تا اينكه چندي پيش 
سازمان هواپيمايي كشوري از برنامه راهبردي صنعت 

حمل و نقل هوايي رونمايي كردند.
هم اكنون و به بهانه انتشار برنامه يا سند راهبردي 
صنعت حمل و نقل هوايي كش��ور، در گزارش��ي 
چالش هاي اين صنعت و راهكارهاي برون رفت از 
چالش ها و فرصت س��ازي در آن مورد بررسي قرار 

مي گيرد.

     چالش ها 
اهم چالش هايي كه موجب افزايش مخاطرات، صرف 
هزينه هاي ارزي و نارضايتي مردم از ناوگان هوايي 

مي شود، عبارت است از: 
   فرسوده بودن ناوگان حمل و نقل هوايي كشور كه 
نتايج زير را به دنبال دارد: پروازها كنسل يا با تاخير 
انجام مي شود؛ ضريب خطر براي مسافران افزايش 
مي يابد؛ كيفيت خطوط كاهش مي يابد؛ س��طح 
برخورداري مس��افران از خطوط هوايي به ش��دت 

كاهش مي يابد و تاخيرها هم افزايش مي يابد.
   احداث، توس��عه و افزايش تع��داد فرودگاه ها در 
مقابل نادي��ده گرفتن توس��عه و افزايش ظرفيت 
ناوگان مسافري و همچنين غيراقتصادي بودن اين 
فرودگاه ها: در حال حاضر بسياري از فرودگاه هاي 
كش��ور فاقد پروازهاي برنامه اي بوده و مكان يابي 
بعضي از آنها هم مطابق با استاندارد جهاني نيست و 
بعضي از آنها هم به دليل مجهز نبودن به سيستم هاي 
ناوبري پيش��رفته براي انجام پروازهاي شبانه قابل 

استفاده نيست.
   ع��دم برنامه ري��زي بهينه و بهره وري مناس��ب 
از مناب��ع و نبود يك برنامه راهب��ردي بلندمدت و 
سياست گذاري هاي موثر و اجراي دقيق راهبردها و 

نظارت و كنترل مستمر بركارها.
   تمركزگرايي امكان��ات و خدمات صنعت حمل 
و نقل هوايي در پايتخت به عنوان نمونه نگاهي به 
نقشه پروازهاي ناوگان هوايي كشور نشان مي دهد 
كه مبدا اغلب پروازهاي ناوگان ها از تهران است،  اين 
درحالي است كه استفاده از يك مركز پروازي موجب 
مي شود كه شهرهاي كشور ارتباط هوايي كمتري با 
يكديگر داشته باشند، درصورتي كه با انتخاب چند 
مركز پروازي مثل شيراز،  اصفهان و ... قادرخواهيم بود 
ارتباط هوايي بين شهرهاي مختلف را توسعه داده و از 

تمركزگرايي هم كاسته شود.
   برخي كارشناسان معتقدند كه معضلات و مشكلات 
بخش صنعت هوايي را بايد در سه ضلع تقسيم بندي 
كرد كه يك ضلع آن حاكميت و سياس��ت گذاري، 
ضلع بعدي بخش فرودگاهي و ارايه دهنده خدمات 
س��رويس هاي راداري و آخرين ضلع ش��ركت ها و 

ارايه دهندگان خدمات هوانوردي قرار دارند.

     راهكارها و فرصت ها 
اما براي حل چالش هاي موجود در صنعت حمل و 
نقل هوايي، راهكارها و فرصت هايي ارايه مي شوند 
كه اغلب اين راهكارها در تدوين برنامه اي راهبردي 
خلاصه مي شود و بايد اين موضوع بررسي شود كه 
ويژگي هاي سند راهبردي سازمان هواپيمايي چه 
تشابهي با سند راهبردي پيشنهادي كارشناسان 

اين صنعت دارد. 
   تدوين سند راهبرد جامع صنعت هوانوردي بايد 
با بهره گيري از فناوري روز دنيا به منظور به حداقل 
رساندن حوادث و سوانح با اس��تفاده از تجهيزات و 
سخت افزارها و نرم افزارهاي مدرن تهيه و تدوين شود.

   اين سند بايد با اولويت افزايش توان علمي و عملي 
و توليد علم در حوزه ايمني هوانوردي، تقويت نقش 
نظارتي سازمان هواپيمايي كشوري به منظور ايجاد 
بستر حقوقي مناسب و اعمال حمايت هاي قانوني، 
ارتقاي س��اختار مديريتي در صنعت حمل و نقل 
هوايي، بهره گيري حداكثري از امكانات و نهادهاي 
موجود هوانوردي كشور، ترويج و نهادينه ساختن 
فرهنگ ايمني هوان��وردي، حضور فع��ال و موثر 
در مجامع بين الملل��ي با هدف تامين منافع ملي و 

بسترسازي اقتصادي مناسب تدوين شود.
   افزايش س��طح كيف��ي خدم��ات فرودگاهي و 
هوانوردي، افزايش مش��اركت بخش غيردولتي و 
خصوصي در حوزه فرودگاهي و ناوبري، تجاري سازي 
و تلاش مستمر براي اقتصادي كردن فرودگاه هاي 
كش��ور، افزايش آثار اقتصادي ف��رودگاه، افزايش 
هماهنگي و ارتباط بين فرودگاه ها و س��اير شقوق 
حمل و نقل، ايج��اد ارتباط قوي ب��ا جامعه اي كه 
فرودگاه در آن قرار گرفته است، همچنين در سند 
راهبردي بايد به  تجميع شركت هاي كوچك و زيان 

ده براساس مدل هاي علمي جهاني اشاره شود.
   افزايش ارتباطات بي��ن فرودگاهي در منطقه و 
بين الملل، ارتقاي سطح تاثيرگذاري در سازمان هاي 
مرتبط با صنعت فرودگاهي و هوانوردي در سطح 
ملي و بين المللي از ديگر مواردي است كه بايد برنامه 

راهبردي فرودگاهي در نظر گرفته شود.

    ابراهيم پور:  به نظر مي رسد كه در تدوين 
س�ند راهبردي صنعت حمل و نقل هوايي 
كشور تنها از همكاري دانشكده هوا فضاي 
دانش�گاه اميركبير اس�تفاده شده است 
درحالي كه انتظار مي رفت كه با بخش هاي 
بازرگاني و تجاري شركت هاي هواپيمايي، 
با كارشناس�ان صنعت فرودگاهي و ... هم 
رايزني هايي انجام مي شد تا سند راهبردي 
سازمان هواپيمايي كشوري، سندي جامع 
و همه جانبه باش�د. انتظار مي رود كه سند 
راهبردي، نقش�ه راهي براي يك صنعت، 
 س�ازمان يا بخش مش�خص كند ك�ه اين 

موضوع در سند مذكور ديده نمي شود

برش
    ديدگاه غالب در اين برنامه، فني است و 

نگاه جامع و كل نگري ندارد
    چشم انداز اين صنعت در آينده به خوبي 

مشخص نشده است
    زي�اد ب�ودن تع�داد صفح�ات برنام�ه 
راهبردي صنع�ت حمل و  نق�ل هوايي  كه 
959 صفحه اس�ت به عن�وان مانعي جدي 
براي مطالعه آن محسوب مي شود و بايد در 
كنار اين سند حجيم، سند خلاصه تري هم 

تهيه مي شد
    وج�ود ابه�ام و تناق�ض در متن س�ند 
راهبردي هم يكي ديگر از انتقادات وارده به 

برنامه صنعت حمل و نقل هوايي است

برش

     صادقي : برنامه راهبردي مي تواند براي يك سازمان دولتي به خصوص يا حتي براي يك صنعت )=كل( ترسيم شود و انتظارمي رود كه هر برنامه 
راهبردي مكتوب، دست كم شش مولفه اساسي داشته باشد: مبتني بر وضعيت واقعي كنوني باشد، وضعيت مطلوب آتي را ترسيم كند، ابزارهاي ضروري 

را در جهت نيل به وضعيت مطلوب آتي پيش  بيني كند، ساده )simple( و شفاف )clear( باشد و با صبر و حوصله تدوين شده باشد
     برنامه راهبردي صنعت حمل و نقل هوايي، پيچيده و غامض است و برنامه راهبردي سادگي خود را با نقل مطالب واقعاً غيرضروري و غير مرتبط، 

تكرار مطالب، ذكر مطالب تاريخي، تكيه بيش از اندازه برگزارش هاي ريز و درشت و آمار و ارقام از داخل و خارج، از دست داده است

برش



دانش و فن10اخبار

ادامه بررسي طرح ساماندهي پيام رسان هاي اجتماعي در مجلس 

 مديريت گذرگاه اينترنت بايد يك مسوول داشته باشد
گروه دانش و فن|

 ط��رح »س��اماندهي پيام رس��ان هاي اجتماعي« در 
مجلس شوراي اسلامي در حال بررسي است اما يكي 
از بخش هاي حاشيه س��از آنكه مربوط به »صيانت از 
داده ها« مي شود، پيشنهاد مي دهد كه مديريت گذرگاه 
ورودي و خروجي اينترنت كش��ور به نيروهاي مسلح 

سپرده شود.
ابوالحسن فيروزآبادي، رييس مركز ملي فضاي مجازي 
و دبير شوراي عالي فضاي مجازي در پاسخ به ديجياتو 
مبني بر چگونگي ديدگاه مرك��ز ملي فضاي مجازي 
در رابطه نس��بت به اين طرح مي گويد: »اين طرح هر 
روز تغيي��ر مي كند و هنوز در مجل��س در رابطه با آن 
بحث وجود دارد. گذرگاه بايد يك مسوول داشته باشد 
و مس��ووليت آن قابل تقسيم نيس��ت چون در زمينه 
پاسخگويي به مشكل مي خورد. گذرگاه اينترنت كشور 
بايد كارايي داشته باش��د و مطابق شرايط روز توسعه 
پيدا كن��د. از طرفي با بخش اجرايي كه مصرف كننده 
اصلي اينترنت در كشور است، در تماس باشد. از همه 
اينها مهم تر مسوول اين بخش بايد مسووليت پذيري 
امنيتي را برعهده بگيرد. به همين دليل مسووليت اين 

بخش بايد واحد باشد.«
فيروزآبادي به اين پرس��ش كه آيا اين مديريت واحد 
بايد از سوي وزارت ارتباطات باشد يا نيروهاي مسلح، 

پاسخ نداد.
اظهارنظ��ر فيروزآب��ادي در حالي اس��ت كه س��ردار 
»غلامرضا جلالي«، رييس سازمان پدافند غيرعامل 
كش��ور در ۱۵ آبان گفت كه برداش��ت عمومي از اين 
طرح، تحليل غلط بوده و صرفا بحث نيروهاي مسلح 
در ميان نيست، بلكه چندين بخش بايد در اين حوزه 
مشاركت داشته باشند. سردار جلالي در همين رابطه 

به ديجياتو گفته بود: 
»وزارت ارتباطات برقرار كننده زيرساخت مرز سايبري 
اس��ت و كنترل كننده، وزارت اطلاعات است. در مرز، 
چندين ماموريت وجود دارد: امنيتي، دفاعي، كنترل 
جاسوسي و برقراري زيرساخت. براي مثال در مرز هوايي 

فرودگاه مهرآباد يا امام خميني، وزارت راه است كه آنجا 
را مديريت مي كند ولي وزارت راه همه مسووليت ها را 
برعهده ندارد. در مرز سايبري هم هر دستگاهي وظيفه 
خودش را دارد و بخش دفاع هم وظيفه مرزباني دفاعي 

در فضاي سايبر را دارد كه بايد تعريف و دنبال شود.«
سردار جلالي همچنين گفته بود كه در فضاي سايبري 
مانند فضاي فيزيكي مرز وجود دارد كه در آن مرز هم 
بايد مشاركت همه دستگاه هاي مسوول و داراي وظيفه 
در اين حوزه پيش بيني شود. اين البته ديدگاهي است 
كه دبير شوراي عالي فضاي مجازي با آن مخالف است 

و عقيده دارد كه مسووليت بايد واحد باشد.
در ماده ۱۲ طرح ساماندهي پيام رسان هاي اجتماعي كه 
در كميسيون فرهنگي مجلس بررسي شده و در حال 
بررسي بيشتر اس��ت آمده: »مرزباني ديجيتال و دفاع 
سايبري از كشور و جلوگيري از بهره برداري غيرمجاز 
از داده هاي مجازي در درگاه هاي ورود و خروج پهناي 
باند كشور، با محوريت ستاد كل نيروهاي مسلح، توسط 
مراجع ذي ربط انجام خواهد شد. حدود و ثغور وظايف با 
پيشنهاد ستاد كل نيروهاي مسلح به تصويب فرماندهي 

معظم كل قوا خواهد رسيد.«
»حميده زرآبادي«، نماينده مجلس شوراي اسلامي و از 
امضا كنندگان طرح ساماندهي پيام رسان هاي اجتماعي 
پي��ش از اين در رابطه چرايي ت��لاش جهت واگذاري 

گذرگاه اينترنت كشور به نيروهاي مسلح، گفته بود: 
 »ماده ۱۲ مي گويد مرزباني ديجيتال، برعهده نيروهاي 
مسلح است و من فكر مي كنم اين ماده بايد تغيير كند 
چون فضاي مجازي با فضاي حقيقي متفاوت اس��ت. 
البته بحث مرزباني ديجيتالي كه مطرح مي ش��ود به 
مفهوم جلوگيري از حملات سايبري و صيانت از حريم 
داده هاست. اما در كل ساماندهي در اين حوزه ها خوب 
است و ما خيلي هم مقابل پيشرفت تكنولوژي در اين 
حوزه قوانين نداريم. ولي قرار نيست مسائل پيچيده تر و 
مشكلات بيشتر شود، و اگر قرار باشد چنين شود، خلأ 

قانوني داشته باشيم بهتر است.«
گفتن��ي اس��ت در در جلس��ه اي كه ۲ مهرماه س��ال 

جاري برگزار ش��د كميت��ه فضاي مج��ازي مجلس 
شوراي اس��لامي، س��ه بند از ماده ۱ طرح ساماندهي 
پيام رسان  هاي داخلي بررسي و تصويب كرد . اين سه 
بند براس��اس اظهارات يكي از اعضاي كميته فضاي 
مجازي مجلس مربوط به تعاريف اوليه پيام رس��ان و 

شبكه هاي اجتماعي است.
گفته محمد اسماعيل س��عيدي عضو كميته فضاي 
مجازي مجلس در جلسه نخس��ت بررسي اين طرح 
سه بند از ماده ۱ آنكه مربوط تعاريف اوليه پيام رسان و 
شبكه هاي اجتماعي بود، به تصويب رسيد. او درمورد 

ماده يك طرح گفت: »تعريف شبكه مجازي اجتماعي، 
شبكه اجتماعي داخلي و شبكه ملي اجتماعي بررسي 
شد؛ يعني اول تعريف شبكه مجازي اجتماعي چيست 
دوم شبكه اجتماعي داخلي چيست و چه اختياراتي 
دارد و سوم تعريف شبكه ملي اجتماعي مورد بررسي 
قرار گرفت. اينكه به كدام شبكه ها شبكه ملي اجتماعي 
گفته مي شود. در جلسات ديگر موضوعات بعدي مورد 

بررسي قرار مي گيرد.«
مردادماه س��ال ۹۶ شوراي عالي فضاي مجازي، طرح 
ساماندهي شبكه هاي اجتماعي و پيام رسان هاي داخلي 

را با تقسيم كار چند دستگاه مرتبط در كشور، مصوب 
كرد. بررسي اين طرح اوايل شهريورماه سال جاري نيز 
در دستور كار كارگروه فضاي مجازي مجلس قرار گرفت 
كه با توجه به تعطيلات مجلس اين موضوع به تعويق 
افتاد اما هم اكنون بخش هاي مختلف اين طرح براي 
تصويب در دست بررسي است.همچنين كميسيون 
فرهنگي مجلس با هدف تبديل كردن مفاد اين طرح به 
قانون، بررسي آن را در دستور كار قرار داده است. قوانين 
ساماندهي پيام رس��ان هاي داخلي بعد از تصويب در 

كميسيون فرهنگي، به صحن مجلس مي رود.

مه�ر| معاون وزي��ر ارتباطات گفت: س��امانه ثبت 
گوش��ي هاي مس��افري با اتصال به س��امانه نيروي 
انتظامي راه اندازي ش��د و از اين پس هر مسافر، تنها 
امكان ثبت يك گوشي با كد ملي و شماره پاسپورت 

خود را خواهد داشت.
حسين فلاح جوشقاني گفت: در راستاي ساماندهي 
ورود گوشي هاي مسافري به كش��ور و جلوگيري از 
قاچاق اين كالا، س��امانه ثبت گمركي اين گوشي ها 
راه اندازي شده است. اين سامانه امكاني فراهم كرده 
كه مسافراني كه با خود گوشي به كشور وارد مي كنند، 

در اين سامانه رجيستر مي شوند.
وي توضيح داد: تا پيش از اين هر مسافر محدوديتي 
براي ورود گوشي موبايل به كشور نداشت و مي توانست 
با كدملي خود هرتعداد گوشي وارد كند. اما هم اكنون 
با هماهنگي صورت گرفته با نيروي انتظامي و گمرك، 
هر مس��افر امكان ورود يك گوش��ي با يك كدملي و 
پاسپورت را خواهد داش��ت.معاون وزير ارتباطات با 
اشاره به اينكه در اين سامانه شخص مسافر، مي تواند 
با پرداخت عوارض گمركي نس��بت به ورود گوش��ي 
به كشور و ثبت رجيس��تري آن اقدام كند، ادامه داد: 
به اين ترتيب در اين س��امانه تنها مسافراني كه وارد 
كشور مي شوند، گوشي خود را با كارت ملي و شماره 
پاسپورت ثبت مي كنند و از اين طريق مي توان جلوي 
ورود گوشي هايي كه از طريق واردكنندگان موبايل و 
به اسم مسافري وارد كشور مي شود را گرفت.رييس 

س��ازمان تنظيم مقررات ارتباطات اف��زود: تاكنون 
مشكل در اتصال س��امانه گمرك به نيروي انتظامي 
وجود داشت كه هم اكنون اين مشكل برطرف و سامانه 
فعال شده است كه در نهايت با هماهنگي انجام شده، 
رجيستري و ثبت شناسه گوشي ها نيز اتفاق مي افتد.

وي درباره انتشار برخي اخبار مبني بر تصميم جديد 
دولت براي واگذاري گوشي به نرخ دولتي در بازار به 
هر فرد با ارايه كارت ملي، گف��ت: در اين باره چيزي 
نشنيدم؛ البته مس��ووليت نظارت و اعمال قوانين در 
بازار برعهده وزارت صنعت اس��ت و وزارت ارتباطات 
در اين زمينه نقشي ندارد.نوسانات نرخ ارز در بازار و 
افزايش چندبرابري قيمت گوشي موبايل در ماه هاي 
اخير، باعث كندي واردات اين كالا در كش��ور ش��ده 
است. به همين دليل عده اي به صورت مسافري نسبت 
به وارد كردن اين گوش��ي ها به صورت تكي و به اسم 
مسافري اقدام كرده و اين گوشي ها را به نرخ ارز آزاد 

در بازار مي فروشند.

گيزمگ| يك دس��تگاه هيبري��دي ذخيره انرژي 
خورشيدي كه توس��ط محققان دانشگاه استنفورد 
توس��عه يافته اس��ت، قادر اس��ت بط��ور همزمان 

ساختمان را خنك كند.
يك سيستم خنك كننده توسط يك تيم از دانشگاه 
استنفورد به رهبري پروفسور »شانهوي فن« ساخته 
شده اس��ت كه گرماي س��اختمان را از طريق يك 
فرآيند به نام »خنك كننده تابش��ي«، بدون نياز به 

هر منبع برق خارجي، دفع مي كند.
در ح��ال حاضر محققان اين فن��اوري را با يك پنل 
خورش��يدي جفت كرده اند و يك سيستم طراحي 
كرده اند كه هم مي تواند از نور خورشيد، برق توليد 
كند و هم مي تواند بطور همزمان، يك س��اختمان 

را خنك كند.
سيس��تم هاي تهويه مطبوع، انرژي زيادي مصرف 
مي كنند و با افزايش رون��د گرمايش جهاني به يك 

معضل بزرگ تبديل شده اند.
هنگام��ي كه اولين ب��ار اين سيس��تم خنك كننده 
تابش��ي در س��ال ۲0۱3 معرفي ش��د، قرار بود كه 
پنل هاي خورش��يدي از روي پشت بام بتوانند براي 
كار سيستم هاي جريان مستقيم، برق توليد كنند. 
اما در حال حاضر تيم سازنده دستگاه را دو منظوره 

كرده است.
 به اين معني كه اين سيس��تم هم��راه با توليد برق، 

ساختمان را نيز خنك مي كند.
»فن« مي گويد: ما اولين دس��تگاهي را ساخته ايم 
كه به صورت همزمان هم مي توان��د انرژي توليد و 
هم ذخيره كند.اين دس��تگاه هيبريدي از پنل هاي 
خورشيدي دو لايه تشكيل شده است كه لايه بالايي 
آنكه در معرض آفتاب قرار مي گيرد، متشكل از مواد 

نيمه هادي است، در حالي كه لايه زيرين از موادي 
ساخته شده اس��ت كه گرماي حرارتي ساختمان را 
به يك طول موج خاص��ي از نور مادون قرمز تبديل 
مي كند كه قادر به عبور مستقيم از طريق جو است 

و اجازه مي دهد تا به فضا پرتاب شود.
براي تس��ت پتانس��يل اين طرح، تيم سازنده يك 
دس��تگاه نمونه اوليه ساخت و آن را روي سقف يك 
ساختمان در دانشگاه استنفورد نصب كرد. از آنجايي 
كه نمونه اوليه فاقد يك لايه فويل فلزي بود كه بطور 
معمول در سلول هاي خورش��يدي يافت مي شود، 

مانع از فرار نور مادون قرمز نمي شد.
 اما به همين دليل، امكان آزمايش اينكه آيا دستگاه 

برق توليد مي كند يا نه، نبود.
با اين وجود، لايه بالايي كه نور خورش��يد را جذب 
مي كرد، به دماي ۲4 درجه س��انتي گراد بيش��تر از 
دماي محيط رس��يد، در حالي كه لايه خنك كننده 
تابش��ي به دماي ۲۹ درجه س��انتي گراد پايين تر از 

دماي محيط رسيد.
»ژن چن«، استاد دانش��گاه جنوب شرقي چين كه 
مس��وول اين آزمايش بود، گفت: اين نشان مي دهد 
كه گرما از لايه پاييني به لايه بالايي منتقل شده و از 

طريق لايه بالايي به جو و فضا مي تابد.

ورج|دسترس��ي بس��ياري از كارب��ران جه��ان به 
فيس بوك قطع ش��ده بود و همين امر صداي آنها را 
درآورده بود. روز گذش��ته خي��ل عظيمي از كاربران 
امريكايي و بخش هايي از اروپا در فضاي مجازي اعلام 
كردند كه دسترس��ي آنها به فيس بوك براي ساعات 
طولاني از شبانه روز قطع شده بود و همين مساله هم 
جنج��ال زيادي را به پا كرد. ب��ا اينكه هنوز علت اين 
حادثه مشخص نشده و فيس بوك نيز در واكنش به آن 
بيانيه اي صادر نكرده است، اما بسياري از كارشناسان 
فعال در حوزه فناوري و امنيت سايبري بر اين باورند 
ك��ه به احتمال زي��اد هكرها و مجرمان س��ايبري به 
پلت فرم هاي مورد اس��تفاده و سرورهاي فيس بوك 
حمله كرده اند و به همين خاطر دسترس��ي بسياري 
از كاربران س��اكن در ايالات متحده امريكا و اروپا به 
حس��اب هاي كاربري خود در فيس بوك قطع شده 
بود. تقريبا اوايل س��ال جاري ۲0۱۸ ميلادي بود كه 
شبكه اجتماعي فيس بوك درگير بزرگ ترين رسوايي 
در طول تاريخ خود شد چراكه اخبار بسياري مبني بر 
همكاري فيس بوك با يك موسسه تحقيقاتي به نام 
كمبريج آنالتيكا و افش��اي اطلاعات خصوصي خيل 
عظيمي از كاربران فيس بوكي منتشر شد. گزارش هاي 
منتشره نشان مي داد كه اطلاعات بيش از ۸۷ ميليون 
نفر از كاربران فيس بوك در اين همكاري به س��رقت 
رفته و افشا شده اس��ت.در صورتي كه فيس بوك بار 
ديگر مورد حمله و نفوذ هكرها و مجرمان س��ايبري 
قرار گرفته باشد، اين شبكه اجتماعي دوباره از سوي 
كاربران و منتقدان و همچنين دولت امريكا و س��اير 

كشورها تحت فشار قرار خواهد گرفت.

ديجيتال ترندز| با نزديك ش��دن به فصل خريد 
تعطيلات كريسمس بسياري از شركت هاي فناوري 
در حال عرضه ابزار جديد براي تس��هيل خريدهاي 
آنلاين هس��تند و مرورگرها نيز از اين امر مستثني 

نيستند.
ش��ركت موزي��لا عرضه كننده مرورگ��ر فايرفاكس 
مجموعه اي از افزونه هاي تازه را به صورت آزمايشي 
عرضه ك��رده كه خريدك��ردن در محي��ط مرورگر 

فايرفاكس را تسهيل مي كنند.
يكي از اين افزونه ه��ا، Firefox Price Wise نام 
دارد و افزودن محصولات محبوب به فهرست خريد 

را تسهيل مي كند.
 اين افزونه با بررسي فهرست خريد هر كاربر در صورت 
كاهش ناگهاني قيمت يكي از اقلام به علت حراج يا هر 
چيز ديگر بلافاصله موضوع را به فرد اطلاع مي دهد. 
افزونه يادش��ده تنها در امريكا قابل استفاده است و 
با خدمات شركت هاي بس��ت باي،  اي بي، آمازون، 

والمارت و هوم ديپوت سازگاري دارد.
افزونه آزمايش��ي ديگ��ر Email Tabs اس��ت كه 
انتخ��اب اقلام خريد و ارس��ال لينك ه��اي مربوط 
به آنها را بط��ور خودكار از طري��ق جي ميل ممكن 
مي كند. اين كار تبادل اطلاعات در مورد محصولات 
 مختلف را تسهيل مي كند. اين افزونه تنها با جيميل

 سازگاري دارد.
هنوز مشخص نيست نسخه نهايي اين افزونه ها چه 
زماني عرضه مي شوند. گفته مي شود موزيلا درصدد 
طراحي و عرضه افزونه هاي بيشتري با همين هدف 

تا قبل از پايان سال جاري ميلادي است.

اس�ين ايج| هكرها با نفوذ به نسخه ۱۲.۱ سيستم 
عامل اي او اس توانستند يكي از جديدترين گوشي هاي 
 تولي��دي اپ��ل يعن��ي آيف��ون ايك��س اس مكس را 

هم هك كنند.
نفوذ به مدل هاي جديد گوش��ي هاي آيف��ون روز به 
روز دشوارتر مي شود، زيرا اپل بر امكانات امنيتي آنها 
مي افزايد. اما اين بدان معنا نيس��ت كه هكرها نتوانند 

راهي براي كنترل آنها بيابند.
 Tencent ليان��گ چن محق��ق امنيت��ي ش��ركت
KeenLab در حس��اب كاربري توئيت��ر خود تاييد 
كرده كه موفق به هك كردن يا Jailbreak گوش��ي 
آيفون ايكس اس مكس شده است. البته وي به جزييات 
فني اين رويداد و اينكه چگونه توانسته به سيستم عامل 

مذكور نفوذ كند، اشاره اي نكرده است.
تا به امروز هكرهايي كه به سيستم عامل هاي شركت اپل 
نفوذ كرده و آنها را هك يا جيل بريك مي كردند كدهاي 
مربوطه را منتشر كرده و به ديگر كاربران امكان مي دادند 
تا آنها هم از كدهاي مذكور استفاده كنند. اين امر نصب 
برنامه هايي كه مورد تاييد اپل نيستند، دستكاري آيفون 
و استفاده از آن در انواع شبكه مخابراتي كه با اپل قرارداد 
 ندارند را ممكن مي كند. ام��ا فعلا كدهاي جيل برك 
iOS ۱۲.۱ منتشر نشده و مشخص نيست كه آيا اين 

كدها در دسترس عموم قرار مي گيرند يا خير.
 ق��رار اس��ت چ��ن در جري��ان برگ��زاري كنفرانس

POC ۲0۱۸ در كره جنوبي اطلاعات بيشتري در اين 
زمينه ارايه كند. كنفرانس مذكور از سال ۲00۶ بطور 
 مرتب برگزار مي ش��ود و هكرها و متخصصان امنيتي

كره جنوبي متولي آن هستند.

درحال��ي كه موضوع ش��هرهاي هوش��مند بيش از 
پيش بر س��ر زبان ها مي افتد و ابعاد مختلف آن مورد 
بررس��ي قرار مي گيرد، اين گزارش به مرور و معرفي 
مختصري بر مجموعه اي از چالش هاي ش��هرهاي 

هوشمند مي پردازد.
با توجه به گسترش روز افزون محبوبيت و استقبال 
كاربران، شهروندان و دولت هاي مختلف از شهرهاي 
هوشمند، شهرهاي بسياري در سراسر جهان وجود 
دارند كه درصدد تبديل به يك شهر هوشمند بوده و 
به دنبال توسعه زيرساخت هاي مربوط به آن هستند.

اينترنت اشيا و ش��هرهاي هوش��مند دو واژه به هم 
وابسته اي است كه اين روزها زياد به گوش مي خورد؛ 
چرا كه ام��روزه ش��ركت هاي فع��ال در زمينه علم 
و تكنول��وژي ب��ا هم��كاري اپراتوره��اي مخابراتي 
مي خواهند روياي شهر هوشمندي را كه تمامي اشيا 
و وس��ايل آن به اينترنت مجهزند و كارها با س��رعت 

بسياري قابل انجام خواهد بود، محقق كنند.
موسس��ه IDC برآورد كرده است اين پيشگامان تا 
س��ال ۲0۲۱ ميلادي ح��دود ۱3۵ ميليارد دلار در 
زمينه ساخت شهرهاي هوش��مند در جهان هزينه 

خواهند كرد.
حالا به تازگي محققان و پژوهش��گران فعال در اين 
حوزه ضم��ن قدرداني تلاش دولت ه��اي مختلف 
براي هوشمندسازي شهرها، به آنها هشدار داده اند 
كه ش��هرهاي هوش��مند با وجود تمام��ي مزاياي 

متعددي ك��ه دارند، ريس��ك و چالش هاي زيادي 
نيز دارند كه بايد به آنها توجه ويژه اي داش��ت. آنها 
همچنين خاطرنشان كرده اند كه هكرها و مجرمان 
سايبري قادر خواهند بود به راحتي به دستگاه هاي 
الكترونيكي كاربران و ش��هروندان ك��ه به خدمات 
هوشمند شهري متصل است، نفوذ يابند و از طريق 
آسيب پذيري هاي احتمالي آنها، كنترل و مديريت 
تمامي ابزار و دس��تگاه هاي متصل به اينترنت را در 

دست بگيرند.
يكي از بزرگ ترين چالش هاي ش��هرهاي هوشمند 
بدون ش��ك، مس��اله امنيت سايبري اس��ت كه به 
هكرها و مجرمان س��ايبري اين امكان را مي دهد تا 
به دس��تگاه هاي الكترونيكي متصل ب��ه اينترنت و 
زيرساخت هاي شهري هوش��مند نفوذ و دسترسي 
پيدا كرده و اطلاع��ات موردنياز خود را تغيير دهند.

روند هوشمندسازي شهرهاي جهان در يكي دوسال 
گذشته سرعت بسيار زيادي گرفته است به گونه اي 

كه مي توان گفت بس��ياري از شهرهاي بزرگ و مهم 
در كش��ورهاي پيشرفته هم اكنون نيمي از اين راه را 
طي كرده و رفته اند.از مهم ترين چالش هاي شهرهاي 
هوش��مند مي توان به »امنيت س��ايبري ضعيف«، 
»وض��ع قوانين و مقررات دقي��ق و جزئي«، »اكراه و 
عدم تمايل ش��هروندان به هوشمندسازي خدمات 
شهري«، »تامين بودجه و مدل هاي تجاري از سوي 
دولت« و » توسعه زيرساخت هاي هوشمند مربوط 
به حوزه هاي مختلف نظير انرژي، آب و سيستم هاي 

حمل و نقل« اشاره كرد.
از مهم ترين ش��اخص هايي كه در هوشمندس��ازي 
شهرهاي جهان موثر اس��ت، مي توان به ساختمان 
هوش��مند، جمع آوري هوشمند زباله، حفظ محيط 
زيست، ديجيتالي شدن تمامي امور دولت و كارهاي 
اداري، دسترسي كامل، راحت و همگاني به اينترنت 
4G LTE، فراواني دسترسي به هات اسپات اينترنت 
واي فاي، استفاده همه گير از گوشي هاي هوشمند 
و دستگاه هاي الكترونيكي، استانداردهاي زندگي، 
چگونگي توس��عه فرآيند هوشمند ش��دن شهرها، 
سرويس به اشتراك گذاري خودرو و تاكسي آنلاين، 
هوشمند كردن سيستم ترافيك، برنامه ريزي شهري، 
آموزش، مشاركت شهروندان، اكوسيستم اقتصادي، 
پاركينگ هوشمند، انرژي پاك، توسعه ناوگان حمل 
و نقل عمومي برقي و الكتريكي، سرعت بالاي اينترنت 

و حمل و نقل عمومي هوشمند اشاره كرد.

سامانه ثبت گوشي  مسافري به نيروي انتظامي وصل شد

خانه خود را با آفتاب خنك كنيد  قطع دسترسي كاربران 
به فيس بوك

خريد آنلاين با فايرفاكس 
ساده تر شد

 تازه ترين گوشي اپل هم 
هك شد

امنيت سايبري ضعيف،  بزرگ ترين چالش  شهرهاي هوشمند 

 Wed. Nov 14 .  چهار شنبه    23 آبان 1397   6 ربيع الاول 1440  سال پنجم    شماره   1245  2018 

رويداد

دريچه فراسو

رباتي كه اضطراب كودكان را 
كم مي كند

مهر|رباتي ساخته شده كه با آموزش مهارت هاي 
اجتماعي به كودكان مبتلا به اوتيسم، از اضطراب 

آنان مي كاهد.
به تازگي رباتي ساخته شده كه مي تواند اضطراب 
در كودكان مبتلا به اوتيسم را كاهش دهد. ربات

QT مي تواند احساسات انساني را تقليد كند. اين 
ربات به كودكان مبتلا به اوتيسم كمك مي كند 
مهارت هاي ارتباطي خود را ارتقا دهند.برنامه هاي 
از پيش ثبت شده در ربات به كودكان مهارت هاي 
اجتماعي و استقلال را مي آموزد و به اين ترتيب از 

ميزان اضطراب كودكان كاسته مي شود.

 اختلال گسترده 
در خدمات گوگل

اسين ايج| تلاش هكرها براي سرقت ترافيك 
اينترنت موجب ش��د برخي خدمات پرطرفدار 
شركت گوگل در روز دوشنبه از دسترس خارج 
ش��ود. از جمله خدمات گوگل ك��ه ديروز براي 
كاربران قابل استفاده نبود، مي توان به خدمات 
جست وجو و همين طور خدمات ميزباني كلود 
اش��اره كرد. اختلال در خدمات گوگل به مدت 
دو س��اعت به طول انجاميد و در حدود س��اعت 
30: ۵ دقيقه بعداز ظهر به وقت محلي در امريكا 

پايان يافت.
بررسي هاي اوليه كه در اين زمينه صورت گرفته 
نش��ان مي دهد ترافيك سرقت ش��ده اينترنت 
از طري��ق برخي ش��ركت هاي مخابراتي چيني 
 و روس��ي مس��يريابي مي ش��دند و همي��ن امر 
گمانه زني در مورد هويت خرابكاران اينترنتي را 

متوجه دو كشور مذكور كرده است.
گوگل وقوع اختلال عم��دي در خدمات خود را 
تاييد كرده و مي گويد اين كار ناشي از خرابكاري 
خارجي بوده است. بررسي هاي موسسه امنيتي 
ThousandEyes نش��ان مي ده��د اختلال 
صورت گرفته در گوگل در روز دوش��نبه از نظر 

شدت گستردگي كم نظير بوده است.
اين موسسه هشدار داده كه اقداماتي از اين دست 
با هدف جاسوسي و سرقت اطلاعات مالي صورت 

مي گيرد و در آينده هم ممكن است تكرار شود.

ربات ها »اشاره كردن« را 
مي آموزند

ديل�ي ميل|محققان كره اي ب��ا كمك هوش 
مصنوعي به رباتي آموخته اند مانند انسان هنگام 
صحبت كردن دست هاي خود را حركت دهد. اين 
امر سبب مي شود برقراري ارتباط ميان انسان و 
ربات آسان تر شود.دانش��مندان با كمك هوش 
مصنوعي به يك ربات ياد داده اند مانند انس��ان 
هنگام صحبت كردن، دست هاي خود را حركت 
دهد. براي اين منظ��ور آنها از ويدئوهاي افراد در 
حال سخنراني اس��تفاده كردند.سيستم عامل 
اندرويد ربات استفاده از حركات اشاره به مخاطب 
و خودش را آموخت.به گفته محققان كره اي كه 
اين تحقيق را انجام داده اند، ساخت ربات هايي با 
قابليت اشاره مانند انسان، سبب مي شود برقراري 
ارتباط با آنها طبيعي تر ش��ود. آنها با كمك يك 
نرم افزار ماشين يادگيري اين ربات را ساخته اند. 
 TED talks محققان ۵۲ ساعت سخنراني هاي

را براي نرم افزار نمايش دادند.

آغاز آزمايش ربات هاي سرباز 
در انگليس 

گيزم�گ| ارتش انگليس قص��د دارد آزمايش 
ربات هاي نظامي خود را در يك محوطه آموزشي 

آغاز كند.
ارتش انگليس تصميم دارد بزرگ ترين ربات هاي 
نظامي را در محوطه آموزش��ي خود در دش��ت 

سالزبري آزمايش كند.
در اين برنامه موس��وم به »جنگجوي خودكار« ، 
بيش از ۷0 نوع از نخس��تين نمونه  سيستم هاي 
بدون سرنشين هوايي و زميني در شرايطي مشابه 
شرايط ميان جنگ، مورد آزمايش قرار خواهند 
گرفت.ه��دف از اين برنامه آزمايش��ي، بررس��ي 
ربات ها در ميدان جن��گ و يافتن راه هايي براي 
به كارگيري آنها در س��اختار كنوني ارتش است.

يكي ديگر از اهداف اين برنامه، بررسي چگونگي 
اس��تفاده از ربات ها ب��راي حل مش��كل »مايل 
آخر« يعني تنگناي پي��ش روي نيروهاي پياده 
و نيروهاي ويژه در به دست آوردن غذا، سوخت، 
دارو، بات��ري و مهمات اس��ت. برنامه جنگجوي 
خودكار، نحوه انتقال تجهيزات توسط ربات هاي 
زميني و هوايي را بررس��ي مي كند تا س��ربازان 

كمتري را در خطر قرار دهد.
در اين برنامه چهار هفته اي، بيش از ۲00 كارمند 
بين المللي و داخلي و س��ازمان هايي چون ارتش 
امريكا، نيروي دريايي سلطنتي انگليس، نيروي 
هوايي سلطنتي و آزمايشگاه علم و فناوري وزارت 
دفاع انگليس نيز شركت دارند.برنامه جنگجوي 
خودكار با س��رمايه يك ميلي��ارد دلاري دولت و 
صندوق نوآوري دف��اع انگليس صورت مي گيرد 
تا از نيروهاي دفاعي و صنعت انگليس محافظت 
كند.»گوين ويليامس��ون« ، وزير دفاع انگليس 
گفت: اكنون نيروهاي م��ا، فرصت آزمايش يك 
مجموعه سيس��تم رباتي��ك را در اختيار دارند و 
اين بزرگ ترين آزماي��ش از نوع خود در تاريخ ما 
خواهد بود. تلاش ما اين است كه براي محافظت 
از نيروهاي نظامي خود در آينده، با باهوش ترين 
افراد كار كنيم اما نيروهاي ويژه خط مقدم، اكنون 
مي توانند مهارت خود را بيش��تر نش��ان دهند. 
استفاده از ربات به جاي انسان، ايمني نيروهاي ما 

را در اين جهان ناپايدار تضمين مي كند.
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سيزدهمين اجلاس بين المللي تعاون در آسيا و اقيانوسيه فرصت مناسب براي بخش تعاون

بنگاه ها|
طرح 550 هزار هكتاري خوزس��تان هرچند حدود 20 
سال پيش به دستور مقام معظم رهبري كليد خورد، اما 
بنا به دلايل گوناگون اجراي اين پروژه تاثيرگذار در زمان 
دولت هاي نهم و دهم با مشكلاتي همراه شد؛ تا اينكه در 
س��ال 92 با تخصيص اعتبار ويژه و جلساتي كه در هيات 
دولت تدبير و اميد در خصوص عملياتي كردن طرح گرفته 
شد، بالاخره طرح 550 هزار هكتاري در مسير پيشرفت 
قرار گرفت تا اينكه سرانجام روز گذشته فاز اول اين طرح 
با حضور جهانگيري معاون اول رييس جمهوري در مسير 
اجرايي شدن قرار گرفت.  جهانگيري اما در مراسم افتتاح 
فاز اول اين پروژه با اش��اره به تلاش دشمنان براي نااميد 
كردن مردم از توسعه كش��ور از توانايي دولت براي اداره 
كشور تحت هر شرايطي سخن گفت و اعلام كرد: » دولت 
حتي با 55 درصد درآمدهايش هم به خوبي كشور را اداره 
خواهدكرد. « معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه منشأ 
اطلاعاتي امريكا اش��تباه اس��ت، گفت: امريكايي ها با دو 
خطاي فاح��ش وارد دور جديد تحريم ها و مقابله با ملت 
ايران ش��دند.جهانگيري ديروز در مراسم افتتاح فاز اول 
طرح 550 هزار هكتاري اظهار كرد: از همه ش��ركت ها، 
مديران و پيمانكاراني كه در اجراي اين طرح تلاش كردند، 
تشكر مي كنم. گاهي زمان ها عظمت طرح هاي بزرگي را 
كه انجام مي دهيم آنطور كه بايد به گوش مردم نمي رسانيم 
و در يك فضاي غبارآلود اين فعاليت ها به خوبي منعكس 
نمي شوند.معاون اول رييس جمهور تصريح كرد: عده اي 
تلاش دارند، تا عنوان كنند كه اين نظام يك نظام ناكارآمد 
است و نمي تواند در جهت پيشرفت ايران كاري انجام دهد. 
امريكايي ها با دو خطاي فاحش وارد دورجديد تحريم ها و 
مقابله با ملت ايران شدند.او ادامه داد: آنها خيال مي كردند 
كه دولت و نظام ناكارآمد است و در اين دوره خيلي روي 
اين مساله پافشاري كردند و فكر مي كردند كه مردم ايران 
بر اين اس��اس عليه نظام قيام خواهند كرد.جهانگيري با 
بيان اينكه در چند ماه آينده جش��ن 40 سالگي پيروزي 

انقلاب اسلامي را برگزار مي كنيم، گفت: اتفاقاتي كه به 
جهت توسعه و پيش��رفت در بخش هاي مختلف كشور 
حداقل به لحاظ فيزيكي رخ داده بي سابقه است. معاون 
اول رييس جمهور با بيان اينكه خود مسوولان در برخي از 
زمان ها از همه منفي تر حرف مي زنند، عنوان كرد: برخي 
مس��وولان به دليل اينكه يكي با ديگري بد است، فضاي 
مايوس كننده اي را در كشور ايجاد مي كنند و وجه مشترك 

همه اين حرف ها آن مي شود كه ما بد هستيم.

  تحول در بخش آب و خاك
جهانگيري ادام��ه داد: در دولت يازدهم تمركز ما بر روي 
بخش آب و خاك بود تا بتوانيم تحولي را در اين بخش در 

كشور و استان خوزستان رقم بزنيم.
معاون اول رييس جمهور اظهار كرد: در بدترين ش��رايط 
كشور از نظر درآمدي، حدود 32 درصد از سهم درآمد نفتي 
به صندوق توسعه اختصاص پيدا مي كند و 14.5 درصد آن 
براي امور وزارت نفت به آن وزارتخانه داده مي شود.او با بيان 

اينكه اكنون با حدود 55 درصد از درآمدهاي نفتي دولت را 
اداره مي كنيم، گفت: در زماني دولت 2 ميليون بشكه نفت 
صادر مي كرد و همه درآمد آن براي اداره دولت اختصاص 
پيدا مي كرد اما اكنون شرايط به اين شكل نيست اما اين 
سياست گذاري كه بخشي از بودجه فروش نفت به صندوق 

توسعه اختصاص پيدا كند سياست بسيار خوبي است.
جهانگيري با اشاره به اجراي طرح 550 هزار هكتاري در 
خوزستان عنوان كرد: يك مجوز يك و نيم ميليارد دلاري از 

صندوق توسعه ملي براي تحقق اين طرح دريافت شد. كار 
بزرگي در استان خوزستان انجام گرفت و آثار و بركات آن در 
سال هاي آينده مشاهده خواهد شد. استاندار خوزستان و 
وزير كشاورزي كاري كنند تا طرح 550 هزار هكتاري مقام 

معظم رهبري تا مرحله نهايي تكميل شود.
او گف��ت: نهاي��ت اين طرح اين اس��ت كه كش��اورزان و 
تعاوني هاي بهره برداري در نگهداري اين اراضي به خوبي 
عمل كنند تا در س��ال هاي آينده ش��اهد آن نباشيم كه 

كارهاي انجام شده با مشكل مواجه شده اند.

  بهره برداري از ظرفيت ها
معاون اول رييس جمهور با بيان اينكه بايد از قطره هاي 
آب در كش��ور و استان خوزس��تان بهترين و بيشترين 
بهره وري را داش��ته باش��يم، اظهار كرد: بايد مطمئن 
باشيم تا قطره هاي آب در جاهايي كه بايد مصرف شوند 
داراي بازدهي مناسب باش��ند.او با بيان اينكه مجموعا 
10 ميلي��ارد دلار از صندوق توس��عه ملي براي اجراي 
طرح هاي بزرگ در كش��ور به ما تخصيص داده ش��ده 
است، بيان كرد: اين بودجه علاوه بر بودجه دستگاه هاي 
اجرايي اس��ت و اين حج��م از مناب��ع در تاريخ انقلاب 
اسلامي براي اجراي طرح هاي عظيم در كشور بي سابقه 
است. جهانگيري با اشاره به بحث ريزگردها در خوزستان 
بيان كرد: بخش��ي از ريزگردها در خارج از كش��ور قرار 
دارند و از دسترس ما خارج هستند اما بخش هايي كه در 
كانون هاي داخلي قرار دارند، مساله اي است كه بايد به 
آن پرداخته شود. بايد كانون هاي ريزگردي كه باعث آزار 
و اذيت مردم استان خوزستان مي شوند را اولويت بندي 
كرد و با اولوي��ت براي حل آنها اق��دام كرد.معاون اول 
رييس جمهور عنوان كرد: امس��ال دولت 100 ميليارد 
دلار براي حل مش��كلات ريزگرد خوزستان اختصاص 
داده است. منابع خوبي ريالي براي بخش هاي مختلف 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت تا كار مبارزه با ريزگردها به 

سرعت توسعه داده شود.

برگزاري اج��لاس منطقه اي اتحادي��ه بين المللي 
تعاون در ايران فرصت اي��ده آلي براي بخش تعاون 
كشور بوده و مي تواند در توسعه بخش تعاون نقش 
مهمي ايف��ا كند. در ط��ول برگ��زاري اين اجلاس 
هيات هاي مختلف از كشورهاي گوناگون با شركت 
در كميته هاي تخصصي، ارايه مقالات و نشست هاي 
گوناگون آخرين تجربيات و دستاوردهاي اين بخش 

را به اشتراك مي گذارند. 
تع��داد اعضاي منطق��ه اي اين اتحادي��ه حدود ۸0 
س��ازمان از بيش از 20 كشور هس��تند كه جلسات 

دوره اي آنها هر 2سال برگزار مي شود.
محمد علي ضيغمي مسوول برگزاري سيزدهمين 
اج��لاس بين المللي تعاون در آس��يا و اقيانوس��يه 
و معاونت اقتص��ادي و امور بين المل��ل اتاق تعاون 

ايران، با بيان اين مطلب ابراز داش��ت: ارتقا و دفاع از 
ارزش هاي تعاوني ها و اصول منطقه اي، ارايه برنامه ها 
و بودجه هاي س��الانه، ارجاع طرح هاي استراتژيك 
منطقه اي و برنامه كاري منطقه اي، ايجاد منابع براي 
انجام فعاليت هاي فني و ارتقايي، انجام فعاليت هايي 
كه مورد درخواست دبيركل اتحاديه جهاني تعاون 
است، از جمله اهداف و وظايف اين دفتر منطقه اي 

عنوان شده است.
مسوول برگزاري س��يزدهمين اجلاس بين المللي 
تعاون در آس��يا و اقيانوس��يه عنوان كرد: برگزاري 
نشست منطقه اي اين اتحاديه علاوه بر ارتقاء جايگاه 
ايران در بخش تعاون، همچني��ن مي تواند فرصت 
مناسبي براي معرفي ظرفيت هاي مختلف ايران در 
بخش هاي مختلف اقتصادي از جمله گردش��گري، 

صنع��ت، انرژي و فرهنگي باش��د.او يادآور ش��د: از 
آنجاي��ي كه مجمع جهاني تع��اون، بالاترين مرجع 
بخش تعاون در جهان است و به دليل ارتباطاتي كه 
UNDP اين مجمع با س��ازمان ملل در زير شاخه

برنامه عمران س��ازمان ملل متحد و ILO سازمان 
جهاني كار دارد، برگزاري اج��لاس آن براي ايران، 

امري بسيار مهم به شمار مي آيد. 
يادآور مي ش��ود، كنفرانس جهاني و مجمع عمومي 
اتحاديه جهاني تعاون در دوره قبل با شعار ‘قرارگيري 
مردم در مركز توس��عه’ از روزهاي 14 تا 1۷ نوامبر 
)23 ت��ا 2۶ آبان( به ميزباني مالزي برگزار ش��د كه 
نمايندگان��ي از اتاق تعاون ايران، مجلس ش��وراي 
اس��لامي و ش��ركت هاي ايراني عض��و ICA در آن 

حضور داشتند.

 Voice over( همراه اول VoLTE به تازگي سرويس
LTE( براي تجربه صداي باكيفيت بر بستر 4G براي 
تمام كاربران راه اندازي شده است. در اين مطلب نگاهي 

به مزايا و نحوه فعالسازي آن خواهيم انداخت.
 VoLTE اگر به خاطر داشته باشيد پيش از اين در مورد
نوش��ته ايم. اين قابليت را كه در گوشي هاي هوشمند 
چند س��ال اخير و همچنين اپراتورهاي پيش��رو در 
فناوري 4G LTE پيدا ك��رد در واقع با هدف كيفيت 
بالاتر تماس صوتي توسعه داده شده است. اگر تاكنون 
با اپليكيشن هاي پيام رسان مثل واتس اپ تماس صوتي 
را تجربه كرده باشيد مي دانيد كه كيفيت صدا به مراتب 

بهتر از تماس صوتي عادي با تلفن همراه است. دليل اين 
تفاوت پهناي باند محدود شبكه 2G و 3G براي تماس 
صوتي اس��ت كه در VoLTE بر بس��تر 4G رفع شده 
است.با اينكه پيش از اين ساير اپراتورها نيز اين فناوري 
را تس��ت كرده بودند اما حالا براي اولين بار س��رويس 
VoLTE همراه اول براي تمام كاربران قابل اس��تفاده 
است. به اين ترتيب اگر مش��ترك همراه اول هستيد 
مي توانيد با كيفيت HD مكالمه كرده و تجربه  آخرين 

استانداردهاي جهاني را داشته باشيد.
مزاياي VoLTE همراه اول چيست؟

استفاده از سرويس VoLTE نسبت به مكالمه عادي 

در ش��بكه تلفن همراه مزاياي فراواني دارد. مهم ترين 
مزاياي VoLTE به شرح زير است: 

LTE كيفيت بالاتر تماس به دليل پهناي باند گسترده •
• امكان برقرار تماس در شبكه LTE باعث عدم نياز به 

سوييچ به 3G و صرفه جويي در دوام شارژ مي شود.
 VoLTE در )Call Setup( زمان برقراري تم��اس •

بسيار پايين تر است.
• امكان اس��تفاده همزم��ان از مكالم��ه و ديتا فراهم 
مي ش��ود. به اين ترتيب اگر از گوش��ي خود به عنوان 
هات اسپات استفاده مي كنيد اتصال اينترنت هنگام 

برقرار تماس قطع نخواهد شد.

آيا اس�تفاده از VoLTE هزينه بيش�تري براي 
مشترك دارد؟

خير، خوش��بختانه تماس صوت��ي VoLTE با وجود 
كيفيت بسيار بالاتر همان تعرفه مشابه تماس صوتي 

عادي را دارد.
كدام گوشي ها از VoLTE همراه اول پشتيباني 

مي كنند؟
 در حال حاضر VoLTE همراه اول به ش��كل محدود 

روي گوشي هاي زير آزمايش شده و فعال است: 
• هواوي: هواوي پي 10 – هواوي پي 10 پلاس

• سامسونگ: گلكسي اس ۸ – گلكسي اس ۸ پلاس
• ال جي: ال جي كي��و KG M۷00( ۶( – ال جي كيو 

۶ پرايم
در آينده ساير گوش��ي هاي داراي اين فناوري نيز قرار 
است به ليست گوشي هاي پشتيباني شده اضافه شوند. 

كافي اس��ت مشخصات گوشي هوش��مند خود را در 
سايت سازنده جست وجو كنيد تا از وجود اين قابليت 

مطمئن شويد.

  آموزش فعال كردن VoLTE همراه اول
ابت��دا بايد اطمين��ان حاصل كنيد كه از س��يم كارت 
USIM استفاده مي كنيد. اگر يوسيم نداريد مي توانيد 
از اين صفحه اطلاعات لازم براي تعويض س��يم كارت 
را دريافت كنيد. خوش��بختانه ب��راي برقراري تماس 
VoLTE در همراه اول نيازي به داشتن اينترنت يا بسته 
ديتا هم نيست. حال اگر يكي از گوشي هاي پشتيباني 
ش��ده بالا را داريد مي توانيد ابتدا با ش��ماره گيري كد 
دس��توري #2451*10* اين س��رويس را به رايگان 
فعال كنيد. سپس مي توانيد طبق اين آموزش قابليت 
VoLTE را براي گوشي خود در تنظيمات فعال كنيد.
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حكم 500 ساعت كار خدماتي 
براي دو متكدي حرفه اي

 اهواز| معاون فرهنگي و امور اجتماعي شهرداري 
اهواز از صدور حكم انجام 500 ساعت كار خدماتي 

رايگان براي دو متكدي حرفه اي خبر داد.
احمد س��راج با اش��اره به جمع آوري متكديان و 
معتادان متجاهر از سطح شهر اظهار كرد: در ميان 
معتادان جمع آوري ش��ده از سطح شهر اهواز، دو 
متكدي  حرفه  اي كه اعتياد نيز داشتند و در مناطق 
مختلف شهر اقدام به تكدي گري مي كردند، بيش 
از 20 بار از سطح شهر جمع آوري شدند اما مجددا 

اقدام به مصرف مواد و تكدي گري كرده اند.
او افزود: اين دو متكدي را مجددا از س��طح ش��هر 
جمع آوري كردي��م و به دادس��تاني تحويل داده 
شدند. معاون فرهنگي و امور اجتماعي شهرداري 
اهواز گفت: اين متكدي��ان طبق قانون ماده 529 
آيين دادرسي كيفري، هر كدام به 500 ساعت كار 
خدماتي رايگان محكوم شدند. حكم كار خدماتي 
اين دو متكدي در يك سامان سرا كه محل نگهداري 
متكديان و معتادان جمع آوري شده از سطح شهر 

است، اجرا مي شود.

كوهنوردي بانوان در مشهد 
فقط با اجازه پدر يا همسر

مش�هد|در پي انتش��ار بخش نامه اي منتسب 
به هيات كوهنوردي اس��تان خراس��ان رضوي، 
رييس فدراسيون كوهنوردي مي گويد كه ملاك 
 عمل فدراس��يون آيين نامه هاي وزارت ورزش يا 

آيين نامه هاي داخلي فدراسيون است.
در بند 2 بخش��نامه جديد منتس��ب ب��ه هيات 
كوهنوردي استان خراس��ان رضوي به صراحت 
بيان شده است: در جهت رعايت ماده 1105 قانون 
مدني و نيز فتاواي علماي دي��ن، براي صيانت از 
بنيان و اساس خانواده ها، اجازه همسر براي شركت 
خانم هاي متاهل و اجازه ولي قهري براي خانم هاي 
مجرد و نوجوانان تا س��ن 20 سال براي حضور در 
برنامه هاي كوهنوردي الزامي اس��ت.رضا زارعي 
در مورد ممنوعيت هايي كه براي بانوان و دختران 
كوهنورد در يكي از بخشنامه ها آماده است، اظهار 
كرد: اين بخشنامه متعلق به هيات استاني خراسان 
رضوي است. هيات اين استان با همكاري اداره كل 

ورزش استان اين بخشنامه را تهيه كرده است.

 تلاش براي حل موانع 
و مشكلات مسكن مهر مازندران

ساري|رازجويان مديركل دفتر فني استانداري 
مازندران در ش��صت و هش��تمين جلسه شوراي 
مسكن اس��تان اظهار اميدواري كرد با پيگيري و 
تلاش همه دس��تگاه هاي خدمات رس��ان و اداره 
كل راه و شهرس��ازي شاهد به س��رانجام رسيدن 
پروژه هاي مذكور باشيم.  رازجويان اظهار داشت: 
با توجه به پيشرفت فيزيكي پروژه هاي مسكن مهر 
در اس��تان بايد با همت و تعامل دستگاه هاي زير 
بنايي استان خدمات شهري و زير بنايي پروژه هاي 
مذكور نيز هر چه زودتر اجرايي شود. مديركل دفتر 
فني استانداري در ادامه تصريح كرد: مسكن دغدغه 
اصلي و ابتدايي براي هر خانواده اي محسوب شده، از 
اين رو بر طرف كردن اين مساله توسط خدمتگزاران 
مردم در دولت ها مي تواند عاملي مهمي در جهت 
تعامل، همدلي و اعتماد مردم به آن دولت باش��د. 
عبداله بهادري مديركل راه و شهرسازي مازندران 
نيز در اين نشس��ت در خصوص همكاري و تعامل 
دس��تگاه هاي خدمات رسان با دس��ت اندركاران 
طرح مس��كن مهر گفت: طي جلس��ات منظم و 
پيگيري هاي مجدانه مس��وولان امر بس��ياري از 
مشكلات با همفكري دستگاه ها مرتفع شده است.

برپايي كمپينگ  به جاي چادر 
در پارك هاي لرستان

خ�رم آباد|معاون هماهنگي ام��ور اقتصادي و 
توسعه منابع استانداري لرستان گفت: خانه هاي 
مسافر در شهر ها و روس��تاها بايد استاندارد لازم 
را داش��ته باش��ند.گودرز اميري، اظه��ار كرد: با 
توج��ه به اينكه گردش��گري بزرگ ترين ظرفيت 
استان محسوب مي ش��ود، بنابر اين براي ارتقاي 
كيفيت خدمات دهي، نوسازي و بازسازي تجهيزات 
هتل ها به عنوان پايگاه هاي اصلي اسكان مسافران 
بايد ضوابط ديگري همچون آم��وزش كاربردي 

كاركنان و مهمان داران اجرايي شود. 

نگاه يكسان در ارايه خدمات 
به مناطق الحاقي

ساري|جلسه اي با حضور كرمي شهردار منطقه 
س��ه، قرباني رييس اداره طرح هاي توسعه شهري 
شهرداري ساري، اصفهاني مسوول طرح تفصيلي 
شهرداري ساري و ديگر مسوولان مربوطه با موضوع 
س��اماندهي و ارايه خدمات متوازن و يكس��ان به 
مناطق الحاقي در دفتر شهردار منطقه سه برگزار 
شد. مهدي كرمي، در اين جلسه به روند فعاليت هاي 
فني و عمراني در مناطق الحاقي اشاره كرد و گفت: 
به منظور رفاه حال شهروندان و بهبود در امر عبور و 
مرور، كاهش بار ترافيكي و هدايت آب هاي سطحي، 
شهرداري منطقه س��ه، اقداماتي همچون اصلاح 
ورودي، اجراي كانال، اجراي دوربرگردان، بهسازي، 
زيرسازي و آسفالت خيابان را در دستور كار قرار داد 
و اجرايي كرد. شهردار منطقه س��ه، به روزرساني 
طرح جامع توسط واحد طرح تفصيلي شهرداري 
س��اري را مورد تاكيد قرار داد و گفت: به روزرساني 
و برداشت هاي املاك، ساخت و ساز صورت گرفته 
در نواحي و جمع آوري اطلاعات جامع شهري باعث 
افزايش بازدهي كاري و كاهش تفكيك و ساخت و 

ساز هاي غيرمجاز مي شود.

چهرههاياستاني

آذربايجان غربي|مدير 
شيلات و آبزيان آذربايجان 
غربي گف��ت: براي پرورش 
ميگ��و و صنع��ت آب��زي 
پروري كشور سالانه 20 تن 

سيست آرتميا نياز داريم.
معصوم فصيح در گفت وگو با 
مهر با بيان اينكه نياز به سيست آرتميا را هر سال از طريق 
واردات تامين مي كنيم اظهارداشت: اين در حالي است 
كه در كشور به خصوص آذربايجان غربي ظرفيت هاي 
ويژه اي براي توليد و پ��رورش آرتميا داريم.وي با بيان 
اينكه پرورش آرتميا داراي صرفه اقتصادي بالايي است 
عنوان كرد: علاوه بر درياچه اروميه كه منبع اصلي آرتميا 
است استان اس��تخرهاي خاكي در برخي از شهرهاي 
اس��تان از جمله مياندوآب ظرفيت خوبي براي توليد 
اينگونه ارزشمند است كه تنها نيازمند حمايت مسوولان 
كشوري است. مدير شيلات و آبزيان آذربايجان غربي 
دسترس��ي به منبع داراي شوري بين 20 تا 120 گرم 
در ليتر، دماي بالا، فصول خشك و نرخ تبخير زياد در 
منطقه، وجود اراضي فاقد كشت و مسطح و داراي شيب 
ملايم و ... بخش��ي از ظرفيت هاي استان براي توليد و 

تامين نياز كشور به سيست آرتميا عنوان كرد.

بوش�هر| ناظر گمركات 
اس��تان بوش��هر از كاهش 
مي��زان واردات در اس��تان 
خبر داد و گفت: صادرات از 
گمركات استان بوشهر 1۸ 

درصد افزايش يافت.
منصور بازيار ديروز در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت: طي هفت ماهه نخست سال 
جاري بيش از 1۷ ميليون و ۷03 هزار تن كالا به ارزش 
حدود هشت ميليارد و ۸1۸ ميليون دلار از گمركات 
استان صادر شده است. طي اين مدت ميزان صادرات 
هفت ماهه س��ال جاري نس��بت به مدت مشابه سال 
قبل از نظر وزني 1۸ درصد كاهش و از نظر ارزش��ي ۷ 
درصد افزايش را نشان مي دهد. از اين ميزان صادرات 
حدود 12 ميليون و 2۷۷ هزار تن كالا به ارزش حدود 
پنج ميليارد و 993 ميليون دلار به كالاهاي غير نفتي 
اختصاص يافته كه نس��بت به مدت مشابه سال قبل 
از نظر وزن هش��ت درصد و از نظ��ر ارزش 41 درصد 
افزايش يافته است. او افزود: عمده كالاهاي صادراتي 
از گمركات اس��تان شامل ميعانات گازي، محصولات 
پتروش��يمي، جكت و متعلقات آن، كودهاي معدني، 

سيمان و ...  بوده است.

ايلام|مدي��ركل گمرك 
استان ايلام شايعات درباره 
بسته ش��دن مرز مهران را 
بي اساس دانست و گفت: 
تردد كاميون و تريلرهاي 
تجاري از اي��ن مرز بدون 
مشكل و به راحتي در حال 
انجام اس��ت. روح الله غلامي مديركل گمرك استان 
ايلام گف��ت: بعد از ايام اربعين تع��داد كاميون هاي 
حامل كالا ب��ه طرف مرز مهران ه��ر لحظه در حال 
افزايش ب��وده و اين خود باعث ازدحام كاميون ها در 

اين مرز شده است.
او با بيان اينكه طي يك هفته اخير تعداد كاميون هاي 
حام��ل كالاهاي صادرات��ي به مرز مه��ران از 100 
كاميون به ۸00 مورد رسيده است، افزود: تنها در پنج 
روز بيش از 51 ميليون دلار كالا از اين مرز به كشور 
عراق صادر شده است كه اين عامل خود نشان دهنده 
رونق و توسعه تجارت در اين خصوص است.مديركل 
گمرك اس��تان ايلام تاكيد كرد: تنها در روز گذشته 
وقفه اي چهار ساعته از طرف عراق در تردد كاميون ها 
در مرز پيش آمد كه با رايزني هاي مقامات دو كشور 

اين مشكل برطرف شد.

كل  ير مد | ن س�تا لر
اس��تاندارد لرستان گفت: 
خرابي قف��ل درب كابين، 
علت حادثه آسانس��ور در 
مس��كن مه��ر فرهنگيان 

خرم آباد بود.
مرضيه قنبريان در گفت وگو 
با ايسنا، با اش��اره به حادثه آسانس��ور در مسكن مهر 
فرهنگيان خرم آباد طي روز گذشته و مرگ يك دختر 
جوان اظهار كرد: متأس��فانه اين آسانس��ور استاندارد 
نداش��ته اس��ت.او تصريح كرد: پروانه  اس��تاندارد اين 
آسانسور در مهرماه 94 صادر و مهر 95 به اتمام رسيده 
و در دو س��ال گذشته اقدامي براي استانداردسازي آن 
نشده اس��ت.قنبريان تاكيد كرد: براي اين اتفاق مدير 
ساختمان و پيمانكار تعمير و نگهداشت آسانسور بايد 
توضيح بدهند.او يادآور شد: كابين سقوط نكرده و علت 
حادثه خراب بودن درب ورودي كابين و س��قوط فرد 
به چاهك بوده و متاسفانه يك سهل انگاري باعث اين 
حادثه شده اس��ت. اين مسوول اضافه كرد: پروانه هاي 
اس��تانداردي كه ما صادر مي كنيم يك ساله است و با 
توجه به رعايت بحث ايمني به محض اتمام زمان بايد 

براي تمديد آن اقدام شود.

كردس�تان|مديرعامل 
ش��ركت آب و فاض��لاب 
شهري اس��تان كردستان 
گفت: 125 كيلومتر شبكه 
و خط��وط انتقال فاضلاب 
در هفت شهر سطح استان 

كردستان اجرا شده است.
به گزارش روابط عمومي شركت آب و فاضلاب شهري 
استان كردستان، محمدحس��ين محمدي گفت: از 
زمان تحويل مسووليت خدمات رساني آب و فاضلاب 
در ش��هرهاي موچش شهرس��تان كامي��اران، زرينه 
در شهرس��تان ديواندره و س��ريش آباد در شهرستان 
قروه، تاكنون ۶۸.۷۸ كيلومتر عمليات احداث شبكه 
و خطوط انتقال فاضلاب توسط ش��ركت آبفا استان 

انجام شده است. 
او افزود: در موچش تاكن��ون 25.۷ كيلومتر عمليات 
احداث ش��بكه آب و خطوط انتقال، 23.9۷ كيلومتر 
عمليات احداث ش��بكه فاضلاب و خطوط انتقال آن، 
واگذاري حدود هزار و 300 انشعاب آب و بيش از هزار 
و 200 فقره انشعاب فاضلاب، ساخت يك مخزن هزار 
مترمكعبي و حفاري و تجهيز دو حلقه چاه با دبي 55 

ليتر در ثانيه انجام شده است. 

سرويسVoLTEهمراهاولراهاندازيشد
تجربهتماسصوتيباكيفيتاچدي
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ارايه گزارش عملكرد سازمان هاي مسوول در بازسازي مناطق زلزله زده كرمانشاه، پس از يك سال 

10 هزار ميليارد تومان بار مالي زلزله از سال گذشته تا امروز 
زمين لرزه 7.3 ريش��تري 21 آبان 96 غرب كرمانشاه 
را لرزاند و620 كش��ته و 12 هزار و 386 مصدوم برجا 

گذاشت. 
زلزله اي كه به 10 شهرس��تان و هزار و 930 روستاي 
استان كرمانشاه خسارت وارد كرد و بيش از 100 هزار 
واحد مسكوني شهري و روستايي را تخريب كرد حالا 
با گذش��ت يكس��ال از اين حادثه روز گذشته نشست 
خبري تش��ريح آخرين خدمات دولت به مناس��بت 
سالگرد زلزله كرمانشاه با حضور اسماعيل نجار رييس 
سازمان مديريت بحران كشور، هوشنگ بازوند استاندار 
كرمانشاه، ايرج حريرچي قائم مقام وزير و معاون كل 
وزارت بهداشت، مرتضي سليمي رييس سازمان امداد 
و نجات جمعيت هلال احم��ر و عليرضا تابش رييس 

سازمان مسكن و شهرسازي برگزار شد.
 به گفته اس��تاندار كرمانش��اه اين زمين لرزه تا امروز

10 هزار و 855 ميليارد تومان بار مالي داشته است كه 
ممكن است بيشتر هم شود. هوش��نگ بازوند درباره 
جزييات اقدامات انجام شده در يكسال گذشته اظهار 
كرد: »تاكنون زلزله اي با اين بزرگي در غرب كشور ثبت 
نش��ده بود؛ با اين حال تنها زلزله اي بود كه در امداد و 
نجات هيچ رس��انه اي اعلام نكرد كه بعد از 72 يا حتي 
48 س��اعت، جنازه اي از زير آوار پيدا ش��ده باشد. اين 
زلزله پنج هزار و 435 پس لرزه داشت كه برخي از اين 
پس لرزه ها خود يك زلزله بودند و اين پس لرزه ها كار 
ما را در بحث بازسازي سخت مي كرد زيرا مردم اعتماد 
نمي كردند در خانه هاي خود باشند و ما مجبور بوديم 
مردم را در كانكس ها مستقر كنيم. در اين زمين لرزه 
35 تا 40 درصد دبي آب افزايش داشت و تمام شهرها 
مش��كل گل آلودي و آلودگ��ي آب پي��دا كردند. كار 
ديگري ك��ه در زمين لرزه صورت گرف��ت اين بود كه 
 زندگي عادي مردم به س��رعت س��اري و جاري شد.

او افزود: »يك ماه نخس��ت بعد از زلزله، درگير اسكان 
اضطراري و موقت زلزله زدگان بوديم و 94 هزار چادر 
هلال احمر و 10 ه��زار و 500 چادر نيز با كمك مردم 
 توزيع ش��د. دو ماه هم درگير اسكان موقت بوديم كه
 18 هزار و 800 كانكس توزيع ش��د ك��ه از اين تعداد
5 هزار كانكس توسط مردم و 13 هزار كانكس توسط 

دولت توزيع شد.«
به گفته بازوند در زمين لرزه كرمانشاه 104 هزار واحد 
 مسكوني تخريب شد و خسارت ديد كه از اين تعداد، 
68 هزار واح��د تعميراتي بود. 59 ه��زار نفر نيز براي 
درياف��ت تس��هيلات در بانك ثب��ت ن��ام كردند كه 
كارهايشان در حال انجام است. همچنين در اين زلزله 
13 هزار جايگاه دامي و 18 هزار دام از بين رفت كه دولت 
به ازاي هر دام تلف شده 600 هزار تومان و به ازاي هر دام 

سنگين سه ميليون تومان پرداخت كرد.«
بازوند بيان كرد: »بار مالي اين زلزله تا امروز 10 هزار و 
855 ميليارد تومان بوده كه ممكن است بيشتر هم شود. 
دولت فقط بايد 855 ميليارد تومان بابت امهال وام هاي 
زير 50 ميليون به زلزله زدگان به بانك ها پرداخت كند. 

در مجموع ه��زار و 552 ميليارد تومان به زلزله زدگان 
كمك بلاعوض شده است و هزار و 241 ميليارد تومان 

به زيرساخت ها خسارت وارد شد.«

  انجام 100 عمل پيوند عضو موفق 
در زلزله كرمانشاه

اي��رج حريرچي قائم مق��ام وزير و مع��اون كل وزارت 
بهداشت نيز در تشريح خدمات دولت به مناسبت سالگرد 
زلزله كرمانشاه گفت: »در اين زمين لرزه، 6 بيمارستان 
سيار در كمتر از 15 ساعت مستقر شد و 2 هزار و 893 
بستري در بيمارستان هاي استان داشتيم و فقط 428 
بيمار به بيمارستان هاي خارج از استان اعزام كرديم. هزار 
و 980 عمل جراحي در كمتر از سه روز انجام شد و در 
 اين زمين لرزه 100 عمل پيوند عضو موفق داشتيم.«

او افزود: »در زلزله كرمانشاه هيچ جا كمبود دارو و خون 
و تجهيزات نداشتيم كه موضوع بسيار مهمي است. با 
وجود اينكه از قبل بيماري هاي واگير در منطقه موجود 
ب��ود، اما هيچ بيماري واگيري را نداش��تيم. غربالگري 
كامل از لحاظ رواني انجام ش��د و 210 هزار نفر تحت 
حمايت هاي رواني قرار گرفتند كه 100 هزار نفر توسط 
وزارت بهداشت انجام شد و فقط از طرف وزارت بهداشت 
274 روانش��ناس در قالب 37 تيم به مناطق زلزله زده 
اعزام ش��دند.« حريرچي به توزيع 90 ميليارد تومان 
داروي رايگان غير از بيمارستان ها بين زلزله زدگان اشاره 
كرد و افزود: »در زمين لرزه كرمانشاه، 190 باب واحد 
بهداشتي و درماني آسيب ديد كه همه اينها تا خرداد 
امسال كاملًا ترميم شدند. همچنين 45 مركز سلامت 
از نو ساخته شد كه 30 واحد تاكنون افتتاح شده است. 
همچنين در اين مدت بيمارس��تان هاي آسيب ديده 
س��رپل ذهاب مقاوم س��ازي كامل ش��دند و عمليات 

بازسازي بيمارستان قصرشيرين نيز انجام شد.«

  تعمير 62 هزار واحد مسكوني
در مناطق زلزله زده

عليرضا تابش، رييس س��ازمان مسكن و شهرسازي 
هم در اين نشس��ت در خصوص اقدامات انجام شده 
در بخش مس��كن، اظه��ار كرد: “در بخ��ش احداثي 
9 هزار واحد ش��هري و 29 هزار واحد نيز روس��تايي 
است كه واحدهاي روستايي تقريبا بالاي 90 درصد 
و ش��هري ها 67 ت��ا 70 درص��د پيش��رفت فيزيكي 
داش��ته اس��ت. اقدامات صورت گرفته در اين زمينه 
بر اس��اس مديري��ت و نظر م��ردم و طب��ق آخرين 
دستورالعمل  هاي س��ازمان هاي جهاني بوده است؛ 
در طراحي س��اختمان ها نظرات مردم را جويا شديم 
و نقش��ه س��اخت را طراحي و هزينه آن را پرداخت 
كرده اي��م. در اي��ن زلزله 100 هزار واحد مس��كوني 
آس��يب ديده بودند ك��ه 62 هزار واح��د تعميري و 
38 واح��د احداثي ب��وده و تاكن��ون عمليات تعمير 
 واحدهاي نيازمند به تعمير به پايان رس��يده است.«
او افزود: »در بحث ساخت، پيمانكار معرفي كرديم يا 

از مردم خواستيم خودشان پيمانكار معرفي كنند و 
هزينه هاي آن را پرداخت كرديم. مديريت هزينه ها 
را نيز به اختيار افراد گذاش��تيم؛ بطوري كه پول را به 
حساب  آنها واريز مي كرديم و آنها مي توانستند مرحله 
 به مرحله با دستور ما پول را برداشت و هزينه كنند.«

رييس س��ازمان مس��كن و شهرس��ازي گفت: » اگر 
كمبودي هس��ت، متوجه ما است و اگر گلايه اي هم 
هست، بخشي از آن طبيعي و بخشي نيز بزرگنمايي 
اس��ت. بايد توجه داش��ت كه صرف هزينه سه هزار 
ميليارد توماني در يك سرزمين محدود در قالب 100 
هزار پروژه كار بس��يار دشواري است. منت سر مردم 
نمي گذاريم و منت هم مي كشيم و تا بازسازي آخرين 
واحدها در كنار مردم هستيم. ما آخرين نفري هستيم 

كه از منطقه بيرون مي آييم.«

   زمين لرزه بي سابقه در 100 سال اخير
اسماعيل نجار رييس سازمان مديريت بحران كشور 
در ادامه اين نشست خبري بيان كرد: “ تحويل حدود 
100 هزار بسته غذايي 72 ساعته و يك ماهه، اعزام 
حدود 120 اكيپ ترميم آب، گاز و برق، برق رس��اني 
به چادرها طي مدت 15 روز در 45 هزار محل استقرار 
مردم، تامين س��وخت مردم، ترميم شبكه مخابراتي 
و تامين مخابرات با بالن هوايي، اعزام تيم هاي س��يار 
بهداشتي و درماني به مناطق زلزله زده، استقرار 147 
كانكس بهداش��تي در مناطق، تامين 4 هزار چشمه 

سرويس بهداشتي و حمام، توزيع 6 هزار تن علوفه و 
جمع آوري زباله با همكاري شهرداري تهران از جمله 
 خدمات ارايه شده در مناطق زلزله زده تاكنون است. «

او افزود: » زمين لرزه كرمانش��اه 7.3 ريش��تر بود كه 
متاسفانه هر 10 سال شاهد وقوع چنين زلزله اي با اين 
قدرت بوده ايم. اين حادثه هفت هزار و 817 مجروح 
داش��ت و 621 نفر نيز فوت كردند. اين زمين لرزه در 
صد س��ال اخير از حيث بزرگي در منطقه كرمانشاه 

بي سابقه بوده است.«
نجار افزود: »در روستاها عمليات نجات به هلال احمر و 
سپاه و در شهرها به ارتش و هلال احمر واگذار شد. در 
زلزله بم هم حادثه داشتيم اما فرودگاه در كنارش بود 
ولي در كرمانشاه براي انتقال هر مجروح حدود 250 
كيلومتر مسافت طي شد كه اين ركورد بسيار خوبي 
است؛ ضمن اينكه ساعت 11 همان روز عمليات نجات 
به پايان رسيد و تخليه هفت هزار و 817 مجروح كار 
بسيار سختي بود. با توجه به وسعت حادثه به سرعت 
تصميم گيري شد و 72 س��اعت بعد از حادثه، دولت 
مصوبه داشت و بيش از 50 درصد كمك هاي بلاعوض 

به استانداري تخصيص داده شد.«
مرتضي سليمي رييس سازمان امداد و نجات جمعيت 
هلال احمر هم درباره برنامه هاي آتي جمعيت هلال 
احمر براي ادامه خدمات رساني در حوزه هاي رواني 
و اجتماعي ب��ه زلزله زدگان غرب كرمانش��اه گفت: 
»تيم هاي حمايت هاي رواني هلال احمر از هفته دوم 

پس از زلزله از استان هاي مختلف وارد مناطق زلزله 
زده شدند و پس از رفع ش��رايط اضطراري و با توجه 
به تالمات روح��ي و رواني در مناطق آس��يب ديده، 
تحت عنوان تيم هاي س��حر به ارايه خدمات مختلف 
به ك��ودكان، زنان و اقش��ار آس��يب پذير پرداختند. 
اين تيم ه��اي حمايت هاي رواني با ن��گاه فرهنگي و 
اجتماعي و با استفاده از كارشناسان خبره به مناطق 
يادشده اعزام شدند و هم اكنون نيز دو تيم از دو استان 
همجوار استان كرمانشاه كه با اين استان همخواني 
 فرهنگي دارند، در منطق��ه زلزله زده حضور دارند.«

او افزود: »به منظور انج��ام حمايت هاي رواني براي 
كودكان 2 هزار نفر از دانش آموزان مقطع دبيرستان 
مناطق زلزله زده كرمانش��اه، در قالب اردوي زيارتي، 
آموزشي و تفريحي به مشهد مقدس اعزام شدند كه 
نيمي از اين دانش آموزان دختر و نيمي پسر هستند. 
ايجاد فضاهاي دوستدار كودك، سركشي به خانواده  
متوفي��ان، برپايي خيمه ه��اي نم��از، ارايه خدمات 
بهداشتي، آموزش ها و مشاوره هاي لازم، برپايي مراسم 
ختم، عيادت از مجروحان، توزيع اسباب بازي و نظاير 
آن از جمله برنامه هاي اين تيم ها در مناطق زلزله زده 
غرب كرمانشاه بوده اس��ت. از هفته دوم زلزله غرب 
كرمانشاه تاكنون 64 تيم از ٣١ استان شامل 878 نفر 
به تدريج وارد شهرها و مناطق مختلف زلزله زده شدند 
ك��ه در مجموع بيش از ١67 هزار نف��ر از برنامه هاي 

مختلف بهره بردند.«

وزير آموزش و پرورش: 

خروجي هاي آموزش و پرورش مورد پسند سياست گذاران نيست
وزير آموزش و پرورش ب��از هم از آموزش و پرورش 
انتقاد كرد. او در عين حال كه بر اجراي سياست هاي 
كلان آموزش��ي تاكي��د مي كند و مي گويد س��ند 
تحول بنيادين آموزش كه ش��كل غيرعلمي تري از 
سياست هاي سال هاي گذش��ته آموزش و پرورش 
است بايد اجرا ش��ود، اما از طرفي، خروجي آموزش 

و پرورش را مورد پسند سياست گذران نمي داند. 
محمد بطحايي اظهار كرد: در چهل س��ال اخير بعد 
از پيروزي انقلاب تلاش هاي زيادي انجام ش��ده تا 
تحول مورد انتظار را در آموزش و پرورش ايجاد كند. 
اين تلاش ها دستاوردها و آثار مثبتي داشته اما هنوز 
نتوانسته آن توقع و مطلوبيت نظام آموزش و پرورش 
را براي جامعه رقم بزند. هنوز خروجي هاي آموزش 
و پرورش مورد پس��ند سياس��ت گذاران كشور قرار 
نگرفته است. همچنان انتقادهايي بر خروجي هاي 
آم��وزش و پرورش و توانمندي ه��اي دانش آموزان 
ما وج��ود دارد. نمي خواهم بگوي��م نقايصي كه در 
خروجي هاي آموزش ق��رار دارد همه اش به نقايص 
نظام آموزش��ي برمي گردد، خي��ر؛ عوامل متعددي 
بر تعليم و تربيت افراد اثر گذار اس��ت كه بس��ياري 
از آنه��ا از مديريت نظام آموزش��ي ما خارج اس��ت، 
اما نكت��ه اي كه باي��د صادقانه بپذيريم اين اس��ت 
 كه بخش��ي از اين نق��ص به عهده نظ��ام آموزش و 

پرورش است. 
بعد فارغ التحصيلي دانش آموزان آنچه انتظار داريم 

را در آنها نمي بينم. دانش آموزان بايد به عنوان عضو 
موثر و مفيد بتوانند در جامعه نقش ايفا كنند اما در 
اين ايفاي نقش و پذيرفتن مس��ووليت و... نقايصي 
مي بينيم كه بخش��ي از آنها به نام آموزش و پرورش 

برمي گردد.
او با بيان اينكه »در نظام آموزش و پرورشمان به ويژه 
در دو دهه اخير ناخواسته به انحرافي در برنامه ريزي 
آموزشي و پرورشي اعم از رسمي و غير رسمي مبتلا 
ش��ديم«، عنوان كرد: اين انحراف و خطا باعث شده 

س��هم اهداف پرورشي و تربيتي نس��بت به اهداف 
شناختي به شدت كاهش يابد. سبد يادگيري صرفا 
مملو از اهداف ش��ناختي و به ويژه حافظه محوري 
شده است. محفوظات بچه هاي ما خيلي تقويت شده 
و در س��طح دانش، خوب مطالب را حفظ مي كنند.

دانش آموزان ما مي توانند حلال و حرام، جوانمردي 
و... را در دو خ��ط به زيبايي تعريف مي كنند اما آنجا 
كه بايد حلال و ح��رام را مواظبت كند، جوانمردي 

نشان دهند و... مهارت ندارد. 

 تس�لط زياد دانش آموزان در س�طحي ترين 
لايه شناخت

وزير آموزش و پرورش با اشاره به اينكه »دانش آموزان ما 
در سطحي ترين لايه شناخت يعني حافظه كوتاه مدت 
خيلي مسلط شده اند«، افزود: اين انحراف يعني كاهش 
سهم اهداف تربيتي و پرورشي و توسعه مهارت آموزي 
در دوره مدرس��ه اي به نفع اهداف ش��ناختي به ويژه در 
20  سال اخير صورت گرفته اس��ت. اين موضوع در دو 
دهه اخير در متوس��طه دوم به ويژه در سال هاي پاياني 
متوسطه آغاز شد و كم كم اين مصيبت در نظام آموزش 
پرورش ما به تدريج ساير پايه هاي پايين تر را فرا گرفت 
حتي امروز ش��اهد هستيم در دوره ابتدايي هم اين فضا 
حاكم ش��ده اس��ت.در تبليغات تلويزيوني شاهديم كه 
حتي در دوره پيش دبس��تاني هم اي��ن موضوع فراگير 
شده است. بطحايي يادآور شد: كنكور يكي از مهم ترين 
عوامل اين موضوع بود ك��ه اميدواريم با تلاش هايي كه 
انجام مي شود س��هم اين عامل كاهش يابد و بتوانيم در 
م��دارس در فرآيندهاي يادگيري دانش آموزان س��هم 
بيشتري به ترويج اهداف تربيتي اختصاص دهيم. اين 
كار سخت و دشوار است؛ به خاطر عادتي كه جامعه به اين 
موضوع داشته است. رفتارهايي مانند كنكور باعث شد 
تمام تمركز ما در مدرسه صرفا صرف مفاهيم شناختي 
ش��ود و معلم مجالي براي پرداختن به مهارت شناختي 
پيدا نكند. دانش آموزان ه��م صرفا از معلم مي خواهند 
صرفا فرمولات و نحوه حفظ كردن را بياموزند. آنها كاري 

ندارند اين مطالب در كجاي زندگي به كار مي آيد.او افزود: 
به تدريج بايد عواملي كه باعث ايجاد اين انحراف شده از 
سيستم آموزشي و پرورش حذف شوند، بطور مثال بايد 
به سرعت به سمتي برويم كه سهم كنكور را كاهش دهيم. 
فعلا از حذف آن نمي توانيم صحبت كنيم چون فرآيند 
پيچيده اي دارد، اما مي توان سهم آن را كاهش داد و اين 
عطش كاذب را كم كرد.وزير آم��وزش و پرورش اظهار 
كرد: بيست سال پيش كه از هر 12 نفر متقاضي دانشگاه 
يك نفر پذيرفته مي شدند، كنكور برگزار مي كرديم، در 
حال حاضر هم كه 85 درصد ظرفيت دانشگاه نيازي به 
كنكور ندارد و افراد مي توانند بر اساس سوابق تحصيلي 
جايابي ش��وند، كنكور برگزار مي كنيم. بطحايي با بيان 
اينكه » ما ت��لاش مي كنيم اين عوامل كه باعث ش��ده 
اهداف پرورشي كنار بروند و اهداف شناختي مدنظر قرار 
بگيرند كاهش يابد«، تصريح كرد: در دوره ابتدايي تلاش 
خوبي شروع ش��د و اميدواريم حداقل در اين دوره ما به 
نحوي پيش ببريم كه اين آزمون هاي مخرب و بي فايده 
كه تحت عناوين مختلف پيش��رفت تحصيلي، آزمون 
س��نجش هوش و....را ممنوع كرديم و مصرانه به دنبال 
اجراي آن هستيم. هرجا كه خلافي انجام شود برخورد 
خواهيم كرد.كتاب هاي كمك درسي را در ابتدايي منع 
كرديم كه حداقل در دوره ابتداي��ي اين آفت را كنترل 
كنيم. البته در ساير دوره هاي تحصيلي هم تصميماتي 
گرفتيم كه به تدريج اين خميدگي و كجي كه در مسير 

تعليم و تربيت صحيح ما ايجاد شده اصلاح شود.

دستگيري 130 دلال ارز و باند جعل سكه در تهراناسامي عجيب در شناسنامه هاي ايراني
سخنگوي سازمان ثبت احوال با اشاره به فعاليت كميته 
مش��ورتي “نام “ در س��ازمان ثبت احوال براي بررسي 
نام هاي ايراني، به برخي از نام هاي نامتعارف كه در سال 

95 تغيير يافته است اشاره كرد.
سيف الله ابوترابي در اين باره اظهار كرد: براساس ماده 
20 قانون ثبت احوال اختيار انتخاب نام فرزندان برعهده 
اعلام كننده آن گذاشته شده است كه براساس قانون 
پدر، جد پدري، مادر در صورت غياب پدر، وصي يا قيم 
يا امين يا اشخاصي كه براساس قانون عهده دار نگه داري 
طفل اند يا متص��دي و نماينده مركزي كه طفل به آن 
سپرده مي شود، مي توانند براي كودك نام انتخاب كنند.

او ضمن اش��اره ب��ه اينكه براس��اس م��اده 20 قانون 
ثبت احوال صاحب نامي كه شناسنامه ندارد هم مي تواند 

بعد از 18 سالگي شناسنامه بگيرد و نام خود را تغيير 
دهد، گفت: همچنين اگر ازدواج ش��رعي و غيرثبتي 
باشد يعني ازدواج ثبت نشده باشد پدر و مادر مي توانند 
باهم مراجعه و نام فرزندشان را انتخاب كنند. سخنگوي 
سازمان ثبت احوال به ايسنا گفت: در سازمان ثبت احوال 
كميته مش��ورتي “نام “ وجود دارد. اين كميته شامل 
استادان دانشگاه و مش��اوران زبان هاي رايج در كشور 
و تعدادي از اعضاي فرهنگستان زبان وادبيات فارسي 
هستند كه نام هاي ايراني را بررسي مي كنند تا نام هاي 
بيگانه وارد فرهنگ نشود. ابوترابي در ادامه همچنين به 
تعدادي از اسامي نامتعارف ايراني كه در سال 95 تغيير 
كرده و در حال حاضر نيز به اين اسامي شناسنامه داده 
نمي شود اشاره كرد و گفت: برخي از اين نام ها در تعارض 

با ارزش ها و اعتقادات اس��لامي يا ملي بوده يا نام هاي 
مركب نامناسب يا مهجور است كه عرفا يك نام محسوب 
نمي شود، برخي ديگر از اين اسامي نامتعارف نيز واژه يا 
واژه هايي كه مقام يا منصب يا ميزان تحصيلات كسي 
را نشان مي دهد بوده و تعدادي اسامي نيز لقب يا صفت 
كه معمولا به نام كسي اضافه مي كنند يا به جاي نام او به 
كار مي برند، بوده است. همچنين برخي نام هاي استفاده 
شده فاقد ويژگي هاي نام و معناي مناسب وبرخي ديگر 
نيز معرف صفات مذموم و مغاير با ارزش هاي انساني و 
منزلت اجتماعي است و برخي اسامي نيز تغيير يافته 
و تركيبي با نام مبارك عل��ي و برخي ديگر نيز دلالت 
بر خوش��حالي والدين از پسرزايي يا آرزوي ماندگاري 

فرزند و... است.

فرمانده انتظامي تهران بزرگ با اعلام دستگيري 130 
نفر از دلالان ارز ط��ي چهار روز اخير، گفت: خريد و 
فروش ارز در خيابان ها و چهارراه ها جرم است و پليس 

به شدت با متخلفان برخورد مي كند.
سردار حسين رحيمي فرمانده انتظامي تهران بزرگ 
در حاش��يه اجراي هجدهمين طرح رعد در اين باره 
اظهار كرد: طي چند روز اخير در چهار مرحله 130 
نفر از دلالان ارز را دستگير كرديم و تقريبا همگي به 

زندان اعزام شدند.
او تاكيد كرد: بانك مرك��زي بنرهايي را در نقاطي از 
تهران از جمله بازار، چهارراه استانبول و منوچهري 
نص��ب و در آن تاكيد كرد كه هر گونه خريد و فروش 
ارز در خيابان ها ممنوع است. باز هم اعلام مي كنيم 

كه خريد و فروش ارز در خيابان ها و چهارراه ها جرم 
اس��ت و پليس به شدت با متخلفان برخورد مي كند. 
رحيمي با اش��اره به اينكه دس��تگيري هاي اخير در 
حوزه ارز تثبيت خوبي براي بازار ارز ايجاد كرده است، 
گفت: برخورد با مفسدين اقتصادي توسط پليس در 

كنار دستگاه قضا با شدت دنبال مي شود.
او تاكيد كرد: پليس از صرافي هاي مجاز با تمام قدرت 
حمايت مي كند و خريد و فروش ارز در صرافي هاي 
مجاز و بانك ها قابل قبول اس��ت. در غير اين صورت 

برخورد مي كنيم. 
فرمان��ده انتظامي تهران ب��زرگ در پايان همچنين 
گفت: يك بان��د جاعلان اس��كناس و س��كه اخيرا 

دستگير شدند.
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 قيمت داروهاي پيوند
كاهش يافت

رييس مركز مديريت پيوند و درمان بيماري هاي 
وزارت بهداش��ت از كاه��ش قيم��ت داروهاي 
بيم��اران پيوند خب��ر داد. مهدي ش��ادنوش از 
كاهش قيمت داروه��اي پيوند خبر داد و گفت: 
خوشبختانه با همراهي شركت هاي توليدكننده و 
واردكننده، قيمت داروهاي پيوند مانند سل سپت 
و ماي فورتيك و پروگراف به قيمت قبل بازگشت 
و كاهش يافت. او ب��ا بيان اينكه اين اقدام كمك 
زيادي ب��ه بيماران پيوند خواهد ك��رد، افزود: با 
اين اقدام بيماران پيوند ب��ا دغدغه حداقلي و با 
فرانشيزي كه قبلا مي پرداختند، داروهايشان را 

تامين مي كنند.

زباله ۵ روستاي رشت را خالي 
از سكنه كرد

نماينده مردم رش��ت در مجلس ب��ا بيان اينكه 
 ماندن زباله ه��ا بر روي زمين براي عدم مديريت 
انسجام آميزاست، گفت: اگر فكري به زباله هاي 
دردسر س��از رشت نمي كنند ما نيازي به حضور 

توريست در رشت نداريم.
محمدصادق حسني جوريابي درباره وضعيت 
حجم زباله ها در اس��تان گي��لان، گفت: بارها 
مصاحب��ه و اعلام كرديم كه مس��وولان فكري 
براي حال ناخوش زباله هاي رش��ت بكنند زيرا 
زباله ها نه تنها وضعيت زيست محيطي را وارد 
بحران مي كند بلكه به نوعي توريس��ت زدايي 

نيز مي كنند.
نماينده مردم رشت در مجلس شوراي اسلامي 
اظهار كرد: چهار تا پنج روستاي ناب گردشگري 
در رش��ت براي معضل زباله ها خالي از س��كنه 
شدند و كشاورزان حاضر نيستند با اين شرايط در 
روستاها به توليد محصولات كشاورزي بپردازند. 
حس��ني جوريابي افزود: اعتبارات شهرستاني و 
استاني پاسخگويي تامين دستگاه هاي زباله سوز 
نيستند و اين در حالي است كه صنعت گردشگري 
در رشت با توجه به جاذبه هاي منحصر به فردي كه 
دارد مي تواند علاوه بر اشتغال زايي بهينه، اقتصاد 
استان گيلان را نيز بهبود ببخشد. او به خانه ملت 
گفت: سلامت جامعه رشت با ورود شيرابه زباله به 
آب هاي زير زميني در خطر است وازسوي ديگر 
نيز شرابه هاي زباله تاثير منفي بر توليد محصولات 

كشا ورزي در رشت دارند. 

دريافت پول براي هزينه هاي 
مدارس تخلف است

مش��اور وزير آموزش و پرورش با اش��اره به تعريف 
86عنوان فعاليت فوق برنامه با كدشناسه مشخص 
در سامانه حس��اب يكپارچه مدارس گفت: مدير 
مدرس��ه حق ندارد پولي تحت عنوان هزينه هاي 

متفرقه از اولياي دانش آموزان اخذ كند.
منصور مجاوري با اشاره به سامانه حساب يكپارچه 
مدارس كه اس��تقرار آن در م��دارس از ماه جاري 
آغاز ش��ده اس��ت اظهار كرد: ازحدود 100تا 150 
مدرسه بازديد ميداني صورت گرفته و عناوين كليه 
فعاليت هايي كه بابت آنها هزينه اي اخذ مي شود، 

احصاء شده است.
او افزود: اين فعاليت ها را به صورت كدگذاري شده 
داخل سامانه وارد كرديم و ديگر چيزي تحت عنوان 
س��اير هزينه ها در مدارس نخواهيم داشت و مدير 
مدرسه ملزم است نوع فعاليت و نوع درآمد را كاملا 

مشخص كند.
مشاور وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه اگر مدير 
مدرس��ه اي هزينه اي براي مواردي به جز كدهاي 
درج شده در سامانه اخذ كند مرتكب تخلف شده 
است گفت: 86عنوان مشخص شده و تقريبا همه 
محل هاي هزينه كرد بودجه پوشش داده مي شود. 
وي درباره نقش ستاد مركزي آموزش و پرورش در 
درآمدها و هزينه هاي مدرسه در حساب يكپارچه 
اظهار ك��رد: نظارت كامل داري��م و كاملا برايمان 
مشخص است هر مدرس��ه تحت چه عنواني پول 
گرفته و آن را كجا خرج كرده اس��ت. علاوه بر اين 
سامانه حسابداري مدرسه نيز در حال آماده سازي 
است. مجاوري درباره هزينه كرد كمك هاي مالي 
دريافت ش��ده از والدين نيز گف��ت: مصرف منابع 
جمع آوري شده از سوي شوراي مالي مدرسه است 
و دستورالعمل مالي مدارس هم قيد شده است.او 
افزود: اميدواريم به زودي با استقرار كامل حساب 

يكپارچه، پول دادن نقدي در مدارس جمع شود.

كشف ۸10 تن موادمخدر 
توسط ايران در سال ۹6

در ديدار معاون مقابله با عرضه و امور بين الملل 
ستاد مبارزه با مواد مخدر و معاون رييس اداره 
كل مبارزه با جرايم سازمان يافته وزارت كشور 
بلغارستان بر گس��ترش تعاملات دو كشور در 
حوزه مبارزه با مواد مخدر و امضاي يادداش��ت 

تفاهم همكاري در اين زمينه تاكيد شد.
 اسداله هادي ن ژاد در اين ديدار كه در خصوص 
هم��كاري در زمينه مبارزه با م��واد مخدر و به 
درخواست طرف بلغارستاني ترتيب داده شده 
بود، با اشاره به گزارش دفتر مقابله با مواد مخدر 
و جرم سازمان ملل متحد )UNODC( گفت: 
در سال گذشته توليد مواد مخدر در افغانستان، 

10 هزار تن بوده است.
او با اش��اره به كش��فيات مواد مخدر از س��وي 
جمهوري اس��لامي ايران افزود: سال گذشته، 
810 تن انواع موادمخدر توس��ط كش��ورمان 
كش��ف ش��د كه 46 تن آن، مرفين و هرويين 
بوده اس��ت، همچنين در سال هاي 1394 الي 
1396، رش��د كش��فيات مواد مخدر در كشور 

46 درصد بود.
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اجماع حداكثري شوراي شهر پنجم در انتخاب  2 شهردار پيشين پايتخت، تكرار نشد

 هديه 300 هزار دلاري ژاپني ها به ايران

پيروزي »حناچي« با يك راي بيشتر
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري| 

روز گذش��ته اعضاي ش��وراي ش��هر تهران از بين دو 
كانديداي تصدي شهرداري تهران يعني  پيروز حناچي 
و عباس آخوندي با تفاوت يك راي به پيروز حناچي 
راي دادند و معاون فني و عمراني شهرداري را به عنوان 

شهردار بعدي تهران معرفي كردند. 
به گ��زارش »تعادل«، پيروز حناچي 11 راي و عباس 
آخوندي وزير س��ابق راه و شهرسازي 10 راي از اعضا 
گرفتند. نكت��ه جالب توجه در انتخاب ش��هردار اين 
بود كه برخلاف دو ش��هردار قبلي ك��ه با اكثريت آراء 
انتخاب ش��دند اما اين بار آراء تنها با اختلاف يك راي 

نصف شده بود.
محمدعل��ي نجفي روز 1۹ مرداد 1۳۹۶، نخس��تين 
شهردار انتخابي اصلاح طلبان بود كه توسط اعضاي 
پنجمين دوره شوراي اسلامي شهر تهران به عنوان 
گزينه نهايي شهرداري تهران برگزيده شد. او در اول 
ش��هريور ماه فعاليت خود را در شهرداري تهران آغاز 
كرد و در پنجم ش��هريور با دريافت حك��م از وزارت 
كش��ور، رسماً به عنوان شهردار كار خود را پي گرفت 
و جايگزين محمدباقر قاليباف ش��د. نجفي در تاريخ 
۲۳ اس��فند 1۳۹۶ به دليل بيماري از س��مت خود 
استعفا كرد، اما عملا تا انتخاب شهردار بعدي تا اول 
ارديبهش��ت سال ۹7 سكان ش��هرداري تهران را در 
دست داشت. اس��تعفاي نجفي حاشيه هاي بسياري 
داشت و شورا ابتدا از پذيرش آن سر باز زد اما در نهايت 
اعضاي شوراي شهر مجبور شدند شهردار ديگري را 

انتخاب كنند. 
محمدعلي افش��اني دومين شهردار منتخب شوراي 
پنجم بود ك��ه برنامه هاي خ��ود را در قالب 1۴ فصل 
با شعار ش��هر زيست پذير، ش��هروند مشاركت پذير 
به ش��وراي ش��هر تهران ارايه كرد و توانس��ت در ۲۳ 
ارديبهش��ت ۹7 با كسب 1۹ رأي از رقيب خود يعني 
سميع الله حسيني مكارم ديگر گزينه تصدي شهرداري 
تهران، پيش��ي بگيرد و شهردار منتخب شوراي شهر 

تهران شود.
اما ش��انس با افش��اني يار نبود و با تصويب قانون منع 
به كارگيري بازنشستگان در س��ازمان ها و نهادهاي 
عمومي دولتي، اما و اگرها براي ماندن يا رفتن افشاني 
شروع شد. هر چند اعضاي شوراي شهر به دليل ثبات 
مديريت شهري تلاش كردند تا افشاني به مثابه وزرا 
از ش��موليت اين قانون خارج شود اما تلاش هاي آنان 
نتيجه بخش نبود و در نهايت اعضاي شورا ناچار شدند 

سومين شهردار را نيز انتخاب كنند.
البته اعضاي شورا اين بار روند انتخاب شهردار را كوتاه تر 
كردن��د و طي كمتر از 10 روز ابتدا ۳0 نفر را به عنوان 
كانديدا معرفي كردند كه تعداد زيادي از آنها انصراف 
دادن��د و اعضا از بين 1۳ نفر راي گيري كرده و 5 نفر را 
به عنوان كانديداي نهايي معرفي كردند و آخوندي و 
حناچي به مرحله آخر راه يافتند، اما س��رانجام پيروز 

حناچي برنده نهايي انتخاب شهردار شد.

     پيروز حناچي كيست؟
پيروز حناچي كه طي يك سال گذشته و تا قبل از اين 
سمت معاونت فني و عمراني ش��هرداري را بر عهده 
داشت. او اولين شهرداري است كه رشته تحصيلي اش 
معماري و شهرسازي و در ارتباط با شهر است. او مشاور 
وزير مسكن و شهر سازي در سال هاي 1۳88–1۳8۴ 
بوده است. همچنين معاونت معماري و شهرسازي و 
دبير شوراي عالي شهرس��ازي در دولت هاي هفتم و 
هشتم و يازدهم و س��ابقه رياست مركز آموزش عالي 
ميراث فرهنگي را برعهده داشته است. پيروز حناچي 
همچنين سابقه عضويت در شوراي عالي فني سازمان 
ميراث فرهنگي، كميسيون زيربنايي دولت اصلاحات، 
شوراي عالي ترافيك، عضويت در كميسيون ماده 5 و 
رياست ش��وراي تدوين مقررات ملي ساختمان را در 

پرونده خود دارد.

    نيازي به تعيين سرپرست براي تهران نداريم
بعد از جلسه شورا محسن هاشمي، رييس شوراي شهر 
با حضور در جمع خبرنگاران توضيحاتي در خصوص 
موضوع تعيين سرپرست براي شهرداري ارايه و اظهار 
كرد: با توجه به خبري كه به نقل از آقاي سراج، رييس 
سازمان بازرس��ي كل كشور منتشر ش��ده بود، اعضا 
به اين نتيجه رس��يدند كه بايد فرص��ت براي انتخاب 
شهردار تهران را 15 يا 1۶ آذر حساب كنند. ثبت قانون 
منع به كارگيري بازنشس��تگان در روزنامه رس��مي، 
۳1 ش��هريور بوده و با توجه به سخنان آقاي سراج ما 
7۶ روز از اين زمان فرصت داريم تا ش��هردار را انتخاب 
كنيم؛ بنابراين احتياجي به تعيين سرپرست نخواهيم 
داش��ت؛ مگر اينكه آقاي افشاني بخواهد شهرداري را 

زودتر ترك كند.
هاشمي در پاسخ به سوالي در خصوص اينكه در فضاي 
مجازي اخبار كذب زي��ادي در رابطه با كانديداهاي 
شهرداري تهران و رد صلاحيت آنان پخش شده بود، 
گفت: من روزي كه 5 نامزد شهرداري تهران انتخاب 
شدند نامه اي را براي وزارت اطلاعات ارسال كردم اما 
پاسخ مكتوبي به ما ندادند. در نتيجه منتظر مي شويم 
ت��ا وزارت كش��ور در اين رابطه اس��تعلام كند و به ما 
ج��واب دهد. اميدواريم وزارت كش��ور نامزد انتخابي 

شورا را تاييد كند.
رييس شوراي شهر تهران در پاسخ به اينكه چگونه راي 
اعضاي شوراي شهر به عباس آخوندي از 1۶ راي به 10 
راي رسيد، گفت: علت اصلي اين امر حضور نامزدها در 
كميسيون ها بود ما به صورت جدي جلسات كميسيون ها 
را برگزار كرديم و بحث هاي طولاني داشتيم. فكر مي كنم 
مذاكرات كميسيون ها در تعيين نظر اعضا نقش اساسي 

داشت كه البته اين امر طبيعي است.

   افشاني 26 آبان شهرداري را ترك مي كند
هر چند به گفته هاشمي،  شهردار مي تواند تا 1۶ آذر به 
كار خود ادامه دهد اما داريوش قنبري مشاور پارلماني 

ش��هردار تهران اظه��ار كرد كه محمدعلي افش��اني 
شهردار تهران به دليل بازنشستگي ۲۶ آبان شهرداري 
تهران را ترك مي كند. ب��ه گفته قنبري، محمدعلي 
افشاني ش��هردار تهران از قانون تمكين مي كند و به 

دنبال دور زدن قانون نيست.
علي اعطا، سخنگوي شوراي شهر نيز در حاشيه جلسه 
شوراي ش��هر تهران با حضور در جمع خبرنگاران در 
مورد انتخابات ش��هردار تهران گفت: بر اساس قانون 
روز سه ش��نبه مدارك پيروز حناچي به عنوان گزينه 

شهرداري تهران به وزارت كشور ارسال مي شود.
وي با بي��ان اينكه طبق قانون وزارت كش��ور 10 روز 
فرصت دارد تا حكم شهردار منتخب شورا را صادر كند، 
ادامه داد: البته در قانون پيش بيني شده است كه اگر 
به هر دليلي وزارت كش��ور ظرف مدت 10 روز حكم 
شهردار منتخب شورا را صادر نكرد، موضوع به هيات 
حل اختلاف ارسال شود. اعطا درباره انتخاب سرپرست 
نيز گفت: ۴ تا 5 روز فرصت باقي مانده است و اميدواريم 
در اين فاصله حكم شهردار تهران زده شود؛ اما اگر لازم 

باشد سرپرست انتخاب مي كنيم.
سخنگوي شوراي شهر تهران ادامه داد: بر اساس قانون 
يكي از كارمندان شهرداري بايد سرپرست شود، اگر 
فرايند صدور حكم طولاني شود، بايد به سراغ انتخاب 
سرپرست برويم كه ترجيح ما اين است كه اين اتفاق 
نيفتد. اعطا در پاسخ به اينكه آيا پيروز حناچي به عنوان 
ش��هردار تهران تأييد صلاحيت مي شود، اظهاركرد: 

مرجع ديگري بايد حكم بزن��د و ما منتظر مي مانيم 
تا فرآيندها چك ش��ود و اميدواريم طي 10 روز حكم 

شهردار جديد صادر شود.

   مصوبات جلسه ديروز
به گزارش »تعادل«، در ادامه جلسه روز گذشته شورا 
تعداد زيادي نام كه براي خيابان هاي ش��هر تهران از 
سوي كميس��يون نامگذاري شورا تعيين شده بود به 
تصويب رسيد.همچنين رد لايحه بخشودگي جرايم 
ريالي براي پرونده هاي جزئي از س��وي كميس��يون 
تخصصي در اين جلسه به تصويب رسيد. يكي ديگر 
از موضوعاتي كه در جلس��ه شوراي شهر بررسي شد 
اصلاحيه بهاي بازديد از باغ پرندگان بود كه از سال ۹۴ 

تعيين قيمت نشده بود. 
در اين خصوص با رأي اكثريت شوراي شهر تهران نرخ 
بليت بازديد از فاز يك و دو باغ پرندگان از ۴ هزار به ۲۳ 

هزار تومان افزايش يافت.

   تذكر تند اميني به مسجدجامعي 
جلسه روز گذشته شوراي شهر تهران خالي از حاشيه 
نيز نبود و در زمان نامگذاري خيابان ها وقتي مسجد 
جامعي پيش��نهاد نام گذاري استان ها بر خيابان هاي 
شهر را ارايه كرد،  ابراهيم اميني، نايب رييس شوراي 
ش��هر تهران با لحن تندي خطاب ب��ه او گفت: براي 
آقاي مس��جدجامعي و كش��ور متأس��ف هستم كه 

ايشان چندين س��ال مدير فرهنگي كشور بوده اند و 
در راس وزارت فرهنگ و ارشاد قرار داشته اند و چنين 

پيشنهادي را مطرح مي كنند.
اين تذكر اميني با واكنش اعضاي شورا مواجه شد به 
شكلي كه س��الاري، ميرلوحي و محسن هاشمي هر 
يك در صحبت هايي جداگانه احمد مسجدجامعي را از 
مفاخر فرهنگي كشور معرفي كردند و خطاب به اميني 
درخواست كردند كه گفته هاي خود را اصلاح كند و 
در خارج از فضاي شورا درخصوص اختلاف نظر پيش 
آمده با يكديگر گفت وگو كنند. البته سالاري، اميني 

را به سمت مسجد جامعي برد كه از او دلجويي كند.

     واكنش آخوندي به شهردار شدن حناچي
عباس آخوندي، يكي از دو نامزد نهايي ش��هرداري 
تهران، بع��د از اينكه با اختلاف ي��ك راي از حضور 
در خياب��ان بهش��ت بازمان��د، مطلب��ي را در كانال 
تلگرامي اش منتشر كرد كه به اين شرح است: امروز 
اكثريت اعضاي محترم شوراي اسلامي شهر تهران 
دوست و همكار عزيزم آقاي دكتر حناچي را به عنوان 
شهردار تهران برگزيد. به ايش��ان تبريك مي گويم 
و براي ايش��ان، شوراي ش��هر و مردم تهران آرزوي 
موفقيت، بهروزي و سربلندي دارم. من نيز ياد گرفتم 
كه براي تغييرات بنيادين و مبارزه با فس��اد نياز به 
آگاهي و يكپارچگي بيشتر است. امروز آغاز يك راه 

است. براي ايران از پاي نمي نشينيم.

رييس دفترس��ازمان همكاري بين الملل��ي ژاپن، گفت: 
دس��تگاه هاي نمونه بردار ذرات هوا در حجم هاي بزرگ و 
كوچك با ارزش كلي ۳00 هزار دلار از ژاپن به ايران ارسال 

شد، اين بخش اول تجهيزات اعطايي ما به ايران است.
به گزارش فارس، يوكي هارو كوباياشي، رييس دفتر سازمان 
همكاري بين المللي ژاپن )جايكا( در مراس��م رونمايي از 
بخش اول تجهيزات اعطا ش��ده آلودگي هوا از سوي ژاپن 
به ايران، گفت: به مناسبت رونمايي از تجهيزات اعطا شده 
به شهرداري در چارچوب پروژه همكاري فني براي توسعه 
ظرفيت كنترل آلودگي هوا حضور داريم.وي گفت: پروژه 
بطور رسمي در جولاي س��ال ۲017 آغاز و در اين مدت 
جهان و ش��رايط مربوط به ايران بطور قابل توجهي تغيير 
كرده است. جايكا معتقد است كه حتي در چنين شرايطي، 
بسيار مهم است كه اقدامات منجر به غلبه بر مسائل جهاني 

براي حفظ روند توسعه جهان ادامه يابد.رييس دفتر سازمان 
همكاري بين المللي ژاپن بيان كرد: آگاهي از منابع آلودگي 
هوا در شهر تهران يك مساله حياتي است، دستگاه هاي 
نمونه بردار ذرات در حجم هاي بزرگ و كوچك كه با ارزش 
كلي ۳00 هزار دلار از ژاپن ارس��ال شده اند قادر است كه 
منشأ انتشار و انواع آلاينده هاي هوا در تهران را تحليل كند. 
ما بر اين باوريم كه نتايج حاصل از به كارگيري فناوري هاي 
ژاپني منجر به تدوين سياست هاي جديد و اقدامات ضروري 
مرتبط با آلودگي هوا در سطوح شهري و ملي براي دستيابي 

به آينده اي پايدار و پاك خواهد شود.
كوباياش��ي اضافه كرد: اميدواريم كه اين پروژه مشترك 
توسط متخصصان ايراني و ژاپني براي بهبود سيستم هاي 
كنترل كيفيت هوا زمينه ساز انتقال دانش و توانايي هاي 
فني انباشته ش��ده از تهران به ديگر شهرهاي ايران باشد.

مديرعامل شركت كنترل كيفيت هواي شهر تهران نيز در 
اين باره، گفت: خط معاينه فني ويژه موتورسيكلت راه اندازي 
كرده ايم اما كسي مراجعه نمي كند و اين خط بدون استفاده 
مانده اس��ت.به گزارش فارس، وحيد حسيني مديرعامل 
شركت كنترل كيفيت هواي شهر تهران در پروژه رونمايي 
از بخش اول تجهيزات اعطا شده در چارچوب همكاري فني 
براي توسعه ظرفيت كنترل آلودگي هوا با ژاپني ها گفت: 
اولين سري تجهيزات دولت ژاپن به ايران براي اندازه گيري 
ذرات معلق هوا رسيده است.وي با بيان اينكه از 1.5 سال 
گذشته همكاري مش��ترك فني با ژاپن داشته ايم، گفت: 
پروژه مطالعاتي به ارزش تقريبي ۴ ميليارد دلار داشته ايم و 
تمام اين هزينه ها را كشور ژاپن متقبل شده است. با وجود 
تمامي گرفتاري ها بر اساس تحريم ها با همكاري ژاپني ها 

اين تجهيزات وارد شده و امروز آماده بهره برداري مي شود.
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مذاكره  وزير راه
با معترضان مسكن مهر پرديس

آزادراه تهران- قم به بخش 
خصوصي واگذار مي شود 

 محمد اسلامي، وزير راه و شهرسازي در ديدار با 
نمايندگان پروژه هاي مسكن مهر پرديس با اشاره 
به اهميت بنيان خانواده بر اولويت اين وزارتخانه 
براي اتمام اين پروژه تاكيد و به عنوان نماينده عالي 

دولت از آنها عذرخواهي كرد.
به گزارش پايگاه خبري وزارت راه و شهرسازي، 
صبح دي��روز نمايندگان س��اكنان و متقاضيان 
مسكن مهر پرديس با حضور در ساختمان مركزي 
با محمد اس��لامي وزير راه و شهرس��ازي ديدار و 

مذاكره كردند.
افراد حاض��ر در اين ديدار مش��كلات واحدها و 
فازهاي مختلف مسكن مهر پرديس در حضور وزير 
راه و شهرسازي با اعلام مشكلات خود و شرايط 
سختي كه براي ساكنان و دارندگان اين واحدها 
به وجود آمده از محمد اسلامي خواستار رسيدگي 

سريع به اين مشكلات شدند.
وزي��ر راه و شهرس��ازي بعد از ارايه مش��كلات از 
سوي ساكنان مسكن مهر پرديس اظهار كرد: در 
وهله نخس��ت از همه مردمي كه به خاطر برخي 
مشكلات و وضعيت به وجود آمده دچار مشكل 
ش��دند به عنوان نماينده عالي دول��ت در وزارت 
راه و شهرسازي عذرخواهي مي كنم. با اين حال 
خوش��حالم كه در يك جمع دوستانه مشكلات 
شما عزيزان مطرح ش��د تا به اميد خدا و كمك و 
همكاري يكديگر بتوانيم آن را به سرانجام برسانيم.
وي ادامه داد: تمام مطالبي كه افراد بابت مسكن 
مهر شهر جديد پرديس در اين جلسه اعلام كردند؛ 
از آنها مطلع و از خبرهاي مربوط به آن، آگاه هستم. 
در اين خصوص و با توجه به مش��كلات به وجود 
آمده نكته مهم اين است كه با شما و در كنار شما 
اين مشكلات را حل كنيم و با يك برنامه اجرايي 
اقدام و عمل به جاي وعده و وعيد داشته باشيم. 
قطعا در اين مسير از مشاركت ديگر دستگاه ها هم 

بهره خواهيم برد تا كار به سرانجام برسد.
محمد اسلامي در اين جلسه خطاب به حبيب الله 
طاهرخاني، مديرعامل شركت عمران شهرهاي 
جدي��د و احمد اصغري مهرآبادي، مش��اور وزير 
در پروژه مس��كن مهر با اعلام اينكه تمام موارد و 
خواسته هاي پروژه مس��كن مهر و ديگر پروژه ها 
در اين خصوص پيگيري شود، تصريح كرد: قطعا 
هر پ��روژه با پروژه هاي ديگر فرق دارد و در هر فاز 

مسكن مهر پرديس شرايط متفاوتي دارند.
وي ادامه داد: بخشي از امكانات در اختيار وزارت 
راه و شهرسازي است كه اميدوارم امكانات ديگر 
بخش ه��ا نيز فراهم ش��ده و در ي��ك زمانبندي 
مناسب كار با رعايت همه تعهدات و شرايط لازم 

پيش برود.
وزير راه و شهرس��ازي تأكيد كرد: اولويت وزارت 
راه و شهرسازي تمام شدن مسكن مهر و تشكيل 

كانون هاي گرم خانواده در اين پروژه است.
ديروز معترضان مس��كن مهر پرديس در مقابل 
ساختمان شهيد دادمان وزارت راه وشهرسازي 
حض��ور يافت��ه بودند ك��ه در پي آن ب��ه داخل 
س��اختمان دعوت ش��دند و با حضور در سالن 
اجتماعات طبقه همك��ف وزارتخانه با وزير راه و 

شهرسازي و معاونان وي مذاكره كردند.

آزادراه ته��ران - ق��م در قالب طرح بهس��ازي، 
نگهداري و بهره برداري با هدف ارتقاي سطح فني 
و ايمني و افزايش خدمات جاده اي براي كاربران 
و استفاده كنندگان از آزادراه به بخش خصوصي 

واگذار مي شود.
به گ��زارش روابط عمومي س��ازمان راهداري و 
حمل و نقل جاده اي، محمدرضا زمانيان، مديركل 
دفت��ر نظارت ب��ر بهره ب��رداري آزادراه هاي اين 
سازمان با اعلام اين خبر گفت: در راستاي ارتقاي 
س��طح كيفي، فني و ايمني آزادراه هاي دولتي 
موجود و از طرف��ي محدود بودن منابع اعتباري 
دولت، وزارت راه و شهرس��ازي بر اس��اس قانون 
اح��داث پروژه هاي عمراني بخش راه و ترابري از 
طريق مشاركت بانك ها و ساير منابع مالي و پولي 
كش��ور، واگذاري بيش از 1۳ آزادراه دولتي را در 
قالب طرح بهسازي، نگهداري و بهره برداري را در 

دستور كار خود قرار داده است. 
 وي اف��زود: در اي��ن رابطه فراخوان شناس��ايي 
سرمايه گذار تامين مالي براي آزادراه تهران-قم 
به عنوان يكي از آزادراه دولتي انجام شده و پس 
از طي تش��ريفات اداري، در نهايت، تفاهم نامه 
تامين منابع مالي به ميزان ۲.000 ميليارد ريال 
با س��رمايه گذار منتخب تنظيم و مبادله ش��د و 
انتظار مي رود با توجه به مصوبه اخذ شده از هيات 
وزيران در اين خصوص، ظرف دو ماه آينده قرارداد 

مشاركت نيز تنظيم و مبادله شود. 

شهرداران پايتخت در دوره پس از انقلاب اسلامي

توضيحاتمدتدورهنام

او عضو شوراي مركزي و رييس دفتر سياسي نهضت آزادي و اولين شهردار تهران بعد از اتقلاب اسلامي بود. 2سال1359-1357محمدتوسلي1

او كه تنها براي دو هفته سرپرست شهرداري تهران بود، دادستان دادسراي اتقلاب اسلامي، رييس ستاد امنيت كشور و معاون وزير كشور در كابينه شهيد رجايي، نماينده مجلس شوراي اسلامي و كمتر از يك ماه1359سيدرضا زواره اي2
قائم مقام دبير شوراي نگهبان بود.

دكتر سيد كمال الدين نيك روش از 135۸ تا 1360 به مدت دو سال رييس دانشگاه اميركبير بود، مدرك او دكتري برق بود. نيك روش در دولت اول ميرحسين موسوي هم وزير كشور بود.7 ماه1360-1359كمال الدين نيك روش3

-13 ماه1361-1360غلامحسين دلجو4

او نماينده مردم تهران در مجلس شوراي اسلامي و رييس اسبق دانشكده هنرهاي زيبا دانشگاه تهران بود. 9ماه1362-1361محمد كاظم سيفيان5

بنكداري تنها براي 4 ماه از شهريور تا دي ماه سال شهردار ماند4 ماه 1362حسين بنكدار6
استانداري استان هاي كرمان، خراسان و فارس، معاون وزير راه و ترابري، رييس سازمان هواپيمايي كشور، معاون وزير بازرگاني، قائم مقام رييس بنياد مستضعفان و دبيركل حزب موتلفه اسلامي از سوابق حبيبي است3 سال و6 ماه 1366-1362محمد نبي حبيبي7
طباطبايي بعد از انقلاب مدت كوتاهي با تلويزيون و كميته ها همكاري كرد. او در سال 5۸ فرماندار خراسان و در سال 60 مسوول شوراها شد.16 ماه 136۸-1366سيدمهدي طباطبايي ۸
او متولد 1332 در قم است و پس از پايان تحصيلات ابتدايي به حوزه علميه قم پيوست و درس حوزوي خواند.كرباسچي سال 1351 به دانشگاه رفت و در رشته علوم رياضي دانشگاه تهران مشغول به تحصيل شد.9 سال 1377-136۸غلامحسين كرباسچي9
او نماينده دوره اول، دوم و سوم مجلس شوراي اسلامي و سفير ايران در اسپانيا بود.2 سال و۸ ماه 13۸0-137۸مرتضي الويري10
او از سال هاي 62 تا 69 شهردار اصفهان بود، همچنين در دوران شهرداري كرباسچي مشاور او بود.10 ماه 13۸1-13۸0محمدحسين ملك مدني11
او در زماني كه شوراي شهر تهران منحل شد، معاون عمراني وزارت كشور بود. پيش از آن هم 4 سال استاندار كرمانشاه بود.4 ماه 13۸2-13۸1محمدحسين مقيمي 12
او از سال 1372 تا سال 1376 استاندار اردبيل بود. پيش از آن نيز چهارسال سمت معاون و فرماندار ماكو و خوي در استان آذربايجان غربي و 2 سال سمت مشاور استاندار كردستان را بر عهده داشت.2 سال13۸۸-13۸2محمود احمدي نژاد13
او پيش تر معاونت اجرايي رييس جمهور در دولت نهم و سرپرستي نهاد رياست جمهوري را بر عهده داشت، همچنين سعيدلو تنها معاون بين الملل رييس جمهور ايران در دولت دهم بود.13۸4علي سعيدلو14
او پيش از اينكه در سال 13۸4 به عنوان شهردار تهران انتخاب شود در قرارگاه سازندگي خاتم الانبيا، نيروي هوايي سپاه پاسداران انقلاب اسلامي و نيروي انتظامي سمت فرماندهي داشته است.12 سال1396-13۸4محمد باقر قاليباف15
او از بنيان گذاران حزب كارگزاران سازندگي، رييس سابق سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري است. از 1360 تا 1364 در وزير فرهنگ و آموزش عالي و از 1367 تا 1376 وزير آموزش و پرورش ايران بود. 7 ماه1397-1396محمدعلي نجفي16

از فعالان اصلاح طلب و عضو شوراي مركزي حزب اعتماد ملي است. او معاون سابق وزير آموزش و پرورش و رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور بوده است. در سابقه افشاني معاونت استانداري استان هاي ۸ماه 1397محمدعلي افشاني 17
كهگيلويه و بويراحمد، خوزستان و سمنان نيز به چشم مي خورد.

معاون شهردار تهران و معاون سابق شهرسازي و معماري شهرداري تهران، سياستمدار اصلاح طلب، دبير شوراي عالي شهرسازي و معماري ايران است. او در دولت يازدهم معاون معماري و شهرسازي وزير راه و شهرسازي -1397پيروز حناچي1۸
بود و دانش آموخته معماري از دانشگاه تهران و فارغ التحصيل دكتري تخصصي مرمت شهري و باززنده سازي شهرهاي تاريخي است.



صنعت،معدن و تجارت14اخبار

پارلمان اقتصادي پايتخت در نشست غيرعلني آبان ماه خود ميزبان رييس گروه اقتصادي دفتر مقام معظم رهبري بود

رايزني اقتصادي  اتاق تهران با سياستگذار

5 الگوي موفق جهاني بنگاه هاي كوچك

تعادل|
پارلمان اقتصادي پايتخت در نشست غيرعلني 
آبان ماه 97 خود، ميزبان رييس گروه اقتصادي 
دفتر مقام معظم رهب�ري بود. فعالان اقتصادي 
اما پس از اينكه بارها مشكلاتش�ان را به گوش 
دولتم�ردان رس�اندند، اين بار دس�ت به دامن 
حاكميت ش�دند ،تا با تش�ريح مطالباتش�ان، 
صداي خود را گوش مقامات ارشد نظام برسانند. 
با برگزاري چنين نشس�تي تا ح�دي مي توان 
امي�دوار بود كه در ماه هاي آت�ي، نظرخواهي از 
بخش خصوصي براي ح�ل معضلات اقتصادي 
كشور، صورت تازه اي به خود بگيرد. اما اعضاي 
اتاق تهران در اين نشست خصوصي چه گفتند؟ 
براس�اس گزارش منتش�ر ش�ده، آنها علاوه بر 
بيان اينكه از مشكلات و چالش هاي اقتصادي، 
سخن گفتند، راهكاري كليدي نيز ارايه دادند. 
اما ليست درخواست اتاقي ها چندان هم كوتاه 
نبود، ام�ا مهم ترين آنه�ا را مي ت�وان »اصلاح 
معضل بنزين«، »س�اماندهي ب�ازار ارز«، »حل 
مشكلات نقل و انتقال بانكي«، »تعيين تكليف 
پيمان س�پاري ارزي ب�راي صادركنن�دگان«، 
»جلوگيري از تعطيلي شركت هاي فعال در حوزه 
ان�رژي«، »وضعيت نگران كنن�ده توليد دارو«، 
»تداوم خريد تضميني محصولات كشاورزي«، 
»نگراني از بحران توليد ناخالص ملي«، »صعوبت 
تامين م�واد اوليه صنعت خ�ودرو«، »نگراني از 
كاهش ص�ادرات خدمات فني و مهندس�ي در 
صنعت برق« و »افت جايگاه ايران در ش�اخص 
رقابت پذي�ري« و »التهاب زايي ب�ا راهكارهاي 
سازمان حمايت« نام برد. البته پارلمان اقتصادي 
تهران دو پيشنهاد مش�خص هم براي برخي از 
معضلات اقتصادي و تجاري داشتند يكي »ايجاد 
هيات منصفه اقتصادي« و ديگري »پيش�نهاد 
تشكيل معاونت صادرات رياست جمهوري« بود. 
از آن سو، رييس گروه اقتصادي دفتر مقام معظم 
رهبري كه آمده بود كه بيشتر بشنود، اين وعده 
را داد كه واسط ميان بخش خصوصي و نهادهاي 
حاكميتي باشد و سخنگويي فعالان اقتصادي در 
اين نهاد ها را برعهده بگيرد. او در عين حال اين 
نقد را به پارلمان بخش خصوصي وارد كرد، كه از 
ارايه اظهارنظره�اي فردي بپرهيزند ونظرات و 
راهكارهاي خود را به صورت جمعي بيان كنند. 

    دغدغه رييس اتاق 
در اين نشست، رييس اتاق تهران با اشاره به حضور دبير 
شوراي امنيت ملي در جلس��ه هيات نمايندگان اتاق 
تهران و انعكاس مباحث مطرح شده ادامه داد: پس از آن 
بود كه رهبر معظم انقلاب، تذكراتي را خطاب به دولت 
مبني بر توجه به نظرات بخش خصوصي مطرح كردند. 
اتاق تهران نيز طي نامه اي از لطف مقام معظم رهبري به 
بخش خصوصي قدرداني كرد. مسعود خوانساري، يكي 
از ضعف هاي بزرگ در مواجهه با شرايط فعلي را عدم 
تصميم گيري يا تصميمات ديرهنگام دانست و گفت: 
اميدواريم با گزارشاتي كه به مقامات ارشد ارايه  مي شود، 

تصميم گيري ها تسريع شوند.
او گفت: در خصوص قيمت حامل هاي انرژي بايد هر چه 
سريع تر تصميم گيري شود. اين در حالي است كه بر 
اساس گزارش اخير مركز پژوهش هاي مجلس شوراي 
اسلامي، سالانه 200 تا 210 هزار ميليارد ريال يارانه 
بنزين در كشور تخصيص  مي يابد. به گفته خوانساري، 
اتاق ته��ران در مورد قيمت بنزي��ن و نحوه تخصيص 
اين سوخت، طرحي را تهيه كرده كه نه تنها با عدالت 
اجتماعي سازگار است، بلكه با بهبود وضعيت قيمت 
حامل هاي سوخت در كشور، پيش بيني  مي شود سالانه 
30 هزار ميليارد ريال درآمد ريالي و 3.2 ميليارد دلار 
درآمد ارزي از اين محل به دست آيد كه جهت توسعه 
ناوگان حمل ونقل عمومي و بدهي دولت به پيمانكاران 

بخش خصوصي مورد اس��تفاده قرار خواهد گرفت. او 
توجه به توسعه صادرات در شرايط تحريم را نيز ضروري 
خواند وافزود: با توجه به مجاورت 14 كشور با ايران و با 
توجه به اينكه واردات اين كشور ها سالانه 900 ميليارد 
دلار برآورد  مي شود، ايران بايد سهم درخوري را در بازار 
اين كش��ور ها به خود اختصاص دهد. اما سهم ايران از 
واردات 900 ميليارد دلاري اين كش��ورها معادل 24 
ميليارد دلار است. پس از اين توضيحات، ساير اعضاي 
هيات نماين��دگان نيز به طرح ديدگاه ه��ا، انتظارات 

دغدغه هاي خود پرداختند.

    مطالبات اعضاي اتاق چه بود؟
 رييس كميس��يون بازار پول و س��رمايه اتاق تهران، 
وضعيت و شرايط بانك هاي كشور در دوره تحريم هاي 
جديد را تش��ريح كرد. علي سنگينيان افزود: در حال 
حاضر به دليل تحريم هاي جديد، كانال مالي چين و 
تركيه كه در دوره گذشته به كمك نقل و انتقالات پولي 
كش��ور آمد، از دسترس خارج شده است. ضمن اينكه 
بانك هاي كشور نسبت به عملياتي شدن كانال پولي 
اتحاديه اروپا كه وعده آن داده شد، خوش بين نيستند. 
از سوي ديگر، سيدرضي حاجي آقاميري نيز با اشاره به 
جلس��ه اي كه با حضور وزير صنعت، معدن و تجارت و 
رييس كل بانك مركزي براي تسهيل صادرات و تغيير 
در سازو كار پيمان سپاري ارزي برگزار شده است، گفت: 
براي نخستين بار وزارت صنعت، معدن و تجارت نظر 
بخش خصوصي را پيش از ابلاغ بخشنامه اي كه براي 
تسهيل در امر صادرات تهيه كرده است، جويا شد. نظر 
ما اين بود كه صادرات تا 6 ميليارد دلار از پيمان سپاري 
ارزي معاف ش��ود و مقررات مربوط به پيمان ارزي در 
مورد صادرات از 6 ميليارد دلار به بالا اعمال ش��ود. به 
گفته او، در نهايت مقرر شد، صادركنندگاني كه كمتر 
از يك ميلي��ون دلار كالا صادر مي كنن��د، از ارايه ارز 
به سامانه نيما معاف ش��وند و خارج از سامانه نيما ارز 
خود را به واردكنندگان بفروشند. صادركنندگاني كه 
ارزش صادرات آنها بين يك تا 3 ميليون دلار اس��ت، 
۵0 درصد ارز خود را در س��امانه نيما عرضه  مي كنند. 
آنها كه صادرات ش��ان بين 3 تا10 ميليون دلار است 
نيز ب��راي 70 درصد ارز خود تعهد ارزي  مي س��پارند. 
همچنين صادركنندگاني كه ارزش صادرات آنها بيش 
از10 ميليون دلار اس��ت، بايد90 درصد ارز خود را در 
سامانه نيما عرضه كنند. محمد لاهوتي هم مشكلات 
پيش پاي صادركنن��دگان را با رييس گروه اقتصادي 
دفتر مقام معظم رهبري در ميان گذاشت وبا اشاره به 
نوسانات ماه هاي اخير در بازار ارز و تشكيل بازار ثانويه 
براي عبور از مشكلات پيش آمده، به راهكار پيشنهادي 
اتاق بازرگاني تهران براي بهبود شرايط موجود اشاره 
كرد و افزود: دولت بايد ارز مورد نياز كالاهاي اساس��ي 
را ب��ا نرخ 4200 تومان تامين كند و اجازه دهد س��اير 

گروه هاي كالايي با ارز ثانويه تامين شود.
در ادامه، رضا پديدار، رييس كميسيون انرژي و محيط 
زيست اتاق تهران با بيان اينكه سه هزار شركت فعال در 
حوزه انرژي طي 6 الي 7 ماه گذشته دچار بحران جدي 
ش��ده اند، ادامه داد: ركود، افزاي��ش قيمت نهاده هاي 
پيمان، مطالبات معوق، تحريم و قيمت گذاري دستوري 
از جمله چالش هاي اين صنعت اس��ت. البته كاهش 
اش��تغال در اين بخش را نيز بايد به اين مسائل افزود. 
به طوري كه در 6 ماه نخست سال، ۵36 شركت فعال 
در حوزه پيمانكاري و س��اخت تعطيل شده است و در 
ماه هاي اخير نيز 236 شركت به شمار بنگاه هاي تعطيل 
افزوده شده است. در مجموع 800 شركت كه به تعبيري 
در سال جاري، ماهانه 100 شركت به ورطه تعطيلي 
رفته اس��ت. ضمن اينكه انتظار  مي رود در سال آينده، 
بحران توليد بنزين پديد آيد. رييس كميسيون اقتصاد 
سلامت اتاق تهران نيز در سخناني، وضعيت پيش آمده 
براي صنعت و ب��ازار دارو را »ابرچالش« خواند و گفت: 
اگر به موقع به داد صنعت دارو در كشور رسيدگي نشود، 
طي ماه هاي آتي با بحران دارو در كشور مواجه خواهيم 

شد. رييس كميسيون كشاورزي، آب و صنايع غذايي 
اتاق تهران از ض��رورت حذف پيمان در مورد صادرات 
محصولات كش��اورزي سخن گفت و ادامه داد: تامين 
محصولات كشاورزي در ماه هاي آينده با چالش  مواجه 
شود. كاوه زرگران، همچنين با اش��اره به واردات 2.۵ 
ميليارد دلاري اقلامي چون شكر، گوشت و دانه سويا از 
برزيل، خواستار اين شد كه درباره روش هاي پرداخت 
به اين كشور كه پيش از اين از طريق كشورهاي اروپايي 

صورت  مي گرفت، تدبير ويژه اي اتخاذ شود. 
عليرض��ا كلاهي صمدي نيز در س��خناني به موضوع 
وضعيت شاخص توليد ناخالص ملي ايران اشاره كرد 
وگفت: طي س��ال 1368 خورش��يدي، ايران در اين 
شاخص در ميان كشورهاي منطقه رتبه اول را داشت در 
حالي كه كشورهاي تركيه و عربستان رتبه هاي بعدي 
را در اختيار داشتند، اما در سال 2018 ميلادي اين دو 
كشور به رتبه هاي اول و دوم رسيدند و اختلاف ميزان 
توليد ناخالص ملي ايران با كشور كوچك امارات به 7 
ميليارد دلار رسيده است. محمدرضا نجفي منش هم 
به مشكلات صنعت خودرو پرداخت. به گفته او، تامين 
مواد اوليه، چه از داخل و چه از طريق واردات با صعوبت 
انجام  مي گيرد و حالت فرسايشي به خود گرفته است. 
البته بايد از اين شرايط به نفع داخلي سازي بهره بگيريم.

    پيشنهاد اعضا؟
محمدرضا انصاري عضو هيات رييسه اتاق ايران هم با 
اشاره به اينكه مسووليت سياست گذاري هاي مربوط 
به صادرات غيرنفتي كش��ور در دست يك معاونت در 
وزارت صنعت، معدن و تجارت است، افزود: شايد زمان 
آن فرا رسيده باشد كه معاونت صادرات به زيرمجموعه 
رياست جمهوري اضافه شود. او با تاكيد بر اينكه صادرات 
غيرنفتي، متولي ب��زرگ  مي خواهد اف��زود: ظرفيت 
صادرات خدمات فني و مهندسي كشور، 34 ميليارد 
دلار در س��ال است اما متاسفانه راه به روي فعالان اين 
حوزه بسته شده است. از ديگر سو، محمد اميرزاده نيز 
در سخناني، بر تش��كيل يك هيات منصفه اقتصادي 
در كشور تاكيد كرد وگفت: برچسب دوتابعيتي زدن 
به افراد كه اين روزها از س��وي برخي در كشور مطرح 
 مي شود، معضل ديگري است كه بايد آن را كنار گذاشت 
چرا كه  مي توان از دو تابعيتي بودن افراد به ويژه فعالان 
اقتصادي ب��راي ارتقا و بهبود مناس��بات اقتصادي و 
تجاري استفاده كرد. محمدحسين شريعتمدار، عضو 
هيات نمايندگان اتاق تهران نيز از تاخير در اعلام نرخ 

تضميني محصولات كشاورزي انتقاد كرد و گفت: خريد 
تضميني اگر چه بهترين راهكار حمايت از كشاورزان 
نيست اما فعلا اين راهكار در حال اجراست و امسال، پس 
از گذشت دو ماه از موعد اعلام نرخ، دولت هنوز در اين 

زمينه تصميم گيري نكرده است. 

    توصيه آقامحمدي
در ادامه اين نشست، رييس گروه اقتصادي دفتر مقام 
معظم رهب��ري پس از ش��نيدن صحبت هاي فعالان 
اقتصادي، گفت: ضرورت فعاليت اقتصادي اين است 
كه امكان برنامه ريزي بلندمدت در آن وجود داش��ته 
باشد. علي آقامحمدي، بزرگ ترين تهديد را اين دانست 
كه بخش خصوصي دچار مسائل روزمره شود و در اين 
شرايط نيز بايد سرمايه گذاري و حركت به سوي توسعه 
مورد پيگيري قرار گيرد. او، اس��اس رقابت را همكاري 
بيان كرد و از لزوم انس��جام و هم��كاري ميان فعالان 
اقتصادي سخن گفت. اين عضو مجمع تشخيص نظام 
از مسوولان اتاق تهران درخواست كرد كه زنجيره هاي 
توليد را مشخص كرده و بر اساس نيازهاي اين زنجيره 
برنامه ريزي كند و اي��ن برنام��ه را از طريق نهادهاي 
ذ ي صلاح پي بگيرد. او البته اين وعده را داد كه واسط 
ميان بخش خصوصي و نهادهاي حاكميتي باش��د و 
س��خنگويي فعالان اقتصادي در اين نهاد ها را برعهده 
بگيرد. آقامحمدي البته تاكيد كرد كه اگر اتاق بازرگاني 
تهران چ��راغ راهنما در اين برنامه ريزي را در دس��ت 
بگيرد، ساير مناطق كشور نيز دنباله رو آن خواهند شد. 
اتاق بازرگان��ي بايد به صورت جمعي اظهارنظر و بيان 
راهكار كند و نبايد فعالان اقتصادي به صورت منفرد و 

تك تك پيگير مشكلات و بيان كننده ضعف ها باشند.
آقامحمدي در ادامه، گفت: از ديگر اقداماتي كه بخش 
خصوص��ي و اتاق بازرگاني  مي تواند در دس��ت گيرد، 
بررسي ظرفيت هاي مشترك تجاري ايران با كشورهاي 
طرف همكاري هاي تجاري اس��ت. او افزود: با توجه به 
اينكه موضوع توانمندي بنگاه هاي كوچك و متوسط با 
مصوبه دولت، به اتاق بازرگاني واگذار شده است، فرصت 
مناسبي است تا پارلمان بخش خصوصي نحوه همكاري 
SME ها با همتايان اروپايي را تعيين كند. او افزود: اين 
آمادگ��ي را داريم كه با همكاري ات��اق بازرگاني، روي 
زنجيره هاي توليد و تجارت با محوريت اتاق بازرگاني، 

تصميم گيري هاي جدي صورت گيرد.
عض��و مجمع تش��خيص مصلحت نظام، ب��ا تاكيد بر 
همكاري و تعامل اتاق بازرگاني با دولت و حاكميت براي 

تدوين برنامه هاي توسعه در كشور، افزود: سهم بخش 
خصوصي را بايد توس��عه و ارتقا داد و براي اين منظور، 
ات��اق بازرگاني راهكار و برنامه خ��ود را ارايه دهد. او به 
مصوبه دولت براي ايجاد مناطق اقتصادي در كشور نيز 
اشاره كرد و گفت: بر اساس اين منطقه بندي، 9 منطقه 
اقتصادي در كش��ور تعريف شده است و اتاق بازرگاني 
تهران  مي تواند در خصوص منطقه اقتصادي مركز كه 
شامل اس��تان هاي تهران، البرز و قم  مي شود، نظرات 

سازنده خود را ارايه دهد.

    بررسي شاخص رقابت پذيري
در ادامه اين نشست، معاون بررسي هاي اقتصادي اتاق 
تهران، آخرين گزارشي در مورد شاخص  رقابت پذيري 
جهاني مربوط به ايران كه گزارش جهاني آن از سوي 
مجمع جهاني اقتصاد منتشر شده و مورد بررسي اين 
معاونت قرار گرفته است، ارايه داد. مريم خزايي با بيان 
اينكه بررس��ي و تحليل »شاخص تجارت فرامرزي«، 
»شاخص  رقابت پذيري« و »شاخص حقوق مالكيت« 
از سوي اتاق ايران به اتاق تهران محول شده است، گفت: 
در س��ال 2011 رتبه ايران در شاخص  رقابت پذيري 
جهاني از ميان 139 كشور مورد بررسي قرار گرفته در 
جهان 69 بود كه در سال 2018 اين رتبه به 89 از 140 
كشور جهان رسيده و سير نزولي داشته است. به گفته 
او، راهكارهاي اختصاصي پيش��نهاد شده براي بهبود 
رتبه ايران در ش��اخص  رقابت پذيري جهاني، ش��امل 
»رسيدگي به احكام و مقررات اجرايي نشده«، »ارتقا 
شفافيت ها و رفع تبعيض ها«، »تجديد ساختار دولت 
و حذف سازمان هاي زائد« و »توجه به وظايف بخش 
خصوصي« است. پس از آن پدرام سلطاني، عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران و نايب رييس اتاق ايران درباره 
واگذاري بررسي اين شاخص ها به اتاق ها توضيح داد 
و گفت: تجربياتي كه از حدود 12 سال پيش در مورد 
گزارشگري انجام كسب و كار و نيز تجربه گزارشگري 
از وضعيت  رقابت پذيري در 9 سال گذشته وجود دارد، 
نش��ان  مي دهد كه رتبه هاي ايران جز در س��ال هايي 
معدود، پيشرفتي نداشته است و ما دريافتيم كه سازوكار 
دولت براي بهبود اين شاخص ها فاقد كفايت بوده است. 
سلطاني س��پس به اين نكته اشاره كرد كه اكنون قرار 
است بر اساس مطالعات صورت گرفته توسط اتاق ها، 
پيش نويسي از پيشنهادات در اختيار دولت و مجلس 
قرار گيرد تا آنان بر مبناي آنچه بخش خصوصي ارايه 
 مي كند، نسبت به اصلاح قوانين و مقررات اقدام كنند. 

    تجربه ويتنام
اواخر س��ال 2002، كش��ور »ويتنام« داراي 71 شهرك 
صنعتي شامل 67 منطقه صنعتي، 3 منطقه »پردازش 
صادرات« و يك ش��هرك با تكنولوژي پيشرفته بود. اين 
در حالي اس��ت كه در اين كش��ور، برخي از شهرك هاي 
صنعتي به عنوان بستر مهمي براي جذب سرمايه گذاري 
داخلي و خارجي عمل مي كنند. در اين سال 914 پروژه در 
شهرك هاي صنعتي به تصويب رسيد كه مجموع سرمايه 
ثبت شده آنها 9.8 ميليارد دلار بود. اين درحالي است كه 
بخش عمده اي از پروژه ها )حدود 93 درصد( فعال هستند.

در سال 2000 شهرك هاي صنعتي به ميزان 21 درصد 
از توليدات صنايع توليدي اين كشور و 1۵ درصد صادرات 
صنعتي را به خود اختصاص داده اند. تاپايان سال 2002 
اما ش��هرك هاي صنعتي ويتنامي توانستند 36 درصد 
سرمايه گذاري خارجي را براي توليدات صنايع توليدي 
ج��ذب نمايند. از ديگر س��و، در حالي كه ش��هرك هاي 
صنعتي نقش مهمي در سرعت بخشيدن به صنعتي شدن 
دارند، اقتص��اد »ويتنام« همچنان كوچك بوده اس��ت. 
بنابراين، جذب سرمايه گذاري مستقيم خارجي از طريق 
شهرك هاي صنعتي با توجه به استاندارد هاي بين المللي 

نسبتا پايين بوده است.  
تا اواسط سال 2016، برابر با 220 منطقه عملياتي صنعتي 
و 16 منطق��ه اقتصادي در مجموع مبلغ��ي حدود 1۵0 
ميليارد دلار سرمايه گذاري خارجي را جذب كرده اند كه 
تقريبا نيمي از كل سرمايه گذاري مستقيم خارجي وارد 
ش��ده به اين كش��ور را در بر مي گيرد. اين در حالي است 

كه به دليل ورود سرمايه هاي خارجي تعداد شهرك هاي 
صنعتي در ويتنام همچنان افزايش مي يابد. در سپتامبر 
س��ال 2016، مناطق صنعتي در ويتنام به 32۵ منطقه 
رسيد، حال آنكه دولت اين كشور قصد دارد شهرك هاي 
صنعتي جديدي در مناط��ق جغرافيايي مختلف در اين 

كشور ايجاد نمايد.

    تجربه چين
اصلاحات باز اقتصادي كه از سال 1978 در چين شروع شد، 
عمدتا به شكل تعيين مناطق ويژه اقتصادي در امتداد خط 
ساحلي اين كشور براي سرمايه گذاران خارجي بوده است. 
با اين هدف، منطقه ويژه اقتصادي »ش��نژن« و »زيامن« 
در س��ال 1980 و منطق��ه ويژه اقتصادي »ش��انگهاي« 
در س��ال 1981 تاسيس ش��د. اين در حالي است كه در 
چين، غالب ش��هرك هاي صنعتي، از نوع شهرك توسعه 
اقتصادي و تكنولوژيكي با س��ابقه تاريخي زياد هستند. 
مشخصه شركت هاي مستقر در اين شهرك ها نيز نيروي 
كار بسيار زياد، بدون پشتيباني فني و معمولا با مشكلات 
آلودگي فراوان است. اواخر دهه 1980 دوره پررونق چين 
براي ساخت شهرك صنعتي بود. بسياري از شهرك هاي 
صنعتي در اين دوره براي تسهيل توسعه صنعتي و سازگاري 
بهتر با جهاني شدن اقتصادي و تغييرات صنعتي در عصر 
جديد ساخته شدند. از اين پس، شهرك هاي صنعتي در 
چين تبديل به مهم ترين محرك اقتصادي و به موازات آن 
نوآوري هاي سازماني و تكنولوژيكي شده اند و سهم مهمي 
در توسعه اقتصادي ش��هري چين داشته اند. با اين حال، 

شهرك هاي صنعتي كه در طول اين دوره احداث شدند، 
با س��وء برنامه ريزي، تش��ابه كاركردهاي شهري، فقدان 
حاشيه هاي رقابتي و نقاط ضعف ديگري مواجه بودند. در 
سال هاي اخير با تداوم توسعه صنعت فناوري اطلاعات و 
ارتباطات و تحول بازار اقتصادي چين، اين ش��هرك هاي 
صنعتي قادر به پاس��خگويي به نيازهاي تازه نبوده كه در 
نتيجه، بازسازي ش��هرك هاي صنعتي تبديل به يكي از 
زمينه ه��اي تحقيقاتي مهم ب��راي دانش پژوهان چيني 
شده اس��ت. از ديگر سو، در چين س��ه نوع عمده شهرك 
صنعتي فعاليت مي نمايند: »ش��هرك توسعه اقتصادي 
و تكنولوژيكي«، »ش��هرك توس��عه فناوري پيشرفته« 
و »ش��هرك صنعتي س��ازگار با محيط زيست«. شهرك 
توس��عه اقتصادي و تكنولوژيكي پس از ش��هرك توسعه 
فناوري پيشرفته ساخته شده است، تا كيفيت شهرك هاي 
صنعتي را بهبود بخشد و معمولا فناوري محور است. شهرك 
صنعتي سازگار با محيط به دنبال گرايش جهاني به توليد 
سبز و كربن پايين توس��عه يافته است. هدف از ايجاد اين 
شهرك ها، تغيير مدل توسعه شركت هاي سنتي و تشويق 
آنها براي هماهنگي با منابع و انرژي است. به عنوان نمونه، 
شهرك صنعتي »س��وژو«، يك نمونه موفق را در توسعه 
سريع )دعوت از بنگاه هاي اقتصادي خارجي بزرگ، رشد 
زياد تولي��د ناخالص داخلي، تس��ريح در ارتقاي مديران 
شهرك صنعتي( ايجاد كرده است. شباهت دو كشور چين 
و سنگاپور از نظر نظام اقتصادي متمركز با محوريت مالكيت 
دولتي، حكومت اقتدارگرا و فرهنگ ملي، سبب شده است 
تا مدل توسعه سنگاپور راه حل مناسبي براي توسعه چين 

باشد. اما توس��عه اقتصادي مبتني بر ايجاد شهرك هاي 
صنعتي در سنگاپور چگونه بوده است؟

    تجربه سنگاپور
سنگاپور يكي از مهم ترين مراكز تجاري در آسيا و اقيانوس 
آرام اس��ت، زيرا مي توان��د ش��ركت هاي خارجي كه در 
بازارهاي منطقه اي مانند چين، ژاپن، كره جنوبي، مالزي 
و ديگر كش��ورها فعاليت مي كنن��د را به يكديگر متصل 
كند. دولت اين كش��ور براي چندين س��ال پي درپي به 
سرمايه گذاران خارجي كمك نمود و به اين ترتيب، موفق 
به ايجاد پارك هاي صنعتي در سراسر اين كشور، بر اساس 
فعاليت شركت ها شد.  شهرك هاي صنعتي سنگاپور در 
مناطق مسكوني اين كشور تاسيس شده اند و از اين نقاط 
خدمات خود را به سراسر منطقه ارايه مي دهند. اين كشور 
داراي 6 شهرك صنعتي بزرگ در سراسر اراضي خود است 
و ع��لاوه بر اين، با هدف كمك به ش��ركت هاي خارجي، 
چندين سرمايه گذار س��نگاپوري، شهرك هاي صنعتي 
در خارج از كشور تاسيس كرده اند كه خدمات خود را به 
شركت هاي توزيع كننده محصولات در منطقه، از طريق 

شهر يا ايالت ارايه مي دهند.

    تجربه تركيه
صنايع تركيه، پيش از آنكه شهرك هاي صنعتي تاسيس 
شوند، با مسائلي مانند پيدا نمودن مكان مناسب، ايجاد 
زيرس��اخت و نيز منابع مالي مورد نياز ب��راي راه اندازي 
شهرك ها مواجه بودند. در اين كشور، صنايعي كه بدون 

نظم و برنامه در مراكز ش��هري و روستايي توسعه يافته و 
پراكنده شده بودند، به محيط زيست آسيب مي رساندند. 
با هدف حل اين مشكلات در برنامه هاي پنج ساله توسعه، 
 احداث ش��هرك هاي صنعتي مورد توجه قرار گرفت. از 
سال 1970 سياست ايجاد شهرك صنعتي در برنامه هاي 
پنج ساله توسعه توسط سازمان برنامه ريزي دولتي تدوين 
شد. در برنامه هاي توسعه، شهرك هاي صنعتي سه هدف 
مشخص را دنبال مي نمودند: نخست رشد متوازن مناطق 
كشور و تشويق س��رمايه گذاران براي احداث صنعت در 
مناطق توسعه نيافته، دوم تحقق رشد شهري برنامه ريزي 
ش��ده از طريق انتقال شركت هاي صنعتي كه بي ضابطه 
احداث شده اند و استقرار آنها بر اساس برنامه ريزي شهري 
و سوم، سرعت بخشيدن به رشد صنعتي و افزايش اشتغال.

به دليل ع��دم تحقق اين اهداف و ترجيح ش��ركت هاي 
توليدي جهت فعاليت در مناطق توس��عه يافته تر تركيه 
مانند »مرم��ره« و »اژه«، در س��ال 2001 »قانون پارك 
صنعتي« در پارلمان اين كشور به تصويب رسيد. هدف از 
اين قانون، ايجاد فرآيند تأسيس، انتخاب محل، مديريت، 
امور مالي و س��اخت ش��هرك هاي صنعتي بود. از زماني 
كه اين قانون در س��ال 2002 به اج��را درآمد، 41 پارك 
صنعتي تكميل و آغاز به كار نمودند. در طول اين سال ها 
شهرك هاي صنعتي بر اس��اس مقررات وزارت صنايع و 
بازرگاني اين كشور احداث و به اجرا درآمدند و اين در حالي 
بود كه هدف از اين قانون، ضابطه مند نمودن انتخاب محل، 
تاسيس و مديريت شهرك هاي صنعتي به عنوان ابزاري 

در جهت برنامه ريزي شهري و صنعتي شدن بوده است.
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 تقاضاي ثبت سفارش
 61.5  ميليارد يورو در 7 ماه

ي��ك مقام مس��وول در س��ازمان توس��عه تجارت، 
تقاضاي ثبت س��فارش در 7 ماه منتهي به مهر 97 
را  ٦١.٥ميليارد يورو اعلام ك��رد و گفت: از اين رقم 
٢٠ميليارد يورو تامين مالي شده است. معاون سازمان 
توسعه تجارت ايران در نشست خبري روز گذشته 
خود با خبرنگاران گفت: صادرات در چند ماه ابتداي 
سال ٩٧ روند رو به رشد خود را داشته و در هفت ماهه 
نيز ١٣درصد رشد را تجربه كرديم و صادرات از مرز 
٢٧ميليارد دلار هم گذشت، پس كالاها با ارزش افزوده 

بالاتر صادر شده اند.
محمدرضا مودودي با بيان اينكه صادرات صنعتي 
به ١٢ميليارد و ٤٠٠ ميليون دلار رسيده و نرخ رشد 
خوبي را تجربه كرده اس��ت، افزود: صادرات فرش و 
صنايع دستي با ١٤ درصد كاهش مواجه شده كه به 

دليل توقف صادرات فرش به امريكا بوده است.
به گفته او، عراق رتبه اول كشورهاي هدف صادراتي 
ايران را براي اولين بار به خود اختصاص داده و چين 
با 11 درصد رش��د، دومين بازار صادراتي ايران بوده 
است. كشورهاي همسايه پتانسيل يك هزار ميليارد 
دلار واردات كالا را دارن��د و اگر ما بتوانيم بخش��ي از 
اين بازار را تامين كنيم حتما مي توانيم ساير بازارها 

را جبران كنيم.
همچنبين بنابر آمار اعلامي مودودي، ايران به 13 بازار 
همسايه، ٥٠ درصد صادرات خود را متمركز كرده و 
شرايط فراهم است تا بيش از اين نيز صادرات خود را به 
اين بازارها گسترش دهيم. بخش صادرات به هرحال 
در شرايط تحريم و فشارهاي خارجي خوب عمل كرده 
است. مودودي به برگزاري نمايشگاه توانمندي هاي 
صادراتي ايران كه آذرماه قرار است برگزار شود، نيز 
اشاره كرد و گفت: اين نمايشگاه محلي براي معرفي 
پتانسيل هاي صادراتي ايران است و مي تواند با حضور 
تجار خارجي كار را به ش��كل مناسبي براي معرفي 

پتانسيل هاي صادراتي ايران پيش برد.
او همچنين عنوان كرد كه نگاه ما بر اين محور است 
كه بخش كوچك تجاري ما كه توان صادراتي كمتري 
دارد مشمول معافيت هاي جديدي در بازگشت ارز 
حاصل از صادرات ش��ود. همچنين در اين نشست، 
قادري، مديرعامل شهر نمايشگاهي آفتاب نيز گفت: 
تحريم بهترين فرصت براي صادرات است و در تحليل 
واقع بينانه مي توان گفت كه تحريم منجر به جهش 
صادراتي بوده ايم؛ ولي اگر با فراغ بال بيش��تري كار 
پيش مي رفت و قفل و زنجير صادرات را باز مي كرديم، 
منجر به افزايش بيشتر صادرات مي شديم. وي افزود: 
يكي از اهداف برگزاري نمايشگاه اين است كه فعالان 
اقتص��ادي در اين حوزه كار بيش��تري انجام دهند. 
مجيد تكبيري، رييس س��تاد برگزاري نمايش��گاه 
توانمندي هاي صادراتي ايران نيز در اين نشست گفت: 
موج سوم تحريم از سيزدهم آبان شروع شده و ما در 
قالب اين نمايشگاه تلاش داريم تا فضا را براي افزايش 

توان صادراتي كشور فراهم كنيم.

تسهيل فرآيند بازگشت ارز 
صادراتي 

وزير صنعت،  معدن   و  تجارت مهم ترين سياست هاي 
وزارت صمت در حمايت از توليد، تنظيم بازار داخلي و 
توسعه صادرات غير نفتي را تشريح كرد وگفت: شيوه 
بازگش��ت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادي 
كش��ور با حضور تش��كل هاي صادراتي بررس��ي و 
تمهيداتي در راس��تاي تس��هيل اين فرايند در نظر 
گرفته شده است. به گزارش شاتا، رضا رحماني، در 
برنامه زنده گفت وگو ويژه خبري صادرات را پيشران و 
موتور توسعه اقتصاد كشور توصيف كرد وگفت: ازجمله 
فرصت هاي تحريم اين است كه شناخت بيشتري از 
توانايي ها و ظرفيت هاي خود به دست مي آوريم كه 
توجه به توسعه صادرات يكي از ظرفيت ها به شمار 
مي رود. به گفته رحمان��ي، مجلس1300ميليارد 
تومان براي حمايت از واحدهاي صادراتي اختصاص 
داده و ما بايد اين منابع را در راستاي توسعه  صادرات 
غير نفتي به كار بگيريم. او ادامه داد: به هنگام تصدي 
پست وزارت صنعت، معدن و تجارت قول داديم تا در 
زمينه صادرات از صدور بخش��نامه هاي پي در پي و 

جديد خودداري كنيم. 
رحماني اظهار كرد: در اين راس��تا موانع پيش روي 
ص��ادرات را با برگزاري نشس��ت هاي مش��ترك با 
صادركنندگان بررسي و مشوق هايي نيز براي توسعه 
صادرات غير نفتي در نظر گرفته ش��ده است. وزير 
صنعت ادام��ه داد: همانطور ك��ه در برنامه ها اعلام 
كردم همه تصميمات با مشورت تشكل ها و صاحبان 
صنايع و در قالب اتاق فكر اتخاذ خواهد شد. رحماني 
همچنين با اشاره به سياست هاي وزارت صمت در 
ايجاد تعادل در ب��ازار و جلوگيري از افزايش قيمت 
كالاهاي استراتژيك گفت: وضعيت موجودي و قيمت 
كالاهاي اساس��ي و اقلام مورد نياز مردم به صورت 
مستمر توسط سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليد كنندگان و دستگاه هاي نظارتي در سراسر كشور 

رصد و نظارت مي شود.

دورنماي حجم تجاري ايران 
و تركيه

ايرنا|رييس اتاق ايران و تركيه خبر داد: پيش بيني 
مي ش��ود حجم تجاري ايران و تركيه تا پايان سال 
جاري ميلادي به 12 ميليارد دلار برسد. رضا كامي 
با بيان اينك��ه هم اكنون حجم تجاري ايران و تركيه 
قابل قبول اس��ت، افزود: در ش��ش ماه گذشته سال 
جاري ميلادي حجم  مبادلات اقتصادي 2 كشور به 
8ميليارد دلار رسيد. او با بيان اينكه بيش از ۵0 درصد 
صادرات ايران به تركيه است، اظهار كرد: در شرايط 
سخت و اوج تحريم ها در سال 2012 حجم تجاري 
ايران و تركيه حدود 22 ميليارد دلار و بعد از برجام اين 
حجم در مرز 11 ميليارد دلار بود. رييس اتاق ايران و 
تركيه يادآوري كرد: پيش بيني مي شود با بازگشت 
تحريم هاي ظالمانه امريكا عليه ايران دوباره حجم 

مبادلات اقتصادي ايران و تركيه افزايش يابد.

ادامه از صفحه اول



كوتاه از دنياي انرژي 15 انرژي

 IEA بررسي »تعادل« از گزارش ساليانه چشم انداز جهاني انرژي

جهان، مسير انرژي را  انتخاب خواهد كرد 
گروه انرژي| نادي صبوري |

»انتخ�اب آين�ده انرژي جه�ان با ماس�ت«. اين 
مهم ترين پيغام گزارش ساليانه چشم انداز انرژي 
جهان اس�ت كه ديروز از س�وي IEA منتشر شد. 
گزارشي مهم كه همواره حاوي اطلاعاتي كليدي و 
تاثيرگذار براي دولت ها، صنايع و حتي مردم عادي 
است. آژانس بين المللي انرژي در واقع نهادي است 
كه بازار انرژي را نه از س�مت توليدكننده بلكه از 
سوي مصرف كننده و با ديدگاه كلي »توسعه پايدار« 
مي نگرد. iea كليپي ويدئويي را نيز ضميمه  گزارش 
ديروز خود كرده بود. در اين كليپ تلاش بر اين شده 
اس�ت كه مخاطبان بدانند آينده اي چندگانه در 
انرژي جهان پيش روي ماست. آينده اي كه مردم 
با انتخاب و سياست گذاران با تصميماتشان آن را 
رقم خواهند زد. آين�ده اي كه اگر همه چيز خوب 
پيش برود تا سال 2040 شمار خودروهاي برقي در 
جاده هاي آن از 4 ميليون دستگاه در حال حاضر به 

1 ميليارد دستگاه خواهد رسيد. 
 

ديروز گزارش چش��م انداز جهاني انرژي از س��وي آژانس 
بين المللي انرژي منتشر شد. در اين گزارش نكات مهم و قابل 
توجهي پيرامون احتمالاتي كه جهان انرژي با آن روبروست 
مطرح شده  اس��ت. iea در ويدئويي كوتاه كه ضميمه اين 
گزارش كرده عنوان مي كند: »هيچ مسير از پيش تعيين 
شده و يكتايي براي اينكه دنيا در دهه هاي پيش رو چطور 
انرژي را مصرف خواهد كرد وجود ندارد اما بر اس��اس روند 
موجود و سياست هايي كه اكنون دنبال مي شوند تقاضاي 
جهاني براي انرژي تا س��ال 2040 معادل يك چهارم برابر 
رشد خواهد كرد«. در ادامه اين ويدئو بيان مي شود: »اين 
رشد از سوي كشورهاي در حال توسعه به ويژه هند تقويت 
مي شود و تكنولوژي هايي كه مصرف كربن كمتري دارند و 
همچنين گاز طبيعي تامين كننده 80 درصد آن خواهند بود. 
رشدي كه تقاضا براي برق در اين مدت تجربه مي كند 2 برابر 

سريع تر از رشد كلي تقاضا براي انرژي است.«
در ادامه با ارايه تصاويري از مزرعه هاي خورشيدي و بادي 
iea در زيرنويس اين تصاوير مي نويسد: »آژانس بين المللي 
انرژي استراتژي اي را براي دستيابي به اهداف جهاني انرژي 
مبني بر توسعه پايدار در نظر دارد. اين استراتژي بر پايه تبديل 
شدن تجديدپذيرها و تكنولوژي هاي كاهنده مصرف كربن 
به منبع اصلي تامين انرژي است. اين يعني رشدي سريع تر و 

بيشتر براي استفاده از انرژي خورشيدي و بادي.« 
آژانس تاكيد مي كند كه دنيا بايد بداند آينده اي چندگانه در 

حوزه انرژي را پيش رو دارد و دولت ها و اقدامات آنها است 
كه تعيين كننده ريل هاي اين مسير و چارچوب خواهد بود. 
بخش انرژي جهاني آبستن تحولات جديدي است؛ از برقي 
شدن خودروها تا گسترش استفاده از انرژي هاي تجديدپذير 
گرفته تا افت و خيزهاي توليد جهاني نفت و جهاني شدن بازار 
مصرف گاز طبيعي، همگي در ايجاد جهان انرژي جديد نقش 
ايفا مي كنند. در تمامي مناطق جهان، انتخاب سياست ها 

از سوي دولت ها تعيين كننده سيستم انرژي آينده است. 
در دنيايي كه فاكتورهاي ژئوپليتيك، هر روز دنياي انرژي را 
متفاوت تر و پيچيده مي كنند، اهميت امنيت انرژي بيشتر 
از هر زماني احس��اس مي ش��ود. در اين بستر، چشم انداز 
انرژي جهاني 2018 كه گزارش اصلي ساليانه منتشره از 
س��وي آژانس بين المللي انرژي است، جزئيات روندهاي 
موجود در دنياي انرژي و تاثير محتمل آن بر عرضه و تقاضا، 
كاهش انتشارات كربن، آلودگي هوا و دسترسي به انرژي را 
ارايه مي كند.چشم انداز انرژي جهاني سناريو هاي متفاوتي 
را كه ممكن اس��ت در آينده، جهان انرژي، س��وخت ها و 
تكنولوژي هاي مربوطه را درنوردد مورد بررسي قرار مي دهد. 
همچنين راه هاي متفاوت پيش رو كه بر اساس سياست ها 
موجود يا آتي مي توانند اهداف بلندمدت جوي تحت توافق 
پاريس را برآورده سازند، آلودگي هوا را كاهش و دسترسي 
جهاني به انرژي را افزايش دهند، نيز در اين چشم انداز مورد 

توجه قرار گرفته اند. 
چشم انداز 2018 نشان مي دهد كه جغرافياي مصرف انرژي، 
تغيير مسير تاريخي به سمت آسيا را ادامه مي دهد. با اين 
وجود اين گزارش نشانگر وجود تغيير در سرعت و جهت 
اين تغييرات است. براي مثال بازار نفت، به مرحله اي جديد 
از عدم قطعيت و نوس��ان وارد شده و حتي ممكن است در 
دهه 2020، اين بازار شاهد شكاف عرضه باشد. از طرفي، 
تقاضا براي گاز طبيعي در حال افزايش است و ظهور چين به 
عنوان يكي از غول هاي مصرف كننده اين سوخت، احتمال 
ايجاد مازاد عرضه دراين بازار را از ميان برداشته است. استفاده 
از انرژي خورش��يدي نيز در حال افزايش اس��ت اما ديگر 
تكنولوژي هاي كم-كربن و به خصوص سياست هاي مربوط 
به كارايي هنوز نيازمند يك عامل پيش ران بزرگ هستند. 

آژانس بين المللي انرژي در بخشي از گزارش خود عنوان 
مي كن��د كه تا س��ال 2040 به لطف كاه��ش هزينه ها و 
سياست گذاري دولت ها انرژي هاي تجديدپذير تامين كننده 
دو سوم ظرفيتي خواهند بود كه به ظرفيت بازار برق جهان 
افزوده مي شود. هر چند زغال سنگ نخستين و گاز دومين 
منبع تامين كننده باقي خواهد ماند اما سهم تجديدپذيرها 
از 25 درص��د در حال حاضر به 40 درصد در س��ال 2040 

مي رسد. اين وضعيت »تركيب برق جهاني« را »دگرگون« 
خواهد ساخت. IEA تاكيد مي كند كه هر چند اين تغيير، 
مزاياي مهمي را براي محيط زيست به ارمغان مي آورد اما 
چالش هايي را نيز ايجاد مي كند كه سياست گذاران بايد به 

سرعت براي آن پاسخي پيدا كنند. 
با تنوع بيشتر در منابع عرضه برق، سيستم هاي اين حوزه 
احتياج دارند سنگ بناي بازار آينده برق را با انعطاف پذيري 
بيشتري ايجاد كنند تا چراغ ها روشن بماند. در اينجا اهميت 
توسعه تكنولوژي  به ويژه در زمينه باتري هاي ذخيره سازي 

براي پاسخ به نياز مصرف كنندگان اهميت مي يابد.
بازار برق از س��وي ديگر نيز به واس��طه افزايش تقاضا كه 
از اقتص��اد ديجيتال، خودروهاي برق��ي و ديگر تغييرات 
تكنولوژيك ناشي مي ش��ود، با يك دگرگوني مخصوص 

روبرو ست. 
iea در گزارش خود به اين موضوع مي پردازد كه با توسعه 
برق رساني تقاضا براي نفت خام تا سال 2030 به نقطه اوج 
خود خواهد رسيد و پس از آن كاهش خواهد يافت. اين در 

حالي است كه اوپك در گزارش ساليانه چشم انداز جهاني 
بازار كه چند ماهي از انتش��ار آن مي گذرد تاكيد كرده بود 
كه هيچ نقطه اوجى براي تقاضاي نفت خام تا سال 2040 

ديده نمي شود. 
آژانس بين المللي انرژي تاكي��د مي كند هر چند كاهش 
تقاضا براي نفت خ��ام در اين حالت باعث كاهش آلودگي 
هوا مي ش��ود اما اگر تلاش قدرتمندي براي كاهش سهم 
زغال س��نگ از نيروگاه ها و افزايش س��هم تجديدپذيرها 
صورت نگيرد، تنها تاثيري اندك بر كاهش انتش��ار كربن 

خواهد داشت. 
آژانس عنوان مي كند كه افزايش سهم تجديدپذيرها از سبد 
تامين انرژي تا س��ال 2040 و رسيدن آن به 40 به معناي 
افزوده شدن شمار خودروهاي برقي به 1 ميليارد دستگاه 
است. شمار فعلي اين خودروها تنها 4 ميليون دستگاه است. 
Iea مي نويسد كه طبق سناريوي توسعه پايدار، انتشار كربن 
مرتبط با انرژي در جهان تا س��ال 2020 روندي افزايشي 
داشته و در اين سال به نقطه اوج مي رسد. پس از اين سال 

انتشار كربن اين حوزه وارد روندي صعودي با شيب پايدار 
مي ش��ود. هر چند چالش نيروگاه هاي زغال سنگ س��وز 
همچنان پابرجاست. پيش بيني مي شود كه اين نيروگاه ها 
كه اكنون مسبب يك سوم انتشار تجمعي كربن مربوط به 
انرژي در دنيا هستند در سال 2040 حتي منشأ بيش از يك 

سوم انتشار تجمعي كربن باشند. 
منشا اصلي اين وضعيت به پروژه هاي نيروگاهاي زغال سوز 
در آسيا بازمي گردد كه حالا بطور متوسط 11 سال از عمر 
تاسيس آنها گذشته و در نتيجه سال ها فعاليت را پيش رو 
دارند. اين در حالي است كه عمر متوسط اين نيروگاه ها در 

امريكا و اورپا 40 سال است.
iea تاكيد مي كند كه اگر دنيا براي دس��تيابي به اهداف 
خود در كاهش انتش��ار كربن جدي است بايد همين حالا 
سرمايه گذاري روي تكنولوژي هاي مرتبط با اين حوزه را 
افزايش دهد. iea خلاصه گزارش خود را با اين جمله از فاتيح 
بيرول رييس آژانس بين المللي انرژي به پايان مي برد: »تغيير 

در مسير انرژي نيازمند تلاشي جهاني است« 
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 اوپك به دنبال جلب نظر
ترامپ  نيست

طرح  ابوظبي
براي توليد گاز شيل

ايسنا| وزير انرژي امارات متحده عربي به دنبال 
هشدار ترامپ به اين گروه براي كاهش ندادن توليد 
نفت، گفت: اوپك به فشار امريكا براي پايين بردن 
قيمت نفت پاس��خ نخواهد بود اما درصدد حفظ 
تعادل بازار خواهد بود. سهيل المزروعي به پلاتس 
گفت: ما به نيازهاي سياسي پاسخ نمي دهيم. وي 
كه امسال رياست دوره اي اوپك را برعهده دارد در 
ادامه افزود: ما كاري كه براي حفظ تعادل عرضه 
و تقاضا درست است را انجام خواهيم داد و مسائل 
ديگر وظيفه ما نيست. وظيفه ما پايين يا بالا نگه 
داشتن قيمت ها نيست، كار ما حفظ تعادل بازار 
اس��ت نه اينكه بيش از حد يا كمتر از حد لازم به 
بازار نفت عرضه كنيم.اوپك و متحدانش سرگرم 
بررسي كاهش توليد هس��تند و كميته نظارتي 
مشترك وزيران اوپك و غيراوپك يكشنبه هفته 
جاري اعلام كرد ممكن است شرايط بازار ايجاب 
كند كه ميزان توليد اين گروه يك ميليون بشكه در 
روز در اوايل سال 201۹ كاهش پيدا كند. عربستان 
س��عودي كه متحد كليدي امريكا در خاورميانه 
است پيش از هر گونه تصميم رسمي اوپك، اعلام 
كرد صادرات نفت خود را در دس��امبر 500 هزار 
بشكه در روز نسبت به نوامبر كاهش خواهد داد. 
تغيير موضع اوپك ترامپ را واداشت كه در توييتي 
بنويسد:  اميدوارم عربستان و اوپك توليد نفت را 
كاهش ندهند. قيمت هاي نفت بر مبناي عرضه 

بايد بسيار پايين تر باشد.

فارس| شركت نفت ابوظبي به نيابت از دولت 
ابوظبي همكاري مش��تركي را با شركت توتال 
فرانسه به منظور توليد گاز از منابع غيرمتعارف 
آغاز خواهد ك��رد. به گ��زارش روزنامه الحيات، 
براساس اعلام شركت نفت ابوظبي اين شركت 
قراردادي با توتال فرانس��ه به منظور توليد گاز از 
ميدان الذياب كه منابع گازي غيرمتعارف دارد 
منعقد كرده است كه سهم شركت توتال از اين 
قرارداد 40 درصد و سهم شركت ابوظبي از اين 
قرارداد 60 درصد اس��ت كه تا سال 2030 ادامه 
دارد. احمد جابر مدير اجرايي شركت نفت ابوظبي 
در اين خصوص گفته است هدف از اين قرارداد 
استراتژيك تامين امنيت انرژي ابوظبي و تامين 

انرژي براي توليدات اقتصادي است.
همچنين پاتريك پويان، مدير اجرايي توتال نيز 
مي گويد: ما متعهد به حمايت از امارات متحده 
عرب��ي در اجراي اهداف خود براي توس��عه اين 
منبع غيرمتعارف گاز و افزايش ارزش آن هستيم.

نظر به اينكه در پرونده كلاسه 970345 موضوع شكايت اداره استاندارد تهران 
شكواييه اي عليه متهم سعيد بابايي دائر استفاده از نام و علايم استاندارد بدون 
داشتن مجوز رسمي بر تقديم دادگاه هاي كيفري دو شهرستان شهريار نموده 
كه جهت رسيدگي به ش�عبه 103 دادگاه كيفري دو شهرستان شهريار واقع 
در دادگستري شهرستان ش�هريار ارجاع و به كه وقت رسيدگي آن بتاريخ 
1398/04/19 و ساعت 09: 00 تعيين شده است. به علت مجهول المكان بودن 
متهم و درخواست ش�اكي و به تجويز مواد 344 و 174 قانون آيين دادرسي 
دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور كيفري و دستور دادگاه مراتب يك نوبت 
در يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي مي شود تا متهم پس از نشر آگهي و اطلاع 
از مفاد آن به دادگاه مراجعه و ضمن اعلام نشاني كامل خود تصويري از كيفر 
خواست و ادله شاكي را دريافت و در وقت مقرر جهت رسيدگي حاضر گردد. 

بديهي است عدم حضور متهم مانع رسيدگي نيست.
محس�ن زاده- منشي ش�عبه 103 دادگاه كيفري دو شهرس�تان شهريار م 

الف /1341

احضاريه متهم مجهول المكان

وقت رسيدگي ظرف يك ماه پس از انتشار آگهي نظر به اينكه پرونده كلاسه 
970045 ش�عبه چهارم دادياري دادسراي عمومي و انقلاب شهريار موضوع 
شكايت شاكي عليه شما مبني بر انتقال مال غير تحت رسيدگي است با توجه 
به محتويات پرونده و اظهارات ش�اكي به عل�ت مجهول المكان بودن و عدم 
دسترسي به شما، بدينوسيله به شما ابلاغ مي گردد تا در اجراي ماده 174 قانون 
آيين دادرسي كيفري مصوب 1392 ظرف يك ماه از تاريخ انتشار آگهي جهت 
رسيدگي به پرونده و دفاع از اتهام خود در شعبه دهم دادياري دادسراي شهريار 

حاضر در غير اين صورت تصميم مقتضي اتخاذ خواهد شد.
داديار شعبه چهارم دادس�راي عمومي انقلاب شهريار- معصومه عبدلي م 

الف /1342

آگهي ابلاغ وقت رسيدگي به متهم ابوالقاسم 
قيطاسي فرزند 

وقت رسيدگي ظرف يك ماه پس از انتشار آگهي
نظر به اينكه پرونده كلاسه شعبه چهارم دادياري دادسراي عمومي و انقلاب 
شهريار اتهامي دائر بر موضوع شكايت تحت رسيدگي است با توجه به محتويات 
پرونده و اظهارات شاكي به علت مجهول المكان بودن و عدم دسترسي به شما، 
بدينوسيله به شما ابلاغ مي گردد تا در اجراي ماده 174 قانون آيين دادرسي 
كيفري مصوب 1392 ظرف يك ماه از تاريخ انتشار آگهي جهت رسيدگي به 
پرونده و دفاع از اتهام خود در شعبه چهارم دادياري دادسراي شهريار حاضر 

در غير اين صورت تصميم مقتضي اتخاذ خواهد شد.
دادي�ار ش�عبه 4 دادس�راي عموم�ي و انق�لاب ش�هريار - معصوم�ه 

عبدلي م الف /1343

 آگه�ي اب�لاغ وق�ت رس�يدگي ب�ه مته�م 
هادي درويش محمدي فرزند كيومرث 

وقت رس�يدگي ظرف يك ماه پس از انتشار آگهي نظر به اينكه پرونده كلاسه 
961971 شعبه چهارم دادياري دادسراي عمومي و انقلاب شهريار موضوع شكايت 
شاكي عليه شما مبني بر ايراد ضرب و جرح عمدي و توهين تحت رسيدگي است 
با توجه به محتويات پرونده و اظهارات شاكي به علت مجهول المكان بودن و عدم 
دسترسي به شما، بدينوسيله به شما ابلاغ مي گردد تا در اجراي ماده 174 قانون 
آيين دادرسي كيفري مصوب 1392 ظرف يك ماه از تاريخ انتشار آگهي جهت 
رسيدگي به پرونده و دفاع از اتهام خود در شعبه چهارم دادياري دادسراي شهريار 

حاضر در غير اين صورت تصميم مقتضي اتخاذ خواهد شد.
داديار شعبه چهارم دادس�راي عمومي و انقلاب شهريار - معصومه عبدلي 

م الف /1344

آگهي ابلاغ وقت رس�يدگي به متهم محسن 
نقشينه فراهاني فرزند

نظر به اينكه پرونده كلاسه 961435 شعبه سوم دادياري دادسراي عمومي و 
انقلاب شهريار موضوع شكايت خانم فاطمه حاجي بيگي عليه فردين نقدي 
مبني بر مزاحمت تلفني تحت رس�يدگي است با توجه به محتويات پرونده 
و اظهارات ش�اكي به علت مجهول المكان بودن و عدم دسترس�ي به ش�ما، 
بدينوسيله به شما ابلاغ مي گردد تا در اجراي ماده 174 قانون آيين دادرسي 
كيفري مصوب 1392 ظرف يك ماه از تاريخ انتشار آگهي جهت رسيدگي به 
پرونده و دفاع از اتهام خود در شعبه سوم دادياري دادسراي شهريار حاضر در 

غير اين صورت تصميم مقتضي اتخاذ خواهد شد.
شعبه سوم دادسراي عمومي و انقلاب شهريار م الف /1345

وقت رسيدگي ظرف يك ماه پس از انتشار آگهي 

نظرباينكه در پرونده كلاسه 961649 شعبه دهم دادياري دادسراي عمومي 
و انقلاب ش�هريار موضوع شكايت خوش قدم رحمانپور عليه ميلاد خدايي 
رحمانپور فرزند به اتهام بي احتياطي در امر رانندگي منجر به ايراد صدمه بدني 
غيرعمدي در حال رس�يدگي اس�ت با توجه به محتويات پرونده و اظهارات 
ش�اكي بعلت مجهول المكان بودن متهم و عدم حضور با وجود ابلاغ قانوني، 
فلذا بدينوسيله به متهم ابلاغ مي شود در راستاي ماده 174 قانون ايين دادرسي 
كيفري مصوب سال 1392 ظرف يك ماه از تاريخ نشر آگهي جهت رسيدگي به 
پرونده و دفاع از اتهام انتسابي در شعبه دهم دادياري دادسراي شهريار حاضر 

شويد در غير اينصورت اقدام مقتضي بعمل خواهد آمد.
داديار شعبه دهم دادس�راي عمومي و انقلاب شهريار – حسين متوسليان 

م الف /1346

آگهي احضار متهم مجهول المكان ميلاد خدايي عنبران 
پرونده كلاسه 9509982663701798 شعبه 105 دادگاه كيفري دو شهرستان 

شهريار )105 جزايي سابق( تصميم نهايي شماره 9709972641501776
شاكي: 

خانم فاطمه جمالي دامرودي فرزند رضا به نشاني تهران شهريار يبارك خ گلها 
بعد از مخابرات كارخانه لوستر سازي مرادي پرتو

متهم: 
آقاي علي اشرف نوري وفا به نشاني شهريار شاهد شهر خيابان آزادي كوچه 

ميخك 1 پلاك 12
اتهام ها: 

1- توهين به اشخاص عادي 2- تهديد 3- افتراء
راي دادگاه

دادنامه

نظرباينكه در پرونده كلاسه 970739 ش�عبه دهم دادياري دادسراي 
عمومي و انقلاب شهريار موضوع شكايت جواد شادان نو عليه كامران 
بهرامي فرزند س�ليم به اتهام توهين و تهديد در حال رسيدگي است با 
توجه به محتويات پرونده و اظهارات شاكي بعلت مجهول المكان بودن 
متهم و عدم حضور با وجود ابلاغ قانوني، فلذا بدينوسيله به متهم ابلاغ 
مي شود در راستاي ماده 174 قانون ايين دادرسي كيفري مصوب سال 
1392 ظرف يك ماه از تاريخ نشر آگهي جهت رسيدگي به پرونده و دفاع 
از اتهام انتسابي در شعبه ده دادياري دادسراي شهريار حاضر شويد در 

غير اينصورت اقدام مقتضي بعمل خواهد آمد. 
داديار شعبه دهم دادسراي عمومي و انقلاب شهريار – حسين متوسليان 

م الف /1347

آگهي احض�ار متهم مجهول الم�كان كامران 
نظر به اينكه در پرونده كلاسه ش�عبه 105 دادگاه كيفري دو شهريار بهرامي فرزند سليم

موضوع ش�كايت زه�را محم�ودي عليه مجي�د مس�عودي دائر بر 
ايراد ضرب و جرح ب�ا چاقو و تهديد به تاريخ 1397/10/22 س�اعت 
30: 10 صبح وقت رسيدگي تعيين شده با توجه به محتويات پرونده و 
اظهارات شاكي بعلت مجهول المكان بودن دسترسي به شما مقدور 
نبوده فلذا بدينوس�يله به شما ابلاغ مي ش�ود در وقت مذكور جهت 
دفاع از اتهام خود در شعبه 105 دادگاه كيفري دو شهريار حاضر شويد 

در غير اينصورت اقدام مقتضي بعمل خواهد آمد.
دفتر شعبه 105 دادگاه كيفري دو شهريار م الف /1353

آگهي ابلاغ مجهول المكان مجيد مسعودي 

پرون�ده كلاس�ه 9609982644401660 ش�عبه 105 دادگاه كيفري 
دوشهرس�تان ش�هريار )105 جزايي س�ابق( تصميم نهايي شماره 

9709972641501696
شاكي: 

خانم محدثه هاشملو فرزند علي به نشاني استان تهران –شهرستان 
شهريار- شهر شهريار- كرشته ك عباسقلي رهگذر پ 147

متهم: 
آقاي مهدي خسروي زبرجو فرزند عبدالحسين به نشاني 

اتهام: ترك انفاق
راي دادگاه 

در خصوص اتهام مهدي خسروي فرزند عبدالحسين 25 ساله دائر بر 
ترك انفاق زوجه خانم محدثه هاشملو موضوع كيفر خواست اصداري 
دادسراي عمومي و انقلاب شهريار با عنايت به جميع اوراق پرونده و 
جري تشريفات قانوني و توجها به اينكه حسب اظهارات شاكي پرونده 
كه متهم موصوف به مدت دو سال است كه وي را ترك نموده و نفقه اي 
پرداخت نكرده است و حاضر به تمكين است و اظهارات گواهان تعرفه 
شده لذا بزهكاري متهم موصوف از نظر اين مرجع محرزو مسلم بوده و 
مستندا به مواد 53 از قانون حمايت خانواده مشاراليه را به يك سال 
حبس تعزيري محكوم مي نمايد. راي صادره غيابي و ظرف 20 روز قابل 
واخواهي در اين مرجع و سپس ظرف 20 روز پس از ابلاغ قابل تجديد 

نظر در محاكم تجديد نظر استان تهران است.
قاضي دادگاه كيفري شعبه 105 دادگاه كيفري دو شهرستان شهريار 

)105 جزايي سابق( – امين نيكو منظري م الف /1354

دادنامه 

 )مربوط به دادسرا و نيز دادگاه در فرض عدم وجود كيفر خواست( 
در پرونده كلاس�ه 951000 اين ش�عبه ابوالفضل س�مايي به اتهام 
مش�اركت در كيف قاپي تحت تعقيب قرار گرفته اس�ت. با عنايت 
به مجهول المكان بودن متهم و در اجراي مقررات ماده 174 قانون 
آيي�ن دادرس�ي دادگاه هاي عموم�ي و انقلاب در ام�ور كيفري به 
نامبرده ابلاغ مي گردد تا ظرف مهلت 30 روز از انتش�ار اين آگهي 
جهت دفاع از اتهام انتس�ابي در اين ش�عبه حاضر گ�ردد. بديهي 
اس�ت در صورت ع�دم حضور، مطاب�ق مقررات رس�يدگي غيابي 

بعمل خواهد آمد.
مدير دفتر شعبه اول دادياري دادسراي عمومي و انقلاب شهرستان 

شهريار م الف /1355

متن آگهي احضار متهم 

نظر به اينكه در پرونده كلاس�ه 971125 شعبه 102 دادگاه كيفري 
دو شهريار موضوع شكايت س�يروس اشتري عليه علي محمدي 
دائ�ر برايراد صدمه بدني عمدي و توهين ب�ه تاريخ 1398/07/10 
س�اعت 11 صبح وقت رسيدگي تعيين ش�ده با توجه به محتويات 
پرونده و اظهارات شاكي بعلت مجهول المكان بودن دسترسي به 
ش�ما مقدور نبوده فلذا بدينوسيله به علي محمدي ابلاغ مي شود 
در وق�ت مذك�ور جهت دفاع از اته�ام خود در ش�عبه 102 دادگاه 
كيفري دو ش�هريار حاضر ش�ويد در غير اينصورت اقدام مقتضي 

بعمل خواهد آمد.
دادرس شعبه 102 دادگاه كيفري دو شهريار – بيرامي م الف / 1356

آگهي ابلاغ به مجهول المكان علي محمدي

نظر ب�ه اينك�ه در پرون�ده كلاس�ه 971066 ش�عبه 102 دادگاه 
كيفري دو ش�هريار موضوع ش�كايت جلال نصرت�ي عليه بهزاد 
ياري ومرتضي مس�عودي دائ�ر بر ايراد صدم�ه بدني غير عمدي 
كار ناش�ي از بي احتياطي به تاريخ 1398/07/07 ساعت 11 وقت 
رس�يدگي تعيين ش�ده با توجه به محتويات پرون�ده و اظهارات 
شاكي بعلت مجهول المكان بودن دسترسي به شما مقدور نبوده 
فلذا بدينوس�يله به بهزاد ياري، مرتضي مسعودي ابلاغ مي شود 
در وق�ت مذكور جهت دف�اع از اتهام خود در ش�عبه 102 دادگاه 
كيفري دو شهريار حاضر ش�ويد در غير اينصورت اقدام مقتضي 

بعمل خواهد آمد.
دادرس شعبه 102 دادگاه كيفري دو شهريار- بيرامي م الف /1357

آگهي ابلاغ ب�ه مجهول المكان به�زاد ياري، 
مرتضي مسعودي 

پرون�ده كلاس�ه 9609982641500225 ش�عبه 105 دادگاه كيف�ري 
دو شهرس�تان ش�هريار )105 جزاي�ي س�ابق( تصميم نهايي ش�ماره 

9709972641501758
خواهان: آقاي مراد اسمعيلي فرزند كوچكعلي به نشاني استان تهران 
– شهرس�تان ش�هريار –ش�هر تهران –ميدان 2 صادقيه خ كاشاني خ 

نجف زاده گلستان 1 پ 60 واحد 3
خواندگان: 

آقاي سجاد ميرزايي منفرد به نشاني  -1
آقاي عبدالرضا رضاييان به نشاني رباط كريم – شهر جديد پرند-   -2

شهر آفتاب خ امام رضا درمانگاه صابر
خواسته ها: 

مطالبه خسارت تاخير تاديه 2- مطالبه وجه چك  -1
راي دادگاه

در خصوص دعوي مراد اس�ماعيلي فرزند كوچكعلي به طرفيت سجاد 
ميرزايي منفرد فرزند طهماسب و عبدالرضا رضاييان فرزند طهماسب، 
به خواسته مطالبه يك فقره چك شماره 856134 مورخ95/11/24 به 

دادنامه

دادگاه عمومي و انقلاب شهرستان شهريار به موجب كيفر خواست در 
پرونده كلاسه 961289 براي محسن اصغري فرزند نورمحمد تقاضاي 
كيفر نموده كه رسيدگي به موضوع به اين شعبه ارجاع و وقت رسيدگي 
براي م�ورخ 97/9/28 س�اعت 9 تعيين گرديده اس�ت. ب�ا عنايت به 
مجهول المكان بودن و عدم دسترسي به متهم و در اجراي مقررات ماده 
344 قانون آيين دادرسي دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور كيفري 
مراتب يك نوبت منتش�ر تا متهم جهت دفاع از اتهام انتسابي در وقت 
مقرر در دادگاه حاضر گردد. بديهي است در صورت عدم حضور، مطابق 

مقررات رسيدگي غيابي به عمل خواهد آمد.
قاضي دادگاه كيفري ش�عبه اول دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان 

شهريار-اسمعيل برجسته 
م الف /1348

متن آگهي احضار متهم

پرون�ده كلاس�ه 9609982644401543 ش�عبه 105 دادگاه كيف�ري 
دوشهرس�تان ش�هريار )105 جزاي�ي س�ابق( تصميم نهايي ش�ماره 

 9709972641501769
شاكي: 

خانم فاطمه ش�هبازي همت لر فرزند حس�ينقلي به نش�اني اس�تان 
تهران – شهرستان ش�هريار- شهر انديش�ه – فاز1 شهرك مريم- خ 

رحمان – پ 14 و4
متهم: 

آقاي رمضان رشيدي فرزند علي به نشاني تهران – شهريار
اتهام ها: 

افتراء 2- توهين به اشخاص عادي 3- ضرب و جرح عمدي   -1
راي دادگاه

در خصوص اتهام رمضان رش�يدي فرزند علي 49 س�اله اهل ش�هريار 
بازداشت به لحاظ عجز از توديع وثيقه دائر بر ايراد ضرب و جرح عمدي، 
توهين و افتراء موضوع شكايت فاطمه شهبازي همت لر كيفر خواست 
اصداري دادسراي شهريار شاكي توضيح داده است كه متهم همسر وي 
بوده و او را مضروب و مجروح ساخته است و به وي افتراء بسته است كه 
با ديگران رابطه نامشروع داري و به وي توهين كرده است شهود وي در 
دادسرا حاضر شده اند و مفاد شهادت شهود داير بر وقوع درگيري ضرب 
و جرح شاكي توسط متهم بوده گواهي پزشكي قانوني نيز صدمات وارده 
به شاكي را تاييد كرده است و بلحاظ عدم دفاعيات متهم بلحاظ متواري 
بودن بزهكاري وي محرز و مس�لم بوده و مستندا به مواد 608 و 697 از 
قانون تعزيرات مصوب سال 1375 و مواد 442، 448، 449، 450، 462، 
488، 492، 709، 710، از قانون مجازات اسلامي مصوب 92 نامبرده را به 
يك سال حبس بابت افتراء 74 ضربه شلاق بابت توهين )با رعايت ماده 
134 قانون مجازات اسلامي( و پرداخت ديه به خانم فاطمه شهبازي همت 
لر به ميزان 10/7 هزارم ديه كامله )ده و هفت دهم هزارم( بابت كبودي هاي 
هر دو چشم، بيني، تورم آن، بالاي زانوي راست و چهار درصد ديه كامله 
بابت ارش شكستگي استخوان بيني ظرف مهلت يك سال قمري از تاريخ 
درگيري محكوم مي نمايد. راي صادره غيابي ظرف 20 روز قابل واخواهي 
در اين مرجع و سپس ظرف بيست روز قابل تجديد نظر در محاكم تجديد 

نظر استان تهران است 
رييس شعبه 105 دادگاه كيفري 2 شهريار – نيكو منظري م الف /1351

دادنامه

پرونده كلاسه 9609988124600172 شعبه 105 دادگاه كيفري دوشهرستان 
شهريار )105 جزايي سابق( تصميم نهايي شماره 9709972641501789

شكات: 
1- خانم سلب ناز محمد حسين فرزند جمال 2- آقاي محمد علي حسيني 
فرزند معراج 3- خانم مينا ملك فرزند قدرت با وكالت آقاي مصطفي نوربخش 
نوشري فرزند ناصر به نشاني استان البرز –شهرستان كرج – شهر كرج- خ 

مطهري نبش خ سلماني ساوجي – ساختمان آريا طبقه 6 واحد 11
متهمان: 

1- آق�اي مهدي هادلي فرزن�د يقيقنعلي 2- آقاي كي�وان گيلاني همگي 
به نشاني 

اتهام: 
قتل غيرعمدي به واسطه بي مبالاتي يا بي احتياطي يا عدم رعايت نظامات

راي دادگاه 
در خصوص اتهام مهدي هادلي )متواري و فاقد مشخصات ديگر در پرونده( 
و كيوان گيلاني )فاقد مش�خصات ديگر در پرونده( دائر بر قتل غير عمدي 
مرحوم حبيب الله علي حس�يني ناش�ي از عدم رعايت نظامات دولتي در 
محيط كار كه متهم رديف اول به ميزان 50 درصد تقصير و متهم رديف دوم به 
ميزان بيست و پنج درصد با عنايت به شكايت اولياء دم متوفي با وكالت امير 
علي صفياري و نظريه گواهي هاي پزشكي قانوني بشرح مضبوط در پرونده و 
نظريه بازرس اداره كار )كارشناسان رسمي دادگستري( كه ميزان مسووليت 
متهم هاي فوق را به ش�رح فوق تعيين كرده و متهم نيز جهت تدارك دفاع 
حاضر نشده است لذا مس�تندا به مواد 448، 449، 450، 488، 492، 494، 
549، 550 قانون مجازات اسلامي و ماده 616 قانون تعزيرات مصوب 1375 
از حيث جنبه عمومي هر يك از متهم هاي فوق را به يك سال حبس تعزيري 
واز حيث جنبه خصوصي بزه به پرداخت يك فقره ديه مرد مسلمان در حق 
اولياء دم متوفي به ش�رح گواهي حصر وراثت محكوم مي نمايد لازم به ذكر 
است مهلت پرداخت ظرف دو سال قمري از وقوع حادثه بوده و مسووليت 
هر ي�ك از متهمان به پرداخت ديه به مي�زان درصد تقصير هر يك در حق 
اولياء دم وفق گواهي حصر وراثت اس�ت. راي ص�ادره غيابي و ظرف 20 روز 
قابل واخواهي در اين مرجع و سپس ظرف 20 روز قابل تجديد نظر در محاكم 

تجديدنظر استان تهران است.
رييس شعبه 105 دادگاه كيفري 2 شهريار – امين نيكو منظري م الف /1352

دادنامه

پرون�ده كلاس�ه 9409982643101694 ش�عبه 105 دادگاه كيف�ري 
دو شهرس�تان ش�هريار )105 جزاي�ي س�ابق( تصميم نهايي ش�ماره 

 9709972641501698
ش�كات: 1- آقاي سيد مصطفي حس�يني فرزند سيدهاشم به نشاني 
شهريار شهرك جعفريه جنب ش�هرداري پلاك 344، 2- آقاي وحيد 
صحتي فرزند احمد به نشاني انديشه فاز يك خيابان 11 شرقي پلاك 10 
واحد 1، 3- خانم سميه بيات فرزند حبيب الله به نشاني شهريار فاز يك 

انديشه خ11 شرقي پلاك 10 واحد 1
متهم: 

آقاي موسي رضايي فرزند كريم به نشاني 
اتهام: ايراد صدمه بدني غيرعمدي بر اثر تصادف رانندگي

راي دادگاه 
بموجب كيفرخواس�ت مورخ 96/11/23 دادسراي شهريار آقاي موسي 
رضايي فرزند كري�م به عنوان رانن�ده اتومبيل پژو به ش�ماره انتظامي 
889ي53 ايران 77 متهم است به تقصير در امر رانندگي منتهي به صدمه 
بدني غيرعمد نسبت به سيد مصطفي حسيني، وحيد صحتي و سميه بيات 
دادگاه با عنايت به اوراق و محتويات پرونده از جمله گزارش مرجع انتظامي، 
شكايت شكات فوق، گواهي پزش�كي قانوني، نظريه افسر كاردان فني 
تصادفات و اقارير منعكس در اوراق پرونده اتهام را ثابت و محرز تشخيص به 
استناد مواد 448، 449، 450، 462 بند ب ماده 488، 494 از قانون مجازات 
اسلامي موصوف 1392 و مواد717 از قانون تعزيرات و رعايت بند يك ماده 3 
از قانون وصول برخي از درآمدهاي دولت حكم به محكوميت متهم از حيث 
جنبه عمومي بزه به پرداخت سي ميليون ريال جزاي نقدي بدل از حبس 
در حق صندوق دولت و از جهت جنبه خصوصي بزه پرداخت دو درصد ديه 
كامله بابت حارصه هاي راست پيش�اني، زانوي چپ و ساق پاي چپ، سه 
هزارم ديه كامله بابت س�ياه شدگي داخل ران راست، دو دهم درصد ديه 
كامله بابت ارش تورم ساق پاي چپ در حق سيد مصطفي حسيني، يك 
و نيم درصد ديه كامله بابت حارصه هاي ساق چپ و راست، مچ پاي چپ، 
هشت و نيم هزارم ديه كامله بابت كبودي هاي ساق چپ، خلف پاي چپ، 
ساق راس�ت، مچ پاي راست، پهلوي چپ، دو هزارم ديه كامله بابت تورم 
خلف پاي چپ در حق سميه بيات و سه دهم درصد ديه كامله بابت اروش 
تورم مچ دست راست و پاي راست در حق وحيد صحتي محكوم مي نمايد، 
مهلت پرداخت ظرف دوسال قمري از تاريخ حادثه است. راي صادره غيابي 
و ظرف 20 روز قابل واخواهي در اين مرجع و سپس ظرف بيست روز قابل 

تجديد نظر در محاكم تجديد نظراستان تهران است.
رييس شعبه 105 دادگاه كيفري 2 ش�هريار – امين نيكو منظري م الف 

1349/

دادنامه

در خصوص اتهام علي اشرف نوري وفا )فاقد مشخصات ديگر در پرونده( دائر 
بر توهين و تهديد موضوع كيفر خواست اصداري دادسراي عمومي و انقلاب 
شهريار با عنايت به جميع اوراق پرونده و جري تشريفات قانوني و توجها به 
اينكه شكايت شاكي پرونده، ملاحظه متن پيام هاي ارسالي لذا بزهكاري متهم 
موصوف از نظر اين مرجع محرز و مسلم بوده مس�تندا به مواد 608 و 669 از 
قانون تعزيرات مصوب س�ال 1375 مشاراليه را به دو سال حبس و 74 ضربه 
ش�لاق محكوم مي نمايد در مقام اجرا مفاد ماده 134 قانون مجازات اسلامي 
مرع�ي خواهد بود. راي ص�ادره غيابي و ظرف 20 روز قاب�ل واخواهي در اين 
مرجع و سپس ظرف 20 روز پس از ابلاغ قابل تجديدنظر در محاكم تجديدنظر 

استان تهران است.
رييس شعبه 105 دادگاه كيفري 2 شهريار – نيكو منظري م الف /1350 

مبلغ يك ميليارد و هشتصد ميليون رالس و مطالبه هزينه ها و خسارات 
دادرس�ي و خس�ارات تاخير تاديه، نظر به محتويات پرونده و با توجه 
به اينكه مس�تندات دعوي خواهان )تصوير مصدق چك اس�تنادي و 
گواهينامه عدم پرداخت چك مذكور كه توسط بانك محال عليه صادر 
گرديده است(، دلالت بر اشتغال ذمه خوانده به ميزان خواسته در حق 
خواهان دارد و خوانده با وجود ابلاغ قانوني اخطاريه وقت رسيدگي، در 
جلسه دادرس�ي حضور پيدا نكرده و لايحه اي نيز ارسال ننموده است 
و در قب�ال دعوي خواهان، هيچ گونه دفاعي نكرده اس�ت، لذا دادگاه با 
استصحاب بقاي دين، دعوي خواهان را ثابت تشخيص داده و به استناد 
م�واد 198 و 306 و 515 و 519 قانون آيين دادرس�ي مدني و مواد 310 و 
313 قانون تج�ارت و م�واد 1257، 1258، 1284 قانون مدني و تبصره 
الحاقي به ماده 2 قانون صدور چك مصوب تش�خيص مصلحت نظام و 
قانون استفساريه تبصره مذكور، راي بر محكوميت تضامني خواندگان 
ب�ه پرداخت 1- مبلغ يك ميليارد و هش�تصد ميلي�ون رال  بابت اصل 
خواسته 2- پرداخت هزينه دادرسي 3- پرداخت خسارت تاخير تاديه 
وجه چك مذكور از تاريخ سررسيد چك تا زمان وصول وجه چك كه اين 
خسارت توسط اجراي احكام مدني و بر مبناي نرخ تورم اعلامي توسط 
بانك مركزي جمهوري اسلامي ايران محاسبه خواهد شد در حق خواهان 
صادر و اعلام مي نمايد، راي صادره غيابي و ظرف بيست روز از تاريخ ابلاغ 
قابل اعتراض و واخواهي در اين دادگاه و ظرف بيست روز پس از آن، قابل 
تجديد نظر خواهي در دادگاه محترم تجديد نظر مركز استان تهران است.

رييس شعبه 105 دادگاه كيفري 2 شهريار- نيكومنظري م الف /1363

آگهي ابلاغ وقت رس�يدگي جواد ايماني فرزند امير كه متهم اس�ت به 
نگهداري 40 س�انت شيره مطبوخ ترياك مطرح كه به اين شعبه ارجاع 
و به ش�ماره پرونده كلاس�ه 9709982664900562 شعبه دوم دادگاه 
انقلاب دادگستري شهرس�تان ش�هريار ثبت و وقت رسيدگي مورخ 
1397/09/25 س�اعت 30: 11 تعيين كه به علت مجهول المكان بودن و 
عدم دسترسي به متهم و در اجراي مقررات ماه 342 الي 344 قانون ايين 
دادرسي دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور كيفري مراتب يك نوبت در 
يكي از جرايد كثير الانتشار آگهي تا متهم جهت دفاع از اتهام انتسابي 
در وقت مقرر در دادگاه حاضر گردد .بديهي است در صورت عدم حضور 

مطابق مقررات رسيدگي غيابي به عمل خواهد آمد.
دادرس دادگاه شعبه دوم دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان شهريار 

– بهرام پناهي م الف /1358

آگهي ابلاغ وقت رسيدگي سالار پور قلي فرزند سعيد كه متهم است به 
نگهداري 21 گرم حشيش و 6 سانت شيشه و 1 عدد پايپ مطرح كه به اين 
شعبه ارجاع و به شماره پرونده كلاسه 970760 شعبه دوم دادگاه انقلاب 
دادگستري شهرستان شهريار ثبت ووقت رسيدگي مورخ 1397/09/25 
س�اعت 30: 8 تعيين كه به علت مجهول المكان بودن و عدم دسترسي 
به مته�م و در اجراي مقررات ماده 342 الي 344 قانون ايين دادرس�ي 
دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور كيفري مراتب يك نوبت در يكي از 
جرايد كثيرالانتشار آگهي تا متهم جهت دفاع از اتهام انتسابي در وقت 
مقرر در دادگاه حاضر گردد . بديهي است در صورت عدم حضور مطابق 

مقررات رسيدگي غيابي به عمل خواهد آمد.
دادرس دادگاه شعبه دوم دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان شهريار- 

بهرام پناهي م الف /1359

آگهي ابلاغ وقت رسيدگي رضا محمدي لمعه دشت فرزند ايدل كه متهم 
به نگهداري 4 گرم متادون و 28 گرم كالاي قاچاق از نوع دارو مطرح كه 
به اين شعبه ارجاع و به شماره پرونده كلاسه 970621 شعبه دوم دادگاه 
انقلاب دادگستري شهرس�تان ش�هريار ثبت و وقت رسيدگي مورخ 
1397/09/21 س�اعت 00: 12 تعيين كه ب�ه علت مجهول المكان بودن و 
عدم دسترسي به متهم و در اجراي مقررات ماده 342 الي 344 قانون ايين 
دادرسي دادگاه هاي عمومي و انقلاب در امور كيفري مراتب يك نوبت در 
يكي از جرايد كثيرالانتشار آگهي تا متهم جهت دفاع از اتهام انتسابي 
در وقت مقرر در دادگاه حاضر گردد. بديهي است در صورت عدم حضور 

مطابق مقررات رسيدگي غيابي بعمل خواهد آمد.
دادرس دادگاه شعبه دوم دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان شهريار 

– بهرام پناهي م الف /1360

پرونده كلاس�ه 9309982643401643 شعبه 103 دادگاه كيفري 
دو شهرستان ش�هريار )103 جزايي س�ابق( تصميم نهايي شماره 

 9609972641302038
شاكي: 

آقاي حميد رضا بصيريان صرمي فرزند اسمعيل به نشاني شهريار – 
انديشه – فاز يك – خيابان شاهد غربي – پلاك 18 واحد 10

متهم: 
آقاي فرش�يد پوري فرزند داود به نشاني انديشه – فاز 2- روبروي 

مجتمع مهرآباد – بلوك 12 واحد7
اتهام: 

تهديد به قتل
راي دادگاه 

در خصوص كيفر خواست صادر شده از دادسراي شهريار عليه آقاي 
فرشيد پوري فرزند داود )متواري(، به اتهام تهديد به قتل موضوع 
ش�كايت آقاي حميدرضا بصيريان با توجه ب�ه محتويات پرونده از 
جمله شكايت ش�اكي، اظهارات گواهان و عدم حضور و دفاع متهم 
در دادسرا و دادگاه مجرميت وي محرز بوده لذا به استناد ماده 669 
قانون مجازات اسلامي تعزيرات متهم را به يك سال حبس تعزيري 
محكوم مي ش�ود. راي صادره غيابي ظرف بيست روز از تاريخ ابلاغ 
واخواهي در اين مرجع و سپس ظرف بيس�ت روزقابل تجديد نظر 

خواهي در محاكم تجديد نظر استان تهران است.
خ�دا بنده لو- دادرس ش�عبه 103 دادگاه كيفري 2 ش�هريار م الف 

1364/

پرونده كلاسه 9309982663700161 ش�عبه 103 دادگاه كيفري 
دو شهرستان ش�هريار )103 جزايي س�ابق( تصميم نهايي شماره 

9709972641301283
شكات: 

آقاي مرتضي مظلومي خاچك فرزند ارش�د به نش�اني استان   -1
تهران – شهرس�تان ش�هريار- شهر ش�هريار- باباس�لمان – ك 

محمدرضا كلهر پلاك 39
خانم ثريا مولايي فرزند نريمان به نش�اني گلستان حسن آباد   -2

خ رجايي ك طوس بن بست فلاح پلاك 51
آقاي هاشم حميدي فرزند حافظ علي به نشاني گلستان حسن   -3

آباد خ شهيد رجايي كوچه طوس بن بست فلاح پلاك 51
متهم: آقاي روح الله جدي فرزند سلمان: مجهول المكان

اتهام ها: 
اخلال در نظم و آس�ايش عموم�ي 2- قدرت نمايي با چاقو 3-   -1

ضرب و جرح عمدي
راي دادگاه 

در خصوص كيفر خواس�ت صادر شده از دادس�راي شهريار عليه 
آقاي روح الله جدي فرزند قربانعلي )متواري( به اتهام ايراد ضرب و 
جرح عمدي و توهين نس�بت به شاكي آقاي هاشم حميدي و ايراد 
ضرب و جرح عمدي نسبت به ش�اكي خانم ثريا مولايي با توجه به 
محتويات پرونده از جمله گزارش مرجع انتظامي، اظهارات گواهان، 
گواهي پزش�كي قانوني و عدم حضور متهم ب�راي دفاع مجرميت 
وي محرز بوده لذا به اس�تناد مواد 488، 709، 714 قانون مجازات 
اس�لامي و ماده 608 قانون مجازات اس�لامي )تعزي�رات( متهم را 
بابت ايراد ضرب و جرح عمدي به پرداخت 1- س�ه و نيم هزارم ديه 
كامل بابت كبودي و تورم روي پاي چپ در حق ثريا مولايي 2- يك 
در صد ديه كامل بابت جراحت داميه س�اق پاي چپ در حق هاشم 
حميدي ظرف يك س�ال از تاريخ وقوع درگيري محكوم مي نمايد. 
همچنين متهم را به اتهام توهين به سي ضربه شلاق تعزيري محكوم 
مي نمايد. راي صادره غيابي و ظرف بيس�ت روز قابل واخواهي در 
اين دادگاه و ظرف بيست روز ديگر قابل اعتراض در محاكم تجديد 

نظر استان تهران است.
دادرس شعبه 103 كيفري 2 شهريار- خدا بنده لو م الف /1365

آگهي ابلاغ وقت رس�يدگي حسن خزايي فرزند: عباس كه متهم است 
به نگهداري 15 گرم ترياك مطرح كه به اين ش�عبه ارجاع و به ش�ماره 
پرونده كلاسه 970616 شعبه دوم دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان 
شهريار ثبت و وقت رسيدگي مورخ 1397/09/25 ساعت 00: 9 تعيين 
كه به علت مجهول المكان بودن و عدم دسترس�ي به متهم و در اجراي 
مقررات ماده 342 الي 344 قانون ايين دادرس�ي دادگاه هاي عمومي و 
انقلاب در اموركيفري مراتب يك نوبت در يكي از جرايد كثيرالانتشار 
آگهي تا متهم جهت دفاع از اتهام انتسابي در وقت مقرر در دادگاه حاضر 
گردد. بديهي اس�ت در صورت عدم حضور مطابق مقررات رس�يدگي 

غيابي به عمل خواهد آمد.
دادرس دادگاه شعبه دوم دادگاه انقلاب دادگستري شهرستان شهريار- 

بهرام پناهي م الف /1361

آگهي ابلاغ راي 
بدينوسيله به آقاي اصغر نوين روزه فرزند علي فعلا مجهول المكان ابلاغ 
مي گردد. بموجب دادنامه شماره 9709972641801004 مورخ 97/7/21 
صادره از ش�عبه دوم دادگاه انقلاب اسلامي ش�هريار به جرم نگهداري 
بيست سانت هروئين و ده سانت شيشه و يك عدد پايپ به تحمل حبس 
و پرداخت سه ميليون رالب جزاي نقدي و 40 ضربه شلاق تعزيزي محكوم 
گرديده، راي صادره غيابي و ظرف مدت 20 روز پس از ابلاغ قابل واخواهي 
در اين دادگاه است و س�پس ظرف 20 روز پس از ابلاغ قابل تجديد نظر 

خواهي در محاكم محترم تجديدنظر مركز استان تهران است.
دادرس شعبه 2 دادگاه انقلاب اسلامي شهريار م الف /1362
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عكسروز

چهرهروز

كشف ۵۰ داستان كوتاه از برنده نوبل ادبيات
نسخه هاي دست نوشته از ۵۰ داستان كوتاه نوشته »نجيب محفوظ« نويسنده مصري برنده نوبل ادبيات در خانه دخترش پيدا شد.  

به گزارش گاردين، اين دست نوشته ها توسط »محمد شوعير« خبرنگار مصري در خانه دختر »محفوظ« و در داخل جعبه اوراق اين نويسنده 
پيدا ش��ده و در حالي كه برخي از آنها پيش از اين در مجلات منتشر شده بود، ۱۸ داستان كوتاه آن تاكنون منتشر نشده اند. اين داستان هاي 
حكايت مانند قرار است از تاريخ ۱۱ دسامبر ۲۰۱۸ همزمان با تولد اين نويسنده مصري به زبان عربي منتشر شود و از پاييز سال آينده نيز توسط 
انتشارات »راجر آلن« به زبان انگليسي عرضه خواهد شد.  »محفوظ« در پايين اين دست نوشته ها آورده است “براي انتشار ۱۹۹۴ “. در اين برهه 
زماني كه »نجيب محفوظ« ۸۲ ساله بوده دوران بسيار دشوراي را پشت سر مي گذاشت چرا كه ازسوي گروه هاي افراطي تهديد به قتل شده بود.

بازارهنر

نمايش »روزهاي نارنجي« جشنواره مالاتيا تركيه

محمد معتمدي در تالار ستارگان مي خواند

»آخرين داستان« بهترين انيميشن سينمايي »آجايو« 

»تراداد« از اصفهان تا تهران

هشتمين جشنواره فيلم مالاتيا ديروز 
۲۱ آبان ب��ا نمايش »روزهاي نارنجي« 
اثر آرش لاهوت��ي به كار خود ادامه داد؛ 
جشنواره اي كه از سينماگران ايراني در 

تركيب هيات داوران خود بهره مي برد.
روز دوش��نبه ۲۱ آبان فيلم »روزهاي 
نارنج��ي« جديدترين س��اخته آرش 
لاهوتي در هشتمين جش��نواره فيلم 

مالاتياي تركيه به نمايش درآمد. »روزهاي نارنجي« 
يكي از ۱۲ فيلم بخش »فيلم هاي بلند بين الملل« 
اس��ت كه براي جايزه اين بخ��ش رقابت مي كند. 
رياس��ت هيات داوران اين دوره جش��نواره مالاتيا 
بر عه��ده نوري بيلگ��ه جيلان و مس��عود رايگان، 
اميرمسعود سهيلي و محمد اطبايي از اعضاي هيات 

داوران در بخش هاي گوناگون جشنواره هستند.

همچنين س��ينه اي��ران ك��ه زيرنظر 
اطبايي اداره مي شود از برگزاري جلسه 
مستركلاس نوري بيلگه جيلان با حضور 
بيش از هشتصد نفر سينماگران جوان 
و مهمانان خارجي جش��نواره در صبح 
روز گذش��ته خبر داد كه ط��ي آن او به 
پرس��ش هاي مختلف حاضران درباره 

شيوه فيلمسازي خود پاسخ داد.
»سلاخ« به كارگرداني رس��ول ايرانزاد آقاميرلو 
در بخش فيلم كوتاه بين الملل محصول مشترك 
ايران و اس��پانيا و »حيوان« به كارگرداني بهرام و 
بهم��ن ارك در بخش پانورام��ا از ديگر فيلم هاي 
ايراني حاضر در اين جش��نواره هس��تند. خوك، 
اژدها وارد مي شود، ش��اهزاده روم و ۳ رخ نيز در 

اين جشنواره حضور دارند. 

خواننده موسيقي ايراني پس از چند هفته 
وقف��ه در فعاليت هاي��ش روز اول آذرماه 
تازه ترين كنسرت خود را در تالار ستارگان 
شهر اراك برگزار مي كند. محمد معتمدي 
خواننده موسيقي ايراني كه طي ماه هاي 
اخير عمده فعاليت هاي خود را متمركز بر 
اجراهاي زنده كرده است، روز پنجشنبه اول 
آذرماه تازه ترين كنسرت خود را در سالن 

ستارگان شهر اراك برگزار خواهد كرد.
اين خواننده كه چندي قبل در افتتاح نمايشگاه ايران 
باستان در موزه »درنت« كشور هلند همراه با »رامبراند 
تريو« برنامه اي را برگزار كرده بود، تصميم دارد در كنسرت 
شهر اراك تعدادي از آثار منتخب خود در سال هاي اخير 
را براي مخاطبان اجرا كند. معتمدي در اين كنسرت به 

همت موسسه »آبي رود« و همكاري انجمن 
موسيقي اراك ميزبان علاقه مندان موسيقي 

ايراني است.
محمد معتمدي چندي پيش هم به عنوان 
يكي از خوانندگان آلب��وم »راه پيمايي« 
معرفي ش��د؛ اين آلبوم متعل��ق به گروه 
»تريو جبران« است كه اعضايش را برادران 
فلسطيني جبران به نام هاي سمير، ويسام و 
عدنان تشكيل مي دهند. معتمدي در اين آلبوم قطعه اي 
به نام The long march دارد كه نام همين قطعه را 
هم براي آلبوم انتخاب كرده اند. براي اين قطعه شعري از 
اشعار خواجوي كرماني انتخاب شد كه به صورت آوازي 
بر روي قطعه اي از تريو جب��ران در »بيات اصفهان« به 

مخاطبان ارايه شد. 

»آخري��ن داس��تان« به نويس��ندگي و 
كارگرداني اش��كان رهگذر برنده جايزه 
بهترين فيلم بلند جش��نواره بين المللي 
انيميش��ن آجايو ش��د. انيميش��ن بلند 
سينمايي »آخرين داستان« به نويسندگي 
و كارگرداني اش��كان رهگذر برنده جايزه 
بهترين فيلم بلند س��ومين جش��نواره 
 ۳ THE( بين المللي انيميش��ن آجاي��و

 rd International Animation Festival
AJAYU( در كشور پرو شد.

پرويز پرس��تويي، ليلا حاتمي، حامد بهداد، اش��كان 
خطيبي، بيتا فره��ي، اكبر زنجان پ��ور، فرخ نعمتي، 
حس��ن پورش��يرازي، باران كوثري، مجيد مظفري، 
ش��قايق فراهاني، مليكا ش��ريفي نيا، زهي��ر ياري، و 

بانيپال ش��ومون از گويندگان نقش هاي 
اين انيميشن هستند. انيميشن سينمايي 
»آخري��ن داس��تان« ب��ه تهيه كنندگي 
احسان رسول اف و توليدشده در استوديو 
هورخش، پيش  از اين در س��ي  و يكمين 
جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان و 
نوجوانان اصفهان موفق به دريافت جايزه 
ويژه هي��ات داوران در بخش س��ينماي 
ايران و جوايز بهترين كارگرداني و فيلم نامه در بخش 
بين الملل و جايزه كوكوميكس موس��يقي بيستمين 
جشنواره بين المللي فيلم فانتزي بوچئون كره شده بود.

جشنواره بين المللي انيميش��ن آجايو با هدف ترويج 
صنعت انيميش��ن و باز كردن پنجره هاي اين هنر به 

مخاطبان درشهر پونو كشور پرو برگزار مي شود.

محدثه تيموري قصه فيلم كوتاه »تراداد« 
را كه در جشنواره فيلم كوتاه تهران حضور 
دارد، پرداختن به مساله زنان در جامعه اي 
سنتي دانست. تيموري كه با فيلم »تراداد« 
در بخش تجربي سي و پنجمين جشنواره 
فيلم كوتاه تهران حضور دارد به خبرنگار 
مهر گفت: اين اثر به عنوان فيلم پايان نامه 
من و اولين تجربه ام در عرصه فيلمسازي بود 
هرچند من سابقه دستيار كارگرداني داشتم.

او افزود: تيرماه سال ۹۶ اقدام به ساخت فيلم كوتاه 
۱۲ دقيقه اي »تراداد« در اصفهان كردم. اين فيلمساز 
با اش��اره به اينكه »تراداد« به معناي سنتي است، 
عن��وان كرد: اين فيلم درباره دختري اس��ت كه در 
يك خانواده س��نتي زندگي مي كند اما اين شرايط 
را درك نمي كند و همزمان اطرافيان او هم دركي از 
شرايطي كه براي او پيش آورده اند، ندارند از همين 
رو اين درگيري با سنت، قصه »تراداد« را رقم مي زند.

تيموري اظهار ك��رد: اين فيلم را براي اين 
ساختم كه خودم در يك جامعه و خانواده 
سنتي زندگي كرده ام و همواره ذهنم درگير 
اين نگاه مردسالارانه اي بوده كه در جامعه 
وجود دارد و باعث مي شد زنان اطراف من 
نتوانند درباره اين ش��رايط صحبت كنند 
البته در همين بين يك سري مسائل مهم 
ديگر هم وجود دارد كه باعث مي شود زنان 
نسبت به آن سكوت كنند براي مثال يكي از اين مسائل 
ازدواج است كه برخي از زنان در خانواده هاي سنتي به 
اين خواسته بدون اينكه حرفي بزنند تن مي دهند. اين 
كارگردان توضيح داد: من اين موضوع را در بين زناني كه 
در اطرافم وجود داشتند مي ديدم و همواره ذهن من را به 
خود درگير مي كرد و به اين فكر مي كردم كه به عنوان يك 
زن چه كاري مي توانم انجام بدهم تا اين موضوع را مطرح 
كنم به همين دليل »تراداد« را به شكل تجربي ساختم 

كه فضاي زنانه اي دارد.

ايستگاه

»استن لي« پدر ابرقهرمانان »مارول« درگذشت
استن لي، خالق برخي از مهم ترين شخصيت هاي 
ابرقهرمان دني��اي مارول در ل��س آنجلس امريكا 
درگذش��ت. به گزارش هاليوود ريپورتر، استن لي 
مارتي��ن ليبر يا به اختصار اس��تن لي، نويس��نده، 
ويراس��تار و ناشر مجله هاي كميك مارول، بازيگر، 
تهيه كنن��ده و مجري امريكاي��ي در لس آنجلس 
امريكا درگذشت. لي خالق مجموعه اي از مهم ترين 
و شناخته شده ترين كاراكترهاي ابرقهرمان است 
كه دهه ها دنياي كتاب هاي كميك و در سال هاي 
اخير نبض س��ينماي جهان را در اختيار داشته اند. 
از معروف ترين ش��خصيت هاي كه مس��تقيما يا با 
كمك ذهن خلاق او جان يافته اند مي توان به مرد 
عنكبوتي، هالك، ثور، مرد آهن��ي، مردان ايكس، 

پلنگ سياه و چهار شگفت انگيز اشاره كرد. استن لي 
كار حرفه اي خود را از سال ۱۹۳۹ به عنوان دستيار 
در مجله كميك »تايملي« آغاز كرد؛ نشريه اي كه 
سال ها بعد در اوايل دهه ۶۰ به »مارول« تغيير نام 
داد. او در طول اين س��ال ها به سردبيري و رياست 
اين مجموعه رس��يد و به همراهي بزرگان ديگري 
چون جك كربي، استيو ديتكو و لري ليبر برخي از 
مهم ترين ابرقهرمانان دنياي كميك را خلق كرد. اين 
شخصيت ها بعدها با ورود مارول به دنياي سينما و 
خلق »دنياي سينمايي مارول« تا فراسوي مرزها 
پيش رفتند و ب��ه يكي از پول س��ازترين ژانرهاي 
صنعت سينما بدل شدند. استن لي در هنگام مرگ 

۹۵ سال سن داشت.

تاريخنگاري

تعطيلي مجلس سوم شوراي ملي
روز بيست و سوم آبان ۱۲۹۴ هجري-شمسي، سومين دوره مجلس شوراي ملي 

با كمتر از يك سال فعاليت منحل شد و به كار خود پايان داد.
علت اين تعطيل��ي مهاجرت عده زيادي از نمايندگان ب��ه قم به دليل رعايت 
نكردن بي طرفي ايران در جنگ جهاني اول بود. مجلس س��وم ش��وراي ملي 
جمعا ۷۹ جلسه تشكيل داد. موضوعاتي همچون به هم ريختن تمركز قدرت، 
ضعف مالي دولت، بروز اغتشاشات، بسط دخالت دولت هاي انگليس و روس، 
احزاب سياس��ي و... كه با مشروطه آغاز ش��ده بود، در مجلس سوم گسترش 
يافت. البته تلاش روحانيون كه عمدتا عضو فراكس��يون هيات علميه بودند، 
براي لازم الاجرا كردن ماده ۲ متمم قانون اساس��ي كه لزوم وجود هيات پنج 
نفره يي از مجتهدين براي تطبيق قوانين مصوب جهت عدم مغايرت با اصول 
اس��لام را مطرح كرده بود، ناكام ماند. يكي از ويژگي هاي مجلس سوم شوراي 
ملي آن بود كه از برگزاري جلسات عمومي براي بررسي مسائل سياست خارجي 
اجتناب مي كرد، اما نمايندگان اين دوره در رابطه با امور مربوط به دولت و حتي 

بحران هاي كابينه بر برگزاري علني جلسات اصرار داشتند.
 هنگامي كه در پي تداوم جنگ جهاني اول و پيش��روي قواي روس تا قزوين، 
تهران به ش��دت م��ورد تهديد قرار گرف��ت، جمعي از نماين��دگان مجلس به 
دس��تور مس��توفي الممالك تهران را ترك ك��رده و به قم مهاج��رت كردند. 
نماين��دگان مهاجر در قم كميته دفاع ملي را تش��كيل دادند، كميته يي كه از 
حضور چهره هاي مطرحي چون س��ليمان ميرزا، ميرزا س��ليمان خان، ميرزا 
محمدعلي خان كلوب و... بهره مي برد. در پي حضور اكثريت نمايندگان مجلس 
در قم جلسه روز ۲۳ آبان ۱۲۹۴ از اكثريت افتاد و تعطيل شد. در پي اين واقعه 
سومين مجلس شوراي ملي ايران همچون دو مجلس پيش از خود با دخالت 

روس ها تعطيل شد و عمرش حتي به يك سال هم نرسيد.
 پس از تشكيل كميته دفاع ملي ازس��وي نمايندگان مهاجر مجلس منحله و 

همكاري آنها با مس��يو ش��ونمان آلماني، قواي روس به قم حمله كرد. اعضاي 
كميته دفاع ملي و روس��اي احزاب ديگر مانند محمد طباطبايي، مدرس و... 
نيز در اين هنگام به سمت كاشان و اصفهان حركت كرده و از آنجا به كرمانشاه 
رفتند كه آن زمان در تصرف نيروهاي عثماني بود. اين نمايندگان در آنجا دولت 
موقت ملي را تشكيل دادند. در اين ميان با بروز اختلاف نظر ميان هيات دولت، 
نظام الس��لطنه و سليمان ميرزا و دموكرات ها، هر دو حزب اعتدال و دموكرات 
منحل شدند. از س��وي ديگر با تغيير وضعيت جنگ به نفع متفقين، نيروهاي 
روس با حمله به غرب ايران، نيروهاي عثماني را شكست دادند و به اين ترتيب 

عمر دولت ملي پايان يافت.

كیوسك

ردپاي بن سلمان در قتل 
خاشقجي 

  نيويورك تايمز )چاپ امريكا(: 
اي��ن روزنامه در صفحه 
اول خ��ود خب��ري از 
افش��اي ي��ك فاي��ل 
صوتي در ارتب��اط با رد 
پاي وليعهد عربس��تان 
قت��ل  در  س��عودي 
خاشقجي منتشر كرد. 
طب��ق اين گ��زارش، بر 

اساس اظهارات س��ه منبع آگاه درباره صداهاي 
ضبط شده اي كه س��ازمان جاسوسي تركيه در 
رابطه با قتل خاشقجي جمع آوري كرده است، 
اندكي پ��س از قتل اين روزنامه نگار س��عودي، 
صداي يكي از اعض��اي گروهي كه وي را به قتل 
رسانده بود، ضبط شده است كه در گفت وگوي 
تلفني با مقام مافوق خود مي گويد، “به رييستان 
بگويي��د “ ماموريت به انجام رس��يد كه به نظر 
مي رس��د منظورش محمد بن سلمان، وليعهد 
عربستان سعودي باشد. اين صداي ضبط شده 
كه ماه گذش��ته جينا هاس��پل، رييس سيا، نيز 
آن را ش��نيد، از نظر مقامات جاسوس��ي يكي از 
محكم ترين شواهدي است كه محمد بن سلمان 

را با قتل خاشقجي مرتبط مي سازد.

  نيويورك تايمز )چاپ اروپا(: 
يك انديشكده امريكايي 
از مكان ياب��ي ۱۳ مركز 
مخف��ي  ت��ي  عمليا
موشك هاي بالستيك 
در كره شمالي خبر داد. 
به گ��زارش صفحه اول 
اين روزنامه، پژوهشگران 
اين انديش��كده، از روي 

تصاوير ماهواره اي توانسته اند ۱۳ سايت پيش تر 
اعلام نشده در كره ش��مالي را رصد و مكان يابي 
كنن��د. آنها در عين حال اي��ن احتمال را مطرح 
كرده اند كه علاوه بر اين ۱۳ س��ايت، هفت مركز 
ديگر نيز در كره ش��مالي مشغول فعاليت است 
كه پيونگ يانگ آنها را مخفي نگه داش��ته است. 
كره ش��مالي حدود دو هفته پيش از اين تهديد 
كرده بود كه اگر امريكا برخي از تحريم هاي اين 
كشور را لغو نكند، گسترش برنامه موشكي اش را 
از س��ر مي گيرد. كره شمالي در ماه هاي گذشته 
نارضايت��ي خود از برخي مس��ائل مانن��د ادامه 
تحريم ها را پنهان نكرده است. اين در حالي است 
كه واشنگتن تاكيد كرده تا زماني كه خلع سلاح 
اتمي پايان نگيرد، تحريم ها پابرجا خواهند ماند. 

  ال  پايس: 
اين روزنامه در صفحه اول 
خود، گزارشي از تازه ترين 
آمار تلفات آتش س��وزي 
كاليفرنيا منتش��ر كرد. 
طبق اين گزارش، با پيدا 
شدن بقاياي اجساد شش 
نفر ديگر، ش��مار تلفات 
آت��ش س��وزي عظي��م 

كاليفرنيا به ۳۱ نفر رس��يد كه بدي��ن ترتيب اين 
حادثه به مرگبارترين آتش سوزي تاريخ اين ايالت 
تبديل ش��د. اين آمار در حالي منتشر شد كهً بطور 
قطع اين رق��م افزايش خواهد ياف��ت. پس از آنكه 
آتش سوزي بخش��ي از شمال كاليفرنيا را تخريب 
كرد, دس��ت كم ۱۰۰ نفر ناپديد شدند. همچنين 
گفته شده كه آتش سوزي شديد در اراضي جنگلي 
كاليفرنيا همچنان ادامه دارد. هزاران آتش نش��ان 
براي مهار آتش تلاش مي كنند. جس��ت وجو براي 
يافتن كشته شدگان احتمالي در ويرانه هاي خانه ها 

و خودروهاي سوخته ادامه دارد. 

 بررسي شمار تلفات ارتش كشورها در جنگ جهاني اول 

الههباقري|
 يازده��م نوامب��ر ۱۹۱۸، ب��ا توافقي، 
يكي از مرگبارترين جنگ هاي تاريخ 
به پايان رس��يد؛ جنگ جهاني اول كه 
بي��ش از ۴۰ ميليون نفر كش��ته و زخمي بر جاي 
گذاشت. مراسم صدمين سالگرد پايان اين جنگ، 
با حضور شماري از رهبران جهان در مقبره سرباز 
گمنام در پاريس برگزار شد. يكي از دلايل برگزاري 
اين مراس��م در فرانس��ه، تاكيد بر اهميت امضاي 
پيمان ترك مخاصمه بود كه در ش��مال اين كشور 
به امضا رسيد و در ۱۱نوامبر ۱۹۱۸به اجرا درآمد. 
همچنين، طبق آماري كه پس از جنگ جهاني اول 
منتشر شد، بسياري از سربازان و مردم فرانسه در 
اين جنگ جان خود را از دس��ت دادند و نظاميان 
بسياري هم از تمامي نقاط جهان در كنار نيروهاي 

فرانسوي حضور داشتند. 
جنگ جهاني اول، نخستين عرصه ظهور سلاح هاي 
شيميايي بود كه باعث افزايش قابل توجه تلفات در 
سراسر كشورهاي درگير شد. طبق اسناد تاريخي، 
روسيه، فرانس��ه و روماني در ميان متفقين جنگ 
جهاني اول در برابر قدرت هاي مركزي، بيشترين 
آسيب و تلفات را شاهد بودند. آنطور كه در تازه ترين 
آمار، منتشر شده، اين كشورها، بيش از سه چهارم 
نيروهاي خود را بسيج كرده و به ميدان هاي جنگ 
فرستادند. طبق بررسي ها، حدود ۷۱ تا ۷۶ درصد 
از نيروهاي نطامي اين كشورها بسيج شدند. طبق 
تاريخ مكت��وب جنگ جهان��ي اول، دو روز پس از 
حمله اتريش به صربستان و آغاز جنگ جهاني اول 
در ۲۸ جولاي ۱۹۱۴ميلادي، دولت روسيه اعلام 
كرد كه از استقلال و تماميت ارضي صربستان در 
مقابل اتريش حمايت خواهد كرد. بر اين اس��اس، 
در ۳۱ جولاي همان سال، روسيه و اتريش، هر دو 
اعلام بسيج عمومي كردند. روز بعد در اول آگوست 
۱۹۱۴ميلادي، آلمان كه به دنبال فرصتي براي آغاز 
جنگ با روس��يه و توسعه قلمرو امپراتوري خود به 
طرف شرق بود به روسيه اعلان جنگ داد و حدود ۴ 
ميليون سرباز را براي جنگ بسيج كرد. اين جنگ ۴ 
سال به طول انجاميد و ۱۶ كشور جهان، بيش از ۶۵ 
ميليون نفر را بسيج كرده بودند. تلفات اين جنگ 
بيش از ۸ ميليون كشته و ميليون  ها زخمي برآورد 
شد. در جنگ جهاني اول، سراسر اروپا و بخش  هايى 

از جهان عرصه زد و خورد نظامي بود.  
طبق آمار منتشر ش��ده، در صربستان، حدود ۴۷ 
درصد از نيروهاي نظامي اين كش��ور، براي حضور 
در ميادين جنگ بس��يج شده و كش��ته يا زخمي 
شدند. در هشتم ماه آگوست ۱۹۱۴ نيز، مونته نگرو 
عليه آلمان اع��لان جنگ كرده و حدود ۴۰ درصد 
از ارتش اين كشور، پس از حضور در جنگ، كشته، 

زخمي يا اسير شدند. اين آمار در ايتاليا به ۳۹ درصد 
مي رسد. كمتر از دوازده ساعت پس از اعلان جنگ، 
روزنامه هاي بريتانيايي از داوطلبان مي خواهند كه 
به ارتش اين كشور بپيوندند. طبق آمار، حدود ۳۶ 
درصد از ارتش بريتانيا در جريان جنگ جهاني اول، 
به نبرد پرداخته و كشته و زخمي شدند . در بلژيك 
و پرتغال نيز، آمار تلف��ات نيروهاي ارتش به ۳۳ تا 
۳۵ درصد رسيد. در امريكا و يونان نيز، حدود ۸ تا 
۱۲ درصد از نيروهاي نظامي و ارتش كه در جنگ 

شركت كرده بودند كشته، زخمي و اسير شدند. 
ژاپن از سال ۱۹۱۴ تا ۱۹۱۷ در جنگ جهاني اول 
شركت داشت. اين كشور به نيروهاي متفق شامل 
بريتانيا، فرانس��ه و روسيه پيوست و نقشي اساسي 
در تامي��ن امنيت خطوط درياي��ي اقيانوس آرام و 
اقيانوس هند، در برابر نيروي دريايي آلمان داشت. 
با اين حال، هيچ يك از غيرنظاميان اين كش��وردر 

جنگ جهاني اول حضور نداشتند. 
در مقابل متفقين، قدرت هاي مركزي قرار داشتند 
كه ش��امل امپراتوري آلمان، اتريش-مجارستان، 
عثماني و پادش��اهي بلغارس��تان مي ش��دند. در 
ميان اين قدرت هاي مركزي، امپراتوري اتريش-

مجارس��تان، بيش��ترين ميزان بس��يج نيروهاي 
غيرنظامي را در جنگ داش��ت. جنگ جهاني اول 
به دنبال ترور آرشيدوك فرانتس فرديناند وليعهد 
امپراتوري اتريش - مجارستان در ۲۸ ژوئن ۱۹۱۴ 
توس��ط ملي گراي هجده س��اله ص��رب، گاوريلو 
پرنسيپ، در س��ارايوو بوسني به وقوع پيوست. در 
نتيجه اين اقدام تروريستي، اتريش-مجارستان به 
صربس��تان التيماتوم داد و نيروهاي غيرنظامي را 
براي پيوس��تن به ارتش فراخواند. آنطور كه گفته 
ش��ده، حدود ۹۰ درصد از ارتش اين كش��ور، تلف 
ش��دند. پس از اعلان جنگ اتريش-مجارستان به 

صربستان، روسيه نيز نيروهاي خود را بسيج كرد 
و اين موضوع، منجر به نگراني آلمان ش��د. آلمان 
نيز، براي جلوگيري از جنگ دو  جبهه، به فرانس��ه 
كه يكي از متحدان آلم��ان بود حمله كرد و بر اين 
اس��اس، آلمان نيز به اين جنگ مرگبار پيوس��ت. 
آنطور كه در آمار گفته ش��ده، حدود ۶۵ درصد از 
نيروهاي آلماني زخمي و اس��ير ش��دند.  به گفته 
مورخان، در ميانه ماه آگوست سال ۱۹۱۴، يعني 
در فاصله نزديك به سه هفته بعد از اينكه آلمان به 
روسيه اعلان جنگ كرده و به بلژيك حمله ور شده 
بود، امپراتوري عثمان��ي با آلمان پيماني محرمانه 
امضا كرد؛ پيماني كه يك معنا بيشتر نداشت: پاي 
عثماني هم به اين جنگ فراگير اروپايي باز مي شد. 
آنطور كه در اين آمار گفته شده، حدود ۳۴ درصد 
از نيروه��اي نظامي كه در جنگ حضور داش��تند 
نيز، از بين رفته يا زخمي و اسير شدند. هرچند كه 
به گفته بس��ياري از تحليل گران، عثماني توانايي 
حضور در اين جنگ جهاني را نداشت و در نهايت، 
در خاورميانه با نابودي امپراتوري عثماني كش��ور 
نويني به نام »تركيه« پايه گذاري شد و سرپرستي 
موقت مناطق عرب نشين تحت حكومت اين كشور 
تا زمان استقلال آنها بين بريتانيا و فرانسه تقسيم 
شد. طبق آمار منتشر شده، در بلغارستان نيز، آمار 

تلفات ارتشي ها به ۲۲ درصد رسيد.  
جنگ جهاني اول از برجسته ترين رخدادهاي تاريخ 
بشر است و به گونه مس��تقيم و غيرمستقيم نقش 
بزرگي در تعيين تاريخ قرن بيس��تم داشته است. 
اين جنگ پايان چندين نظام  پادشاهي اروپا را رقم 
زد و مايه نابودي ۴ سلسله پادشاهي هابسبورگ، 
هوهن تس��ولرن، عثماني و رومانوف به ترتيب در 
امپراتوري هاي اتريش-مجارستان، آلمان، عثماني 

و روسيه تزاري شد.

ميدان جنگي به وسعت جهان 

آمارنامه
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